
U N I V E R S I T E T E T  I  B E R G E N

Møteinnkalling 

I samsvar med møteplan holdes det møte i Universitetsstyret

torsdag 28.05.2015, kl. 10:00 i Kollegierommet, 
C.G. Sundts hus, Muséplassen 1

Innkalling er sendt til:

Dag Rune Olsen, Kjersti Fløttum, Peter M Haugan, Katharina Wolff, Synnøve Myhre, Astrid-
Kristine Hauge Rambøl, Anders Parmann, Anne Kverneland Bogsnes, Oddny Miljeteig, 
Johan Fredrik Odfjell, Joakim Palme, Aurora Martinez.

Sakliste og sakspapirer følger vedlagt.

Møtet vil starte med presentasjoner fra Det medisinsk-odontologiske, Det 
samfunnsvitenskapelige fakultet og en presentasjon fra Eiendomsavdelingen om ytre miljø 
og miljøledelse, jf styresak 33/15.

Medlemmene av Universitetsstyret er også medlemmer av styret for Fond og legater (FOL).
Det vil bli møte i FOL-styret straks etter avsluttet møte i universitetsstyret. Sakspapirene vil 
bli gjort tilgjengelig på universitetsstyrets interne område.
.
Eventuelle forfall bes meldt snarest til Kollegiesekretariatet, telefon + 47 55 58 20 15 eller 
+ 47 55 58 89 35.

Bergen, 20.5.2015

Dag Rune Olsen
rektor Kjell Bernstrøm

universitetsdirektør
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Saksliste til møte i universitetsstyret 28.5.2015

Styresak Saker til behandling U.off.

S 45/15 Godkjenning av innkalling og saksliste

S 46/15 Godkjenning av protokoll fra møte i universitetsstyret 
23.04.2015

S 47/15 Regnskap for Universitetet i Bergen første tertial 2015

S 48/15 Økonomirapport per 1. tertial 2015

S 49/15 Om budsjett og budsjettprosess 2016

S 50/15 Universitetssamarbeidet BOTT - samarbeid om 
administrative systemer

S 51/15 Utdanningsmelding 2014

S 52/15 Forskerutdanningsmeldingene 2014

S 53/15 Forskningsmeldingene 2014

S 54/15 Årsrapport Helse, miljø og sikkerhet 2014

S 55/15 Årsrapport Strålevern ved UiB - 2014

S 56/15 Årsrapport for På Høyden 2014

S 57/15 UiB og Horisont 2020. Erfaringer med EUs 
forskningsprogrammer og vurderinger av nye tiltak

S 58/15 Oppnevning av medlemmer i Skikkethetsnemnda for 
perioden 1.8.2015-31.7.2018

S 59/15 Endring i statuttene for Christieprisen

S 60/15 Valg til universitetsstyret - valgprotokoller for B og D

S 61/15 Orientering om utpeking av viserektor for tverrfaglig 
virksomhet og store satsinger

S 62/15 Fullmakts- og referatsaker

S 63/15 Diverse referater m.v.

S 64/15 Fullmakt til å kjøpe aksjer X

S 65/15 Æresdoktorer X

S 66/15 Internrevisjon, rapport X

S 67/15 Tilsetting av professor i medievitenskap ved Institutt for 
informasjons- og medievitenskap uten forutgående 

X
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kunngjøring

S 68/15 Tilsetting av professor i biologisk psykologi ved 
Universitetet i Bergen uten kunngjøring

X

Orienteringer

Eventuelt
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U N I V E R S I T E T E T I  B E R G E N

Godkjenning av protokoll fra møte i universitetsstyret 23.4.2015

vedtak:
Protokollen godkjennes i møtet.

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

20.05.2015/Mona Viksøy

Dato: 20.05.2015

Arkivsaksnr: 2015/4463

Universitetsstyret

46/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:

Side�5



U N I V E R S I T E T E T  I  B E R G E N

Protokoll fra møte i Universitetsstyret 23.04.2015. Møtet ble holdt i Museplass 1 og varte fra 
kl. 10:00 – 1600. 

Til stede fra Universitetsstyret:

Forfall:
Ingen

Dag Rune Olsen, Anne Kverneland Bogsnes, Kjersti Fløttum, Peter M Haugan, Oddny 
Miljeteig, Synnøve Myhre, Johan Fredrik Odfjell, Astrid-Kristine Hauge Rambøl, Joakim 
Palme, Anders Parmann og Katharina Wolff (t.o.m sak 40).

Fra administrasjonen:
Kjell Bernstrøm, Silje Nerheim og Arne R. Ramslien.

Fra rektoratet:
Anne Lise Fimreite.
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Saksliste

Styresak Saker til behandling U.off.

S 23/15 Godkjenning av innkalling og saksliste

S 24/15 Godkjenning av protokoll fra møte i universitetsstyret 
15.2.2015

S 25/15 Økonomirapport per februar 2015

S 26/15 Etatsstyringsmøte våren 2015

S 27/15 Innspill til eventuell utredning om fusjon

S 28/15 Fra Råd for samfunnskontakt til Råd for samarbeid med 
arbeidslivet

S 29/15 Bruk av kalling i undervisnings- og forskerstillinger ved 
Universitetet i Bergen

S 30/15 Møteplan for universitetsstyret 2016

S 31/15 Strategiarbeidet

S 32/15 Orientering om framdrift i 
Organisasjonsutviklingsprosjektet

S 33/15 Årsrapport ytre miljø 2014 og status for miljøledelse ved 
Universitetet i Bergen

S 34/15 Senter for klimadynamikk ved Bjerknessenteret -
Aktivitets- og økonomirapport 2014

S 35/15 Årsmelding for Holbergprisen 2014

S 36/15 Årsrapporter 2014 - Arbeidsmiljøutvalget og 
Bedriftshelsetjenester

S 37/15 Årsmelding for 2014 - Den sentrale klagenemnd

S 38/15 Årsmelding for 2014 - Redelighetsutvalget

S 39/15 Fullmakts- og referatsaker

S 40/15 Diverse referater m.v.

S 41/15 Universitetets eierstyring

S 42/15 Tilsetting i stilling som professor i geobiologi ved 
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Universitetet i Bergen uten kunngjøring

S 43/15 Tilsetting i stilling som professor i britisk litteratur og kultur 
ved Universitetet i Bergen uten kunngjøring

S 44/15 Eventuelt

S 23/15 Godkjenning av innkalling og saksliste 
Sak nr. 2014/1646
Vedtak:
En sak ble meldt under eventuelt.  Det var ellers ingen merknader til innkalling og sakliste 
som ble godkjent.

S 24/15 Godkjenning av protokoll fra universitetsstyrets møte 15.02.2015 
Sak nr. 2015/4463
Vedtak:
Det var ingen merknader til protokollen og den ble godkjent.

S 25/15 Økonomirapport per februar 2015 
Sak nr. 2015/889
Vedtak:
1. Universitetsstyret tar økonomirapporten for februar 2015 til etterretning.

2. Universitetsstyret tar samlet anslag på instituttinntekter, avskrivingsinntekter og 
overføringer til 2016 til etterretning. 

3. Universitetsstyret ber om å få ettersendt økonomirapport per juli til augustmøtet. 

S 26/15 Etatstyringsmøte våren 2015 
Sak nr. 2013/11603
Vedtak:
Styret godkjenner forslag til innspill til dagsorden for etatsstyringsmøtet våren 2015. 

S 27/15 Innspill til eventuell utredning om fusjon 
Sak nr. 2014/5736
Vedtak:
1. Styret imøteser et forslag om hvordan man kan få bedre synergier mellom fagmiljøene 

ved Kunst- og designhøgskolen i Bergen og Griegakademiet - Institutt for musikk ved 
Universitetet i Bergen.

2. UiBs fremste strategiske grep for økt samarbeid vil være etablering av kunnskapsklynger. 

3. Styret ber om å få en plan for styrket samarbeid med Høgskolen i Bergen med særlig 
vekt på helse-, teknologi- og lærerutdanningene. 

S 28/15 Fra Råd for samfunnskontakt til Råd for samarbeid med arbeidslivet 
Sak nr. 2015/3685
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Vedtak:
1. UiB etablerer et råd for samarbeid med arbeidslivet.

2. Rådet skal bestå av 10-12 representanter fra partene i arbeidslivet, fra næringslivet,
offentlig virksomhet, kultur- og organisasjonslivet, utdanningssektoren, studentene og
alumni.

3. Rektor er rådets leder. Kommunikasjonsavdelingen ved Kontor for samfunnskontakt, i
samarbeid med Kontor for etter- og videreutdanning, er sekretariat for rådet. UiBs ledelse,
dekaner, studenter og administrasjon deltar på møtene når det er relevant.

4. Rådsmøtene holdes to ganger i året, og kan foregå sentralt på UiB eller i aktuelle
fagmiljøer.

5. Programmet for møtene planlegges av rektor i samarbeid med rådsmedlemmene. Rådet
kan gi innspill til tema.

6. Råd for samarbeid med arbeidslivet bør koordineres med fakultetenes samarbeidsorganer
med arbeidslivet. Felles møter eller høringer kan være en måte å gjøre det på.

7. Universitetsstyret ber universitetsledelsen om å legge fram forslag til tema, nye
medlemmer og vedtekter for Råd for samarbeid med arbeidslivet.

S 29/15 Bruk av kalling i undervisnings- og forskerstillinger ved Universitetet i Bergen 
Sak nr. 2015/4219
Vedtak:
1. Universitetsstyret vedtar at kalling kan benyttes der det er et hensiktsmessig virkemiddel 

for å rekruttere internasjonale toppforskere til universitetet.

2. Universitetsstyret gir fakultetsstyrene adgang til å tilsette uten utlysning i bistillinger i 
tilfeller der særlige grunner taler for det, og den aktuelle kandidaten er vurdert som 
kvalifisert til stillingen og innehar hovedstilling hos annen arbeidsgiver.

S 30/15 Møteplan for universitetsstyret 2016 
Sak nr. 2014/5110
Vedtak:
Styret vedtar å flytte årets oktobermøte fra 21.-22.10. til 28.-29.10.2015.

Møteplan for 2016 vil bli vedtatt på sirkulasjon.

S 31/15 Strategiarbeidet 
Sak nr. 2014/1649
Vedtak:
Styret tar saken til orientering.

S 32/15 Orientering om framdrift i Organisasjonsutviklingsprosjektet 
Sak nr. 2014/1673
Vedtak:
Styret tar orienteringen om framdrift i organisasjonsutviklingsprosjektet til etterretning.
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S 33/15 Årsrapport ytre miljø 2014 og status for miljøledelse ved Universitetet i Bergen 
Sak nr. 2015/4211
Vedtak:
1. Universitetsstyret tar Miljørapporten for 2014 til etterretning.

2. Styret ber om at det fortsatt rettes en særlig oppmerksomhet mot universitetets 
energiforbruk.

3. Arbeidet med et fullstendig klimaregnskap for UiB fortsetter i 2015.

4. Miljøfyrtårnsertifisering av UiB må prioriteres i 2015.

S 34/15 Senter for klimadynamikk ved Bjerknessenteret - Aktivitets- og 
økonomirapport 2014 
Sak nr. 2010/10116
Vedtak:
Universitetsstyret tar rapporten for 2014 fra Senter for Klimadynamikk ved Bjerknessenteret 
til etterretning. 

S 35/15 Årsmelding for Holbergprisen 2014 
Sak nr. 2006/2322
Vedtak:
Universitetsstyret godkjenner årsmeldingen for Holbergprisen for 2014.

S 36/15 Årsrapporter 2014 - Arbeidsmiljøutvalget og Bedriftshelsetjenester 
Sak nr. 2012/4460
Vedtak:
Årsrapport 2014 - Arbeidsmiljøutvalget og Årsrapport 2014 - Bedriftshelsetjenester tas til 
etterretning.

S 37/15 Årsmelding for 2014 - Den sentrale klagenemnd 
Sak nr. 2007/4921
Vedtak:
Saken tas til etterretning.

S 38/15 Årsmelding for 2014 – Redelighetsutvalget
Sak nr. 2007/8109
Vedtak:
Saken tas til etterretning.

S 39/15 Fullmakts- og referatsaker 
Sak nr. 2014/1638
Vedtak:
Universitetsstyret tar saken til orientering.

S 40/15 Diverse referater m.v. 
Sak nr. 2014/1562
Vedtak:
Universitetsstyret tar referatene til orientering.
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S 41/15 Universitetets eierstyring 
Sak nr. 2015/4284
Vedtak:
Styret tar saken til orientering og ber om å få seg forelagt et policynotat om eierstyringen av 
Uni Research.

S 42/15 Tilsetting i stilling som professor i geobiologi ved Universitetet i Bergen uten 
kunngjøring 
Sak nr. 2014/9923
Vedtak:
1. Universitetsstyret tilsetter Nicola McLoughlin som professor i geobiologi uten 

forutgående kunngjøring, med virkning fra 1. januar 2015.

2. Det forutsettes at Nicola McLoughlin kan dokumentere fullført universitetspedagogisk 
utdanning innen to år etter tilsettingsdato.

3. Det er en forutsetning for tilsettingen at Nicola McLoughlin i løpet av to år etter tilsetting 
gjennomfører relevante opplæringskurs i norsk.

S 43/15 Tilsetting i stilling som professor i britisk litteratur og kultur ved Universitetet i 
Bergen uten kunngjøring 
Sak nr. 2014/2677
Vedtak:
1. Universitetsstyret tilsetter Erik Tonning som professor i britisk litteratur og kultur uten

forutgående kunngjøring, med virkning fra 1. januar 2015.
2. Det forutsettes at Erik Tonning kan dokumentere fullført universitetspedagogisk utdanning 

innen to år etter tilsettingsdato.

S 44/15 Eventuelt
Rektor informerte om at UiB er interessert i å overta språksamlingene dersom midlene følger
med.
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U N I V E R S I T E T E T I  B E R G E N

Regnskap for Universitetet i Bergen første tertial 2015

Bakgrunn
Regnskapet for første tertial legges med dette frem for universitetsstyret til godkjenning. 
Tertialregnskapet er satt opp etter fastsatte oppstillingsplaner mottatt fra departementet og 
omfatter resultatregnskap, balanseoppstilling, kontantstrømoppstilling og noter. 
Universitetets vurdering av økonomien finnes i ledelseskommentarene. 

Universitetsdirektøren sine kommentarer
Regnskapet viser et driftsoverskudd etter første tertial på 52 mill. kroner og er 37 mill. høyere 
enn budsjettert på 15 mill. Dette skyldes at inntektene ble høyrere enn planlagt.

Etter første tertial er overføringen av KD-midler 107,9 mill. kroner, som er 3,4 mill. kroner 
høyere enn første tertial 2014. Overføringen per 1. tertial 2015 er over budsjettmålet, og har 
økt med 51,7 mill. siden 31.12.2014.    

De samlede inntektene på bidrags- og oppdragsaktiviteten (BOA) viser en økning på 42 mill.-
kroner (17,9%) høyrere enn 1. tertial 2014, der NFR, EU og annen bidragsaktivitet har økt 
men oppdrag er noe lavere.

Balansen og kontantstrømsanalysen viser at universitetets likviditet er god. Innskuddet på 
universitetets konsernkonto og øvrige bankkonti er 891,6 mill. kroner, en økning på 7,9 mill. 
kroner siste år, og en økning på 106,6 mill. kroner fra 31.12.14. Virksomhetskapitalen er 
uendret fra årsregnskapet 2014. 

Samlet vurderes den økonomiske situasjonen som solid i regnskapsmessig forstand etter 
første tertial, og det er god kontroll i økonomistyringen for institusjonen samlet. 

Med disse kommentarene fremmes følgende forslag til

vedtak:

Styret godkjenner tertialregnskapet for 1. tertial. 2015 

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

13.05.2015/Kathrine Levin

Dato: 13.05.2015

Arkivsaksnr: 2015/889

Universitetsstyret

47/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:
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LEDELSESKOMMENTARER  

Institusjonens formål 

Universitetet i Bergen er et internasjonalt anerkjent forskingsuniversitet med forskning, 
forskningsbasert utdanning og forskerutdanning i alle fagmiljøer. 

Forskning, utdanning og formidling er universitetets hovedoppgaver, og faglig bredde, 
mangfold og høy kvalitet er fundamentet. All aktivitet ved UiB er tuftet på 
forskningsuniversitetets akademiske verdier. UiB skal frembringe kunnskap og innsikt 
gjennom nyskapende og kreativ forskning av høykvalitet og internasjonalt format. 

 

Vurdering av institusjonens drift i perioden 

Driften ved universitetet anses som normal. Resultatet er bedre enn budsjettert, noe som i 
hovedsak skyldes høyere inntekter enn ventet. Kostnadene er også lavere enn budsjettert 
og er en indikasjon på at det kan være noe forsinket aktivitet ved UiB.  

 

Regnskapsavleggelse 

Regnskapet for første tertial 2015 er avlagt i samsvar med bestemmelser om 
økonomistyring i staten samt regler i relevante statlige regnskapsstandarder. 
Resultatoppstilling for inntekter og kostnader følger Kunnskapsdepartementets (KD) mal. 
Universitetet utfører internkontroll som fungerer godt, er dokumentert og baserer seg på 
risikovurderinger. Universitetets er underlagt revisjon av Riksrevisjonen. 

 

Gjennomføring av årets budsjett 

Universitetet i Bergen gjennomfører oppdraget KD har gitt i tildelingsbrevet for 2015: Det blir 
gjennomført grunnleggende forsking, blir gitt forskerutdanning og gjennomført 
forskningsbasert undervisning med forventet omfang og kvalitet.  

Overføringene på grunnbevilgningen har blitt redusert de siste årene, som er på linje med 
målsetning om å holde overføringene på et forsvarlig lavt nivå. I løpet av 2015 er det ventet 
at overføringene kommer til å øke grunnet øremerkede avsetninger knyttet til investering i 
bygg. Dette er i all hovedsak knyttet til inntekter universitetet allerede har fått fra KD til 
rehabilitering av bygg og inntekter universitetet vil få ved et planlagt salg av bygg. Det at 
overføringene i stor grad er knyttet til øremerkede avsetninger til større investeringer fører til 
at handlingsrommet til universitetet likevel kan føles mindre.  

Bidrags- og oppdragsaktivitet (BOA) utgjør en stor del av universitetsbudsjettet og det blir 
satset på å øke denne delen av økonomien, spesielt inntektene fra EU. Regnskapet etter 
første tertial viser vekst i BOA-økonomien. Det vil også være fokus på å bedre oppfølging og 
prognoser på dette området. Det er lagt opp til et høyere budsjettmål for 2015 enn 2014, per 
1. tertial er aktiviteten 2,5 mill. kroner (0,9 %) høyere enn budsjettert.  
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Resultatregnskap og periodisert budsjett 

Totaltall 

Tabell 1: Totaltall UiB, inntekter og kostnader.  
UiB totalt Årsbudsjett Budsjett per Regnskap per Avvik per
(mill. kroner) 2015 april april april
Inntekter 4 105 1 420 1 446 1,9 %
Kostnader 4 053 1 405 1 395 0,7 %
Driftsresultat 52 15 52  

Samlet sett er inntektene per april 26 mill. kroner (1,9 %) høyere enn periodisert budsjett, 
mens kostnadene er 10 mill. (0,7 %) lavere enn budsjettert. Driftsresultatet er 37 mill. kroner 
bedre enn budsjettert per 1. tertial.  

GB 

Tabell 2: tall inntekt og kostnad GB 
UiB GB Årsbudsjett Budsjett per Regnskap Avvik Regnskap per Endring
(mill. kroner) 2015 april april april april i fjor siste år
Inntekter 3 276 1 145 1 169 2,1 % 1 055 10,8 %
Lønn 2 217 781 783 -0,2 % 735 6,6 %
Andre driftskostnader 1 159 404 416 -3,0 % 378 10,1 %
Interne transaksjoner -152 -55 -82 47,8 % -56 45,1 %
Kostnader 3 224 1 130 1 117 1,1 % 1 056 5,8 %
Driftsresultat 52 15 52 -245,6 % -1
Overført fra i fjor 56 56 56 0,0 % 106 -46,9 %
Overført videre 108 71 108 -51,6 % 105 3,2 %
Sum 0 0 0 0  

Inntektene for grunnbevilgningen er per april 24 mill. kroner (2,1 %) høyere enn periodisert 
budsjett. Dette er 90 mill. (10,8 %) høyere enn 1. tertial 2014. Deler av økningen kommer av 
tildeling på 35 mill. kroner fra KD til rehabilitering av Jahnebakken 5. Videre er UiB tildelt 
50,8 mill. i utstyrsmidler til Universitetsmuseet.  

Kostnadene er 13 mill. kroner (1,1 %) lavere enn budsjettert, det er en økning fra 1. tertial 
2014 på 61 mill. kroner (5,8 %).  Budsjettavviket viser at det er noe forsinkelse i 
gjennomføring av de planlagte tiltakene. 

Driftsresultatet etter 1. tertial på 52 mill. kroner øker overføringene fra 56 mill. kroner til 108 
mill. kroner. Det er 37 mill. høyere enn periodisert budsjett.  

 

BOA 

Tabell 3: Inntektsutvikling BOA 
UiB BOA Årsbudsjett Budsjett per Regnskap per Avvik per Per april Endring
(mill. kroner) 2015 april april april 2014 siste år
NFR-inntekt 448 148 145 -2,1 % 113 28,1 %
EU-inntekt 63 25 27 7,5 % 19 42,5 %
Annen bidragsinntekt 298 96 100 4,7 % 95 5,1 %
Oppdragsinntekt 19 6 6 -10,4 % 8 -31,4 %
Inntekter 829 275 277 0,9 % 235 17,9 % 

Inntektene for bidrags- og oppdragsaktivitet (BOA) blir bokført når aktiviteten blir 
gjennomført og kostnadene blir bokført. Tabell 3 visser at inntektene per 1. tertial 2015 er 
2,5 mill. kroner (0,9 %) høyere enn periodisert budsjett, der NFR og oppdrag er lavere enn 
budsjettert, mens EU og annen bidragsaktivitet er høyere enn budsjettert. Det er en økning 
på 42 mill. kroner (17,9 %) høyere enn 1. tertial 2014, der NFR og EU har økt mest, med 
henholdsvis 28,1 % og 42,5 %. Annen bidragsaktivitet viser også økning, mens oppdrag er 
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noe lavere enn 1. tertial 2014.  UiB har satt seg som mål å øke BOA-inntektene og 
regnskapet viser at dette skjer.  

Tabell 4: Fakturerte inntekter fordelt på type aktivitet (i mill. kroner) 
Fakturert 
inntekt

Regnskap 
mnd 2014

Regnskap 
mnd 2015

Årsregnskap 
2014

Endring siste 
år

NFR 122                 198                  353                62 %
EU 8                     8                      49                  -3 %
Andre Statlige 6                     13                   92                 98 %

Komunale og fylkeskommunale 1                     2                     8                   118 %
Organisasjoner og stiftelser 20                   22                   55                 8 %
Næringsliv/privat 2                     6                     46                 206 %
Gaveforsterkning 26                   26                   81                 2 %
Gaver -                 -                  2                   
Andre 6                     5                     25                 -22 %

Sum Andre 61                   72                    309                19 %
oppdrag 3                     8                      24                  210 %
Sum total 194                 287                  734                48 %  

Tabell 4 viser at innbetalinger (fakturert inntekt) fra bidragsytere er betydelig høyere etter 1. 
tertial 2015 enn det var etter 1. tertial 2014, 93 mill. kroner (48 %). Det er spesielt 
innbetalinger fra NFR som er høyere.  

 

Balansen 

Innestående på universitetets konsernkonto og øvrige bankkonti er 891,6 mill. kroner. Det er 
7,9 mill. høyere enn 1. tertial 2013, mens det er 106,6 mill. kroner høyere enn 31.12.2014.  

Avregningen med statskassen viser en forpliktelse på 336,5 mill. kroner. Avregningen består 
av 107,9 mill. kroner for avsatte bevilgninger, 122,7 mill. i ikke inntektsførte bevilgninger og 
bidrag og 105,9 mill. kroner er ikke inntektsførte gaver og gaveforsterkninger. Nedgangen er 
15,7 mill. kroner siste år, mens det er en økning på 38,6 mill. kroner siden nyttår.  

 

Utvikling i avsatt andel til tilskudd til bevilgning sf inansiert virksomhet 

Etter 1. tertial er overføringen av KD-midler 107,9 mill. kroner, som er 3,4 mill. kroner høyere 
enn 1. tertial 2014. Overføringene er per 1. tertial 2015 over budsjettmålet, og har økt med 
51,7 mill. kroner siden 31.12.2014. Tabell 5 viser utviklingen i overføringene slik de er 
presentert i note 15 i regnskapet.  

Tabell 5: Overføringer knyttet til bevilgninger  
Note 15 del 1 (mill. kroner) 1. tert 2015 1. tert 2014 2014
KD Utsatt virksomhet 157,9 124,1 118,0
KD Strategiske formål/sparing 50,6 50,6 36,8
KD Investeringer -20,1 -9,1 -18,0
KD Annet (forskutteringer) -81,0 -61,0 -81,0
Andre dep - utsatt virksomhet og investeringer 0,5 0,0 0,4
Sum bevilgningsfinansiert aktivitet 107,9 104,5 56,2  

Den største endringen på utsatt virksomhet kommer av endret periodisering av 
inntektsføring av en tildeling. Endringen på investeringer kommer av at forskutteringene økte 
med 20 mill. kroner når forskuttering av husleie til BUSP ble flyttet fra det medisinsk-
odontologiske fakultet til sentral avsetning. De er planlagt å betale ned 10 mill. kroner av 
forskutteringen i 2015. 
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Investeringer  

Posten for avskrivning er tilnærmet uendret fra 1. tertial 2014. Investeringene i eiendom var 
13 mill. kroner lavere i 1. tertial 2015 enn 2014.  

Tabell 6: Forholdet mellom investering og verdifall 
Opprettholdelsesgrad 2005-2014 1. tertial 2005-

2015 2015
Bygninger 1,4 0,0 1,3

Bygningsinstallasjoner 0,6 -0,1 0,6

Delsum bygg 0,9 0,0 0,9
Teknisk-vitenskapelig utstyr 1,3 1,2 1,3

Datautstyr, lisenser og kontormaskiner 1,1 0,7 1,1

Inventar 1,2 1,3 1,2

Annet 0,6 31,0 1,0

Delsum andre eiendeler 1,2 1,3 1,2
Totalt 1,0 0,5 1,0  

Tabell 5 viser forholdet mellom investering i eiendeler og det regnskapsmessige fallet i 
verdien på eiendelene. Forholdstallene sier noe om det blir investert tilstrekkelig for å 
opprettholde verdien på de aktiverbare eiendelene til universitetet. Opprettholdelsesgrad 
over 1 indikerer at det ble investert mer enn verdifallet. I perioden 2005-2014 er forholdet 
mellom investering i bygg 0,9, samlet for alle UiB sine aktiverte eiendeler er forholdstallet 1. 
Investeringene de siste årene har vært lave, men Odontologibyggets verdi ble aktivert i UiB 
sitt regnskap i 2013, og har hatt stor effekt på nøkkeltallet for opprettholdelsesgrad.  

Forholdstallene kan være til hjelp for vurdering av om investeringsnivået for de forskjellige 
eiendelsgruppene er riktig. Ut fra tallene over de siste 9 årene ser det ut som om det blir 
investert tilstrekkelig, med unntak av bygningsinstallasjoner, som ventilasjonsanlegg og el-
anlegg, med et forholdstall på 0,6. Regnskapet viser lav investering per 1. tertial. Dette tallet 
bedres normalt sett ut over året.  

Det har vært høyt prioritert ved universitetet å allokere betydelige midler til å sikre 
vedlikehold og investering i bygg og infrastruktur. Prioritering av dette vil fortsette og økte 
investeringer og driftskostnader innenfor byggområdet vil ventes å kreve større del av 
universitetets budsjetter i årene fremover.  

Store investeringer for UiB de nærmeste årene vil være rehabilitering av Jahnebakken 5 og 
ferdigstillelse av Universitetsmuseet.  
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REGNSKAPSPRINSIPPER  

Regnskapet er satt opp i samsvar med Statlige Regnskapsstandarder (SRS) og de 
tilhørende veiledningsnotater er som er utarbeidet av Finansdepartementet og Direktoratet 
for økonomistyring med Kunnskapsdepartementets tilpasninger for universitets- og 
høyskolesektoren. 

Anvendte regnskapsprinsipper 

Inntekter 

Tildelinger uten motytelse eller med utsatt motytelse er behandlet etter bestemmelsene i 
SRS 10. Dette innebærer at bevilgninger fra Kunnskapsdepartementet og andre 
departementer er presentert i regnskapet i den perioden tilskuddet er mottatt. Bevilgninger 
og tilskudd fra Kunnskapsdepartementet og andre departement som ikke er benyttet på 
balansedagen er klassifisert som forpliktelse og ført opp i avsnitt D IV Avregning med 
statskassen i balanseoppstillingen (motsatt sammenstilling). Tilsvarende gjelder for andre 
statlige bevilgninger og tilskudd som gjelder vedkommende periode som skal behandles 
som bevilgninger etter bestemmelsene i SRS 10 og som ikke er benyttet på balansedagen. 
Bevilgninger og tilskudd fra statlige virksomheter som uttrykkelig er forutsatt benyttet i 
senere perioder, er klassifisert som forskudd og presentert som ikke inntektsført bevilgning i 
avsnitt D IV Avregning med statskassen i balanseoppstillingen.  Bidrag og tilskudd fra 
statlige etater og tilskudd fra Norges forskningsråd samt bidrag og tilskudd fra andre som 
ikke er benyttet på balansedagen er klassifisert som forskudd og presentert som ikke 
inntektsførte bidrag i avsnitt D IV Avregning med statskassen i balanseoppstillingen (motsatt 
sammenstilling). Tilsvarende gjelder for gaver og gaveforsterkninger. 

Inntekter som forutsetter en motytelse behandlet etter bestemmelsene i SRS 9 og er 
resultatført i den perioden rettigheten til inntekten er opptjent. Slike inntekter måles til 
verdien av vederlaget på transaksjonstidspunktet. Inntekter fra salg av tjenester anses som 
opptjent på det tidspunktet krav om vederlag oppstår. 

 
Kostnader 
Kostnader ved virksomhet som er finansiert av bevilgninger eller midler som skal behandles 
tilsvarende, er resultatført i den perioden kostnaden er pådratt eller når det er identifisert en 
forpliktelse.  
 
Kostnader som vedrører transaksjonsbaserte inntekter er sammenstilt med de tilsvarende 
inntekter og kostnadsført i samme periode. Prosjekter innen oppdragsvirksomhet er 
behandlet etter metoden løpende avregning uten fortjeneste. Fullføringsgraden er målt som 
forholdet mellom påløpte kostnader og totalt estimerte kontraktskostnader.  
 
Tap 
Det er ikke foretatt en generell vurdering knyttet til latente tap i aktive oppdragsprosjekter. 
Eventuelle tap konstateres først ved avslutning av prosjektet og er som hovedregel 
kostnadsført når en eventuell underdekning i prosjektet er endelig konstatert. For aktive 
prosjekter hvor det er konstatert sannsynlig tap, er det avsatt for latente tap. 
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Omløpsmidler og kortsiktig gjeld 
Omløpsmidler og kortsiktig gjeld omfatter poster som forfaller til betaling innen ett år etter 
anskaffelsestidspunktet, samt poster som knytter seg til varekretsløpet. Øvrige poster er 
klassifisert som anleggsmiddel/langsiktig gjeld. Fordringer er klassifisert som omløpsmidler 
hvis de skal tilbakebetales i løpet av ett år etter utbetalingstidspunktet.  
 
Omløpsmidler er vurdert til det laveste av anskaffelseskost og virkelig verdi. Kortsiktig gjeld 
balanseføres til nominelt beløp på etableringstidspunktet 
 

Aksjer og andre finansielle eiendeler 
Aksjer og andre finansielle eiendeler er balanseført til historisk anskaffelseskost på 
transaksjonstidspunktet. Aksjer og andeler som er anskaffet med dekning i bevilgning over 
90-post og aksjer anskaffet før 1. januar 2003 og som ble overført fra gruppe 1 til gruppe 2 
fra 1. januar 2009, har motpost i Innskutt virksomhetskapital. Aksjer og andeler som er 
finansiert av overskudd av eksternt oppdragsvirksomhet, har motpost i Opptjent 
virksomhetskapital. Dette gjelder både langsiktige og kortsiktige investeringer. Mottatt 
utbytte og andre utdelinger er inntektsført som annen finansinntekt. Når verdifallet ikke er 
forventet å være forbigående, er det foretatt nedskriving til virkelig verdi. 
 

Varige driftsmidler 
Varige driftsmidler er vurdert til anskaffelseskost og avskrives over driftsmidlets forventede 
levetid, men nedskrives til virkelig verdi ved verdifall som ikke forventes å være forbigående. 
Varig driftsmidler balanseføres med motpost Forpliktelser knyttet til anleggsmidler. 

Forpliktelsen som etableres på investeringstidspunktet oppløses i takt med avskrivningene 
og utligner dermed resultatvirkningen av avskrivningene. 

Ved realisasjon/avgang av driftsmidler resultatføres regnskapsmessig gevinst/tap. 
Gevinst/tap beregnes som forskjellen mellom salgsvederlaget og balanseført verdi på 
realisasjonstidspunktet. Resterende bokført verdi av forpliktelse knyttet til anleggsmiddelet 
på realisasjonstidspunktet er vist som Utsatt inntekt fra forpliktelse knyttet til investeringer, 
bokført verdi avhendede anleggsmidler i note 1. 

For eiendeler som inngår i åpningsbalansen er bruksverdi basert på gjenanskaffelsesverdi 
lagt til grunn for verdifastsettelsen, mens virkelig verdi benyttes når det gjelder finansielle 
eiendeler. 

Ved fastsettelse av gjenanskaffelsesverdi er det tatt hensyn til slit og elde, teknisk 
funksjonell standard og andre forhold av betydning for verdifastsettelsen. For tomter, 
bygninger, infrastruktur er gjenanskaffelsesverdien dels basert på estimater utarbeidet og 
dokumentert av virksomheten selv, og dels på kvalitetssikring fra og verdivurderinger 
utarbeidet av uavhengige tekniske miljøer. Verdi knyttet til nasjonaleiendom og kulturminner, 
samt kunst og bøker er i utgangspunktet ikke inkludert i åpningsbalansen. Slike eiendeler er 
inkludert i den grad det foreligger en reell bruksverdi for virksomheten. Finansieringen av 
varige driftsmidler, som er inkludert i åpningsbalansen for første gang, er klassifisert som en 
langsiktig forpliktelse. Denne forpliktelsen løses opp i takt med avskrivningen på de 
anleggsmidler som finansieringen dekker.  

For omløpsmidler, kortsiktig gjeld samt eventuelle øvrige forpliktelser som inkluderes i 
åpningsbalansen, er virkelig verdi benyttet som grunnlag for verdifastsettelsen.   
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Immaterielle eiendeler 
Eksternt innkjøpte immaterielle eiendeler er vurdert til anskaffelseskost og avskrives over 
driftsmidlets forventede levetid, men nedskrives til virkelig verdi ved verdifall som ikke 
forventes å være forbigående. Immaterielle eiendeler er balanseført med motpost 
Forpliktelser knyttet til anleggsmidler. 
 

Forpliktelsen som etableres på investeringstidspunktet oppløses i takt med avskrivningene 
og utligner dermed resultatvirkningen av avskrivningene. 

Varebeholdninger 
Lager av innkjøpte varer er verdsatt til laveste av anskaffelseskost og virkelig verdi. 
Egentilvirkede ferdigvarer og varer under tilvirkning er vurdert til full tilvirkningskost. Det er 
foretatt nedskriving for påregnelig ukurans. 
 
Fordringer 
Kundefordringer og andre fordringer er oppført i balansen til pålydende etter fradrag for 
avsetning til forventet tap. Avsetning til tap er gjort på grunnlag av individuelle vurderinger av 
de enkelte fordringene. I tillegg er det for kundefordringer gjort en uspesifisert avsetning for 
å dekke antatt tap. 
 
Internhandel 
Alle vesentlige interne transaksjoner og mellomværender innen virksomheten er eliminert i 
regnskapet. 
 
Pensjoner 
De ansatte er tilknyttet Statens Pensjonskasse (SPK). Det er lagt til grunn en forenklet 
regnskapsmessig tilnærming, og det er ikke foretatt beregning eller avsetning for eventuell 
over- eller underdekning i pensjonsordningen. Årets pensjonskostnad tilsvarer årlig premie til 
SPK. 
 
Valuta 
Pengeposter i utenlandsk valuta er vurdert etter kursen ved regnskapsårets slutt. 
 
Virksomhetskapital 
Universiteter og høyskoler kan bare opptjene virksomhetskapital innenfor sin 
oppdragsvirksomhet. Deler av de midlene som opptjenes innenfor oppdragsvirksomhet kan 
føres tilbake til og inngå i virksomhetens tilgjengelige midler til dekning av drift, anskaffelser 
eller andre forhold innenfor formålet til institusjonen. Midler som gjennom interne 
disponeringer er øremerket slike formål, er klassifisert som virksomhetskapital ved 
enhetene. 
 
Kontantstrøm 
Kontantstrømoppstillingen er utarbeidet etter den direkte metode tilpasset statlige 
virksomheter.  
 
Kontoplan 
Standard kontoplan og Kunnskapsdepartementets anbefalte føringskontoplan for 
virksomheter i universitets- og høyskolesektoren er lagt til grunn. 

 
Selvassurandørprinsipp 
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Staten er selvassurandør. Det er følgelig ikke inkludert poster i balanse eller resultat-
regnskap som søker å reflektere alternative netto forsikringskostnader eller forpliktelser. 
 
Statens konsernkontoordning 
Statlige virksomheter omfattes av statens konsernkontoordning. Konsernkontoordningen 
innebærer at alle bankinnskudd / utbetalinger daglig gjøres opp mot virksomhetens 
oppgjørskontoer i Norges Bank. Bankkonti utenfor konsernkontoordningen er presentert på 
linje Andre bankinnskudd i avsnitt IV i balanseoppstillingen 
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RESULTATREGNSKAP 

Beløp i 1000 NOK Note 30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014
Driftsinntekter

Inntekt fra bevilgninger 1 1 111 552 1 010 685 2 960 213
Inntekt fra tilskudd og overføringer 1 271 855 227 105 770 033
Gevinst ved salg av eiendom, anlegg og maskiner 1 8 661 3 8 734
Salgs- og leieinntekter 1 54 170 52 320 181 782

Sum driftsinntekter 1 446 239 1 290 113 3 920 762

Driftskostnader
Lønn og sosiale kostnader 2 920 286 854 733 2 498 687
Varekostnader 2 852 430 7 346
Andre driftskostnader 3 374 827 338 356 1 168 767
Avskrivninger 4,5 96 714 98 046 296 459

Sum driftskostnader 1 394 679 1 291 566 3 971 259

Ordinært driftsresultat 51 559 -1 453 -50 497

Finansinntekter og finanskostnader
Finansinntekter 6 685 335 2 658
Finanskostnader 6 588 178 1 774

Sum finansinntekter og finanskostnader 97 156 884

Resultat av ordinære aktiviteter 51 657 -1 296 -49 613

Avregninger
Avregning bevilgningsfinansiert aktivitet (nettobudsjetterte) 15 -51 657 1 296 49 613

Sum avregninger -51 657 1 296 49 613

Periodens resultat 0 0 0
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BALANSEREGNSKAP 

Beløp i 1000 NOK Note 30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014
EIENDELER

A. Anleggsmidler

I Immaterielle eiendeler
Rettigheter og lignende immaterielle eiendeler 4 3 980 2 482 3 990

Sum immaterielle eiendeler 3 980 2 482 3 990

II Varige driftsmidler
Bygninger, tomter og annen fast eiendom 5 5 084 782 5 252 580 5 144 543
Maskiner og transportmidler 5 7 043 6 620 7 550
Driftsløsøre, inventar, verktøy og lignende 5 369 269 347 411 366 088
Anlegg under utførelse 5 20 000 20 000 20 000

Sum varige driftsmidler 5 481 094 5 626 611 5 538 181

III Finansielle anleggsmidler
Investeringer i datterselskaper 11 44 350 44 350 44 350
Investeringer i tilknyttet selskap 11 526 526 526
Investeringer i aksjer og andeler 11 2 300 2 300 2 300

Sum finansielle anleggsmidler 47 176 47 176 47 176

Sum anleggsmidler 5 532 250 5 676 269 5 589 347

B. Omløpsmidler

I Varebeholdninger og forskudd til leverandører
Varebeholdninger 12 1 848 2 324 1 825

Sum varebeholdninger og forskudd til leverandører 1 848 2 324 1 825

II Fordringer
Kundefordringer 13 36 185 28 130 75 052
Andre fordringer 14 71 468 64 800 84 137
Opptjente, ikke fakturerte inntekter 16 2 734 4 808 2 776

Sum fordringer 110 388 97 738 161 965

IV Kasse og bank
Bankinnskudd på konsernkonto i Norges Bank 17 788 964 751 731 667 711
Andre bankinnskudd 17 102 595 131 935 117 247
Andre kontanter og kontantekvivalenter 17 15 38 18

Sum kasse og bank 891 573 883 705 784 975

Sum omløpsmidler 1 003 809 983 767 948 766

Sum eiendeler 6 536 058 6 660 036 6 538 112  
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Beløp i 1000 NOK Note 30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014
VIRKSOMHETSKAPITAL OG GJELD
C. Virksomhetskapital

I Innskutt virksomhetskapital
Innskutt virksomhetskapital 8 16 700 16 700 16 700

Sum innskutt virksomhetskapital 16 700 16 700 16 700

II Opptjent virksomhetskapital
Opptjent virksomhetskapital 8 33 321 33 321 33 321

Sum opptjent virksomhetskapital 33 321 33 321 33 321

Sum virksomhetskapital 50 021 50 021 50 021

D. Gjeld

I Avsetning for langsiktige forpliktelser
Ikke inntektsført bevilgning knyttet til anleggsmidler 4, 5 5 485 074 5 629 093 5 542 171

Sum avsetning for langsiktige forpliktelser 5 485 074 5 629 093 5 542 171

III Kortsiktig gjeld
Leverandørgjeld 40 054 54 641 122 833
Skyldig skattetrekk 115 870 107 318 96 781
Skyldige offentlige avgifter 95 880 88 469 84 926
Avsatte feriepenger 286 109 268 252 209 994
Forskuddsbetalte, ikke opptjente inntekter 16 23 517 17 491 21 054
Annen kortsiktig gjeld 18 103 076 92 517 112 433

Sum kortsiktig gjeld 664 505 628 689 648 022

IV Avregning med statskassen
Avsetning bevilgningsfinansiert aktivitet (nettobudsjetterte) 15 107 856 104 515 56 199
Ikke inntektsførte bevilgninger og bidrag (nettobudsjetterte) 15 122 682 119 538 131 658
Ikke inntektsførte gaver og gaveforsterkninger 15 105 921 128 181 110 042

Sum avregninger 336 459 352 234 297 899

Sum gjeld 6 486 038 6 610 016 6 488 092

Sum virksomhetskapital og gjeld 6 536 058 6 660 036 6 538 112  
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NOTER 
 
Note 1 Spesifikasjon av driftsinntekter
Beløp i 1000 NOK

30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014
Inntekt fra bevilgninger fra Kunnskapsdepartementet
Periodens  bevilgning fra Kunnskapsdepartementet * 1 054 726 945 057 2 778 379

- brutto benyttet til investeringsformål / varige driftsmidler av periodens bevilgning / driftstilskudd (-)* -47 638 -31 358 -148 785
+ utsatt inntekt fra forpliktelse knyttet til investeringer (avskrivninger) (+)* 96 714 98 046 296 459
+ utsatt inntekt fra forpliktelse knyttet til investeringer, bokført verdi avhendede anleggsmidler (+) 8 021 58 5 995
- utbetaling av tilskudd til andre (-) -2 278 -2 205 -2 205

Andre poster som vedrører bevilgninger fra Kunnskapsdepartementet* 2 007 1 087 2 190

Sum inntekt fra bevilgninger fra Kunnskapsdepartementet 1 111 552 1 010 685 2 932 032

Tilskudd og overføringer fra andre departement
Periodens tilskudd/overføring fra andre departement og direktorat 0 0 28 181

Sum tilskudd og overføringer fra andre departement 0 0 28 181

Sum inntekt fra bevilgninger (linje RE.1 i resultatregnskapet) 1 111 552 1 010 685 2 960 213

Tilskudd og overføringer fra andre statlige forvaltningsorganer  
Periodens tilskudd /overføring 1 33 247 36 288 109 332
Periodens tilskudd /overføring fra NFR 178 793 122 982 459 886

- utbetaling av periodens tilskudd/overføring fra NFR  til andre (-) -33 964 -8 501 -72 570
Andre poster som vedrører tilskudd/overføringer fra andre statlige forvaltningsorganer (spesifiseres) -4 894 -6 037 -11 515

Sum tilskudd og overføringer fra andre statlige forvaltningsorganer 173 181 144 732 485 133

Tilskudd til annen bidragsfinansiert aktivitet
Periodens tilskudd/overføring fra kommunale og fylkeskommunale etater 951 2 447 5 943
Periodens tilskudd/overføring fra organisasjoner og stiftelser 17 527 19 762 47 244
Periodens tilskudd/overføring fra næringsliv og private 14 713 22 741 63 666
Periodens tilskudd/overføring fra EUs  rammeprogram for forskning 26 362 16 999 63 671
Periodens tilskudd/overføring fra EU til undervisning og annet 452 370 1 079
Periodens tilskudd/overføring fra andre 6 612 1 841 11 745

Sum tilskudd til annen bidragsfinansiert aktivitet 66 618 64 159 193 349

Tilskudd fra gaver og gaveforsterkninger
Mottatte gaver/gaveforsterkninger i perioden 25 970 25 583 82 747

- ikke inntektsførte gaver og gaveforsterkninger (-) -105 921 -128 181 -112 008
+ utsatt inntekt fra mottatte gaver/gaveforsterkninger (+) 112 008 120 812 120 812

Sum tilskudd fra gaver og gaveforsterkninger 32 057 18 214 91 551

Sum tilskudd og overføringer fra andre (linje RE.3 i resultatregnskapet) 271 855 227 105 770 033

Sammenligningstall innenfor tilskudd og overføringer fra andre pr 31.12.14 er endret i forhold til avlagt årsregnskap 2014 pga endring i 
finansieringskilder i 2015
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Note 1 Spesifikasjon av driftsinntekter, forts
30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Gevinst ved salg av eiendom, anlegg, maskiner mv.
Salg av eiendom 8 634 0 8 728
Salg av andre driftsmidler 27 3 6

Gevinst ved salg av eiendom, anlegg og maskiner mv. (linje RE.4 i resultatregnskapet) 8 661 3 8 734

Salgs- og leieinntekter
Inntekt fra oppdragsfinansiert aktivitet:
Statlige etater 2 614 4 498 10 219
Kommunale og fylkeskommunale etater 29 123 273
Organisasjoner og stiftelser 1 085 808 4 607
Næringsliv/privat 1 028 1 750 6 065
Andre 864 1 008 3 152

Sum inntekt fra oppdragsfinansiert aktivitet 5 620 8 187 24 316

Andre salgs- og leieinntekter
Leieinntekter 8 539 10 250 28 933
Pasientinntekter 9 607 10 765 25 379
Andre inntekter 30 405 23 117 103 154

Sum andre salgs- og leieinntekter 48 551 44 132 157 466

Sum salgs- og leieinntekter (linje RE.5 i resultatregnskapet) 54 171 52 320 181 782

Sum driftsinntekter 1 446 239 1 290 113 3 920 762
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Note 2 Lønn og sosiale kostnader
Beløp i 1000 NOK 30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Lønninger 649 516 602 935 1 742 652
Feriepenger 82 872 76 964 217 962
Arbeidsgiveravgift 116 682 108 815 313 363
Pensjonskostnader* 78 384 75 291 234 418
Sykepenger og andre refusjoner -29 536 -24 757 -76 163
Andre ytelser 22 368 15 486 66 455
Sum lønnskostnader 920 286 854 733 2 498 687

Antall årsverk: 3 622 3 486 3 560

*Gjelder virksomheter som betaler pensjonspremie selv (alle som har unntak  fra bruttoprinsippet):

Pensjoner kostnadsføres i resultatregnskapet basert på fak tisk  påløpt premie for regnskapsåret.

Premiesats til Statens pensjonskasse er 12,7 prosent for 2015.

Premiesatsen for 2014 var 13,15 prosent.  

 

Note 3 Andre driftskostnader
Beløp i 1000 NOK 30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Husleie 48 567 46 030 136 290

Vedlikehold egne bygg og anlegg 50 881 29 045 114 113

Andre kostnader til drift av eiendom og lokaler 51 863 48 027 134 647

Reparasjon og vedlikehold av maskiner, utstyr mv. 17 187 10 849 30 057

Mindre utstyrsanskaffelser 4 241 17 552 47 480

Leie av maskiner, inventar og lignende 1 687 1 777 10 045

Konsulenter og andre kjøp av tjenester fra eksterne 47 664 41 196 158 065

Reiser og diett 36 164 30 178 129 691

Øvrige driftskostnader (*) 116 573 113 703 408 380

Sum andre driftskostnader 374 827 338 356 1 168 767

Tidsskrifter 14 848 14 060 43 931

Rekvisita, materiell og driftskjøp 22 295 18 811 69 763

Kontorkostnader, trykksaker og lignende 9 279 13 807 46 768

Porto, telefon, linjeleie mm. 7 984 4 131 16 984

Representasjon, bevertning, markedsføring 5 965 5 703 23 141

Tilskudd mm. 21 164 23 518 85 544

Øvrige driftskostnader 35 038 33 673 122 249

Sum øvrige driftskostnader (*) 116 573 113 703 408 380

Nedgangen i Mindre utstyrsanskaffelser fra 1. tertial 2014 til 1.tertial 2015 skyldes bla at det i 1. tertial 2015 er 
prosjektaktivert periodisert kostnad i desember 2014.

Økningen i vedlikehold egne bygg og anlegg skyldes bla rehabiligering av ventilasjonanlegget på Dragefjellet skole.

(*) Spesifiseres ytterligere under oppstillingen dersom det er andre vesentlige poster som bør fremgå av 
regnskapet
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Note 4 Immaterielle eiendeler
Beløp i 1000 NOK

F&U
Rettigheter 

mv.
Under 

utførelse SUM      

Anskaffelseskost 31.12.2014 18 785 18 785

 + tilgang pr. 30.04.2015 (+) 382 382

 - avgang anskaffelseskost pr. 30.04.2015 (-)

 +/- fra eiendel under utførelse til annen gruppe (+/-)

Anskaffelseskost 30.04.2015 0 19 167 0 19 167

 - akkumulerte nedskrivninger  31.12.2014 (-)

 - nedskrivninger pr.30.04.2015 (-)

 - akkumulerte avskrivninger 31.12.2014 (-) -14 795 -14 795

 - ordinære avskrivninger pr.30.04.2015 (-) -392 -392

 + akkumulert avskrivning avgang pr. 30.04.2015 (+)

Balanseført verdi 30.04.2015 0 3 980 0 3 980
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Note 5 Varige driftsmidler
Beløp i 1000 NOK

Tomter Drifts-bygninger
Øvrige 

bygninger
Anlegg under 

utførelse
Infrastruktur- 

eiendeler
Beredskaps-
anskaffelser

Maskiner, 
transportmidler

Annet 
inventar og 

utstyr Sum

Anskaffelseskost 31.12.2014 624 102 7 264 754 0 20 000 0 0 261 794 1 443 225 9 613 875
 + tilgang pr. 30.04.2015 (+) 0 6 637 0 0 0 0 46 40 573 47 256
 - avgang anskaffelseskost pr. 30.04.2015 (-) -1 965 -10 970 0 0 0 0 -60 -583 -13 578
 +/- fra anlegg under utførelse til annen gruppe (+/-) 0 0 0 0 0 0 0 0 0

Anskaffelseskost 30.04.2015 622 137 7 260 420 0 20 000 0 0 261 780 1 483 216 9 647 553
 - akkumulerte nedskrivninger pr. 31.12.2014 (-)
 - nedskrivninger pr. 30.04.2015 (-)
 - akkumulerte avskrivninger 31.12.2014 (-) 0 -2 744 312 0 0 0 0 -254 245 -1 077 138 -4 075 695
 - ordinære avskrivninger pr. 30.04.2015 (-) 0 -58 382 0 0 0 0 -552 -37 388 -96 322
 + akkumulert avskrivning avgang pr.30.04.2015 (+) 0 4 919 0 0 0 0 60 578 5 557

Balanseført verdi 30.04.2015 622 137 4 462 645 0 20 000 0 0 7 043 369 269 5 481 094

Avskrivningsatser (levetider) Ingen 
avskrivning

10-60 år 
dekomponert 

lineært

20-60 år 
dekomponert 

lineært
Ingen 

avskrivning
Virksomhets-

spesifikt
Virksomhets-

spesifikt 3-15 år lineært
3-15 år 
lineært

Tilleggsopplysninger når det er avhendet anleggsmidler:

Vederlag ved avhending av anleggsmidler 1 965 14 685 27 16 677
- bokført verdi av avhendede anleggsmidler* (-) -1 965 -6 051 -5 -8 021
Regnskapsmessig gevinst/tap 0 8 634 0 0 0 0 0 22 8 656

Vederlag ved avhending av anleggsmidler tomt og driftsbygning gjelder salg av Allegaten 36, salgssum 16 650 000. 
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Note 5 Varige driftsmidler, forts
Vedr. bygg under arbeid i regi av Statsbygg

Vedr. leieforhold med kjøpsopsjon *

Selskap/bygg Bokført verdi Langsiktig gjeld Kontraktenes Brutto

31.12.2013 31.12.2013 utløpsår areal m2

Universitetet i Bergen Eiendom AS 154 562 196kr    140 390 576kr    

Seksjonene 3, 5, 6, 7 og 10-12  i Thormøhlensgt. 55 2021+10+5 16 170

Nygårdshøyden Eiendom AS***** 504 864 975kr    676 245 709kr    

Nygårdsgaten 5 Stein Rokkans Hus 2035 17 275

Jon Lunds Plass 3 2029 790

Rosenberggt. 39 2029 1 214

Nina Griegs gate 2,4,6, Nygård skole, S2 2035 4 180

Sydneshaugen 4, 8, 12 og 14 2033 1 175

Jekteviksbakken 31 2019 3 383

Thormøhlensgate 53 B 2019 5 264

Magør Eiendom AS 42 488 486kr      40 761 702kr      

Harald Hårfagres gt. 29-31 ** 2034 1 914

Lars Hilles gate 3, Nygård skole, S1*** 4 662

Thormøhlensgate 53 A AS**** 107 336 395kr    

Thormøhlensgate 53 A 2024+5+5+5+5 4 572
T 53A Hjemmel AS****** 866 368kr           

Sum total 810 118 420kr    857 397 987kr    56 027

* Opsjonene går ut på å overta byggene til restgjeld. Med restgjeld menes gjeld til kredittorganisasjoner.

** I Harald Hårfagresgt. 29-31 er det gjennomført et større rehabiliteringsprosjekt som er lånefinansiert. Bare den delen 

av rehabiliteringskostnadene  som innebærer standardheving utover det opprinnelige, aktiveres (de andre utgiftsføres direkte 

og  gir store fremførbare underskudd i  investeringsperioden). Det er årsaken til at gjelden er høyere enn bokført verdi.

Sistnevnte foreligger ennå ikke for 2014.

*** Nygård skole S1 leies av Bergen kommune for 5+5 år. UiB skal overta leieforholdet når kommunen flytter ut.

Summene for NEAS og Magør er korrigert i forhold til regnskapskapstallene. Dette fordi fisjon/fusjon av JB 31 fra Magør til NEAS 

skjedde før nyttår mens lånet vedrørende eiendommen først ble overført etter nyttår. Dette er uten betydning for totalsummen

 av NEAS og Magør sin gjeld.

******T53A Hjemmel AS eier tomten Thormøhlensgate 53 A står på.

Disse leieforholdene er ikke aktivert i UiB's balanse. 

Vedr. disposisjonsrett i Helse Bergens lokaler

Bygg Bruttoareal
m2

Gamle hovedbygg 395            

Hudbygget 199            

Kvinneklinikken 461            

Øyebygget 508            

Studenthuset Gamle Gade 859            

Barneklinikken 641            

Haukelandsbakken 138            

Sentralblokken 3 661          

Laboratoriebygget 4 569          

Laboratoriebygget 370            

Barnepsykiatrisk 26              

Undervisningssenteret 234            

Sandviken 527            

Sum arealer med disposisjonsrett Helse Bergen 12 588        

Av oppdatert oversikt fra Helse Bergen pr 15.01.2013 fremgår det at UiB har disposisjonsrett over et brutoareal  

på 12 218 kvm.

Vedr. tomteforhold knyttet til Helse Bergens grunn

Opprusting av Musepl.3, sørfløy med opparbeidelse av ny aula pågår i regi av Statsbygg. Arbeidet startet opp i 2013 og forventes ferdigstilt i 
2015.

**** Aksjene i Thormøhlensgate 53 A AS og T53 A Hjemmel AS ble ervervet høsten 2013 og selskapenes eiendommer kommer i Nygårdshøyden 
Eiendom AS regnskaper når disse selskapene er fusjonert inn i Nygårdshøyden EAS.

*****Nygårdshøyden EAS eier, i tillegg til bokført verdi, aksjene i Magør EAS kr 44 000, Thormøhlensgate 53 A AS kr 154 119 801 og T53A 
Hjemmel AS kr 13 350 000. Kr 185 000 000 av gjelden refererer seg til kjøpene av to sistnevnte selskaper.

UiB og Helse Bergen er enig om at grunnen under Vivariet (Gnr. 161, Bnr. 15) og BB-bygget (Gnr. 161, Bnr. 15) skal eies av UiB.  Når 
hjemmelsforholdet er ordnet vil disse tomtene bli aktivert i UiBs balanse. Tomtene skal følges disse to byggenes yttervegger. Det er avholdt 
kartforretning med Helse Bergen i desember 2014 og UiB venter på endelige papirer fra Bergen kommune.
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Note 6 Finansinntekter og finanskostnader
Beløp i 1000 NOK

30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Finansinntekter

Renteinntekter 22 17 1 549

Agio gevinst 663 318 1 109

Sum finansinntekter 685 335 2 658

Finanskostnader 

Rentekostnad 26 28 88

Agio tap 561 151 1 685

Sum finanskostnader 588 178 1 774

Grunnlag beregning av rentekostnad på investert kapital:

31.12.2014 30.04.2015

Gjennom-
snitt i 

perioden

Balanseført verdi immaterielle eiendeler 3 990 3 980 3 985

Balanseført verdi varige driftsmidler 5 538 181 5 481 094 5 509 637

Sum 5 542 171 5 485 074 5 513 622

Antall måneder på rapporteringstidspunktet: (må fylles ut) 4

Gjennomsnittlig kapitalbinding i år 2015: 5 513 622

Fastsatt rente for år 2015: 1,79 %

Beregnet rentekostnad på investert kapital*: 32 898

Beregning av rentekostnader på den kapitalen som er investert i virksomheten vises her i henhold til 

"Utkast til veiledningsnotat om renter på kapital"  

 

 

 

Note 7 gjelder ikke for UiB 
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Note 8 Innskutt og opptjent virksomhetskapital (nettobudsjetterte virksomheter) 

Nettobudsjetterte virksomheter kan ikke etablere virksomhetskapital innenfor den bevilgningsfinansierte 

og bidragsfinansierte aktiviteten, se note 15. Opptjent virksomhetskapital tilsvarer dermed resultatet fra

oppdragsfinansiert aktivitet.

Universitet og høyskoler kan anvende opptjent virksomhetskapital til å finansiere investeringer i randsone-

virksomhet. Når virksomhetskapital er anvendt til dette formålet, er den å anse som bundet

virksomhetskapital, dvs den kan ikke anvendes til å dekke eventuelle underskudd innenfor den løpende

driften.

Innskutt virksomhetskapital er kapitalen knyttet til aksjer som ble finansiert av bevilgning på 90-post og som

derfor tidligere var klassifisert som aksjer i gruppe 1. Disse aksjene føres nå i gruppe 2 og er overført til den

enkelte institusjons virksomhetsregnskap. Innskutt virksomhetskapital skal anses som bundet.

Beløp i 1000 NOK

Innskutt  og bunden virksomhetskapital: Beløp

Innskutt virksomhetskapital 01.01.2015 16 700

Innskutt  virksomhetskapital 30.04.2015 16 700

Bunden virksomhetskapital:

Bunden virksomhetskapital pr. 01.01.2015 30 476

Bunden virksomhetskapital 30.04.2015 30 476

Innskutt og bunden virksomhetskapital 30.04.2015 47 176

Annen opptjent virksomhetskapital:

Annen opptjent virksomhetskapital 01.01.2015 2 844

Annen opptjent virksomhetskapital 30.04.2015 2 844

Sum virksomhetskapital 30.04.2015 50 021
 

 

 

 

Note 9 og 10 gjelder ikke for UiB 
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Note 11 Investeringer i aksjer og selskapsandeler
Beløp i 1000 NOK

Organisasjons-
nummer

Ervervs
dato

Antall    
aksjer/ 
andeler

Eierandel
Årets 

resultat*

Balanseført 
egenkapital*

*

Balanseført 
verdi i 

virksom-
hetens regn-

skap

Aksjer

Uni Research AS 985 827 117 14 875    85,0 % -933 113 660 29 750

Unifond AS 995 200 090 10 000    100,0 % 0 187 200

Universitetet i Bergen Eiendom AS 983 231 292 400         100,0 % 0 1 192 400

Chr. Michelsens Research AS 965 243 798 14 000    50,0 % 10 803 133 101 14 000

Bergen Teknologioverføring AS 987 753 153 40           40,0 % 10 178 18 654 40

Bergen Vitensenter AS 989 005 049 450         19,0 % 908 11 415 451

SKiBAS 973 199 986 1 33,3 % 335 3 939 35

Sum aksjer 21 291 282 148 44 876

Andeler (herunder leieboerinnskudd)

Leieboerinnskudd i Stiftelsen Bryggen Museum 0 0 2 300

Sum andeler 0 0 2 300

Balanseført verdi 30.04.2015 21 291 282 148 47 176

*   Gjelder bokført resultat i vedkommende selskaps siste avlagte årsregnskap
**  Gjelder bokført egenkapital i vedkommende selskaps siste avlagte årsregnskap

Vedr endring av balanseført egenkapital for Bergen Vitensenter AS har Bergen kommune ettergitt langsiktig gjeld på kr 8.2 mill i 2014 som er omgjort til 
egenkapital. 
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Note 12 Varebeholdninger
Beløp i 1000 NOK

30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Anskaffelseskost

Beholdninger anskaffet til internt bruk i virksomheten 167 247 167

Beholdninger beregnet på videresalg 1 681 2 077 1 658

Sum anskaffelseskost 1 848 2 324 1 825

Sum varebeholdninger 1 848 2 324 1 825
 

 

 

Note 13 Kundefordringer
Beløp i 1000 NOK

30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Kundefordringer til pålydende 36 935 29 080 76 552

Avsatt til latent tap (-) -750 -950 -1 500

Sum kundefordringer 36 185 28 130 75 052

Aldersfordeling kundefordringer:
30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Ikke forfalt 28 245 20 652 63 770

1-30 dager 3 361 2 393 3 176

31-60 dager 1 618 1 978 868

61-90 dager 987 1 929 2 025

91-180 dager 1 198 216 4 613

181-360 dager 604 835 495

Over 360 dager 170 127 104

Sum 36 185 28 130 75 052

Det er avsatt ca 2 % av fordringsmassen til latent tap. Tapsavsetningen blir beregnet ut i fra en 
vurdering av enkeltfordringer og historisk tap på krav.
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Note 14 Andre kortsiktige fordringer
Beløp i 1000 NOK

Fordringer 30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Forskuddsbetalt lønn 810 790 599

Reiseforskudd 5 346 6 101 3 422

Personallån 580 249 364

Andre fordringer på ansatte 8 259 9 662 7 470

Forskuddbetalte kostnader 40 142 26 710 59 362

Andre fordringer 16 330 21 290 12 921

Sum 71 468 64 800 84 137

Ending i forskuddsbetalte kostnader skyldes endring  i periodisering av kostnader.
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Note 15 Avregning statlig og bidragsfinansiert aktivitet mv. (nettobudsjetterte virksomheter)
Beløp i 1000 NOK

Inntektsførte bevilgninger:
Avsetning pr. 

30.04.2015
Overført fra 
virksomhets-

kapital

Avsetning pr. 
31.12.2014

Endring i 
perioden

Kunnskapsdepartementet
Utsatt virksomhet

Fakultetenes frie annuum -67 050 -61 768 -5 282
Vitenskapelig utstyr 25 837 19 025 6 812
Andre prioriterte oppgaver* 199 082 160 773 38 309

SUM utsatt virksomhet 157 869 118 030 39 839
Strategiske formål

Tildeling til rehabilitering av bygg, Jahnebakken 5 11 550         -                11 550
Utstyr i odontologibygg  (planlagt i 2015) - sentral avsetning 28 054         29 756          -1 702
Utstyrsmidler Museet 7 862           -                7 862
Andre prioriterte oppgaver (bygningstiltak i 2015)* 3 132 7 017 -3 885

SUM strategiske formål 50 598 36 773 13 825
Større investeringer

Dragefjellet skole, ventilasjon -15 022 -6 973 -8 049
Utstyr og tiltak i odontologibygg (tiltak planlagt i 2014) 248 390 -142
Christiesgate 12, studentarb.plasser for psykologi 9 538 -1 9 539
Andre prioriterte oppgaver* -14 851 -11 379 -3 472

SUM større investeringer -20 087 -17 963 -2 124

Andre avsetninger
Forskutteringer byggprosjekter -77 173 -77 173 0
Andre formål* -3 823 -3 823 0

SUM andre avsetninger -80 996 -80 996 0

Sum Kunnskapsdepartementet 107 384 55 844 51 540

Andre departementer 
Utsatt virksomhet, Dobbeltkompetanse odontologi                  183                      -   183
Jussformidlingen                  170                   236 -66
Realfagstermar på nynorsk                  119                   120 -1
Sum andre departementer 472 356 116

Sum avsatt andel av bevilgningsfinansiert aktivitet 107 856 56 200 51 657

Sum avsatt andel av tilskudd til statlig og  bidragsfinansiert 
aktivitet 107 856 56 200 51 657

Tilført fra annen opptjent virksomhetskapital - se note 8 0

Resultatført endring av avsatt andel av tilskudd til bidrags- 
og bevilgningsfiansiert aktivitet 51 657

Den andel av bevilgninger og midler som skal behandles tilsvarende som ikke er benyttet ved regnskapsavslutningen, er å anse som en 
forpliktelse. Det skal spesifiseres hvilke formål bevilgningen forutsettes å dekke i påfølgende termin. Vesentlige poster skal spesifiseres i egne 
avsnitt under oppstillingen.

Det er foretatt følgende interne avsetninger til de angitte prioriterte oppgaver/formål innenfor bevilgningsfinansiert aktivitet og aktivitet som skal 
behandles tilsvarende:
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Note 15 Avregning statlig og bidragsfinansiert aktivitet mv. (nettobudsjetterte virksomheter), forts

Ikke inntektsførte bevilgninger, bidrag og gaver:

Avsetning pr. 
30.04.2015

Avsetning pr. 
31.12.2014

Endring i 
perioden

Kunnskapsdepartementet
Periodisering KD inntekt i forhold til innbetaling -19 796 0 -19 796
Sum Kunnskapsdepartementet -19 796 0 -19 796

Norges forskningsråd
NFR 53 256 -265 53 521
Sum Norges forskningsråd 53 256 -265 53 521

Andre bidragsytere
Statlige etater 32 318 48 141 -15 823
Kommunale og fylkeskommunale etater 1 458 735 723
Organisasjoner og stiftelser 11 287 7 255 4 033
Næringsliv/privat 13 944 23 149 -9 206
EU rammeprogram for forskning 16 120 34 543 -18 423
EU andre bidrag 1 261 1 713 -452
Tilskudd fra andre 12 835 14 422 -1 587
Sum andre bidragsytere 89 222 129 957 -40 735

Sum ikke inntektsførte bevilgninger og bidrag 122 682 129 692 -7 010

Gaver og gaveforsterkninger
Gaver 71 272 73 590 -2 317
Gaveforsterkning 34 649 38 419 -3 769
Sum gaver og gaveforsterkninger 105 921 112 008 -6 087

Sum ikke inntektsførte bevilgninger, bidrag og gaver mv 228 603 241 700 -13 097

Tilgang er beregnet med 33 % av årets tildelte budsjett pluss merinntekter. Avgang er kostnadsført for 2015.

Innenfor KD-avsetningen er det forskuttert midler til tiltak innenfor virskomheten slik det går frem av "andre avsetninger".

Sammenligningstall innenfor ikke inntektsførte begvilgninger, bidrag og gaver mv er endret i forhold til avlagt årsregnskap 2014 pga endring i 
finansieringskilder i 2015

Med utsatt virksomhet menes tiltak som er forutsatt gjennomført i 2015 . Strategiske er tiltak der det er vedtatt å bruke midlene i senere perioder 
(sparing).

Større investeringer er bygginvesteringer. Under andre avsetninger er universitetets forskutteringer ført opp. Forskutteringer muliggjør igangsetting 
av andre tiltak mot midlertidig inndekning i tiltak som er under sparing eller er forsinket (jmf utsatt virksomhet og strategi).

Som forskuttering regnes bevilgninger som er stilt til rådighet for bruk for et tiltak med midleritdig inndekning i utsatt virksomhet, strategiske tiltak 
eller byggtiltak. Forskuttering av salgsinntekt gjelder aktivitet som skal finansieres ved salg av bygg, men der kostnadene kommer tidligere enn 
inntektene.

* Vesentlige poster spesifiseres i egne avsnitt under oppstillingen.
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Underspesifikasjon av note 15 Avregning statlig og bevilgningsfinansiert virksomhet mv.(nettobudsjetterte virksomheter)
Beløp i 1000 NOK Avsetning pr. 

30.04.15
Overført fra 

virksomhets-
kapital

Avsetning pr. 
31.12.2014

Endring i 
perioden

Kunnskapsdepartementet

Utsatt virksomhet

Bibliotekformål ved UB, drift 529 1 977 -1 448

Bibliotekformål ved UB, mediekjøp -777 -823 46

Museumsformål ved Bergen Museum 4 442 2 338 2 104

Sentre og felles satsninger 63 140 31 679 31 461

Fakultetenes frie annuum -67 050 -61 768 -5 282

Vitenskapelig utstyr 25 837 19 025 6 812

Sentraladministrasjon og IT-infrastruktur -15 880 -3 190 -12 690

Bygningsdrift -6 924 7 451 -14 375

Forskerinintierte prosjekter 29 942 21 801 8 141

Andre forskningssatsninger 26 313 29 703 -3 390

Administrative systemer 3 401 3 908 -507

Likestilingsarbeid 4 789 5 157 -368

Forskningsetisk komite REK III 3 667 2 681 986

Førstesemesterstudiet -4 932 867 -5 799

Eksamensavvikling 4 287 -567 4 854

Etter og videreutdanning (12451) 2 023 -64 2 087

Norsk for fremmedspråkelige -1 430 -649 -781

Studiesenter i England og Tyskland 4 043 912 3 131

DigUiB 1 440 0 1 440

Avsatt til egenfinansiering BOA 5 863 12 646 -6 783

Holbergprisen inkl. prispenger 11 129 1 403 9 726

UH-nett vest 917 2 949 -2 032

Kjernefasiliteter 6 788 9 171 -2 383

Andre tiltak samt restmidler på  drift 56 314 31 423 24 891

Sum utsatt virksomhet 157 869 118 029 39 840

Strategiske formål (planagt i 2015 og senere)

Utstyr i nytt odontologibygg  (planlagt i 2015) - sentral avsetning 28 054 29 756 -1 701

Tildeling til rehabilitering av bygg, Jahnebakken 5 11 550 0

Salgsinntekter bygg (sparing) 1 892 1 892 0

Utstyrsmidler Museet 7 862 0 7 862

Musehagen (planlagt i 2015) - sentral avsetning 1 240 5 125 -3 885

Sum strategiske formål 50 598 36 773 2 276  
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Underspesifikasjon av note 15 Avregning statlig og bevilgningsfinansiert virksomhet mv.(nettobudsjetterte virksomheter)
Beløp i 1000 NOK 25 837 Overført fra 

virksomhets-
kapital

19 025 Endring i 
perioden

Større investeringer (planlagt i 2015)

Allegaten 70 - ny heis m.m . -6 586 -4 184 -2 402

Div arbeid ved fakultetene -451 -315 -136

Inventar 241 509 -267

Undervisningsrom -197 -681 484

Salg av bygg -3 492 -11 348 7 856

Årstadveien 17, skisseprosjekt 2 357 2 357 0

Museprosjekt 2014 - fase 2 - Statsbygg -1 256 -75 -1 181

Utstyr og tiltak i odontologibygg (tiltak planlagt i 2015) 248 390 -142

Sjøvannsledning HIB -152 -896 744

Forvaltning av UiBs kulturhistoriske bygg 11 -187 198

ENØK tiltak -  EOS -809 66 -876

Skilting 505 112 393

Realfagbygget 4. etasje -2 675 168 -2 842

UM - utvendig hage -1 864 -110 -1 754

Armauer Hansens Hus (AHH), auditorium 990 0 990

Dragefjellet skole, ventilasjon -15 022 -6 973 -8 049

Studieadministrativ avd. - fortettinng -1 246 3 454 -4 700

Jahnebakken 5 -284 -115 -169

Christiesgate 12, studentarb.plasser for psykologi 9 538 -1 9 539

Årstadveien 21, ODH rehab -47 -718 671

Muséplass/ Christiesgate - Gatelys, flaggborg 990 0 990

Nytt sjøvannsanlegg m/energidel-område 3 1 702 -247 1 949

ENTEK-bygget, prosjektering 2 733 3 717 -984

Realfagbygget - nye studentsolsiale arbeidsplasser 2 390 1 428 962

MOF studentsosile arealer i ODH 2 439 1 486 953

Velferdshytter mv -1 156 -730 -425

Prosjekter under planlagt vedlikehold -3 137 -2 351 -786

Andre bygg- og vedlikeholdsprosjekter -5 858 -2 719 -3 139

Større investeringer -20 088 -17 964 -2 124

Andre avsetninger

Forskutteringer byggprosjekter -77 173 -77 173 0

Forskuttering printprosjekt IT -3 823 -3 823 0

Sum andre avsetninger -80 996 -80 995 0

Sum Kunnskapsdepartementet 107 384 55 843 51 541

Andre departementer og statlige etater

Utsatt virksomhet, Dobbeltkompetanse odontologi 183 0 183

Jussformidlingen 170 236 -66

Realfagstermar på nynorsk 119 120 -1

Sum andre departementer og statlige etater 472 0 356 116

Sum andel bevilgningsfinansiert aktivitet 107 856 56 199 51 657  
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Note 16 Opptjente, ikke fakturerte inntekter / Forskuddsbetalte, ikke opptjente inntekter
Beløp i 1000 NOK

Oppt jente, ikke fakturerte inntekter
30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Eksternfinansierte oppdragsprosjekter 2 734 4 808 2 776

Sum fordringer 2 734 4 808 2 776

Forskuddsbetalte, ikke opptjente inntekter
30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Eksternfinansierte oppdragsprosjekter 23 517 17 491 21 054

Sum gjeld 23 517 17 491 21 054

Netto prosjektgjeld 20 782 12 683 18 278

Spesifisert etter finansieringkilde 30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Norge Statlige- netto prosjektgjeld 6 310 -1 724 3 824

Kommunale og fylkeskommunale- netto prosjektgjeld 349 307 378

Organisasjoner - netto prosjektgjeld 2 887 3 083 2 546

Næringsliv privat -  netto prosjektgjeld 6 162 4 781 5 884

Stiftelser- netto prosjektgjeld -91 1 443 -384

Andre utland- netto prosjektgjeld 5 165 4 793 6 029

Sum gjeld 20 782 12 683 18 278  

 

 

Note 17 Bankinnskudd, kontanter og lignende
Beløp i 1000 NOK

30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Innskudd statens konsernkonto (nettobudsjetterte virksomheter) 788 964 751 731 667 711
Øvrige bankkonti i Norges Bank * 99 640 120 924 107 580
Øvrige bankkonti utenom Norges Bank* 2 955 11 012 9 667
Håndkasser og andre kontantbeholdninger* 15 38 18
Sum bankinnskudd og kontanter 891 573 883 705 784 975

Posten øvrige bankkonti i Norges bank består av innestående på gave og gaveforsterkningskonto. Nedgangen i posten  skyldes bla at det 
er lav tilgang og økt aktiviet for gavemidlene .
Posten Øvrige bankkonti består av innestående på konto for EU koordinatormidler. Nedgang i innestående på denne bankkontoen skyldes 
at rutinen vedr oppfølgning av korrdinatormidler er endret sånn at koordinatormidler viderebetales hurtigere enn tidligere.
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Note 18 Annen kortsiktig gjeld
Beløp i 1000 NOK

Gjeld 30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Skyldig lønn 5 990 5 740 13 695

Skyldige reiseutgifter 2 027 1 707 3 123

Annen gjeld til ansatte -227 2 234 -336

Påløpte kostnader 83 796 72 736 86 285

Annen kortsiktig gjeld 11 489 10 100 9 667

Gjeld til datterselskap m.v 0 0 0

Sum 103 076 92 517 112 433

Spesifisering av annen korsiktig gjeld:

Annen kortsiktig gjeld 7 572 3 596 565

EU-midler prosjektkoordinering 3 917 6 504 9 101

Sum annen kortsiktig gjeld 11 489 10 100 9 667

Nedgang i EU-midler porsjektkoordinator skyldes nedgang av  innestående på bankkonto. Rutinen vedr 
oppfølgning av korrdinatormidler er endret sånn at koordinatormidler viderebetales hurtigere enn tidligere.

 

 

 

 

Note 19 og 20 gjelder ikke for UiB 
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Note 21 Spesifikasjon av andre innbetalinger (i kontantstrømoppstillingen)
Beløp i 1000 NOK

Andre innbetalinger 30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

DEL I
Tilskudd til diverse bidragsfinansiert aktivitet
Innbetalinger fra kommunale og fylkeskommunale etater 1 674 768 7 922
Innbetalinger fra organisasjoner og stiftelser 21 560 19 956 55 029
Innbetalinger fra næringsliv/private 5 507 1 797 46 350
Innbetalinger fra EU  til undervisning og andre formål 0 -214 1 543
Innbetalinger fra andre 5 025 6 468 24 995
Sum tilskudd til diverse bidragsfinansiert aktivitet 33 767 28 775 135 838

DEL II
Innbetalinger fra EUs  rammeprogram for forskning m.v.
Direkte innbetalinger fra EUs rammeprogram for forskning - FP7 16 983 27 201 90 031
Direkte innbetalinger fra Horizon 2020 2 364
Sum direkte tilskudd fra EUs rammeprogram for forskning m.v. 19 347 27 201 90 031

DEL III

Direkte innbetaling fra EUs rammeprogram for forskning (linje 25) 19 347 27 201 90 031
 - utbetaling av tilskudd fra EU til andre (-) -13 902 -26 092 -58 502
 + innbetalinger av tilskudd fra EU fra statlige etater (+) 1 121 2 699 2 797
 + innbetalinger av tilskudd fra EU fra andre (+) 1 373 4 610 12 776
Sum netto tilskudd fra EUs rammeprogram for forskning m.v. 7 939 8 418 47 102

DEL IV (oppsummering)
Tilskudd til diverse bidragsfinansiert aktivitet (linje 15) 33 767 28 775 135 838
Tilskudd fra EUs rammeprogram for forskning m.v. (linje 23) 19 347 27 201 90 031
Øvrige innbetalinger 2 494 7 309 15 573
Sum andre innbetalinger 55 608 63 285 241 442

Se noten "Spesifikasjon av EU-midler" for spesfikasjon pr prosjekt vedr Sum netto tilksudd fra Eus rammeprogram for forskning

Videreførte gjennomstrømningsmidler er innarbeidet i noten. Som følge av dette er også sammenlingningstall endret.

Side�44



Universitetet i Bergen  
 

Regnskap 1. tertial 2015 

Side 33 

 

Note 22 Spesifikasjon av innbetalinger fra andre statsetater (kontantstrømoppstillingen)
Beløp i 1000 NOK

DEL I
Tilskudd og overføringer fra andre statsetater 30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014

Direkte innbetalinger fra NFR 201 374 119 505 364 943
+ innbetalinger fra NFR  via andre statlige etater 10 297 4 274 31 064
+ innbetalinger fra NFR via andre 20 643 6 915 29 083
Sum innbetalinger (brutto) fra NFR 232 314 130 694 425 090

DEL II 
Sum innbetalinger (brutto) fra NFR (linje 12) 232 314 130 694 425 090
- utbetalinger av tilskudd fra NFR til andre (-) -33 964 -8 501 -72 570
Sum innbetalinger (netto) fra NFR 198 349 122 193 352 520

DEL VI (Oppsummering)
Innbetalinger direkte fra NFR (linje 9) 201 374 119 505 364 943
Innbetalinger fra NFR via andre statlige etater (linje 10) 10 297 4 274 31 064
Øvrige innbetalinger fra andre statlige etater 12 529 6 315 91 929
Sum innbetalinger fra andre statlige etater 224 200 130 094 487 936
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LIKVIDITET–KONTANTSTRØMANALYSE 

Beløp i 1000 NOK Note 30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014
Kontantstrømmer fra operasjonelle aktiviteter
Innbetalinger

innbetalinger av bevilgning (nettobudsjetterte) 1 054 726 945 057 2 806 782
innbetalinger fra salg av varer og tjenester 105 580 61 289 209 529
innbetalinger av tilskudd og overføringer fra andre statsetater 22 224 200 130 094 487 936
innbetalinger av renter 22 17 1 549
innbetaling av refusjoner 29 536 24 757 76 163
andre innbetalinger 21 55 608 63 285 241 442
Sum innbetalinger 1 469 671 1 224 499 3 823 402

Utbetalinger
utbetalinger av lønn og sosiale kostnader 949 813 879 490 2 574 850
utbetalinger for varer og tjenester for videresalg og eget forbruk 377 688 338 786 1 176 114
utbetalinger av renter 26 28 88
andre utbetalinger 4 589 -1 900 60 226
Sum utbetalinger 1 332 116 1 216 405 3 811 278

Netto kontantstrøm fra operasjonelle aktiviteter * 137 555 8 094 12 124

Kontantstrømmer fra investeringsaktiviteter
innbetalinger ved salg av varige driftsmidler 16 682 61 14 729
 - utbetalinger ved kjøp av varige driftsmidler (+) 47 638 31 358 148 785
innbetalinger ved salg av aksjer og andeler i andre foretak
Netto kontantstrøm fra investeringsaktiviteter -30 957 -31 297 -134 056

Kontantstrømmer fra finansieringsaktiviteter (nettobudsjetterte)
innbetalinger av virksomhetskapital
 - tilbakebetalinger av virksomhetskapital (+)
 - utbetalinger av utbytte til statskassen (+)
Netto kontantstrøm fra finansieringsaktiviteter 0 0

Effekt av valutakursendringer på kontanter og kontantekvivalenter (+/-) 0 0

Netto endring i kontanter og kontantekvivalenter (+/-) 106 598 -23 203 -121 932
Beholdning av kontanter og kontantekvivalenter ved periodens begynnelse 784 975 906 907 906 907
Beholdning av kontanter og kontantekvivalenter ved periodens slutt 891 573 883 705 784 975

* Avstemming Note 30.04.2015 30.04.2014 31.12.2014
periodens resultat 0
bokført verdi avhendede anleggsmidler 8 021 58 5 995
ordinære avskrivninger 96 714 98 046 296 459
netto avregninger 51 657 -1 296 -49 615
avsetning utsatte inntekter (tilgang anleggsmidler) -47 638 -31 358 -148 785
endring i ikke inntektsført bevilgning knyttet til anleggsmidler -57 097 -66 746 -153 669
endring i varelager -22 64 563
endring i kundefordringer 38 867 38 708 -8 215
endring i ikke inntektsførte gaver og gaveforsterkninger -4 121 7 357 -13 563
endring i leverandørgjeld -82 780 -79 164 -10 971
poster klassifisert som investerings- eller finansieringsaktiviteter 30 957 31 297 134 056
endring i andre tidsavgrensningsposter 102 998 11 128 -40 132
Netto kontantstrøm fra operasjonelle aktiviteter 137 555 8 094 12 124  
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OPPSTILLING AV BEVILIGNINGSRAPPORTERING  

Regnskapet er satt opp i samsvar med  de anbefalte statlige regnskapsstandardene (SRS) og  de tilhørende 
veiledningsnotater som er utarbeidet av Finansdepartementet  og Direktoratet for økonomistyring med 
Kunnskapsdepartementets tilpasninger for universitets- og høyskolesektoren.

Nettobudsjetterte virksomheter har en forenklet rapportering til statsregnskapet. Virksomhetens betalingsformidling skal 
skje gjennom statens konsernkontoordning og oppgjørskonto i Norges Bank. Beholdninger på oppgjørskonti overføres til 
nytt år. UiB sender likviditetsrapport til statsregnskapet en gang i måneden.

Bevilgningsoppstillingens øvre del viser alle finansielle eiendeler som UiB er ført opp med i statens kapitalregnskap. 
Beholdningene i statens kapitalregnskap er basert på at transksjonene er ført med  verdien på betalingstidspunktet. Verdien 
på balansedagen er satt til historisk verdi på transaksjonstidspunktet. For UiB gjelder det oppgjørskonto, leierboerinnskudd 
og konto for gaver og gaveforsterkningsmidler.

Bevilgningsoppstillingens midtre del omfatter det som er  rapportert i likvidrapporten til statsregnskapet. Likvidrapporten viser 
saldo og likvidbevegelser på virksomhetes oppgjørskonto og øvrige konti i Norges Bank. Beholdningene  rapportert i 
likvidrapporten er avstemt mot  statens konsernkontosystem  og øvrige beholdninger i Norges Bank.  For UiB gjelder det 
oppgjørskonto og konto for gaver og gaveforsterkningsmidler.

Bevilgningsoppstillingens nedre del gir en oversikt over utbetalingene som er registrert i statens konsernkontosystem. 
Utbetalingene  er avstemt mot tildelingsbrevene og  er satt opp etter inndelingen Stortinget har fastsatt for budsjettet og de 
spesifikasjonene som er angitt i tildelingsbrevene.

 

Beløp i 1000 NOK

Konto Tekst Note 30.04.2015 31.12.2015 Endring
6001/820206 17 788 964 667 711 121 253
628002 11 2 300 2 300 0
640216/810215 17 99 640 107 580 -7 940

Note Regnskap 2015
Oppgjørskonto i Norges Bank

17 667 711
121 253

17 788 964

Øvrige bankkonti Norges Bank 2)

17 107 580
-7 940

17 99 640

Utgiftskapittel Kapittelnavn Post Posttekst Samlet tildeling
260 Universiteter og høyskoler 50 3 004 641

3 004 641
287 Forskningsinstitutter og andre tiltak56 Ludvig Holbergs minnepris 10 050

Sum utbetalinger i alt 3 014 691

Inngående saldo på i øvrige bankkonti i Norges Bank

Beholdninger på konti i kapitalregnskapet pr. 30.04.2015

Oppgjørskonto i Norges Bank
Leieboerinnskudd
Gaver og gaveforsterkninger

Beholdninger rapportert i likvidrapport 1)

Inngående saldo på oppgjørskonto i Norges Bank
Endringer i perioden (+/-)
Sum utgående saldo oppgjørskonto i Norges Bank

Endringer i perioden (+/-)
Sum utgående saldo øvrige bankkonti i Norges Bank

Samlet tildeling i henhold til utbetalingsbrev

Statlige universiteter og høyskoler
Sum høyere utdanning og fagskoler
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PERIODISERT BUDSJETT  

Beløp i 1000 NOK

Budsjett Regnskap Avvik budsjett/ 
regnskap

Regnskap

30.04.2015 30.04.2015 30.04.2015 31.12.2014
Driftsinntekter

Inntekt fra bevilgninger 1 103 119 1 111 552 -8 433 2 960 213
Inntekt fra tilskudd og overføringer 268 684 271 855 -3 171 770 033
Gevinst ved salg av eiendom, anlegg og maskiner 0 8 661 -8 661 8 734
Salgs- og leieinntekter 47 710 54 170 -6 460 181 782

Sum driftsinntekter 1 419 513 1 446 239 -26 726 3 920 762

Driftskostnader 0
Lønn og sosiale kostnader 910 906 920 286 -9 380 2 498 687
Varekostnader 0 2 852 -2 852 7 346
Andre driftskostnader 269 337 374 827 -105 490 1 168 767
Avskrivninger 224 325 96 714 127 611 296 459

Sum driftskostnader 1 404 568 1 394 679 9 889 3 971 259
0

Ordinært driftsresultat 14 945 51 559 -36 614 -50 497

Finansinntekter og finanskostnader
Finansinntekter 0 685 -685 2 658
Finanskostnader 0 588 -588 1 774

Sum finansinntekter og finanskostnader 0 97 -97 884

Resultat av ordinære aktiviteter 14 945 51 657 -36 712 -49 613

Avregninger
Avregning med statskassen (bruttobudsjetterte)
Avregning bevilgningsfinansiert aktivitet (nettobudsjetterte) -14 945 -51 657 36 712 49 613

Sum avregninger -14 945 -51 657 36 712 49 613

Periodens resultat 0 0 0 0  
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EU-finansierte prosjekter (eksklusiv utdanninger)
Beløp i 1000 NOK

Prosjektnavn (tittel)
Prosjektets kortnavn 

(hos EU)
Tilskudd fra 

EUs 
rammeprogram 

for forskning

Tilskudd 
fra EUs 

randsone
program 
til FP7

Tilskudd fra 
andre 

tiltak/progra
mmer 

finansiert av 
EU

Koordinator-
rolle 
(JA/NEI)

Memory at War: Cultural Dynamics in Poland, Russia and Ukraine (MAW) MAW 33 N
Svalbard Integrated Arctic Earth Observing System - Preparatory Phase SIOS-PP 59 N
Addictions and Lifestyles In Contemporary Europe Reframing Addictions Project ALICE RAP 61 N
Invasive seaweeds in rising temperatures: impacts and risk assessments INVASIVE SEAWEEDS 163 N
Novel thermostable enzymes for industrial biotechnology THERMOGENE 297 N
Ocean Food-web Patrol – Climate Effects: Reducing Targeted Uncertainties with an Interactive Network OCEAN-CERTAIN 582 N
REsearch to improve PROduction of SEED of established and emerging bivalve species in European hatcheries REPROSEED 440 N
THERAPY OPTIONS THD -Neurotransmitter synthesis disorders: towards a therapeutic correction THERAPY OPTION 448 N
Mastering skills in the training Network for attention deficit hyperactivity and autism spectrum Disorders MiND 2 364 N
A common European approach to the regulatory testing of nanomaterials NANOREG 516 N
King of hearts, joints and lungs; periodontal pathogens as etiologic factor in RA, CVD and COPD and their impact on treatment strategies. TRIGGER 1 845 J
Network of leading mesocosm facilities to advance the studies of future aquatic ecosystems from the Arctic to the Mediterranean MESOAQUA 788 J
The European Polar Research Icebreaker Consortium ERICON-AB 48 N
Coordinating for Cohesion in the Public Sector of the Future COCOPS 273 N
NFR Eranet Mellgren MELLGREN 21 N

SUM 7 424 514 0S
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Økonomirapport per 1. tertial 2015

Bakgrunn
Per første tertial er inntektene 52 mill. kroner høyere enn kostnadene på grunnbevilgningen 
(GB). UiB har mottatt 35 mill. kroner til rehabilitering av Jahnebakken 5, samt at inntektene 
fra salget av Allégaten 36 og deler av utstyrstildelingen til museet er inntektsført per første 
tertial. Inntekter, kostnader og driftsresultat er bedre enn budsjettert.

Overføringen på GB er per første tertial 108 mill. kroner. Dette er omtrent på nivå med 
overføringene på samme tid i fjor. Samlet sett forventer fakultetene, UB og UM en negativ 
overføring på 31,9 mill. kroner til 2016, mens prognosen for UiB totalt summerer seg til 103 
mill. kroner etter første tertial.

Årets bidrags- og oppdragsaktivitet har i første tertial vært på 277 mill. kroner, som er nært 
budsjettert nivå. Dette er en økning på 42 mill. kroner (17,9 %) sammenlignet med første 
tertial i fjor. Størst økning ser vi på NFR og EU som har økt med henholdsvis 32 mill. kroner 
(28,1 %) og 8 mill. kroner (42,5 %). Prognosen per første tertial (824 mill. kroner) antyder at 
aktiviteten totalt i år kan bli noe lavere enn budsjettert (829 mill. kroner). Totalt sett forventer 
fakultetene fortsatt å bygge ned overføringene på BOA. Den fakturerte inntekten i BOA ligger 
etter første tertial godt over nivået for fakturert inntekt på samme tid i fjor. Det er 
innbetalingene fra NFR som har hatt absolutt størst oppgang.

Universitetsdirektøren sine kommentarer
Den økonomiske situasjonen er stabil og det er god kontroll på utviklingen. Årsverkstallene 
viser vekst i antall BOA-årsverk, og dette er i tråd med et mål om økt aktivitet i BOA.

Universitetsdirektøren følger særlig HF, MOF, SV og JUS i 2015 på grunn av de planlagte 
negative overføringene til 2016. Per første tertial nedjusterer HF sin prognose for overføring 
ytterligere, mens MOF opprettholder sin prognose fra februar. Prognosene fra SV og JUS 
antyder noe forbedring etter første tertial. SV er også i dialog med Økonomiavdelingen 
angående utvikling av langtidsbudsjett, som vil være et godt verktøy for å lette 
økonomistyring og prognosearbeid. Det planlegges møter mellom ledelsen og hver av de fire 
fakultetene i juni, hvor deres økonomiske situasjon vil være tema. Per første tertial melder 
også UB en nedjustert prognose for overføring på GB til 2016, til tross for mottatt 
valutakompensasjon. 

Det har siden februar vært en positiv utvikling i aktiviteten i BOA. Fakultetenes prognoser for 
aktivitet er også oppjustert, men de er fremdeles noe lavere enn budsjettmålet.
Sammenlignet med første tertial i fjor har aktiviteten i BOA økt med 42 mill. kroner (17,9 %), 
hvilket er en gledelig utvikling. Universitetsdirektøren vil beholde fokuset på å legge til rette 
for økte BOA-inntekter. Fakturert inntekt i BOA er viktig og nivået følges fortsatt nøye. Det 
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har vært en betydelig økning i fakturert inntekt siden samme tidspunkt i fjor. Økningen er 
høyest ved Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet.

Med disse kommentarene fremmes følgende forslag til

vedtak:

1. Universitetsstyret tar økonomirapporten for februar 2015 til etterretning

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

Vedlegg: Økonomirapport per 1. tertial 2015

18.05.2015/Margrethe Lønøy, Gry Flatabø
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Vedlegg 1: Økonomirapport for 1. tertial 2015

1 Bakgrunn
Tertialregnskapet for Universitetet i Bergen for første tertial 2015 er tema i dette møtet. I det 
følgende presenteres og kommenteres den økonomiske situasjonen innenfor 
grunnbevilgningen (GB) og bidrags- og oppdragsfinansiert aktivitet (BOA) for universitetet 
samlet og for fakultetene. I tertialregnskapet gjennomføres periodiseringer og klargjøring av 
forpliktelser. Regnskapet skal vise påløpte kostnader og faktiske inntekter.

2 UiB totalt
Universitetsstyret vedtok fordeling av budsjettrammen fra Kunnskapsdepartementet (KD), 
2 969,6 mill. kroner og mål om 852 mill. kroner i inntekter fra BOA i sak 94/14. I 
økonomirapporten per februar er det redegjort for innholdet i budsjettrammen for 2015 (som i 
tillegg til budsjettrammen fra KD inkluderer instituttinntekter, avskrivningsinntekter og 
ekstrabevilgninger). Per første tertial er det i tillegg bevilget 35 mill. kroner fra 
Kunnskapsdepartementet til rehabilitering av Jahnebakken 5. Inntektsrammen på GB er per 
første tertial justert opp til 3 276 mill. kroner. Målsetningen for BOA-inntekter er 829 mill. 
kroner. Dette gir en samlet inntektsramme på 4 105 mill. kroner.

Overføringen på GB fra 2014 var 56 mill. kroner og planlagt forbruk innenfor GB i 2015 er
3 224 mill. kroner. Målsetningen for overføring på GB til 2015 er 108 mill. kroner, slik at 
samlet kostnadsramme for 2015, inkludert BOA, er på 4 053 mill. kroner.

Tabell 1 viser budsjett og regnskap for UiB totalt, altså summen av GB og BOA. Per første
tertial var inntektene 52 mill. kroner høyere enn kostnadene. Inntektene er 26 mill. kroner 
(1,9 %) høyere enn planlagt, mens kostnadene er 10 mill. kroner (0,7 %) lavere enn 
budsjettert. De positive avvikene gir et driftsresultat som er 37 mill. kroner over budsjett.
Inntekter på GB står for over 90 % av inntektsavviket.

Tabell 1 Totaltall regnskapet 1. tertial 2015
UiB totalt Årsbudsjett Budsjett per Regnskap per Avvik per
(mill. kroner) 2015 april april april
Inntekter 4 105 1 420 1 446 1,9 %
Kostnader 4 053 1 405 1 395 0,7 %
Driftsresultat 52 15 52

Figur 1 viser utviklingen i inntekter på GB og aktivitet (regnskapsført inntekt) i BOA. De totale 
inntektene per første tertial 2015 er 12,1 % høyere enn per første tertial i fjor. 
Inntektsøkningen er sammensatt av 114 mill. kroner (10,8 %) i økning på GB og 42 mill. 
kroner (17,9 %) i økning i BOA. 

Side�52



2

Figur 1 Utvikling inntekter GB og aktivitet BOA Figur 2 Utvikling lønns- og driftskostnader

Figur 2 viser utviklingen i kostnader og fordelingen mellom lønns- og driftskostnader per april 
de siste fire årene. Kostnadene per første tertial 2015 er 102 mill. kroner (8 %) høyere enn 
på samme tid i fjor. Beløpsmessig ligger størsteparten av økningen på lønnskostnadene, 
som har økt med 65 mill. kroner (7,7 %). Av lønnsveksten er 3,2 % vekst i antall årsverk og 
4,5 % vekst i lønnskostnad per årsverk. Driftskostnadene har økt med 37 mill. kroner (8,6 %), 
altså en prosentvis høyere økning relativt til lønnskostnadene.

Forholdet mellom investeringer og verdifall, opprettholdelsesgraden, sier noe om hvorvidt vi 
investerer nok til å opprettholde verdien av eiendelene. Per første tertial er investeringene 
lave i forhold til avskrivningene. Ser vi over flere år opprettholdes imidlertid verdien av 
eiendelene totalt sett, men opprettholdelsesgraden for bygningsinstallasjoner er lavere enn 
ønskelig. Dette indikerer at UiB investerer nok i utstyr, inventar og annet, men for lite i 
bygningsinstallasjoner som ventilasjon, el-anlegg mv. Dette er hensyntatt i sak 42/14 hvor 
det ble vedtatt prioritering og finansiering for byggprosjektene. Den økonomiske 
konsekvensen er at det legges til grunn en fortsatt realvekst på 1-2 % i internhusleien.
Opprettholdelsesgraden for bygg totalt er lavere enn for andre eiendeler, selv om denne ble 
betydelig forbedret i 2013 da det nye odontologibygget ble ført inn i regnskapet. 

2.1 Grunnbevilgningen (GB)
I første tertial 2015 var kostnadene på GB 52 mill. kroner lavere enn inntektene. Etter første
tertial er dermed overføringene til 2016 på 108 mill. kroner, som er 37 mill. kroner over 
budsjett og 3 mill. kroner høyere enn overføringene på samme tid i fjor. 

Tabell 2 Hovedtall grunnbevilgningen (GB)
UiB GB Årsbudsjett Budsjett per Regnskap Avvik
(mill. kroner) 2015 april april april
Inntekter 3 276 1 145 1 169 2,1 %
Lønn 2 217 781 783 -0,2 %
Andre driftskostnader 1 159 404 416 -3,0 %
Interne transaksjoner -152 -55 -82 47,8 %
Kostnader 3 224 1 130 1 117 1,1 %
Driftsresultat 52 15 52
Overført fra i fjor 56 56 56
Overført videre 108 71 108
Sum 0 0 0

Inntektene på GB er etter første tertial 24 mill. kroner (2,1 %) høyere enn budsjettert og 114 
mill. kroner (10,8 %) høyere enn på samme tid i fjor. UiB har mottatt 35 mill. kroner i 
øremerkede midler til rehabilitering av Jahnebakken 5, samt at om lag en tredjedel av 
utstyrsbevilgningen til Universitetsmuseet og salget av Allégaten 36 er inntektsført per første 
tertial. Investeringene hittil i år har også vært lavere enn de var på samme tid i fjor, hvilket 
kan ha bidratt til at totalinntekten har gått opp.
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De samlede kostnadene er 13 mill. kroner (1,1 %) lavere enn budsjettert og 61 mill. kroner
(5,8 %) høyere enn ved første tertial i fjor. Lønnskostnadene er 0,2 % høyere enn 
budsjettert. Et moderat lønnsoppgjør på 2,7 % er imidlertid godt innenfor budsjettert lønns-
og priskompensasjon, noe som vil gi en innsparingseffekt i andre halvår. Driftskostnadene er 
3 % høyere enn budsjettert, mens de interne transaksjonene mellom GB og BOA gir en 
høyere kostnadsreduksjon på GB enn budsjettert.

Figur 3 viser utviklingen i overførte midler på GB for perioden 2014 og frem til og med april 
2015. I tillegg viser den stiplede linjen forventet utvikling i overførte midler per måned for 
resten av 2015, og ender på budsjettmålet for overføring til 2016, 108 mill. kroner.

Figur 3: Overføring i overførte midler GB 2014-2015

Figuren viser at overføringene etter første tertial ligger en god del høyere enn det 
periodiserte budsjettet tilsier. Fakultetene har budsjettert med en i sum negativ overføring ut 
av 2015 og dette gjør at linjen for budsjettert overføring ligger lavt. Etter første tertial antyder 
også fakultetenes prognoser en i sum negativ overføring til 2016, mens for UiB totalt 
summerer prognosene seg nå til om lag 103 mill. kroner. Det må presiseres at det er 
usikkerhet knyttet til prognosene så tidlig på året, og erfaringsmessig vil fakultetenes 
prognoser øke utover høsten.

Det er generelt en noe lav trend i overføringene på GB, men grunnet byggbevilgninger, salg 
av eiendom og forventet salgsinntekt på om lag 90 mill. kroner for Autogården ser vi en 
økning i 2015.  Salgsinntektene fra Autogården skal sikre UiBs andel til rehabilitering av 
Jahnebakken 5, samt restfinansiering av årets investeringsbudsjett som pt. har en 
underdekning på om lag 31 mill. kroner. Salgsinntekten for Autogården, som trolig kommer 
inn i september, er foreløpig ikke innarbeidet i budsjettet for 2015, men er innarbeidet i 
budsjettert overføring til 2015 i figur 3.

2.2 Bidrags- og oppdragsfinansiert aktivitet (BOA)
Hittil i år har aktiviteten i BOA vært 2 mill. kroner (0,9 %) høyere enn budsjettert. Aktiviteten 
har vært noe høyere enn budsjettert for EU og andre bidragsytere, mens den har vært lavere 
enn budsjettert for NFR og oppdrag. Sammenlignet med regnskapsført aktivitet per første 
tertial i fjor er det en samlet økning på 42 mill. kroner (17,9 %).
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Tabell 3 Aktivitet hittil i år per finansieringskilde

UiB BOA Budsjett per Regnskap per Avvik per
(mill. kroner) april april april
NFR-inntekt 148 145 -2,1 %
EU-inntekt 25 27 7,5 %
Annen bidragsinntekt 96 100 4,7 %
Oppdragsinntekt 6 6 -10,4 %
Inntekter 275 277 0,9 %

Det er en positiv utvikling i forhold til aktiviteten etter februar i år. Da lå den samlede 
aktiviteten i BOA 9,9 % under budsjett, med negative avvik på alle kilder utenom annen 
bidragsinntekt. Det har siden februar vært en forbedring for alle finansieringskildene.

Figur 4 viser utviklingen i BOA per april de siste fire årene. Sammenliknet med samme tid i 
fjor er det økning i aktiviteten under NFR, EU og annen bidragsaktivitet, mens 
oppdragsaktiviteten er noe redusert. Høyest økning ser vi for NFR og EU, som har økt med 
henholdsvis 32 mill. kroner (28,1 %) og 8 mill. kroner (42,5 %) sammenlignet med første 
tertial i fjor. Økningen i NFR-aktivitet har vært høyest ved MN, hovedsakelig grunnet nasjonal 
infrastruktur. Det har også vært stor økning i NFR-aktiviteten ved MOF. Økningen i EU-
aktivitet er høyest ved MN og SV.

Figur 4 Utvikling BOA per april 2012-2015

Fakultetenes prognoser per første tertial tilsier en aktivitet i BOA på 824 mill. kroner, som er 
5 mill. kroner lavere enn budsjettmålet for 2015. Prognosene er lavere enn budsjettmålet for 
alle finansieringskilder, utenom oppdragsaktivitet. Bakgrunnen for den oppjusterte prognosen 
for oppdragsaktivitet skyldes i hovedsak forventet høyere aktivitet ved Det humanistiske 
fakultet. Se spesifikasjonen per finansieringskilde nedenfor.

Tabell 4 Hovedtall bidrags- og oppdragsfinansiert aktivitet
Aktivitet BOA Regnskap Årsbudsjett Prognose 
(mill. kroner) 2014 2015 2015
NFR-aktivitet 386 448 444
EU-aktivitet 66 63 61
Annen bidragsaktivitet 317 298 294
Oppdragsaktivitet 24 19 25
Sum 794 829 824

Det har de siste årene gradvis blitt en tettere oppfølging av BOA, og det legges til rette for å 
forbedre denne ytterligere i 2015. Dette er viktig for å oppnå målet om økt aktivitet. I tillegg til 
prognoser for aktivitet, overføring og fakturert inntekt per finansieringskilde i BOA, er det 

Side�55



5

ønskelig å utarbeide tilsvarende prognoser per bidragsyter i finansieringskategorien annen 
bidragsaktivitet. Sistnevnte prognoser er dessverre ikke fullstendig per første tertial 2015, 
men vil vies mer omtale i senere økonomirapporter.

Etter første tertial er det fortsatt stor usikkerhet knyttet til prognoser for overføring og fakturert 
inntekt, både på grunn av usikkerhet om det kommende året og at det er relativt nye 
parametere å vurdere for enhetene. Dette bes hensyntatt i følgende omtale av prognoser for 
fakturert inntekt og overføringer i BOA. 

Tabell 5 Fakturert inntekt per finansieringskilde

Fakturert inntekt
Regnskap 
per april 2014

Regnskap per 
april 2015

Årsregnskap 
2014

Endring siste 
år

Årsbudsjett 
2015

Prognose 
2015

NFR 122 198 353 62 % 429               445          
EU 8 8 49 -3 % 56 52            
Andre 61 72 309 19 % 265               246          
Oppdrag 3 8 24 210 % 23 18            
Sum 194 287 734               48 % 773               761          

Det er den fakturerte inntekten (innbetalingene) fra NFR og EU som er grunnlag for 
resultatmidlene fra Kunnskapsdepartementet og det er derfor viktig å følge med på disse. 
Fakturert inntekt sier også noe om tilgangen av nye prosjekter, hvilket er viktig for å 
opprettholde og øke aktivitetsnivået. Fakturert inntekt i BOA per første tertial er 287 mill. 
kroner. Dette er en oppgang på 93 mill. kroner fra samme periode i 2014, da var 
innbetalingene i første tertial på 194 mill. kroner. Det er økning på alle finansieringskilder 
utenom EU, og en betydelig andel ligger på NFR. Størsteparten av økningen på NFR ligger 
på Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet, og er knyttet til nasjonal infrastruktur. Det 
har også vært stor økning i fakturert NFR-inntekt ved MOF og SV, samt at en andel av 
økningen er knyttet til at SARS nå har kommet innunder UiB. Oppdragsaktivitet har også hatt 
stor økning, relativt til størrelsen på finansieringskilden. Prognosen for fakturert inntekt er per 
første tertial 761 mill. kroner, 12 mill. kroner under budsjettmålet for 2015.

Økning innbetalingene betyr ikke nødvendigvis at aktiviteten går opp, det kan også være at 
aktiviteten opprettholdes slik at overføringene fra i fjor bygges opp. Fakultetenes prognoser
per første tertial antyder imidlertid at de totale overføringene i BOA vil bygges ned i år og de 
økte innbetalingene er dermed i henhold til plan om økt aktivitet. Prognosene for UiB totalt 
antyder etter første tertial at overføringene vil bli noe lavere enn budsjettmålet for overføring 
på 204 mill. kroner i 2015. I regnskapet per første tertial er overføringene på BOA bygget opp
med 9 mill. kroner, fra 260 mill. kroner i 2014 til 269 mill. kroner per første tertial. Dette kan 
ses i sammenheng med den høye fakturerte inntekten per første tertial.

Figur 5 Overføring BOA

I tidligere tertialrapporter har det blitt kommentert på to nøkkeltall for BOA, inntektsoverhead i 
prosent av lønnskostnader og egeninnsats i prosent av totale kostnader i prosjektene. 
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Inntektsoverheaden per første tertial er 32 %. Det har vært jevn stigning i dette nøkkeltallet 
per første tertial de siste årene. Inntektsoverhead i 2014 totalt var 31 %.

Egeninnsatsen i prosent av totale prosjektkostnader har økt per første tertial de siste tre 
årene, og vi ser også en økning per første tertial i år. I fjor var tallet 19 % per første tertial og
omtrent det samme for 2014 totalt. Økningen i regnskapsført egeninnsats de siste årene kan 
blant annet komme av bedre synliggjøring av egenfinansiering.

Forskere ved UiB hadde per mars fått tilslag på 16 av 68 søknader i Horisont 2020, en 
gledelig nyhet for forskningsmiljøet ved UiB. Aktivitet tar imidlertid tid å bygge opp, og det vil 
være viktig med et aktivt påtrykk for å nå målet på 100 mill. kroner i EU-aktivitet.

3 Status per fakultet

Det humanistiske fakultet (HF)

På GB hadde HF en overføring på 5,2 mill. kroner fra 2014. Denne har fakultetet planlagt å 
bygge ned til en negativ overføring på 7 mill. kroner. Etter første tertial forverres prognosen 
ytterligere, til en negativ overføring på 10 mill. kroner til 2016. Nedbyggingen av 
overføringen, på totalt 15,2 mill. kroner, skyldes i hovedsak flere ansatte postdoktorer enn 
det som lå i rammen. Fakultetet vil i år overføre midler fra annuum til prosjektet for å dekke 
forpliktelsene. HF har etter første tertial et resultat som er 3,3 mill. kroner over budsjett.

Per første tertial har HF aktivitet i BOA på 20,4 mill. kroner, som er 3,1 mill. kroner lavere enn
budsjettert. Avviket er i hovedsak knyttet til lavere driftskostnader enn forventet for NFR og 
skyldes sannsynligvis bruk av periodiseringsnøkkel som ikke tar hensyn til utsatt aktivitet. 
Totalt for 2015 har HF et budsjettmål for BOA på 62 mill. kroner. Etter første tertial forventer 
fakultetet at årets aktivitet ender på 64 mill. kroner. Det forventes overføringer i BOA på 5,3 
mill. kroner til 2016.

HF nedjusterer etter første tertial sin prognose for overføring på GB, etter å ha gjort en ny 
vurdering av fakultetets økonomiske situasjon. Økonomiavdelingen følger utviklingen i 
fakultetets overføring tett, og det er igangsatt et samarbeid med HF for å vurdere eventuelle 
tiltak som kan redusere underskuddet, både på kort og lang sikt. Det planlegges også møte 
med universitetsledelsen i juni.
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Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet (MN)

På GB hadde MN en overføring på 16 mill. kroner fra 2014. Fakultetet opprettholder per 
første tertial prognosen for ingen overføring til 2016, og henviser til at de har forpliktelser i
2015 som summerer seg til mer enn overføringen fra 2014. Resultatet til MN er per første
tertial 23,8 mill. kroner høyere enn budsjettert. Dette skyldes i hovedsak et positivt 
kostnadsavvik knyttet til at netto interne kostnader og investeringer per første tertial har vært 
betydelig lavere enn budsjettert.

Per første tertial har MN aktivitet i BOA på 119,8 mill. kroner, som er 1,5 mill. kroner høyere 
enn budsjettert. Aktiviteten er per første tertial høyere enn budsjettert for alle 
finansieringskilder utenom oppdrag. Fakultetets budsjettmål for BOA-aktivitet i 2015 er på 
379 mill. kroner. MN opprettholder per første tertial prognosen om aktivitet på 353 mill. 
kroner fra februar, men tilbakemeldinger fra instituttene antyder at EU-, NFR- og 
oppdragsaktiviteten kan bli høyere enn antatt pt. Den nedjusterte prognosen skyldes i
utgangspunktet en forventet forskyvning av NFR-aktivitet knyttet til nasjonal infrastruktur fra 
2015 til 2016. Fakultetet forventer en overføring i BOA på 74,3 mill. kroner til 2016, som er
16 mill. kroner høyere enn budsjettmålet for 2015.

Det medisinsk-odontologiske fakultet (MOF)

På GB hadde MOF en negativ overføring på 11 mill. kroner fra 2014. Fakultetet ser
fremdeles ikke at de kan dekke underskuddet de hadde med seg inn i året, og opprettholder
per første tertial prognosen for negativ overføring på 11 mill. kroner til 2016. Per første tertial 
har fakultetet et resultat som er 1,6 mill. kroner bedre enn budsjettert.

Per første tertial har fakultetet aktivitet i BOA på 81,5 mill. kroner, som er nært budsjettert 
med et lite negativt avvik på 0,2 mill. kroner. Totalt for 2015 har MOF et budsjettmål for BOA 
på 227 mill. kroner. Etter første tertial oppjusteres prognosen for aktivitet noe, til 229,9 mill. 
kroner, på bakgrunn av forventet økning på NFR. Det er høy aktivitet ved fakultetet, noe som 
isolert sett skulle tilsi en nedbygging av overføringene i BOA. Det kommer imidlertid også inn 
mange nye prosjekter, og MOF forventer totalt sett ikke å kunne bygge ned overføringene i 
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BOA i år. Overføringen på 97,9 mill. kroner fra 2014 opprettholdes følgelig som prognose 
etter første tertial.

MOF planla opprinnelig å betale ned den negative saldoen på 11 mill. kroner på GB i 
perioden 2015-2016. Fakultetet meldte tidligere at underskuddet i sin helhet ville overføres til 
2016. Etter første tertial rapporterer fakultetet at alle enhetenes kostnader og inntekter er 
grundig gjennomgått og avvik vurdert, men at det foreløpig ikke er vesentlige avvik som kan 
forventes å gi utslag på årsresultatet. Fakultetet regner nå med å betale ned underskuddet i 
løpet av 2016 og 2017. Det planlegges møte med universitetsledelsen i juni angående den 
negative overføringen.

Det samfunnsvitenskapelige fakultet (SV)

På GB hadde SV en overføring på i overkant av 1 mill. kroner fra 2014. Fakultetet forventer i 
utgangspunktet en negativ overføring på 7 mill. kroner til 2016, men arbeider med å redusere 
dette til 5 mill. kroner. Etter første tertial settes følgelig prognosen til en negativ overføring på
5 mill. kroner til 2016, som er en forbedring på 2,9 mill. kroner fra prognosen i februar. SV 
har et resultat etter første tertial som er nærmere 0,7 mill. kroner over budsjett.

Per første tertial har fakultetet aktivitet i BOA på 19,6 mill. kroner, som er nært budsjettert 
nivå. Totalt for 2015 har SV et budsjettmål for aktivitet i BOA på nærmere 53 mill. kroner. 
Etter første tertial har fakultetet en prognose for overføring i BOA på 5,4 mill. kroner.

Økonomiavdelingen følger fakultetets prognose for negativ overføring tett, og er samtidig i 
dialog med fakultetet angående utvikling av langtidsbudsjett. Dette vil være et godt verktøy 
for å lette økonomistyring og prognosearbeid. Det planlegges også møte mellom SV og 
universitetsledelsen i juni.

Det juridiske fakultet (JUS) 
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På GB hadde JUS en overføring på 0,8 mill. kroner fra 2014. Fakultetet oppjusterer etter 
første tertial prognosen for overføring noe, til en negativ overføring på 6,4 mill. kroner til 
2016. Fakultetet har i 2015 blitt tilført 3 mill. kroner i ekstra midler til finansiering av 
fakultetets faglige utvikling. Resultatet til JUS er per utgangen av første tertial 1,8 mill. kroner 
svakere enn budsjettert.

Etter første tertial har JUS aktivitet i BOA på i overkant av 5 mill. kroner, som er 0,5 mill. 
kroner høyere enn budsjettert. Totalt for 2015 har JUS et budsjettmål for BOA på 13 mill. 
kroner. Etter første tertial oppjusteres prognosen for BOA-aktivitet noe, til 12,4 mill. kroner.
JUS forventer per første tertial en overføring i BOA på i overkant av 10 mill. kroner, som er 5
mill. kroner høyere enn budsjettmålet for 2015.

Utviklingen i fakultetets negative overføring på GB til 2016, til tross for den relativt store 
tilføringen av midler, følges tett fremover. Det planlegges møte med universitetsledelsen i
juni.

Det psykologiske fakultet (PS)

På GB hadde PS en overføring på 4 mill. kroner fra 2014. Per første tertial opprettholder
fakultetet en prognose for overføring til 2016 på 3 mill. kroner. Resultatet til PS er per første
tertial i underkant av 0,2 mill. kroner over budsjettert.

Per første tertial har PS aktivitet i BOA på 7,5 mill. kroner, som er 2 mill. kroner lavere enn 
budsjettert. Totalt for 2015 har PS et budsjettmål for BOA på 28 mill. kroner. Fakultetet 
nedjusterer prognosen for aktivitet fra 30 mill. kroner i februar til 25,5 mill. kroner. Etter første 
tertial. Bakgrunnen for reduksjonen, som er på NFR og EU, begrunnes i lite gjennomslag for 
søknader og nye prosjekter. PS forventer en negativ overføring i BOA på 1,3 mill. kroner, 
som er noe bedre enn budsjettmålet for 2015.

Universitetsbiblioteket (UB)
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På GB hadde UB en negativ overføring på 0,4 mill. kroner fra 2014, og etter første tertial 
forventes det at denne vil nedjusteres til en negativ overføring på 2,5 mill. kroner til 2016. 
Størsteparten av den forventede negative overføringen ligger på mediebudsjettet, grunnet 
ufordelaktig valutakurs og prisstigning på periodika og bøker. UB har i år blitt tilført 1,5 mill. 
kroner i valutakompensasjon. Per første tertial har biblioteket et resultat som er 0,1 mill. 
kroner høyere enn budsjettert.

Per første tertial har UB en aktivitet i BOA på 0,6 mill. kroner, som er 0,2 mill. kroner over 
budsjett. Totalt for 2015 har UB et budsjettmål for BOA på 1 mill. kroner. Etter første tertial 
oppjusterer biblioteket prognosen for aktivitet til 2 mill. kroner. Aktiviteten er på EU og annen 
bidragsaktivitet. Det forventes per første tertial en overføring i BOA på 0,5 mill. kroner til 
2016.

Universitetsbibliotekets prognose for negativ overføring på GB er nedjustert med 1 mill. 
kroner siden februar, til tross for mottatt valutakompensasjon på 1,5 mill. kroner. Det er
usikkerhet knyttet til valutakursen i 2015, og økonomiavdelingen vil i samarbeid med UB
løpende vurdere utviklingen.

Universitetsmuseet (UM)

På GB hadde UM en overføring på 3 mill. kroner fra 2014. Denne forventes bygget ned til 
ingen overføring fra 2015. Etter første tertial har UM et resultat som er 3,6 mill. kroner over 
budsjett.

Per første tertial har UM en aktivitet i BOA på over 13 mill. kroner, som er 4 mill. kroner 
høyere enn budsjettert. UM har for 2015 et budsjettmål for aktiviteten i BOA på 40 mill. 
kroner, men forventer etter første tertial en noe lavere samlet aktivitet, på 36,6 mill. kroner. 
Overføringer i BOA til 2016 forventes per første tertial å bli 20,1 mill. kroner, som er 0,7 mill. 
kroner lavere enn budsjettmålet for 2015.

Andre enheter
I fellesbetegnelsen felles forskningssatsinger (FFS) inngår Senter 
for klimadynamikk (SKD), Senter for konkurransepolitikk, Senter for 
Griegforskning, UiB Global, Sarssenteret, Innovestmidler og flere 
forskningstiltak. Det ble for disse enhetene overført i underkant av 
34 mill. kroner på GB fra 2014. Prognosen for overføring til 2016 er 
per første tertial 18 mill. kroner. Overføringene er knyttet til SKD, 
Fakultet 19 og Senter for Griegforskning. Prognosen for overførte 
midler fra Innovest v/fakultet 19 opprettholdes per første tertial på 8 
mill. kroner til 2016. Det planlegges også en ytterligere overføring av 
3,7 mill. kroner til UiB i løpet av 2015, men denne utelukkes 
foreløpig fra prognosen. Ved SKD oppjusteres prognosen for overføring på GB, fra 6,3 mill. 
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kroner i februar til 7,5 mill. kroner per første tertial, med bakgrunn i forsinkede ansettelser. 
Ved Senter for Griegforskning er det ansatt en daglig leder for senteret fra og med 
01.08.2015, noe som trolig vil medføre høyere aktivitet enn tidligere. Prognose for overføring 
av 2,5 mill. kroner til 2016 opprettholdes inntil vildere. Per første tertial har FFS et resultat 
som er 9 mill. kroner høyere enn budsjettert.

Totalt har de administrative avdelingene og UiB felles noe høyere kostnader enn budsjettert 
etter første tertial (30,5 mill. kroner), men inntektene er også høyere enn budsjettert (29,5
mill. kroner). For Eiendomsavdelingen er det som vanlig usikkerhet knyttet til
energikostnaden, men så langt er trenden positiv med et avvik på 3,6 mill. kroner etter første 
tertial. Totalt på drift forventes det at avdelingen vil balansere eller ha et lite underforbruk, 
avhengig av utviklingen i energiforbruk og pris. Avdelingen melder etter første tertial at det
for investeringsbudsjettet forventes at tildelte midler benyttes fullt ut. Ombyggingen av 
Christies gate 12 blir forsinket grunnet avslag på rammesøknad. Allégaten 36 er solgt for 
16,4 mill. og inntekten ble ført i mars.

IT-avdelingen melder per første tertial at de totalt på annuum og prosjektene forventer å 
ende opp omtrent som budsjettert ved årsskiftet. Dette antyder en negativ overføring til 2016 
på 3,1 mill. kroner.
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Vedlegg 2

Årsverktall
Punktårsverk registrert i april hvert år
Antall årsverk 2012 2013 2014 2015
Antall årsverk BOA 514 477 513 565
Antall årsverk GB 2 848 2 931 2 988 3 057
Totalt 3 362 3 408 3 500 3 622

Tallene per 1. tertial er antall årsverk registrert i april måned og er påvirket av at siste års tall 
er ferske tall, i tillegg til naturlige svingninger fra måned til måned som utjevner seg når vi ser 
på året under ett. Ser vi på antall årsverk i snitt for 1. tertial i 2014 mot 1. tertial 2015 er 
økningen 3,2 %, med en økning på 7,5 % på BOA og 2,5 % på GB.
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Om budsjett og budsjettprosess 2016

Bakgrunn
I denne saken gjøres det rede for noen hovedtrekk ved budsjettprosessen for 2016 fram mot 
vedtak i universitetsstyret i oktober 2015. Forslag til endelig budsjettfordeling vil være basert 
på universitetets strategi 2016- 2022, forslag til statsbudsjett, styrets vurderinger, forslag fra 
fakulteter og avdelinger og drøftinger i ulike fora.

Budsjettprosessen
Universitetsledelsen vil også i år gjennomføre et møte med dekanene om budsjettprosessen 
i august, før budsjettforslagene sendes inn. Fakultetene og avdelinger vil bli bedt om å 
utarbeide budsjettforslag innen 8. september. Universitetsledelsen vil diskutere de innsendte 
budsjettforslagene i dialogmøter med fakultetene, biblioteket og museet i september/oktober. 
Møtene vil gi viktige innspill i budsjettprosessen. De siste årene er de samlede foreløpige 
budsjettvurderinger presentert og drøftet i møter med ledelsen ved fakultetene, UB, museet 
og universitetsledelsen før styrebehandling. Det legges opp til samme prosess i år også. Det 
legges vekt på at budsjettprosessen skal gi tilstrekkelig med tid og anledning til å få drøftet 
de prioriteringer universitetet bør stå sammen om.

Budsjettprosessen for 2016 skal gjennomgående inneholde et langtidsperspektiv i de 
økonomiske vurderingene. Dette vil også gjelde for fakultetenes budsjettforslag og 
budsjettdialogene som følger etter disse. 

Tabell 1. Budsjettprosess i 2016

Tidspunkt/ frister

Rundskriv om budsjettforslag for 2016 15. juni

Møte med dekanene om budsjett 2016 24. august

Prioriterte forslag til bygg, ombygging og investeringer fra enhetene 1. september

Budsjettforslag for 2016 inkl. langtidsvurderinger fra fakulteter og 
avdelinger

8. september

Universitetsstyret behandler sak om strategiplan og hovedprioriteringer 24. september

Dialogmøter med fakultetene, Universitetsmuseet og biblioteket september - oktober 

Statsbudsjettet legges frem 7. oktober

Universitetsstyret behandler universitetets budsjett for 2016 29. oktober

Fakultetene skal ha mottatt tildelingsbrev for 2016 30. november

Dato: 13.05.2015

Arkivsaksnr: 2015/5600

Universitetsstyret

49/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:
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Strategiplanen skal etter planen behandles på styremøtet i august. I styrets møte i 
september  planlegges en sak der strategiens føringer for budsjettfordelingen for 2016 
drøftes, før endelig forslag til fordeling legges fram i oktobermøtet.

De økonomiske utsiktene for 2016 
Som omtalt innledningsvis skal langtidsaspektet økes i de økonomiske vurderingene. UiBs 
økonomi er stor og har betydelige muligheter når en ser beslutninger med en horisont utover 
budsjettåret. Det arbeides med modeller for langtidsbudsjettering som skal hjelpe oss å se 
muligheter, begrensninger og konsekvenser over et lenger tidsrom.

Det ventes lav vekst i inntektene i 2016.  Det ventes noe høyere vekst på bidrags- og 
oppdragsaktiviteten (BOA) enn på grunnbevilgningen (GB).

Tabell 2. Budsjettestimat 2016

Foreløpig legges det til grunn en estimert inntektsramme fra Kunnskapsdepartementet (KD) 
på 2,97 mrd. kroner i 2016, gitt justering for lønns- og priskompensasjon på 3 %. Andre GB-
inntekter er anslått til 269 mill. kroner, 3 % mer enn i 2015. Dette gir en samlet vekst på 0,4 
%. Den lave veksten i 2016 skyldes i hovedsak at utstyrsbevilgningen til museet faller bort og 
tap på RBO. Holdes  utstyrsbevilgningen til museet utenfor vil veksten være 1,9 %.

For BOA er det lagt opp til 3 % nominell vekst for oppdrag, 22 % for EU og 5 % for NFR og 
5% for Andre inntekter. Dette betyr at det er realvekst på 2 % på NFR og Andre, 19 % på 
EU, og 0 % realvekst på oppdrag. Samlet gir dette en vekst på 5,5 % og realvekst på 2,5 %. 
Med en slik veksttakt vil UiB nå 1 mrd. kroner i BOA-inntekter i år 2018. For EU innebærer 
det en kraftig vekst, og betyr at UiB – gitt en slik veksttakt - når 100 mill. kroner i EU-
finansiering per. år i løpet av 2018.

Lønns- og priskompensasjon
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Det er forutsatt 3 % lønns- og priskompensasjon for hele perioden. Rammen for 
lønnsoppgjøret i 2015 ble 2,7 % og prisstigningen er nå like over 2 %. For 2016 kan derfor 
lønns- og priskompensasjonen bli noe lavere enn 3 %.

Videreføring av studieplasser, rekrutteringsstillinger og utstyrsmidler

Studieplassene som er bevilget tidligere er ferdig utbygd våren 2016 og gir en inntektsøkning 
på 3,4 mill. kroner for 2016. UiB har i sitt budsjettinnspill for 2016 bedt om 7 mill. kroner til 
nye studieplasser.  Det er imidlertid usikkert om det blir bevilget nye studieplasser i 2016. 
UiB vil i 2016 få 2/3 årseffekt av 5 stipendiatstillinger bevilget i 2015.  Det er videre lagt inn 
en økning på 5 nye rekrutteringsstillinger fra andre halvår 2016 rekrutteringsstillinger, dette 
er usikkert. Engangsbevilgningen på utstyr ved museet utgår i 2016.

Verdensledende miljøer 

Det er grunn til å tro at det blir øremerket midler til fremragende miljøer i 2016.  Dersom en 
ser dette over 4 år (regjeringsperioden), vil total tildeling til verdensledende miljøer være en 
ramme på om lag 60 mill. kroner. 

Effektiviseringskutt

Det er også grunn til å tro at det kommer et nytt effektiviseringskutt 2016.  Dette må finne sin 
inndekning.  Om en ser dette over regjeringsperioden, vil effektiviseringskuttet være om lag 
50 mill. kroner. 

Resultatinntekter utdanning

Inntekter for avlagte studiepoeng er en viktig inntektskilde. I bevilgningen fra KD er cirka 21% 
knyttet til gjennomføring, og er forholdsvis følsom for endringer. En endring i produksjonen 
med ett studiepoeng per heltidsstudent, gir for eksempel en gjennomsnittlig endring i 
inntektene på 8 - 10 mill. kroner.  I 2016 er resultatinntektene estimert til en økning på 1,6 
mill. kroner. 

Resultatinntekter RBO

I bevilgningen fra KD er cirka 10 % knyttet resultatbasert omfordeling av 
forskningsmidler(RBO). Bevilgningen er en konkurransepott, og er et ”nullsumspill” mellom 
institusjonene i UH-sektoren, der UiB må gjøre det relativt bedre enn gjennomsnittet av 
sektoren for å øke tildelingen. Indikatorene er vitenskapelig publisering, forskningsmidler fra 
EU og NFR og avlagte doktorgrader. 

For å kunne vurdere UiBs inntekter i perioden framover må man derfor estimere utvikling i 
sektoren totalt, i tillegg til UiBs egen utvikling. UiB har estimert effektene for 2016 basert på 
de tall som er rapportert for 2014. Det kan komme endringer i tallene, og det er også uvisst 
om regjeringen vil øke den totale resultatpotten i neste års budsjett. Det er derfor usikkerhet 
knyttet til disse beregningene. 

Tabell 3. Universitetets RBO 2015 og estimat for 2016 (resultater 2013 og 2014)

Side�66



side 4 av 6

I 2016 vil UiB motta 14,2 % av sektorens samlede RBO- inntekter (basert på resultater i 
2014). Dette er noe lavere enn i 2015 (17,2 %). Totalt er det estimert en nedgang på vel 54 
mill. kroner i RBO- inntekter. I hovedsak skyldes dette nedgang i antall disputaser og 
reduserte innbetalinger fra EU, men også antall publikasjonspoeng er redusert fra 2013 til 
2014. Innbetalingene fra Forskningsrådet er økt noe fra 2013 til 2014. Økningen er likevel 
lavere enn i sektoren totalt, noe som gir reduserte RBO- inntekter også for denne 
indikatoren. 

RBO-endrer seg relativ mye fra år til år (se figur 1). En nedgang blir fulgt at en økning og 
omvendt. I perioden 2008 – 2014 balanserer disse endringene omkring null, før vi tar med 
2015 med en større nedgang. De årlige svingningene bør derfor ikke vurderes isolert. Over 
tid er det den relative utvikling mellom UiB og sektoren for øvrig som har effekt. 

Figur 1, Endring i RBO-uttelling for årene 2008 - 2015

Ny finansieringsmodell

Regjeringen har signalisert at de vil presentere forslag til endret finansieringsmodell i 
forbindelse med framleggelse av forslag til statsbudsjett for 2016. I den forbindelse skal 
følgende resultatindikatorer vil bli vurdert: studiepoeng, kandidater på bachelor-, master og 
doktorgradsnivå, internasjonal utveksling av studenter og mobilitet av yngre forskere, 
inntekter fra EU og Norges Forskningsråd, publiseringspoeng og bidrags- og 
oppdragsinntekter.

En mulighet er at publisering og EU kan øke sin betydning i RBO. Dette er områder der UiB 
burde har muligheter til å hevde seg. Imidlertid vil institusjoner med lav produksjon i dag ha 
lettere for å øke enn dem som har høy produksjon allerede, dersom den nye 
finansieringsmodellen viderefører lukkede rammer for resultatinntektene.. Det er derfor grunn 
til å vente seg hardere konkurranse fordi høyskoler og nye universitetet får andeler i 
modellen. Det er lite hensiktsmessig å planlegge med stor økning på nåværende tidspunkt.

Overføringer
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Universitetets samlede ramme omfatter disponering av inntekter i 2016 og overføringer fra 
2015. Det ble overført 56 mill. kroner på grunnbevilgningen fra 2014. Det er ventet at 
overføringene vil øke midlertidig i 2016 som følge av byggbevilgninger og inntekter fra salg 
av bygg. Budsjettmålsetningen for overføringer til 2016 er 108 mill. kroner. 
Budsjettmålsetningen er satt som 45 mill. kroner i overføring på ordinære budsjetter pluss 
det som er ventet overført på øremerkede KD-midler til bygg (som i år er ventet å bli 63 mill. 
kroner). 

På BOA ble det overført 242 mill. kroner. fra 2014. 106 mill. kroner av dette var gaver og 
gaveforsterkning. I noen tilfeller bevilges BOA-midler inn forskuddsvis for hele 
prosjektperioden. Mer vanlig er likevel av innbetalingene skal følge aktiviteten og fremdriften i 
prosjektene. Det er økende bevissthet omkring behovet for bedre balanse i denne delen av 
økonomien. Det er derfor ventet at nivået på BOA-overføringer vil gå ned fremover. 

Universitetsdirektørens merknader
Det legges opp til en prosess som gjør at forslag til budsjettfordeling for 2016 legges fram for 
universitetsstyret i møtet i oktober 2015. Budsjettet for 2016 vil være det første budsjettet i 
den nye strategiperioden og dette vil måtte konkretiseres i tiden fremover. Det planlegges 
derfor en egen styresak om dette i september.

Det forventes lav vekst i bevilgningen fra KD neste år.  Dette skyldes i hovedsak svingninger 
i resultatmodellen for forskning, men også bortfall av en engangsbevilgning til utstyr ved 
Museet. Resultateffektene, og hvordan disse endrer seg fra år til år, er beskrevet over. En 
bør ikke overfokusere de årlige endringene i denne modellen, men en bør ta på alvor de 
langsiktige effektene. Fakultetene må ta 75 % av endringene i resultatmodellen innenfor sine 
rammer. De er kjent med svingningene og planlegger med disse.  Det er likevel en utfordring 
for fakultetene å håndtere denne typen svingninger.

Ny finansieringsmodell kan gi andre resultateffekter, men det er for tidlig å si noe klart om 
dem nå. Når vi kjenner effekten bedre kan disse sammen med erfaringene vi har fra dagens 
modell, gi endringer i UiBs egen resultatmodell, men tidligst fra 2017.

UiB er rede til vekst gjennom fornyelse og utvidelse i studietilbud, gjennom nye satsninger og 
ved vekst i BOA.  Men det tar tid å skape egen vekst og signalene fra departementet tyder 
mer på omstilling enn vekst. 

Det legges til grunn av regjeringens ambisjoner om å styrke arbeidet med å utvikle flere 
verdensledende miljø videreføres i 2016 gjennom egne øremerkede avsetninger. Samtidig 
har regjeringen signalisert at effektiviseringskuttet fra 2015 skal videreføres i årene 
framover.. I 2015 ble effektiviseringskuttet fordelt med en høyere prosentmessig effekt i 
sentraladministrasjonen enn ved fakultetene og lavest ved UB og UM. Dette prinsippet vil bli 
vurdert videreført. Fordelingen må vurderes senere. 

De langsiktige målsetningene om større avsetninger til prioriterte områder og utstyr blir også 
viktig i 2016-budsjettet. Imidlertid må også UiB felles ta hensyn til at det i 2016 blir en 
nedgang på 13 mill. kroner på fellesandelen i resultatmidlene, i tillegg til et nytt 
effektiviseringskutt.  Dette betyr et noe mindre ekspansivt forslag for UiB felles neste år. 
Handlingsrommet for universitetsstyret må likevel over tid sikres ved at det frigjøres 
tilstrekkelig med midler som kan igangsette satsinger som på sikt øker både aktivitet og 
inntekter. Fakultetene må derfor fortsatt være innstilt på å være med å finansiere nye tiltak 
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gjennom omfordelinger innenfor den samlede rammen. Hvor stor en slik omfordeling kan bli i 
2016 må vurderes mot de samlede budsjetteffektene og vurderes på et senere tidspunkt.

Det er innenfor UiBs eksisterende ramme at de største mulighetene til omstilling og endring 
finnes.  Hvert år fattes et stort antall beslutninger om replassering i stillinger som blir ledig. 
Med en kort tidshorisont oppleves det ofte som nødvendig å videreføre de stillingene med 
mye av den samme innretningen som tidligere. Med en lengre tidshorisont blir det mer 
tydelig hvilke muligheter som ligger i dette. Det er dette langtidsbudsjett og prognoser over år 
kan anskueliggjøre. Fakultetene vil derfor bli bedt om å vurdere sine muligheter for vekst og 
omprioritering i årene fremover i budsjettforslaget for 2016.

BOA-inntektene er viktige som del av de samlede ressursene. Det er avgjørende at 
forholdene legges best mulig til rette for at forskningsmiljøene skal være godt rustet til å 
konkurrere om og forvalte eksterne midler. Det planlegges for økt innsats for å få midler fra 
EU og andre til universitetsforskning. Anslaget på BOA-inntekter vil bli revurdert i 
budsjettforslaget for 2016 når fakultetene har fremmet sine forslag. 

Med utgangspunkt i universitetets utkast til strategi, oppnådde resultater i 2014 og 
universitetets mål og planer for 2015, foreslås det at budsjettarbeidet for 2016 legges opp 
slik det er redegjort for i denne saken. 

Med dette fremmes følgende forslag til

vedtak:

1. Budsjettprosessen for 2016 følger oppsatt tidsplan.
2. Styret ber om at forslag til budsjettfordeling utarbeides med utgangspunkt i

vurderingene i saksforelegget og drøftinger og etter oppsatt plan.

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

19.05.2015/Kirsti Aarøen - Sven-Egil Bøe – Steinar Vestad
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Universitetssamarbeidet BOTT - samarbeid om administrative systemer

Om denne styresaken

Denne saken er laget i samarbeid mellom de fire breddeuniversitetene UiO, UIB, NTNU, UIT. 

Saksfremlegget har vært behandlet hos administrativ ledelse ved hvert universitet og legges 

frem som lik sak ved hvert av de fire universitetene.

Bakgrunn
På 90-tallet ble det i regi av «Program for administrative systemer» - et samarbeid mellom 
UiO, UIB, NTNU, UIT og de vitenskapelige høgskolene (NHH og daværende 
Landbrukshøgskolen i Ås) gjennomført utredninger om nye lønns-, personal- og 
økonomisystemer. Noe av bakgrunnen var det nye økonomireglementet i staten (fra 1996) 
som stilte nye krav til administrative systemer, men også institusjonenes egne behov for mer 
moderne systemer. Utredningene ga et godt grunnlag for beslutningene og førte til at UiO, 
UiB og NTNU gjorde felles anskaffelse av nytt økonomisystem og inngikk et felles samarbeid 
om nytt lønns- og personalsystem. UIT valgte å ikke gå videre i samarbeidet om innføring av 
Oracle, og videreførte Agresso som økonomisystem og drift i egen regi.

Samarbeidet mellom UiO, UiB og NTNU ble senere endret til BOT-samarbeidet (Bergen-
Oslo-Trondheim) som er samarbeid om felles drift av økonomisystemene etter mal av 
samarbeidstiltakene i sektoren. IT-avdelingen ved UiO (USIT) står for drift av 
økonomisystemene og tiltaket administreres gjennom et felles styre. 

De tre BOT institusjonene har halvert kostnadene og økt tryggheten i denne delen av 
systemporteføljen. I 2015 er fellesbudsjettet for BOT 8 mill. kroner. Dette er kostnader hver 
institusjon i stor grad måtte dekket selv i nær samme omfang dersom driften ikke var felles. I 
tillegg sparer institusjonene penger på innkjøp av konsulentkostnader fordi miljøet både ved 
USIT og de lokalt organiserte systemadministrasjonsgruppene kan håndtere mange 
oppgaver selv. Den siste effekten ville vært vanskelig å ta ut i mindre spesialiserte miljøer. 
Ved de senere oppgraderingene har sluttregningene blitt vesentlig lavere enn anslagene 
nettopp på grunn av denne effekten. 

BOT-samarbeidet har vært formelt begrenset til drift av økonomisystemet, men har fordi 
forumet har vist sin berettigelse, blitt nav for en rekke sak-til-sak-samarbeid knyttet til andre 
administrative systemer.  Dette gjelder for eksempel for innkjøps- og faktura-systemer, for 
utredningsoppgaver og for felles vurderinger. BOT samarbeidet har vist seg å være et 
vellykket samarbeid.  BOT har sikret stabil drift av institusjonens økonomisystemer i 13 år. 

Dato: 12.05.2015

Arkivsaksnr: 2015/5513

Universitetsstyret

50/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:

Side�70



side 2 av 9

Det er bygget er profesjonelt apparat, både på hver enkelt institusjon i form av både 
systemgrupper og funksjonelle prosesseiere, og også i form av et godt samarbeid med USIT 
som driftsleverandør. Det er levert kostnadseffektive løsninger som hadde vært dobbelt så 
dyre om hver institusjon skulle etablert disse hver for seg. Samarbeidet har også vært 
vellykket fordi de samarbeidende partene har vært omtrent like i behov, størrelse og 
forventninger. Samarbeidet har også fungert fordi alle har bidratt og det gjennom det er skapt 
en gjensidig forståelse for hverandres behov, samt felles eierskap til løsninger og utvikling.  
Jo flere aktører som er med i et slikt samarbeid, jo vanskeligere vil dette nødvendigvis være.

I denne saken redegjøres det for hvordan BOT-samarbeidet blir viktig også i årene fremover 
og i første rekke i forbindelse med nye anbud på administrative systemer innen økonomi og 
personal.

Utfordringer fremover – behovet for et utvidet formalisert samarbeid
I de kommende årene opp mot 2018, står universitetene overfor en rekke beslutninger 
knyttet til de administrative systemene. Institusjonene tar derfor sikte på å utvide det formelle 
virkeområdet for BOT utover driften av økonomisystemene og til å også inkludere UiT 
Norges arktiske universitetet (BOTT– Bergen-Oslo-Trondheim-Tromsø). 

Utfordringene fremover kan deles i fire ulike grupper:
 Behov for fornyelse av kontrakter/nye anbud på de administrative systemene knyttet 

til økonomi og personal
 Samarbeidet med de andre samarbeidstiltakene/selskapene i sektoren (FSAT, 

CRISTIN, BIBsys, Sigma2 og Uninett)
 Utviklingen innen IT-drift (sikker lagring, big data etc)
 Medvirkning til gode IT-løsninger på nye områder (digitalisering etc)

Departementet har det siste året organisert to nye samarbeidstiltak i sektoren: 
Samarbeidstiltaket FS (Felles studentdatasystem) og Samordnet opptak (SO) er gjort om til 
1.4.-selskapet FSAT (Felles studieadministrativt tjenestesenter) et selskap med ca. 80
årsverk utgått fra USIT ved UiO. Det andre, Sigma2, er et nytt selskap som skal forvalte 
tyngre vitenskapelig infrastruktur i sektoren. Dette viser at departementet aktivt tar initiativ 
som påvirker universitetenes rammebetingelser og som krever tilpasning i etterkant. Med 
fordel kunne universitetene vært med i større grad og mer samkjørt i forkant av slike 
beslutninger.

Det pågår en rivende utvikling innenfor IT-området. Sikker lagring, håndtering av store 
datamengder flere nettbaserte løsninger, digitalisering og generelt høyere endringshastighet 
er stikkord.  De fire universitetene har IT-avdelinger av høy kvalitet som kan møte disse 
utfordringene.  Det er likevel slik at utfordringene kan møtes på en bedre og mer 
ressurseffektiv måte i samarbeid enn det som er mulig hver for seg.  Det er behov for et 
fungerende samarbeid også på dette området fremover.  

Endringene digitaliseringen bringer med seg går langt utover IT-avdelingenes grenser og er 
et eksempel på at IT-utviklingen må sees i et bredere institusjonsperspektiv bla i form av 
standardisering av de operative administrative arbeidsprosessene. Men også en rekke 
mindre nyvinninger innen IT skal finne sin plass i institusjonene i årene fremover. Dette må 
skje i samspill mellom IT-avdelingene, fagavdelingene og de faglige miljøene. Også her 
kreves det felles møteplasser som kan sikre at universitetene er forberedt og samkjørt.
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På kort sikt er det likevel fornyelse av kontraktene på de administrative systemene som 
nødvendiggjør et samarbeid nå. 

Systemløsningene ved BOTT-institusjonene
De store anskaffelsene av administrative systemer ligger nå 15-20 år tilbake i tid. 
Anbudsregler og kontraktsmessige forhold gjør at systemene i løpet få år må ut på nytt 
anbud. Dette gjelder for økonomisystemene, lønns- og personalsystemene, 
prosjektstyringssystemene og innkjøps- og fakturahåndteringssystemene. Også for 
virksomhetenes egen del er det rasjonelt å gjøre en vurdering av om en har riktige systemer. 
Det skjer en stadig utvikling i dette markedet og en kan ikke ta for gitt at behovene som 
dannet grunnlag for beslutninger den gang vil være gjeldende for de kommende årene.  

Det er en stor jobb å gjennomføre slike anskaffelser. Det er gjennomført forstudier over de to 
siste årene og det er nå igangsatt et forprosjekt som vurderer behov og løsningsalternativer. 
Dette er forberedelsesarbeid der institusjonene kartlegger om betingelsene for en felles 
anskaffelse av systemene er oppfylt. UiT står foran de samme vurderingene som UiO, UiB 
og NTNU. På samme måte som på 90-tallet ønsker UiT å delta i et felles utredningsarbeid. 
UiT deltar derfor i forprosjektet som nå er startet. BOT-samarbeidet er med dette blitt til 
BOTT-samarbeidet og omfatter alle de 4 breddeuniversitetene.

De ulike behovene mellom breddeuniversitetene og høyskolene var det som skapte to 
systemfamilier forrige gang det ble anskaffet systemer. Breddeuniversitetene prioriterte den 
gang løsninger som kunne takle større kompleksitet knyttet til bidrags- og oppdragsaktivitet 
og organisasjonskompleksitet. Selv om høyskolene siden den gang er blitt større, er 
erfaringene at skillet fortsatt er relevant. Breddeuniversitetene har likere behov og 
vurderinger, og vil ofte spesifisere andre løsninger enn de øvrige institusjonene. Uninett har 
tatt en rolle som koordinerende overbygning for de nye universitetene og høyskolene. Den 
todeling som var før, er således fortsatt gjeldende. En slik todeling er i realiteten en 
forenkling av kartet i sektoren der de fire breddeuniversitetene tar ansvar for å fremme og 
løse sine behov samlet, mens Uninett tar et ansvar for resten.

Det er både store likheter og viktige forskjeller i systemløsningene de fire institusjonene 
bruker i dag:
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Økonomisystem

UiT bruker Agresso økonomisystem, mens UiO, UIB og NTNU har Oracle Financials.  
Alle systemene er vært i bruk siden 90-tallet, så lenge at tiden i seg selv taler for å 
kunngjøre et nytt anbud for å sikre at en sitter med riktige løsninger mht. til pris og
kvalitet. For Oracle Financials vil neste oppgradering av systemet være så 
omfattende at den vil bli behandlet som en ny kontrakt.  Innen 2017-2018 bør et 
anbud være gjennomført.

Prosjektregnskapssystem

Alle fire har ulike løsninger for prosjektregnskap (BOA-prosjekter). UiB bruker Oracles 
løsning, NTNU bruker MaConomy, UiT bruker Agresso mens UiO har søkt å løse 
dette med spesialtilpasninger i økonomisystemet Oracle.  Det er tilsvarende 
problemstilling med kontrakter som må fornyes eller erstattes også her. I løpet av 
2017 til 2020 bør dette være gjort. 

Lønns- og personalsystem

UiB, NTNU og UiT bruker PAGA lønns- og personal-system, mens UiO bruker SAP. 
PAGA er et leiesystem der universitetene kjøper tilgang for en bestemt periode.  I 
løpet av 2018 går nåværende PAGA-kontrakter ut og må ut på anbud.  UiOs kontrakt 
med SAP utgår i 2018. 

Bestilling og fakturahåndteringssystem

UiO, UiB, NTNU bruker alle Basware sine produkter for bestilling og 
fakturahåndtering.  UiT bruker Agressoprodukter. For bestillingsdelen av Basware går 
avtalene ut i løpet av 2018 og må ut på nytt anbud. For fakturadelen kan en vente 
noe lenger. For UiT gjelder samme forhold som for Agresso økonomisystem.

Tidsperspektiv og fremdrift
Som det fremgår av figuren under bør alle disse systemene ut på nye anbud innen/ i løpet 
av/kort etter 2018:
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Et felles anbud på alle disse systemene krever at institusjonene ser seg tjent med å velge 
like systemer som i rimelig grad spesifiseres likt. Forut for et anbud er det derfor nødvendig 
med kartlegging av prosesser og rutiner. En slik kartlegging vil danne grunnlag for 
vurderinger av om grunnlaget for et felles anbud er til stede – eller om det kan bli det dersom 
en justerer dagens prosesser og rutiner.  Dette er derfor også en anledning til å utvikle 
kvaliteten og effektiviteten knyttet til bruken av denne typen systemer. 

De fire universitetene har som utgangspunkt at en vil prøve å få til et tilsvarende samarbeid 
for BOTT-innkjøpene slik en har fått til i BOT (økonomisystemet).  Det innebærer felles 
anskaffelse av samme systemer og felles teknisk drift der det er hensiktsmessig (noen 
systemer er kjøp av tjeneste og innebærer ikke egen teknisk drift).

I løpet av kommende 3 år bør en slik prosess være gjennomført.  Siden det allerede er gjort 
et forarbeid og siden arbeidet allerede er planlagt, bør det være tid nok til dette. En skal 
likevel ikke undervurdere kompleksiteten i denne typen prosesser.
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Kompleksiteten taler for en tilstrekkelig lang forberedelsesprosess og anskaffelsesprosess.  
Over et slikt tidsløp vil ideer og muligheter få anledning til å modnes før prosjektene blir til 
kontrakter der endringer koster dyrt. 

Organisering og målsetning
Det legges opp til at arbeidet deles i et forprosjekt før anskaffelse og deretter et 
anskaffelsesprosjekt som overtar i løpet av 2016 og varer frem til kontrakter er ferdig 
forhandlet. (Etter dette må prosjektet organiseres på nytt som implementeringsprosjekter).

Arbeidet organiseres under BOTT-samarbeidet og blir da et forpliktende samarbeid mellom 
UiO, UiB, NTNU og UIT. Arbeidet koordineres av universitetsdirektørene (tilsvarende ved 
NTNU) ved de fire universitetene. Prosjektet ledes av en operativ styringsgruppe hvor det 
sitter direktører fra områdene for økonomi, personal, innkjøp og IT. Under styringsgruppen 
opprettes to delprosjekter: Ett for økonomidelen og ett for personaldelen. 

Årsaken til denne todelingen er at HR-delen av prosjektet med fordel kan utredes separat.  
Selv om dagens løsninger for lønn- og personalsystemer er integrerte løsninger er det i dag 
flere løsninger på markedet der lønn og personal/HR selges separat. Lønnsdelen er et særs 
viktig forsystem til økonomi fordi denne leverer konteringsinformasjon og lønnsvolum. HR-
delen kan vurderes på selvstendig grunnlag. HR-området er videre et område i utvikling der 
muligheter i nye løsninger kan bidra ytterligere til systemteknisk samordning mot økonomi-
og lønnsområdet. Området krever også en eksplisitt vurdering i forhold til hvilke HR-
prosesser som bør har fokus ved et Universitet, hvor vurderingen tar hensyn til 
organisasjonskultur, allerede etablerte system som eksempel Cristin for 
kompetansekartlegging, og vurdere dette opp mot hvilke HR prosesser som bør ha støtte av 
elektroniske systemer. HR-prosjektet krever derfor også annen utredningskompetanse enn 
økonomidelen. 

Koordinerende 
utvalg
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Det er engasjert en ekstern prosjektleder til økonomidelen, mens HR-delen vil bli ledet av en 
intern prosjektleder. For øvrig legges det opp til at interne ressurser står for de nødvendige 
utredningene. Samlet disponerer de fire universitetene betydelige ressurser innenfor 
økonomi, lønn, innkjøp, IT og personal.  

Forprosjektet arbeider utfra følgende ambisjoner og mål:
 Forprosjektet skal tilrettelegge en anskaffelse som skal gi universitetene enklere og

mer brukervennlige løsninger samt redusere risiko med dagenes systemkompleksitet.

 Forprosjektet skal ha som målsetning og ambisjonsnivå å forberede en anskaffelse
som resulterer i effektive og standardiserte felles systemløsninger for universitetene.

 Forprosjektet skal tilstrebe etablering av felles overordnede prosesser og felles
systemdrift, samt samarbeid om forvaltning av løsningene.

 Forprosjektet skal ha som målsetning å forberede en anskaffelse som vil gi
universitetene «den økonomisk mest fordelaktige totalløsning» (inkludert 
kostnadsvurderinger med eventuell skifte av løsninger/leverandører).

Forprosjektet skal ved sin avslutning ha etablert overordnede tidsplaner og 
kostnadsestimater.

Økonomiske forhold
Ved å starte en anskaffelsesprosess på felles lønns- personal- og økonomisystemer med 
tilhørende moduler, vil en tentativt i løpet av 2018 måtte ta stilling til om en skal forlenge 
reforhandlede versjoner av de kontrakter og systemer en har i dag – eller om en skal 
anskaffe og eventuelt implementere nye systemer.

Samlet sett bruker de fire institusjonene hvert år ca. 80 mill. kroner på lisenser, vedlikehold, 
teknisk drift og systemadministrasjon for denne typen administrative systemer.  Bare 10 % av 
disse kostnadene er i dag organisert gjennom BOTT-samarbeidet. Dette betyr at en liten del 
av systemkostnadene nyter godt av det innsparingspotensialet som samarbeidet innebærer. 
Selv om en ikke kan legge til grunn at besparelsene vil være like store i alle deler av 
systemporteføljen, er det trolig gevinster å hente både i økt trygghet og reduserte kostnader.

Styringsgruppe

Delprosjekt
Økonomi/Lønn (ØK)

Delprosjekt
Personal (HR)
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Å anskaffe nye systemer på disse områdene er potensielt svært krevende både økonomisk
og praktisk. Å gjøre vesentlige endringer i eksisterende løsninger må derfor være betinget av 
at det er økonomisk og kvalitetsmessig forsvarlig sett i et rimelig tidsperspektiv.

I denne omgang er det uansett ikke beslutning om nye innkjøp som skal gjøres. Det er 
oppstart av forberedelsene til en anskaffelsesprosess.  Budsjettet for forprosjektet i 2015 er 
1,5 mill. kroner uten interne kostnader. Kostnaden deles mellom de fire institusjonene.  
Budsjett for 2016 og 2017 avklares når planverket er klart.

Budsjett for selve anskaffelsene må en komme tilbake til som del av det samlede 
beslutningsgrunnlaget i 2017/2018.

Et fremtidig årlig fellesbudsjett for BOTT vil være avhengig av omfang og tjenestemodell. Det 
er uansett all grunn til å anta at besparelsene målt mot alternativet (drift hver for seg) er 
betydelige.

BOTT-samarbeidet fremover
Tidligere samarbeid og særlig BOT-samarbeidet har vist seg som et godt instrument for å 
ivareta breddeuniversitetenes behov. Ved å inkludere UiT Norges arktiske universitet i 
samarbeidet står samarbeidet frem med ny styrke. Det er en trygghet både økonomisk og 
kvalitetsmessig at et slikt samarbeid skjer. Et slikt samarbeid vil styrke breddeuniversitetenes 
strategiske stilling både i sektoren og overfor potensielle leverandører. I tillegg vil man 
nyttiggjøre seg hverandres kompetanse og erfaring, noe som vil styrke institusjonenes videre 
utviklingspotensial innenfor økonomi og personal.

Det legges opp til at Universitetene fremover utvikler rammene for BOTT slik at strukturene 
og avtaleverk tilpasses til at samarbeidet er utvidet både i antall medlemmer og i 
virkeområde. Departementet er orientert om det planlagte løpet frem mot 2018 og BOTT-
samarbeidets rolle i dette.

Samarbeidet vil ikke endre det faktum at institusjonene selv har ansvar og myndighet for de 
avgjørelser som skal tas fremover. Alle beslutninger må følge av vedtak og fullmakter 
gjennom institusjonenes egne organer slik det også er i dag.

vedtak:
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1. Styret tar til etterretning at det gjennomføres forprosjekt og
anskaffelsesprosess for felles administrative systemer innen lønn,
personal og økonomi med tilhørende moduler.

2. Styret tar til etterretning at prosessen gjennomføres og finansieres som et
samarbeid mellom Universitetet i Oslo, Universitetet i Bergen, Norges
teknisk-vitenskapelig universitet og UiT Norges arktiske universitet i regi av
BOTT-samarbeidet, og forplikter universitetet til l å prioritere nødvendige
ressurser til gjennomføring av samarbeidet

3. Styret ber om rapportering på fremdrift i arbeidet.

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

12.05.2015/Sven-Egil Bøe
(saken er kommentert av økonomidirektørene/-lederne ved de fire universitetene)
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Utdanningsmelding 2014

Bakgrunn
Å tilby internasjonal anerkjent forskningsbasert utdanning med høy faglig kvalitet, skal være
det overordnede prinsipp for utdanningene ved Universitetet i Bergen. 

Fakultetenes utdanningsmeldinger viser en stor bredde i måloppnåelser og utfordringer, og 
meldingene danner et godt grunnlag for det enkelte fakultets prioritering av tiltak og satsinger 
i perioden.

I 2014 har fakultetenes arbeid vært spesielt fokusert på internasjonalisering, robusthet og 
gjennomføring.

Status 2014 og prioriteringer 2015

Robusthet: Fakultetenes utdanningsmeldinger for 2014 viser stort fokus på kvalitet og 
robusthet i studietilbudet. Bakgrunn for dette er KDs forventning om at det som hovedregel 
ikke skal tilbys program med færre enn 20 studenter. Alle fakultetene har gjennomgått og 
vurdert studieprogrammer færre enn 20 studenter. 

Som følge av gjennomgangen har Det medisinsk-odontologiske fakultet gjort endringer i 
programporteføljen, mens Det psykologiske fakultet har gjennomført en helhetlig strategisk 
gjennomgang med påfølgende reorganisering og utvidelse av sin programportefølje. 

Det vil fortsatt være behov for fokus på robuste studieprogram i 2015.

Internasjonalisering: Handlingsplanen for rekruttering av internasjonale studenter ble 
ferdigstilt i 2013. Planen omfattet blant annet rekruttering av internasjonale 
fellesgradsstudenter.  Utdanningsmeldingen 2013 rapporterte om begrenset interesse fra 
fagmiljøene, og understrekte behovet for ekstra oppmerksomhet. Til tross for ønsket om å 
øke antall fellesgrader er antallet redusert grunnet, blant annet, manglende robusthet.

I 2014 hadde 31 % av universitetets kandidater hatt et studieopphold utenlands i løpet av 
studiene, noe som tilsvarer en endring på 5 % fra 2013, se tabell 1. Dette er litt over nivået 
som er fastsatt i universitetets handlingsplan, der målsettingen er at minimum 30 % av de 
som avlegger en grad ved UiB skal ha hatt et studieopphold utenlands. På den annen side er 
det fortsatt ubalanse mellom antall innreisende (931) og utreisende (684).

Mange fakulteter har for 2014 meldt at de har fokus på internasjonalisering. Arbeidet med 
internasjonalisering av studiene tar forskjellige former blant fakultetene. Det juridiske fakultet 

Dato: 13.05.2015
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arbeider med å bedre bruken av undervisningskreftene og -kompetansen som kommer til 
fakultetet på lærerutvekslingsopphold gjennom Erasmus+ programmet, samt samarbeidet 
med utenlandske universiteter. Det samfunnsvitenskapelige fakultet har blant annet arbeidet 
for at hvert studieprogram skal ha et sett med tilhørende utvekslingsavtaler som tilfører 
relevant faglig innhold i programmet.

Gjennomføring: Studenttallet øker men antall bachelor- og masterkandidater holder seg 
stabilt. Det samme gjelder avlagte studiepoeng. Det er også reduksjon i antall 
profesjonskandidater, se tabell 1. Hovedutfordringen er fortsatt å øke gjennomføringsgraden, 
og redusere frafallet som fortsatt er betydelig på bachelornivå (38 % for 2011-årskullet). 
Utdanningsmeldingen fra 2013 meldte også om uønsket høyt frafall på bachelornivå, og at 
Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet hadde nedsatt permanent arbeidsgruppe som 
skulle styrke gjennomføringen.

Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet har over lengre tid arbeidet systematisk med 
tiltak for å sikre god integrering av studentene med mål om at de skal lykkes. Arbeidet på 
fakultetet spres nå til de resterende fakultetene ved UiB og til de andre 
utdanningsinstitusjonene i Norge gjennom et nyetablert UiB-initiert nasjonalt nettverk som 
aktivt jobber med temaer som frafall og gjennomføring. I juni 2015 arrangeres European First 
Year Experience-konferansen i Bergen, som vil belyse hvordan man arbeider med disse 
utfordringene rundt om i Europa.

Det psykologiske fakultet har en langtidsplan for å øke studiegjennomføringa på BA-
programmene til 75 % innen 2020. Det samfunnsvitenskapelige fakultet arbeider med å 
bedre studentmottaket, og fakultet arbeider for bedre studentintegreringen i første semester 
med flere tiltak, blant annet tettere oppfølging i semesterstartsuke, og målrettet 
informasjonsarbeid.  

Hovedprioriteringen for Det humanistiske fakultet i 2015 vil være iverksettelsen av ytterligere 
tiltak for å øke rekrutteringen og redusere frafallet. Til sistnevnte vil fakultetet ha et 
prøveprosjekt i klassemottak i første semesteret, for studenter som begynner høsten 2015.

I tillegg har forholdet mellom fulltidsekvivalente studenter og faglige ansatte ligget rundt 7 
siden 2012, se tabell 1. KD har varslet om innføring av ny finansieringsmodell, noe som vil 
kunne få implikasjoner for studentopptaket. Hvordan dette vil påvirke forholdstallet mellom 
fulltidsekvivalente studenter og faglige ansatte, vil først bli klart når finansieringsmodellen er 
vedtatt.

UiB – nøkkeltall 2012 2013 2014

Studenter 14 713 14 897 15 287
Avlagte årsenheter 10011 10125 10127
Bachelorkandidater 1039 1087 1091
Masterkandidater 758 750 755
Profesjonskandidater 650 646 598
Førstevalgsøkere per studieplass 2,1 2,3 2,2
Andel kandidater med utenlandsoppholdet 28 % 26 % 31 %
Studenter per faglig ansatt 6,9 7,0 6,9

Tabell 1 Kilde: Database for statistikk og høyere utdanning (DBH) og Rapport 
2013/Planer 2014.
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Det fysiske læringsmiljøet: I fakultetenes utdanningsmeldinger fra 2014 meldes det om 
behov for forbedringer og utfordringer i det fysiske læringsmiljøet. Det er behov for blant 
annet oppgraderinger av rom, større rom, utbedring av tekniske utfordringer, og egnende 
rom. Også i 2013 påpekte fakultetene at det er utfordringer knyttet til det fysiske 
arbeidsmiljøet. 

Digitalisering: Satsninger på digitalisering i 2013 er blitt videreført til 2014. Målet er å 
erstatte skoleeksamen med digitale eksamen innen utgangen av 2017. Alle fakulteter melder 
om stort fokus på digitalisering av undervisningen. Det juridiske fakultet går foran med planer 
om full overgang til digital eksamen på alle obligatoriske emner, fra og med høsten 2015. 
Fakultetet har også utprøvd nytt utstyr, og tilbyr tilgjengelige podcast av alle emner på 1.-4. 
studieår, samt flere spesialemner.

I vårsemestret 2015 planlegges det digital eksamen i 67 emner, hvor 14 av disse er ved Det 
juridiske fakultet. Dette forutsetter blant annet at Det juridiske fakultet vedtar at avviklingen 
av digital eksamen i  JUS133 eksamen er tilfredsstillende. Totalt skal rundt 3150 studenter 
opp til digital eksamen i våren 2015, av disse er rundt 1800 studenter ved Det juridiske 
fakultet. 

Rekruttering: Fakultetene har stort fokus på rekruttering. I 2013 ble målsetningen om 2,3 
primærsøkere per studieplass nådd. I 2014 sank forholdstallet til 2,2, se tabell 1. Foreløpige 
tall for opptaket i mai 2015 viser at forholdstallet har økt til 2,4.

Det humanistiske fakultet arbeider blant annet kontinuerlig med justeringer av 
programporteføljen for å øke rekrutteringen og å konsolidere fagtilbudet. Det matematiske-
naturvitenskapelige fakultet og Det samfunnsvitenskapelige fakultet arrangerer henholdsvis 
«Fagdag» og «Åpen dag» rettet mot elever fra videregående skole.

Tverrfaglige studieprogram: Utdanningsmelding 2013 meldte om faglige og administrative 
utfordringer knyttet til drift av tverrfaglige studier. Det tverrfaglige masterprogrammet i region 
og regionalisering, og bachelorprogrammet i politisk økonomi ble nedlagt i 2014.
Det er derfor positive nyheter at Det samfunnsvitenskapelige fakultet har vedtatt veiledende 
rammer for utviklingen av tverrfaglige studietilbud, og at det arbeides for et nytt tverrfaglig 
bachelorprogram i global utvikling og ulikhet. Det matematiske-naturvitenskapelige fakultet 
utreder muligheter for et fremtidig tverrfaglig sivilingeniørstudium.

Praksis i utdanningene: Fakultetene har satt fokus på å tilby praksis i sine utdanninger 
blant annet for å sikre bachelorgradens verdi i arbeidsmarkedet. Praksisemnet «Praktisk 
informasjonsarbeid» ved Det humanistiske fakultet ble tildelt UiBs Uglepris for 2014, og er 
kandidat til den nasjonale studiekvalitetsprisen som tildeles av NOKUT i 2015. Det er i 2015 
nedsatt en gruppe som har som målsetning å øke omfanget av praksis i utdanningene ved 
UiB. 

Mentorordninger: Utdanningsmeldingene for 2014 viser at flere fakultet arbeider med å 
etablere mentorordninger innen flere fagmiljø. Det medisinsk-odontologiske fakultet har 
etablert mentorordninger på medisinstudiet. Fagmiljøene ved Det samfunnsvitenskapelige 
fakultet trekker fram mentorordningen ved Institutt for informasjons- og medievitenskap, der 
de nå arbeider for å heve kompetansen på mentorene. Også Institutt for sosialantropologi 
ønsker å gi seminarlederne flere mentoroppgaver overfor nye studenter. Ved Det 
matematisk-naturvitenskapelige fakultet prøves to ulike mentorordninger ut; en der 
undervisere inngår i mentorrollen og en der viderekomne studenter er mentor.
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Etter- og videreutdanning: Fakultetene kan vise til stor aktivitet innen Etter- og 
videreutdanning. EVU-porteføljene forbedres og ekspanderes. Det psykologiske fakultet 
opprettet en administrativ prosjektstilling for å tilrettelegge for økt satsing på EVU. Det 
humanistiske fakultet står for den største ekspansjonen av porteføljen, og i det kommende 
året vil flere tilbud etableres: forsknings- og formidlingskompetanse for museumssektoren, 
fagdidaktikk for ungdomsskolelærere, etikk for helsearbeidere, forskningsetikk, 
skolekorpsledelse, Suzukimetodikk og musikkterapi i eldreomsorg. I 2015 planlegger Det 
samfunnsvitenskapelige fakultet å undersøke mulighetene for å etablere et studietilbud i 
planlegging i samarbeid med Det juridiske fakultet.

Varslende endringer av studietilbudet
Det meldes om planer for opprettelse av tre bachelorprogram, ett masterprogram, ett femårig 
integrert masterprogram, ett femårig lektorprogram, tre femårige sivilingeniørprogram, og tre 
årstudier fra 2016:

 Bachelorprogram i klassisk filologi
 Bachelorprogram i politisk økonomi
 Bachelorprogram i spesialpedagogikk
 Femårig integrert lektorprogram i historie og religionsvitenskap
 Femårig integrert masterprogram i logopedi
 Femårig integrert sivilingeniørprogram i energi
 Femårig integrert sivilingeniørprogram i medisinsk teknologi
 Femårig integrert sivilingeniørprogram i undervannsteknologi
 Master in Health and Gender in Global Development
 Master of Philosophy in Global Health
 Årsstudium i kjønn, seksualitet og mangfold
 Årsstudium i kirkemusikk
 Årsstudium i pedagogikk

To bachelorprogram ved Det humanistiske fakultet slås sammen til det nye 
bachelorprogrammet i klassisk filologi. Ved Det medisinsk-odontologiske fakultet slås to 
masterprogrammer sammen til det nye programmet Master of Philosophy in Global Health. 
Videre meldes det om nedlegging av ett masterprogram ved Det psykologiske fakultet. Det 
matematisk-naturvitenskaplige fakultet jobber med å opprette 3 sivilingeniørprogrammer i 
samarbeid med HiB og Sjøkrigsskolen. Dette vil kreve tilførsel av 60 nye fullfinansierte 
studieplasser.  Fakultetet arbeider også for å øke antall studieplasser på profesjonsstudiet i 
fiskehelse og for fullfinansierte studieplasser på dette studiet. Det humanistiske fakultet 
ønsker 20 nye studieplasser for en styrking av studietilbudet i kinesisk.

Når det gjelder opptaksrammer (2015-2017), melder Det psykologiske fakultet om behov for 
økning i opptaksrammene på i alt 60 plasser, fordelt på profesjonsutdanningen i psykologi 
(20), MA-psykologi (15), MA-barnevern(15), og MA- logopedi (10). I tillegg er det meldt om 
behov for å endre finansieringskategoriene til MA-logopedi og MA-barnevern fra D til B.  

Opptaket til toårig masterprogram i rettsvitenskap (30 studieplasser) ved Det juridiske fakultet 
forutsetter midler fra KD.

Universitetsdirektøren sine kommentarer
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Med universitetets strategi 2011-2015 er det tydeliggjorte mål for utdanning, med spesifiserte 
strategiske prioriteringer. Drøftingen av rapport og planer og utdanningsmeldingen gir et 
utvidet grunnlag for framtidige satsinger og prioriteringer.

Det overordnede prinsipp for utdanningene ved Universitetet i Bergen er å tilby internasjonal 
anerkjent forskningsbasert utdanning med høy faglig kvalitet. Sentralt framover vil være å 
styrke samsvaret mellom undervisnings- og vurderingsformer, og læringsutbyttebeskrivelser. 

Utdanningsmeldingene fra fakultetene viser at det gjøres mye godt arbeid for å styrke 
utdanningskvaliteten. Samtidig vil vi kunne oppnå mye ved å samle innsatsen om noen felles 
prioriteringer. Et mer systematisk og helhetlig arbeid med utdanningskvalitet i hele 
organisasjonen forutsetter at vi er sammen om en eller flere fellessatsninger.  Følgende 
områder er viktige for styrking av utdanningskvaliteten:

 Sammenheng mellom og variasjon i undervisnings- og vurderingsformer i relasjon til
læringsutbyttebeskrivelser

 Insentiver og systemer for å anerkjenne og sikre god undervisning
 Digital læring
 Tiltak for å fremme gjennomføring (hvordan få studentene til å lykkes)
 Praksis i utdanningene
 Mentorordning

I dialog med fakultetene er de to førstnevnte tiltaksområdene valgt som fellessatsning for 
studieåret 2015-2016.  

I tillegg er det viktig å ha strategisk blikk på studieporteføljen, også i lys av større robusthet i 
program og fagmiljø.  

Utdanningsmeldingen for 2014 ble vedtatt på Utdanningsutvalgets møte den 15. april 2015, 
og Utdanningsutvalget ber Universitetsstyret om å fatte følgende

vedtak:

Universitetsstyret tar utdanningsmeldingen for 2014 til orientering, og ber om at vurderingene 
tas med i budsjettarbeidet framover

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

13.05.2015/Mustafa Hussain

Vedlegg
1 Vedlegg - Utdanningsmelding 2014
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0	Oppsummering
Å tilby internasjonal anerkjent forskningsbasert utdanning med høy faglig kvalitet, skal være det 

overordnede prinsipp for utdanningene ved Universitetet i Bergen. Fakultetenes 

utdanningsmeldinger tegner et bilde av stor variasjon i utfordringer, og et høyt aktivitetsnivå i 

utviklingen av studietilbudene.

UiBs hovedprioriteringer for utdanning 2015 er fastsatt gjennom styringsparameterne "Rapport og 

planer 2014-2015". Fakultetene gir gode beskrivelser av egne satsingsområder. En samlet vurdering 

av styringsparameterne, innspillene i fakultetenes utdanningsmeldinger og sentrale prosesser tilsier 

at følgende punkter vil ha særlig oppmerksomhet i perioden framover:

 Videreutvikle et godt læringsmiljø og høy utdanningskvalitet gjennom framtidsrettet

undervisning og studentaktiv læring

 Fortsatt fokus på styrking av den pedagogiske dimensjonen i digitalisering, og særlig vekt på

videreutvikling og spredning av digitale undervisnings- og vurderingsformer.

 Fortsatt fokus på større spredning av kompetanse innen utdanningsledelse

 Videreutvikling av studentevalueringer av læringsutbytte på emnenivå

 Hvordan bidra til å styrke studentenes psykiske helse og selvtillit

 Øke antall internasjonale fellesgrader

 Satse på utvikling og drift av tverrfaglige program

 Misforhold mellom antall utreisende og innreisende studenter

I tillegg viser meldinger fra fakultetene at det vil være behov for fokus på følgende områder i 2014: 

 Integrering, gjennomføring og tilhørighet for å hjelpe studentene til å lykkes

 Etter- og videreutdanning

 Samarbeid med videregående skoler

 Fysisk læringsmiljø og bygningsmessige utbedringer

 Internasjonalisering og fellesgrader

 Robuste fagmiljø

 Praksis i utdanningene

 Rekruttering

 Mentorordning

 Samsvaret mellom undervisnings- og vurderingsformer, og læringsutbyttebeskrivelser

I tillegg ble Det medisinsk-odontologiske fakultet anmodet om å beskrive hvordan fakultetet har fulgt 

opp NOKUTs anbefalinger knyttet til studieprogrammet i farmasi. Som en oppfølging av NOKUT-

rapporten fra 2013, har fakultetet gjennomført en programevaluering. Denne programevalueringen 

ble godkjent på PUF-møte 18. februar 2015. I tillegg har styringsgruppen for farmasi fått en 

studentrepresentant, og dekanene er nå erstattet med utdanningsdekaner i representasjonen.

Når det gjelder opptaksrammer (2015-2017), melder Det psykologiske fakultet om behov for økning i 

opptaksrammene på i alt 60 plasser, fordelt på profesjonsutdanningen i psykologi (20), MA-psykologi

(15), MA-barnevern(15), og MA- logopedi (10). I tillegg er det meldt om behov for å endre 

finansieringskategoriene til MA-logopedi og MA-barnevern fra D til B.  
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Opptaket til toårig masterprogram i rettsvitenskap (30 studieplasser) ved Det juridiske fakultet 

forutsetter midler fra KD.

Det matematisk-naturvitenskaplige fakultet jobber med å opprette 3 sivilingeniørprogrammer i 

samarbeid med HiB og Sjøkrigsskolen. Dette vil kreve tilførsel av 60 nye fullfinansierte studieplasser.  

Fakultetet arbeider også for å øke antall studieplasser på profesjonsstudiet i fiskehelse og for 

fullfinansierte studieplasser på dette studiet. Det humanistiske fakultet ønsker 20 nye studieplasser 

for en styrking av studietilbudet i kinesisk.

Tabell 1 Innspill til KD i budsjettrunden høsten 2014, for budsjettsatsninger.

Fakultet 2015 2016

PS 20 nye studieplasser
profesjonsutdanning i psykologi

(kategori B)**
10 studieplasser i logopedi

(kategori D)*
15 studieplasser i barnevern

(kategori D)*
15 nye studieplasser master i

psykologi (kategori D)**

Tilsvarende 2015

SV Endret studietilbud
for mediefag

Økning i ramme og ny 
finansieringskategori for 

praktiskrettede mediefag fra 
høsten 2016
(Media City

Bergen)

MOF Flere plasser for
leger,

nye plasser i
psykiatri og
rusomsorg

JU Ventet økning i
søkningen til juridisk

mastergrad fra
bachelorstudenter
ved høgskolene og

de nye
universitetene

MN Profesjonsstudiet i fiskehelse, 
energi og teknologirelatert 

utdanning (studieplasser som 
følge av ENTEKsatsingen)

HF Fullfinansiering av
det nyopprettede

studietilbudet i
kinesisk, og nye fullfinansierte 

studieplasser.
*Innmeldt behov for å endre finansieringskategori til B da dette er master med klinisk praksis
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** Angir korrigert tall fra Utdanningsmeldingen for 2014.

Planer	for	opprettelser	- fra	2016

 Bachelorprogram i politisk økonomi

 Årsstudium i kjønn, seksualitet og mangfold

 Femårig integrert lektorprogram i historie og religionsvitenskap

 Bachelorprogram i klassisk filologi

 Femårig integrert sivilingeniørprogram i undervannsteknologi (ikke avklart)

 Femårig integrert sivilingeniørprogram i energi (ikke avklart)

 Femårig integrert sivilingeniørprogram i medisinsk teknologi (ikke avklart)

 Årsstudium i kirkemusikk

 Bachelorprogram i spesialpedagogikk

 Årsstudium i pedagogikk

 Femårig integrert masterprogram i logopedi

 Master of Philosophy in Global Health

 Master in Health and Gender in Global Development

Planer	for	nedleggelser	- fra	2016

 Bachelorprogram i gresk

 Bachelorprogram i latin

 Masterprogram i internasjonal helse

 Masterprogram i oral science

 Master in Health Promotion

Endringer i programtilbudet kan innebære etablering av reelt nye utdanninger, eller være tekniske 

omlegginger av studieretninger til studieprogram eller omvendt, som ikke innebærer reelle endringer 

i studietilbudet. 

1. Innledning
Utdanningsmeldingen utfyller framstillingen i Rapport og planer 2014-2015, som er universitetets 

årlige rapport til Kunnskapsdepartementet. I tillegg lages det egne meldinger og årsrapporter for 

internasjonalisering og læringsmiljø. Rapport og planer er strukturert rundt universitetets fastsatte 

styringsparametere og handlingsplaner, mens utdanningsmeldingen skal gi en helhetlig framstilling 

av utdanningsvirksomheten, en overordnet vurdering av kvaliteten i studietilbudet ved institusjonen, 

og oversikt over opplegg, tiltak og videre satsinger basert på innspill fra instituttene og fakultetene.

Fakultetenes utdanningsmeldinger skal fungere som en selvevaluering for fakultetene, der 

nødvendige planer og justeringer for påfølgende periode presenteres i henhold til de resultater som 

er oppnådd. Fakultetene har hatt frist til 1. april for ferdigstilling av utdanningsmeldingene.
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Utdanningsmeldingen er delt i tre. Første del gjengir fakultetenes meldinger i sin helhet. Andre del 

drøfter UiBs kvalitetssystem og tiltak og prosesser i regi av rektoratet, utdanningsutvalget og 

Studieadministrativ avdeling. Avslutningen angir behov for videre oppfølging og tiltak ut fra 

forholdene identifisert i Rapport og planer og universitetets utdanningsmelding.

2. Fakultetenes	utdanningsmeldinger

Fakultetene har blitt forelagt følgende mal for utdanningsmeldingen:

Utdanningsmelding: 

 Oppfølging av prioriteringer omtalt i utdanningsmeldingen for 2013 og planer og
prioriteringer for 2015.

 Studiekvalitets- eller læringsmiljøtiltak fakultetet har hatt særlig oppmerksomhet om i 2014.

 Utfordringer i studiekvalitets- eller læringsmiljøarbeidet i 2014.

 Studieprogramevalueringer. Gjennomføring i 2014 og planer for 2015.

 Planer for utvikling av studietilbudet, opprettinger/nedlegginger av studieprogram, vurdering
av robusthet i fagmiljøet og fordeling av studieplasser for 2016.

 Aktivitet i etter- og videreutdanning. Status i 2014 og planer for 2015.

2.1 Det medisinsk-odontologiske fakultet
Oppfølging	av	prioriteringer	omtalt	i	utdanningsmeldingen	for	2013	og	planer	og	

prioriteringer	for	2015	

Fjoråret var i stor grad preget av planlegging og organisering av ny studieplan i medisin, med oppstart 

i august 2015. Semesterstyrene, som er et viktig element i den nye organiseringen, er nå etablert. 

Tilrettelegging for oppstart av første studieår har krevd innsats fra alle fem institutt. Arbeid med 

innfasing av andre og fjerde studieår blir en sentral oppgave i 2015. Høsten 2016 starter kull 15 på 

andre studieår mens kull 13A vil innfases på 7. semester i den nye studieplanen. Fakultetet 

prioriterer å ta i bruk alternative undervisningsformer, som Team-basert læring, flere 

vurderingsformer (bla. OSCE) og økt bruk av elektroniske hjelpemidler i den nye studieplanen. 

Også andre fagmiljø planlegger omlegging/revisjon av studieplanene. Odontologi planlegger en 

revisjon av profesjonsstudiet, samtidig som den nye studieplanen i tannpleie vil være fullstendig 

innfaset fra høsten 2016. Farmasi arbeider videre med en mulig 3+2-utgave (bachelor + master) av 

den nåværende integrerte mastergraden. 

Fakultetet har ansatt pedagog i fast stilling, som starter i august 2015. Arbeid med det nye 

ferdighetssenteret, skissert i utdanningsmeldingen for 2013, er enda ikke startet. Dette skyldes 

nødvendige sonderinger knyttet til lokalisering og samarbeid med Haukeland universitetssykehus. En 

arbeidsgruppe med representanter fra MOF og EIA arbeider videre med dette.

Studiekvalitets- eller	læringsmiljøtiltak	med	særlig	oppmerksomhet	i	2014	

Fakultetet har i 2014 hatt særlig oppmerksomhet mot profesjonalitet, praksis og studentaktiverende 

undervisning. Dette har vært et viktig element i arbeidet med ny studieplan i medisin, med større 

vekt på profesjonalitet i yrkesrollen. Medisin og farmasi er godt i gang med mentorordninger, og 

odontologi ser også på muligheter for å gjøre profesjonalitet og yrkesrolle til et tydeligere tema i 

undervisningen. 
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Fakultetet har videre kartlagt i hvilken grad emnerapporter blir publisert i Kvalitetsbasen. 

Gjennomgangen har vist at flere av fagmiljøene er i rute, mens andre har forbedringspotensial. Det 

er sannsynlig at det enkelte steder gjøres godt evalueringsarbeid, men uten at resultatene 

synliggjøres i Kvalitetsbasen. Flere av programutvalgene har tatt ansvar for å forbedre dette. Langt 

flere evalueringer er nå tilgjengelige, men oppfølgingen av dette vil fortsette. 

Utfordringer	i	studiekvalitets- eller	læringsmiljøarbeidet	

En utfordring som påvirker undervisningen for mange av våre grunnstudier er tekniske problemer 

knyttet til BB-bygget – dette gjelder histologilaboratoriet og auditoriene, spesielt aud. 1 og aud. 4. 

Det er svært viktig for fakultetet at dette blir utbedret for å unngå at aktiviteten i lokalene blir 

rammet. Fakultetet er allerede presset på undervisningslokaler, noe som gjør at vi blir sårbare når 

slike problemer inntreffer. Stor avstand til sentrum gjør det også vanskelig å utnytte ledige lokaler 

«ad hoc». En presset romsituasjon merkes også ved Institutt for global helse og samfunnsmedisin. 

Her må man tidvis leie lokaler utenfor UiB for å gjennomføre planlagt undervisning. 

Flere av fagmiljøene rapporterer at de tidvis har problemer med bemanning innenfor deler av sine 

studieprogram. Dette skyldes til en viss grad undervisningstema med høy grad av spesialisering 

fordelt på få nøkkelpersoner. Slike miljø er sårbare for endringer i staben. Man har sett dette blant 

annet ved ernæring og internasjonal helse, og også i deler av andre profesjonsstudier. 

Studieprogramevalueringer	

Det har i 2014 vært gjennomført programevalueringer for Klinisk master i manuellterapi for 

fysioterapeuter. I tillegg er kvoteordningen ved Senter for internasjonal helse blitt evaluert. Det blir i 

2015 gjennomført evaluering av studieretningen genetisk veiledning under masterprogrammet i 

helsevitenskap. I tillegg pågår det en evaluering av Bachelorprogram i human ernæring, 

Masterprogram i klinisk ernæring og Integrert masterprogram i farmasi. Alle disse evalueringene 

avsluttes i 2015. Det legges i 2015 også opp til et eget evalueringsopplegg for semestermodellen i ny 

studieplan medisin, og en evaluering av masteroppgaven i det erfaringsbaserte masterprogrammet i 

helseledelse. 

Utvikling av	studietilbudet,	oppretting	og	nedleggelser	

Fakultetet vedtok i 2014 enkelte endringer i programporteføljen med virkning fra 2015. Endringene 

påvirker i størst grad organisering og administrasjon av programmene, mer enn det faglige tilbudet. 

De fire masterprogrammene i helsefag slås sammen til et nytt masterprogram i helsevitenskap og 

videreføres som studieretninger. Masterprogrammet i medisinsk biologi avvikler sine tre 

studieretninger og skifter navn til Masterprogram i biomedisin. Begge endringene trer i kraft fra og 

med høstsemesteret 2015, og er begrunnet med ønsker om mer robuste fagmiljø. 

Masterprogrammene i internasjonal helse og oral helse er planlagt slått sammen, med virkning fra 

høsten 2016. Det nye programmet er foreslått med tittel «Master of Philosophy in Global Health», 

med studieretning i internasjonal helse og studieretning i oral helse. 

Aktivitet	i	etter- og	videreutdanning	

Side�89



7

Ved utgangen av 2014 hadde Institutt for klinisk odontologi 33 kandidater i 7 ulike 

spesialistutdanninger innen odontologi. Spesialistutdanningen har tidvis problemer med 

veilederkapasitet og pasienttilgang innen noen disipliner, men det arbeides videre med dette i 

samarbeid med Tannhelsetjenestens Kompetansesenter Vest, avdeling Hordaland. 

Universitetet i Bergen og Legeforeningen arrangerte i 2014 totalt 59 kurs knyttet opp mot 

spesialistutdanningen for leger. Det er utfordringer med at påmeldte deltakere ikke møter til kurs, 

selv om dette nå er et mindre problem enn før. 

Erfaringsbasert master i helseledelse, kvalitetsforbedring og helseøkonomi melder om at 

programmet nå er bedre integrert i det ordinære fagtilbudet ved Institutt for global helse og 

samfunnsmedisin, og at det også er en god dialog med Helse Bergen om rekruttering av studenter 

derfra.

2.2 Det matematisk- naturvitenskapelige fakultet
Oppfølging	av	prioriteringer	i	utdanningsmeldingen	for	2013	og	planer	og	

prioriteringer	for	2015

Teknologirelatert utdanning: Petroleums-, nano- og datateknologi fortsetter å være blant våre mest 

populære studieprogram. 74 % av de som begynte på masterprogrammet i energi har 

ingeniørbakgrunn fra en høgskole, hvorav 88 % kommer fra HiB. Se også avsnitt 5 om planer for 5-

årige sivilingeniørstudier.

Styrking av lærerutdanning og fagdidaktisk miljø: Lektorutdanningen er inne i en positiv utvikling, 
noe som viser seg ved økte søkertall, redusert frafall og trivsel blant studentene. Programmet hadde i 
2014 størst prosentvis økning i førsteprioritetssøkere av lektorprogram i realfag nasjonalt, og kom 
godt ut i årets Studiebarometer. I 2015 regner vi med 14-15 uteksaminerte kandidater. Fakultetet har 
tilsatt en stipendiat i fagdidaktikk i 2014 og skal lyse ut en stipendiatstilling til i 2015. Dette er første 
fase i opptrapping og styrking av det fagdidaktiske miljøet ved fakultetet. Gjennom 
realfagspartnerskapet samarbeider vi tett med våre partnerskoler. Dette er viktig for å sikre høy 
kvalitet på lærerutdanningen, og for EVU-arbeidet ved fakultetet. Avtalene med skolene blir nå 
revidert og fornyet.

Masterseremoni og alumnusdager: Fakultetet arrangerte i 2014 for første gang en seremoni som 
markerte avslutning av mastergrad for kandidater som leverte sin masteroppgave i 2013/2014. 
Seremonien ble tatt positivt imot av studentene, som selv har bidratt og vært viktige støttespillere. 
Høsten 2015 blir det seremoni for de som avslutter mastergraden i 2014/2015. 

Antall påmeldte til alumnusdagene i mai 2014 var lavt, men fellesarrangementet i Realfagbygget 
fungerte bra, og de fremmøtte satte stor pris på tiltaket. Evalueringen viser noen svakheter i 
planlegging og organisering, blant annet burde informasjon/brosjyrer komme mye tidligere. 
Fakultetet har opprettet en arbeidsgruppe av vitenskapelig ansatte som følger opp høstens 
arrangement.

Rekruttering og frafall: Oppdeling av bachelorprogrammet i matematiske fag i tre bachelorprogram 
og et integrert masterprogram har ført til dobling av søker- og opptakstall. Økt antall studenter gir 
positive ringvirkninger gjennom et styrket lærings- og sosialt miljø. Institutt for informatikk har delt 
opp sine to bachelorprogram til fire program fra opptak høsten 2015. 

Som et viktig tiltak fra fakultetets handlingsplan for økt rekruttering av bachelorstudenter ble det i 
mars 2014 organisert en fagdag rettet mot realfagselever i videregående skole. Alle institutter bidro 
med seminarer og aktiviteter. Med 633 påmeldte elever var fagdagen en suksess. 
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I 2014 ble det på initiativ fra fakultetet etablert et nasjonalt nettverk for frafallsarbeid, med god 
oppslutning på en innledende nasjonal konferanse i Bergen. Fakultetet har påtatt seg en 
koordinerings- og oppfølgingsrolle videre. I tillegg er fakultetet vertskap for en europeisk konferanse, 
European First Year Experience (EFYE) i juni 2015, som tar opp problemstillinger rundt frafall og 
studenters trivsel.

Opplæring av stab, digitale læremidler: Vi har avventet utvikling og signaler fra DigUiB. Det er 
økende interesse fra emneansvarlige, og digital eksamen er et sentralt tema i det administrative 
utviklingsprosjektet ved fakultetet.

Prioriteringer i 2015: 

- Teknologiske utdanninger / sivilingeniør
- Styrking av lærerutdanning og fagdidaktisk miljø
- Digital eksamen og undervisning
- Rekruttering til bachelor
- Nasjonalt nettverk for frafallsarbeid
- Studentsosiale arenaer

Studiekvalitets- eller	læringsmiljøtiltak	fakultetet	har	hatt	særlig	oppmerksomhet	

om	i	2014

Studentutvalg og -organisasjoner: Vi har aktive studentutvalg som arrangerer mange sosiale 

aktiviteter med støtte fra fakultetet. I 2013 ble det arrangert et seminar for og med 

studenttillitsvalgte med støtte fra PEK-midler. Seminaret videreføres nå som del av vår ordinære 

årlige aktivitet i samarbeid med studentene. En ny studentavis, MatNatPrat, startet våren 2014 med 

økonomisk støtte fra fakultetet. 

Læringsmiljø og bygg: Vi har store utfordringer med bygningsmassen i fht å kunne ha et godt 

læringsmiljø, med stort behov for oppgradering av undervisningsrom, laboratorier og kurssaler. Vi 

har god dialog med studentene som får tilgang til en del undervisningsrom utenom undervisningen. 

Senter for fremragende utdanning (SFU): Fakultetet har et mål om å søke et nytt SFU i neste runde i 
tillegg til BioCEED som startet 1. april 2014. 

Utfordringer	i	studiekvalitets- eller	læringsmiljøarbeidet	i	2014	

Det er meget positivt med økende studenttall på bachelor- og masterprogram, og på inn- og 

utvekslingsstudenter, men vi ser at det krever mer administrative og faglige ressurser for å kunne 

følge opp på en god måte. Økt studentmasse legger også stort press på undervisningsarealer. Det er 

vanskelig å finne egnete rom til ulike faglige og sosiale aktiviteter for studentene.

Studieprogramevalueringer	- Gjennomføring	i	2014	og	planer	for	2015	

En evalueringsrapport fra 2014 fra bachelorprogram i molekylærbiologi og en programsensorrapport 
fra bachelorprogram i fysikk er lagt inn i studiekvalitetsbasen. Våren 2014 ble det vedtatt en 
evalueringsplan for alle studieprogram ved fakultetet etter kartlegging av gjennomførte, pågående 
og planlagte programevalueringer siste fem år. Tidsplanen for programevalueringen er 2014-2017. I 
2015 skal evalueringer for bachelorprogrammene ved Institutt for informatikk og Kjemisk institutt 
ferdigstilles. De fleste andre programmene har innleveringsfrist for programevaluering 1. mars 2016.

Planer	for	utvikling	av	studietilbudet,	opprettinger/nedlegginger	av	

studieprogram,	vurdering	av	robusthet	og	fordeling	av	studieplasser	for	2016
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Fakultetet planlegger å utvide utdanningsporteføljen ved å etablere tre sivilingeniørprogram, og 
ønsker å be KD om 60 nye fullfinansierte femårige studieplasser. Dette er i tråd med utvikling mot et 
mer teknologiorientert fakultet, og vil synliggjøre vår teknologikompetanse og -aktivitet. Vi vil møte 
samfunnets behov for utdanning på nye fagområder ved å bruke vår kompetanse i samarbeid med 
regionale aktører innen utdanning og næringsliv. Planene medfører imidlertid også behov for å bygge 
opp ny kompetanse ved fakultetet, noe som vil kreve tilførsel av nye fullfinansierte studieplasser. 
Høst 2014-vår 2015 har vi utredet opprettelse av 5-årige integrerte sivilingeniørløp. Rapporten er 
ikke sluttført, men vi vil melde inn mulig opprettelse av tre 5-årige integrerte løp innen hhv 
undervannsteknologi, energi og medisinsk teknologi. Vi vil også utrede muligheter for et fremtidig 
tverrfaglig sivilingeniørstudium innen sjømat. Vi vil arbeide videre for å øke antall studieplasser på 
profesjonsstudiet i fiskehelse og for fullfinansierte studieplasser på dette studiet. Vi gjennomgikk i 
2014 robustheten i våre studieprogram i forbindelse med KDs krav/utredning om minstestørrelse på 
20 studenter/program, og utarbeidet to notater. Status for våre studieprogram er uendret (se 
ePhorte-sak 14/4989, Styresak 93-14). Fordeling av studieplasser for 2015 er den samme som i 2014, 
med unntak av informatikkprogrammene, der studieplasser ble fordelt på de nye programmene (jfr. 
appendiks).

Aktivitet	i	etter- og	videreutdanning	- Status i	2014	og	planer	for	2015

Vi har stor kontaktflate mot skoleverket gjennom Skolelaboratoriet i realfag. I tillegg til etter- og 
videreutdanning av lærere, driver Skolelaboratoriet flere nasjonale prosjekter. De største er 
Miljølære.no, Kartiskolen.no og Forskningskampanjen.no. Videreutdanningen i naturfag er 
intensivert ved at kursene er blitt del av Utdanningsdirektoratets satsing Kompetanse for kvalitet. 
Skolelaboratoriet tilbyr også etterutdanning (korte kurs uten studiepoeng). I tillegg til tradisjonelle 
dagskurs, har vi i 2014 hatt to store kursrekker: Nøkler til naturfag finansiert av 
Utdanningsdirektoratet og gjennomført i samarbeid med HiB, og Naturfag i boks, finansiert av UiB. 
Matematisk institutt har to videreutdanningstilbud for lærere på 30 studiepoeng hver, innenfor den 
nasjonale ordningen Kompetanse for kvalitet. Instituttet planlegger å søke om videreføring av 
tilbudet i neste treårsperiode. Instituttet har også ansvar for det toårige «Erfaringsbasert master i 
undervisning med fordypning i matematikk». Til høsten 2015 tilbyr instituttet to betalingsemner, 
GeoGebra for lærere på 15 studiepoeng hver. I tillegg til alle disse tilbudene, kan lærere søke om 
opptak til enkeltemner ved fakultetet. Institutt for fysikk og teknologi tilbyr to kurs i risikoanalyse og 
risikobasert HMS-styring i samarbeid med Det Norske Veritas (DNV GL). Institutt for geovitenskap 
sine tilbud skal lyses ut igjen.

2.3 Det samfunnsvitenskapelige fakultet
Prioriteringer	i	2014

I 2014 har fakultetet særlig arbeidet med utviklingen av et nytt tverrfaglig bachelorprogram i global 

utvikling og ulikhet (se «Utvikling av studietilbud»). Som del av dette arbeidet har fakultetsstyret 

vedtatt veiledende rammer for utviklingen av tverrfaglige studietilbud. 

Gjennomføringen av Åpen dag var en viktig del av fakultetets rekrutteringsarbeid i 2014. Dagen ble 

gjennomført med ca. 50 elever fra videregående skoler i Bergen og omegn. Med på arrangementet 

hadde vi både forskere, alumner og masterstudenter, for å gi potensielle søkere et godt inntrykk av 

studiemulighetene ved SV-fakultetet. I forlengelse av dette initiativet er det gjennomført en felles 

Åpen dag for flere av fakultetene i 2015. Programmet ved fakultetet måtte avlyses på grunn av dårlig 

oppslutning, og vi vil i 2015 se nærmere på hvordan dette tiltaket bedre kan profileres ovenfor våre 

søkergrupper.
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Våren 2014 inngikk fakultetet en intensjonsavtale med Amalie Skram videregående skole, for å legge 

til rette for samarbeid med skolen om blant annet faglige bidrag i undervisningen, faglig oppdatering 

for lærere, deltakelse i forskningsprosjekter m.m.. Arbeidsgruppa med representanter fra institutt, 

fakultet og Amalie Skram vgs. gjennomførte sitt første tiltak i september 2014. I løpet av 2014 

arrangerte vi to forelesninger, med henholdsvis Frank Aarebrot og Tarje Wanvik, som inngikk som del 

av undervisningen ved skolen. I tillegg inngikk skolen i løpet av året samarbeid med 

Medborgerpanelet. Studentene har deltatt i pilot-testingen av undersøkelsene, og arbeider i 

etterkant med data fra undersøkelsen i undervisningen.

I 2014 startet Studieadministrativ avdeling en gjennomgang av UiBs utvekslingsavtaler. Målsettingen 

er at hvert studieprogram skal ha et sett med tilhørende utvekslingsavtaler som tilfører relevant 

faglig innhold i programmet og reflekterer strategiske satsinger. Dette var en viktig del av fakultetets 

internasjonaliseringsarbeid i 2014. Den nye nettløsningen har bidratt til et bedre tilbud til studenter 

som vil reise på utveksling og har synliggjort mulighetene som finnes for våre potensielle søkere. 

Internasjonalisering fortsetter å være et prioritert område ved fakultetet, med gode søkertall og 

mange fagrelevante utvekslingsavtaler.

Planer	og	prioriteringer	for	2015

I 2015 skal fakultetet arbeide enda mer målrettet med utdanningskvalitet. I sektoren legges det økt 

vekt på kvalitetskontroll og vi opplever at det er større konkurranse om de beste studentene. Vi vil 

derfor å gjennomgå våre program og emner, med tanke på å sikre samsvar mellom læringsutbytte og 

vurderings- og undervisningsformer. En målsetting med dette arbeidet er å oppnå variasjon i 

undervisning og vurdering, og fremme studentaktiv læring.

En annen del av arbeidet med studiekvalitet vil i 2015 handle om å forbedre studentmottaket. 

Fakultetet ønsker bedre integrering av studentene i første semester, både faglig og i 

studiehverdagen. En del av dette arbeidet vil bestå i bedre og mer målrettet informasjonsarbeid i 

semesterstartsuken og utover i det første semesteret, utprøving av en studiekvalitetsdag med 

utdeling av en ny studiekvalitetspris, og tettere oppfølging av studentene i semesterstartsuken. 

Fakultetet har de siste årene arbeidet for å få praksis inn som del av utdanningene vi tilbyr. 

Studentene våre ser dette som et av de viktigste tiltakene for å sikre bachelorgradens verdi, både ved 

å synliggjøre utdanningens verdi i arbeidslivet og ved å styrke studentenes forståelse av egen 

kompetanse. I 2015 vil fakultetet se nærmere på ulike former for praksis i utdanningen og andre 

former for møtepunkter mellom studenter og arbeidsliv.

Siden overgangen til nye websider har fakultetet lagt særlig vekt på hvordan fakultetets 

utdanningsvirksomhet fremstår på web. I 2014 fikk fakultetet egen Facebook-side. For å arbeide mer 

systematisk med nettsider, sosiale medier og på Mi side har fakultetet laget et årshjul for web. Vi har 

i dette arbeidet lagt særlig vekt på å bruke nettsidene og Facebook til rekrutteringsformål. En videre 

målsetting for dette arbeidet er at alle fagmiljøene skal lage korte rekrutteringsfilmer, etter modell 

av den som Institutt for administrasjon og organisasjonsvitenskap publiserer våren 2015. Vi vil i 

tillegg arbeide for å synliggjøre studentaktiviteter på nettet. Våren 2015 er det ansatt en 

studentmedarbeider på fakultetet som blant annet har som oppgave å skrive nyhetssaker om 

studentarrangementer og forbedre informasjonen om studentorganisasjonene på fakultetets 
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nettsider. Det vil også settes i verk tiltak for å profilere utdanningene ved fakultetet ytterligere i løpet 

av året.

Fakultetet vil i 2015 arbeide videre med digitalisering av utdanningen. Å ta i bruk digitale verktøy i 

undervisningen og i den faglige formidlingen, vil kunne bidra til variasjon i undervisningsformene. 

Fagmiljøene skal stimuleres til tett samarbeid med Dig-UiB for å finne kreative og gode verktøy for 

læring. Fakultetet får et særskilt ansvar for å formidle og dele gode tiltak som kan inspirere andre 

fagmiljø til økt digitalisering. Som del av dette vil fakultetet arbeide med mulighetene for å utvikle 

Ulrike Pihls hus som digitalt hus, med rom og utstyr tilpasset studentenes digitale hverdag. 

I 2015 har studieseksjonen ved fakultetet startet et prosjekt for å gjennomgå og forbedre de 

studieadministrative rutinene. Målsettingen er å oppdatere rutiner og brevmaler for å sikre effektive 

og gode administrative prosesser, sikre lik praksis ved instituttene og øke bevisstheten om god 

forvaltning. Blant annet vil vi se nærmere på rutinene knyttet til manglende obligatorisk arbeidskrav 

og innpassingssaker, samt kvalitetssikring av vedtaksrutiner og kompetanse på forvaltningsloven. I 

tillegg vil fakultetet fra våren 2015 innføre studieplanendringer to ganger i året. Dette følger av 

behov for mer fleksibilitet i forvaltningen av studieplanene.

Studiekvalitets- og	læringsmiljøtiltak	i	2014

I 2014 startet fakultetet et arbeid for å forbedre kvaliteten på det felles ex.fac.-emnet SV100 

Samfunnsvitenskapelige tenkemåter. Dette arbeidet har ført til mindre justeringer i emnet når det 

blir tilbudt høsten 2015, og flere fagmiljøer ønsker å utvikle nye emnetilbud for oppstart høsten 

2016. Fakultetet vil samtidig arbeide videre for at opplæring i akademisk lesing og skriving skal 

integreres i førstesemesterstudiet.

I Studentenes helse og trivselsundersøkelse for 2014 (SHOT) kom det blant annet fram at studentene 

ved SV-fakultetet bruker relativt lite tid på studiene sammenlignet med studenter ved de andre 

fakultetene. Funnene ble diskutert i Studentforum, Utdanningsforum og på Fagkritisk dag. Mulige 

tiltak som nå vurderes i fagmiljøene er bruk av alternative undervisningsformer og flere obligatoriske 

undervisningskrav.

I semesterstarten 2014 tilrettela fakultetet for tettere oppfølging av årsstudiestudentene, for å møte 

noe av den usikkerheten disse studentene kan ha ved valg av studieløp. I tillegg ble det lagt ekstra 

vekt på utdanningsplanen for studenter på bachelorprogrammene, slik at de skal kjenne bedre til 

betydningen av denne planen og semesterregistreringskravene. Dette arbeidet fortsetter i 2015.

En arbeidsgruppe ved fakultetet har i 2014 arbeidet med å innhente og analysere data om frafall fra 

FS. Dette er begynnelsen på et prosjekt der fakultetet ønsker å få informasjon om frafall i ulike 

semestre og for ulike typer studenter over tid.

Fra fagmiljøene vil vi særlig trekke fram mentorordningen ved Institutt for informasjons- og 

medievitenskap, der de nå arbeider for å heve kompetansen på mentorene. Ordningen skal 

evalueres våren 2015. Også Institutt for sosialantropologi ønsker å gi seminarlederne flere 

mentoroppgaver overfor nye studenter. Ved Sosiologisk institutt arbeides det med å tilby studieturer 

som en mer integrert del av studieprogrammene på bachelor- og masternivå.

Evaluering	av	studieprogram	i	2014
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Nye programsensorer ble engasjert for de fleste av fakultetets studieprogram i begynnelsen av 2014 

og har utarbeidet sin første rapport gjennom året. Tjue av tjuefem programsensorer har levert 

rapport for 2014 ved innsending av denne utdanningsmelding. Rapportene skal publiseres i 

Studiekvalitetsbasen etter at de har blitt behandlet i utdanningsutvalgene ved instituttene. 

Fakultetet ønsker å få enda bedre utbytte av programsensorordningen i 2015. 

Utvikling	av	studietilbud

I utdanningsmeldingen for 2013 meldte fakultetet at vi ønsket å legge ned bachelorprogrammene i 

utviklingsstudier og politisk økonomi etter opptaket høsten 2014. Samtidig var det et tydelig ønske å 

utarbeide nye tilbud innenfor begge disse fagfeltene. Vi melder med dette inn opprettelsen av 

bachelorprogram i politisk økonomi med planlagt oppstart høsten 2016 (se vedlagte skisse). 

Programmets ressursbehov vil dekkes innenfor fakultetets budsjettrammer. Fakultetet vurderer 

fagmiljøenes kapasitet for å drive programmet som tilfredsstillende.

Fakultetet har arbeidet med utviklingen av et nytt tilbud i utviklingsstudier. Vi ønsker å ta del i UiBs 

satsing på utviklingsforskning, men trenger mer tid til å utvikle et godt kvalitetssikret og tematisk 

spisset studietilbud. Vi vil arbeide videre med planene for et bachelortilbud i utviklingsstudier og 

målsettingen er å melde det inn i utdanningsmeldingen for 2015.

I utdanningsmeldingen for 2013 meldte fakultetet at fagmiljøet i systemdynamikk ved Institutt for 

geografi ønsket å opprette et nytt bachelorprogram i systemdynamikk. Ressurstilgangen måtte 

avklares før fakultetsstyret kunne ta stilling til opprettelse av tilbudet. I samråd med fakultetet har 

fagmiljøet i 2014 arbeidet videre med programskissen, og denne har nå blitt kvalitetssikret av 

fakultetet. Ressursgrunnlaget er imidlertid fortsatt ikke til stede for å kunne opprette tilbudet. Dette 

medfører at opprettelsen av programmet ikke kan behandles av fakultetsstyret i 

utdanningsmeldingen for 2014.

Arbeidet med nye bachelor- og masterprogram ved Institutt for informasjons- og medievitenskap 

fortsetter, og skal meldes inn gjennom utdanningsmeldingen for 2015. Programmene har planlagt 

oppstart høsten 2017. Samme institutt har i 2014 meldt at de vil trekke seg fra det tverrfaglige 

samarbeidsprogrammet bachelorprogram i kjønnsstudier. Beslutningen har virkning fra høsten 2015.

Fakultetets fordeling av studieplasser for 2016 ligger vedlagt. Årets fordeling er noe endret 

sammenlignet med tidligere år. Disse endringene er gjort for å få en mer reell fordeling av 

studieplassene, basert på søkertallene til studieprogrammene de siste årene. Det er også omfordelt 

studieplasser i forbindelse med oppretting av nye studieprogram. Senere kan det i tillegg være behov 

for å vurdere omfanget av årsstudiene i lys av den endelige oppfølgingen av Finansieringsutvalget.

Under Samordna opptak i 2014 var fakultetets målsetting å nå det tildelte antallet studieplasser ved 

starten av vårsemesteret 2015 (1113 studenter møtt). Emnetilbudet i første semester var 

dimensjonert i forhold til et slikt opptak. Vi ser nå at 992 av de nye studentene registrerte seg også 

våren 2015 (tall fra FS). Fakultetets ramme var høsten 2014 på 960 studieplasser, og vi mener derfor 

at fakultetet har lykkes godt med sin målsetting for opptaket.

Etter- og	videreutdanning

Fakultetet har i 2014 videreført tilbudet som vi har hatt tidligere. I 2015 planlegger fakultetet å 

undersøke mulighetene for å etablere et studietilbud i planlegging i samarbeid med Det juridiske 
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fakultet. Temaer som klima, energi og omstilling vil kunne inngå som tematikker i et slikt tilbud. Det 

er også det planlagt opprettelse av ett nytt EVU-kurs ved Institutt for administrasjon og 

organisasjonsvitenskap, Teknologileiing 2. Institutt for sammenliknende politikk planlegger å 

videreutvikle det erfaringsbaserte masterprogrammet i demokratibygging for å gjøre det enda mer 

attraktivt for studenter og mer økonomisk lønnsomt. I tillegg planlegger Sosiologisk institutt å se 

nærmere på muligheten for å tilby EVU-kurs i tiden fremover.

2.4 Det humanistiske fakultet
Oppfølging	av	prioriteringer	omtalt	i	utdanningsmeldingen	for	2013	og	planer	og	

prioriteringer	for	2015

I 2014 har fakultetet hatt økt oppmerksomhet på rekruttering og frafall. Resultatene i opptaket for

studieåret 2014-2105 viste at et flertall av våre studieprogrammer ikke klarer å fylle de avsatte

plassene, og inngangskarakterene for flere programmer er lavere enn det som er ønskelig. Ved

oppmeldingsfristen høsten 2014 var fakultetet ca. 60 studenter under rammen, og det har resultert i 

en økende innsats for snu denne trenden.

Fakultetet har videre arbeidet med infrastrukturen tilknyttet etter- og videreutdanning. Det har vært

fokus på å utarbeide gode rutiner innen studieadministrasjonen, økonomi og personal. Resultatet er

at instituttene nå har et godt grunnlag for å utvikle nye emner, noe som vises i planene for nye

emner som skal igangsettes i 2015-2016.

Fakultetet har kontinuerlig arbeidet med justeringer av programporteføljen. Dette arbeidet har vært 

et viktig ledd i vårt forsøk på å øke rekrutteringen og å konsolidere fagtilbudet.

Prioriteringer for 2015

Hovedprioriteringen for fakultetet i 2015 vil være iverksettelsen av ytterligere tiltak for å øke 

rekrutteringen og redusere frafallet. Til sistnevnte vil fakultetet ha et prøveprosjekt i klassemottak i

første semesteret, for studenter som begynner høsten 2015. Fakultetet innledet året med et internt

Rekrutterings- og studiekvalitetsseminar for vitenskapelig og administrativt ansatte. Hovedtema var 

tiltak for å øke rekrutteringen og bedre gjennomføringen i studiene. Fakultetet har også utlyst midler 

for bedring av rekruttering og studiekvalitet. Det store antallet søknader vitner om betydelig 

engasjement i grunnenhetene for dette arbeidet. Videre skal det etableres et rekrutteringsforum,

med vitenskapelige og administrative representanter fra alle institutter, samt studentrepresentanter.

Primæroppgaven til forumet skal være å støtte både nye og etablerte rekrutteringstiltak, og samtidig 

være en arena for å utvikle nye tiltak.

Studiekvalitets- eller	læringsmiljøtiltak	fakultetet	har	hatt	særlig	oppmerksomhet	

om	i	2014

Et av fakultetets praksisemner, Praktisk informasjonsarbeid (PRAKTINF), ble tildelt UiBs Uglepris og er

dermed kandidat til den nasjonale studiekvalitetsprisen som tildeles av NOKUT. Dette er en viktig

anerkjennelse av at praksisemner kan være et viktig tiltak for å synliggjøre og øke studienes

arbeidslivsrelevans.

Et av de viktigste bidragene til læringsmiljøet ved HF har vært aktiviteten til fakultetets
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studentutvalg, Humanistisk studentutvalg (HSU), som er en robust og fremtidsrettet organisasjon.

Studentene er aktive i studentdemokratiet på alle nivå, i studentpuben Ad fontes, Humanistenes

arbeidslivsutvalg, fadderstyret, HF-revyen og et økende antall underutvalg som bidrar til å bedre 

læringsmiljøet for alle studenter.

Fakultetet har i 2014 endret reglementet slik at studieprogrammene kan innføre fagemner i første

semester. I 2015 vil flere slike emner etableres, og fakultetet håper at emnene vil bidra til å øke de

nye studentenes tilknytning til programmene og dermed redusere frafallet som ofte finner sted i 

overgangen til det andre studiesemesteret.

Utfordringer	i	studiekvalitets- eller	læringsmiljøarbeidet	i	2014

De største utfordringene for fakultetet er primært knyttet til nedgangen i studenttallet, både på

bachelor- og masternivået. Det betyr ikke at studiekvaliteten blir dårligere, men det kan gjøre det

vanskeligere å sikre et godt læringsmiljø, ikke minst med hensyn til studentdeltagelse i 

programstyrene og fagutvalgene.

Fakultetet ønsker også å understreke behovet for forbedringer i det fysiske læringsmiljøet tilknyttet

Griegakademiet. Forbedringer på dette området er et pågående arbeid, men det er viktig at

studentene sikres gode lokaler som kan bidra til et godt grunnlag for videre utvikling av instituttets

virksomhet.

Planer	for	utvikling	av	studietilbudet,	opprettinger/nedlegginger	av	

studieprogram,	vurderinger	av	robusthet	i	fagmiljøet	og	fordeling	av	

studieplasser	for	2016

Det humanistiske fakultet melder inn følgende opprettelser:

 Årsstudium i kjønn, seksualitet og mangfold

 Femårig integrert lektorprogram i historie og religionsvitenskap: Studieplassene for

programmet vil bli omdisponert fra fakultetets ramme, og vil bli fulgt opp i en egen sak til

Utdanningsutvalget.

 Bachelorprogram i klassisk filologi: Fakultetet ønsker å slå sammen bachelorprogrammene i

gresk og latin til ett program.

Følgende program skal legges ned:

 Bachelorprogram i gresk

 Bachelorprogram i latin

Fakultetets fordeling av studieplasser for 2015/2016 blir ettersendt pga arbeidet med 

omdisponeringen av studieplassene for å ivareta det foreslåtte lektorprogrammet.

Griegakademiet har meldt et ønske om å opprette et årsstudium i kirkemusikk fra høsten 2016, som

en del av sitt tilbud innen utøvendemusikk (lokalt opptak, søknadsfrist 15. desember). Fakultetet er i 

dialog med instituttet om ressursgrunnlaget for en slik utlysning.

Aktivitet	i	etter- og	videreutdanning.	Status	i	2014	og	planer	for	2015.
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I 2014 har fakultetet opprettholdt stor aktivitet innen etter- og videreutdanning, samtidig som vi har 

fått på plass den interne organiseringen av infrastrukturen for feltet. Dette har gitt et godt grunnlag

for arbeid med nye tilbud som skal igangsettes 2015-2106. I det kommende året vil flere nye tilbud

etableres: forsknings- og formidlingskompetanse for museumssektoren, fagdidaktikk for

ungdomsskolelærere, etikk for helsearbeidere, forskningsetikk, skolekorpsledelse, Suzukimetodikk og 

musikkterapi i eldreomsorg. I 2015 prioriterer også fakultetet en oppgradering av eksisterende

fjernundervisningstilbud.

2.5 Det juridiske fakultet
Planer	og	prioriteringer	for	2015.
I løpet av 2015 vil det avklares om arbeidet med å utvikle ny studiemodell skal videreføres. Dersom 

fakultetsstyret bestemmer at vi skal gå videre med planene, vil fortsatt utredning av ny studiemodell være 

sentralt også i 2015. I tillegg vil fakultetet prioritere arbeidet med implementering av fullskala digital 

eksamen, kvalitetssikring av sensur og klagesensur, og fortsatt arbeid med internasjonalisering.

Implementering av fullskala digital eksamen: Fakultetsstyret vedtok i februar 2015 å gå over til digital 

eksamen (styresak 10/15). I april 2015 gjennomføres den første digitale eksamenen i full skala, og vårens 

eksamen i JUS133 Rettskilde og metodelære er pilot. Dersom gjennomføringen av denne eksamenen blir 

vellykket, er målet at det innføres digital eksamen på alle de obligatoriske emnene fra og med høsten 

2015. 

Kvalitetssikring av sensur og klagesensur: Etter en endring i universitets- og høyskoleloven, gjennomføres 

all klagesensur f.o.m. 1.8.2014 som blindsensur. Erfaringene så langt viser at det gjøres flere endringer nå 

enn under systemet der klagekommisjonen hadde kunnskap om opprinnelig karakter. Situasjonen 

overvåkes nøye, og det vil i samråd med de kursansvarlige bli vurdert om ytterligere tiltak må settes inn 

for å sikre kvaliteten både på sensur og klagesensur. I dette arbeidet vil vi ha tett dialog med JSU.

Internasjonalisering: I 2015 vil vi arbeide med å opprette et spesialemne om utvalgte temaer i kinesisk 

rett, undervist av vitenskapelig ansatte ved Renmin University School of Law og Shandong University 

School of Law. Oppstart av dette spesialemnet vil trolig skje først i 2016. Videre vil vi utrede mulige 

modeller for å gjøre bedre bruk av undervisningskreftene og -kompetansen som kommer til fakultetet på 

lærerutvekslingsopphold gjennom Erasmus+ programmet. I tillegg vil utvikling av samarbeid med National 

Law University Delhi være sentralt.

Oppfølging	av	prioriteringer	omtalt	i	utdanningsmeldingen	for	2013:	

Studiekvalitets- eller	læringsmiljøtiltak	fakultetet	har	hatt	særlig	oppmerksomhet	

om	i	2014
Ny studiemodell?: I 2014 har en komité nedsatt av fakultetsstyret utredet en potensiell deling av dagens 

femårige mastergrad i en treårig bachelorgrad og en toårig mastergrad. Studieordningskomitéen 

overleverte sin delinnstilling 1 i februar 2015. Komiteen anbefaler ikke en deling av dagens femårige 

mastergrad nå, men foreslår likevel store endringer i oppbyggingen av masterprogrammet i

rettsvitenskap.

Digitalisering: 2014 har først og fremst blitt benyttet til utprøving av nytt utstyr, testing av nye typer 

opptak ved fakultetet og eksternt, og kvalitetsheving av eksisterende opptaksformer. Fakultetet tilbyr 

filmopptak (podcast) av alle forelesninger på emner på 1. – 4. studieår og flere spesialemner. 

Filmopptakene legges ut på en egen emneblogg (Edublogs), som kun er tilgjengelig for studenter som tar 

emnet. Det arbeides også med å trekke digital forskningsformidling tettere inn i undervisningen.
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Andre studiekvalitets- eller læringsmiljøtiltak i 2014

 Gjennomgang av alle kurs: I perioden november 2014 til januar 2015 gjennomførte fakultetet en

bredere gjennomgang av samtlige emner på de fire første studieårene, i tillegg til den vanlige

kursevalueringen. Formålet var å kartlegge de sterke sidene ved emnene, identifisere

utfordringer og synliggjøre gode undervisningstiltak. En rekke observasjoner fra gjennomgangen

vil bli fulgt opp i 2015.

 Masteroppgaver: I 2013 og 2014 ble det vedtatt endringer i undervisningsstrukturen for JUS399

Masteroppgave for å styrke den faglige oppfølgingen av studentene. Fagansvarlige gir nå

veiledning om valg av problemstilling i fagmøter og i en egen emnebank. Studentene blir plassert

i faggrupper basert på temaet de skriver om, og må delta på en obligatorisk workshop i sin

faggruppe. Studentene skal skrive et eget workshop-notat, og i tillegg lese medstudenters notater

som forberedelse til obligatorisk workshop i faggruppene.

 Internasjonalisering: I 2014 har fakultetet utarbeidet ny handlingsplan for internasjonal

virksomhet for perioden 2014-2015 der fortsatt samarbeid med Russland, Kina, USA og Canada

har prioritet. Fakultetet har i 2014 inngått nye utvekslingsavtaler i Kina, USA og Canada, og fått

innvilget søknader om tre samarbeidsprosjekt finansiert av SIU. I 2014 var det 289 som oppnådde

graden master i rettsvitenskap, og 149 av disse (51,6 %) hadde utvekslingsopphold som del av

graden.  Slike tall tilskrives fakultetets mangeårige og kontinuerlige satsing på internasjonalisering

og god tilrettelegging for inn- og utveksling.

I årene som kommer kan vi likevel vente en nedgang i andelen som har hatt et utenlandsopphold,

ettersom vi ser en relativt stor nedgang i totaltallet for utvekslingsstudenter fra 2013 til 2014.

Nedgangen er størst blant de utreisende studentene, fra 192 til 127 studenter (33 % nedgang).

Fakultetet har ingen god forklaring på denne nedgangen. Søknadstallene for utveksling studieåret

2015/2016 er de nesthøyeste i fakultetets historie, dermed kan vi anta at de lave tallene i 2014

kun er uttrykk for tilfeldig variasjon.

Utfordringer	i	studiekvalitets- eller	læringsmiljøarbeidet	i	2014
Rehabilitering av Dragefjellet skole har ført til at fakultetet har måttet bruke lokaler andre steder på 

Nygårdshøyden til både undervisning og lesesalsplasser. Kompensasjonslokalene har fungert 

tilfredsstillende.

Et høyt antall studenter på masterprogrammet i rettsvitenskap har behov for tilrettelegging ved eksamen 

på grunn av fysiske plager. En del av plagene kan avhjelpes ved at studentene bruker PC på eksamen. 

Overgangen til digital eksamen vil derfor redusere behovet for tilrettelegging til eksamen, og er dermed 

også et læringsmiljøtiltak. 

Studieprogramevalueringer.	Gjennomføring	i	2014	og	planer	for	2015
Masterprogrammet i rettsvitenskap som helhet ble sist evaluert i 2013. Som nevnt i punkt 2.3 ovenfor, 

har fakultetet i 2014 hatt en gjennomgang av samtlige emner på 1. -4. studieår. Videre har fakultetet 

gjennomført en større undersøkelse blant studentene på 1. og 2. studieår om arbeidsgruppene og 

arbeidsgruppeledernes rolle. 

I 2015 vil evaluering av innføring av digital eksamen være sentralt, i tillegg til de jevnlige 

referansegruppemøtene på 1.-3. studieår og spørreundersøkelser og/eller referansegruppemøte på 4. og 

5. studieår.
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Planer	for	opprettinger/nedlegginger	av	studieprogram,	fordeling	av	

studieplasser	for	2016
I juni 2014 vedtok universitetsstyret oppretting av et midlertidig toårig masterprogram i rettsvitenskap 

med 30 studieplasser, og fakultetet tok opp 30 studenter til programmet. Opptak til dette 

studieprogrammet i 2015 forutsetter at fakultetet tilføres friske midler fra departementet som dekker 

utgiftene ved de nye studieplassene. Det er ikke avklart om departementet stiller nødvendige midler til 

disposisjon for videreføring av programmet.

Avhengig av hva som blir bestemt videre om en mulig omlegging av masterprogrammet i rettsvitenskap, 

kan det bli aktuelt å opprette et treårig bachelorprogram og et toårig masterprogram i rettsvitenskap. 

Dette vil i så fall være aktuelt tidligst høsten 2016.

Vurdering	av	styrken	i	fagmiljøet
Fakultetet har fortsatt en underdekning på undervisningsressurser, og dette gjør det vanskelig å realisere 

ytterligere kvalitetshevende tiltak. Situasjonen bedrer seg noe fra år til år. I 2014 tilsatte vi en ny 

professor og en ny førsteamanuensis, i tillegg til at to førsteamanuenser tiltrådte etter å ha blitt formelt 

tilsatt tidligere år. Dette førte til at forholdstallet mellom antall studenter på masterprogrammet i 

rettsvitenskap og fast vitenskapelig ansatte i undervisningsstillinger sank fra 44,1 til 39,1 studenter.1

Aktivitet	i	etter- og	videreutdanning.	Status	i	2014	og	planer	for	2015
I 2014 ble JUR640 Planrett (15 studiepoeng) tilbudt som etter- og videreutdanningskurs ved fakultetet. 

Emnet tilbys i 2015 også, og i dialog med de kursansvarlige vil det i løpet av 2015 arbeides med å utvikle 

en modell for nettbasert videreutdanning som kan prøves ut for deler av dette emnet tidligst fra våren 

2016. 

Fakultetet hadde eget alumniarrangement knyttet til UiB sine alumnusdager i 2014 og videreutvikler sitt 

lokale tilbud i 2015. Fakultetet vil fortsette å bidra med relevante juridiske foredrag på Faglig-pedagogisk 

dag.

2.6 Det psykologiske fakultet 
Oppfølging	av	prioriteringer	for	2014	og	planer	for	2015

Fakultetet har i løpet av 2014 gjennomført dialogmøter og diskusjoner på alle nivå for å  identifisere 

utfordringer og muligheter for økt studiekvalitet. Arbeidet resulterte i at fakultetet i oktober 2014 

vedtok en Strategiplan for økt studiekvalitet og en styrking av fakultetets fagmiljø. Denne planen 

omfatter omdisponering av studieplasser, endringer i bachelorprogram, økt fokus på 

kvalifikasjonsrammeverket, og forbedring av det fysiske læringsmiljø. Parallelt med strategiarbeidet 

har Kvalitetsutvalget for undervisning og evaluering (KUE) hatt følgende seks satsningsområder som 

inngår i studieplanendringene for 2015/2016:

• Digitalisering og nye læringsformer

• Deltakende evaluering

• Internasjonalisering

• Etter og videreutdanning (EVU)

• Emnevask iht nasjonalt kvalifikasjonsrammeverk (NKR)

• Vektlegging av vitenskapelig allmenndannelse

1
1853 studenter på masterprogrammet i rettsvitenskap og 42 førsteamanuenser/professorer i 2013 mot 1811 

studenter på masterprogrammet og 46 førsteamanuenser/professorer i 2014. Tall fra DBH. 
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Særlige	studiekvalitets- eller	læringsmiljøtiltak	i	2014.

Fakultetet har hatt fokus på rekruttering, tilhørighet og frafall på alle bachelor- og masterprogram. 

På bachelorprogrammene har særlig økt tilhørighet på programmet vært viktig, mens på 

masterprogrammene har rekruttering hatt størst fokus, begge som et ledd i å hindre frafall. Som en 

del av bachelorstudiet i arbeids- og organisasjonspsykologi har studenter i den ideelle organisasjonen 

Studiekonsulentene på oppdrag fra fakultetet arrangert sosiale sammenkomster for årsstudentene. 

Oppdraget var å kartlegge grad av tilhørighet og trivsel blant studentene. De leverer en rapport fra 

arbeidet våren 2015. 

Som et ledd i universitetets og fakultetets strategiplaner for 2011-2015 har fakultetet i samarbeid 

med studentene utviklet rutiner for god evalueringspraksis i form av «Deltakende evaluering». 

Rutinene skal danne grunnlag for økt deltakelse, dialog, og kontinuerlig evalueringspraksis på alle 

nivå i utdanningsløpet.

I oppfølgingen av utdanningsmeldingen for 2013, har fakultetet oppnevnt Komite for redelighet i 

utdanning (KRU). Denne komiteen skal håndtere alle saker knyttet til fusk på eksamen. Det er 

opprettet en egen nettside for KRU som også har en engelsk versjon.

Arbeidet med å forbedre det fysiske læringsmiljøet /ombygging i Christies gt. 12 er utsatt av 

byggetekniske årsaker, men følges opp i samarbeid med EIA/UIB ledelse.

Utfordringer	i	studiekvalitets- eller	læringsmiljøarbeidet	i	2014.

Vi har i 2014 gjennomført møter med alle institutt og fagmiljø for å revitalisere 

funksjonsbeskrivelsene knyttet til rollen som emne- og programansvarlig. De fleste av fakultetets 

emnebeskrivelser er gjennomgått (jfr. emnevask) og er lagt inn i den nyeste malen. Dette for å bringe 

emner i tråd med NKR. 

Vi har også hatt fokus på digitalisering, og har vært pilot både i forhold til digital eksamen og 

utprøving av elektroniske litteraturlister. I tillegg har vi opprettet forumet «DigLunsj» et 

lavterskeltilbud som skal bistå fagpersoner som ønsker å ta i bruk digitale hjelpemiddel og der 

fagpersoner kan legge frem ideer og erfaringer rundt digitalisering i eget emne/program.

Fakultetet etablerte i 2014 Undervisningsutvalg (UU) for hvert institutt og utarbeidet nye mandat, 

instrukser og funksjonsbeskrivelser knyttet til ulike funksjoner og roller som emneansvarlig og 

programansvarlig.

Vi har videre hatt fokus på timeplanlegging og endringer knyttet til dette. Etter klage fra PSU om 

gjentatte endringer i timeplaner, som flytting av undervisning, avlysning av undervisning og sviktende 

informasjon til studentene, gikk saken fra viserektor for utdanning til LMU. Fakultetet har møter med 

studentene og har satt i gang ytterligere tiltak for å bedre praksisen rundt timeplanlegging.

Studieprogramevalueringer.	Gjennomføring	i	2014	og	planer	for	2015.

Alle våre bachelorprogram ble evaluert i 2014. I plan vedtatt i KUE ble det satt opp 

programevaluering av masterprogrammene i 2014. Siden evaluering av bachelorprogrammene ble 

utsatt til 2014 vil evaluering av alle våre masterprogram bli gjennomført i 2015. Arbeidet med 

emnevask av alle emner er en pågående prosess og et pedagogisk utviklingsarbeid som også er 

knyttet til program- og emneevaluering. Logopedprogrammet ble evaluert i 2015.  
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Planer	for	oppretting/nedlegginger	av	studieprogram	og	fordeling	av	

studieplasser	for	2015.

Fakultetets strategiplan er forankret i UiB sine overordnede faglige og strategiske målsettinger og 

ligger til grunn for fakultetets budsjett- og handlingsplaner. Arbeidet med ny strategiplan er startet 

opp for perioden 2016-2020. Det ble i fakultetsstyret 8. oktober (sak 63-68/14), vedtatt følgende 

endringer:

 Nedleggelse av Bachelorprogram i folkehelse og helsefremmende arbeid og omdisponering

av studieplasser til årlig opptak til Masterprogram i barnevern og Masterprogram i

helsefremmende arbeid og helsepsykologi

 Samordning av engelskspråklige masterprogram ved HEMIL-senteret

 Opprettelse av Bachelorprogram i spesialpedagogikk og Årsstudium i pedagogikk, samt

tilpasninger av Bachelorprogram i pedagogikk

 Opprettelse av Femårig integrert masterprogram i logopedi

 Opptak til Seksårig integrert profesjonsstudium i psykologi

 Revidering av Årsstudium i psykologi

 Nedleggelse av masterprogrammet i Gender and Development (vedtatt 11.02.15 sak 8/15)

En ytterligere reduksjon av studieplasser ved årsstudiet i psykologi og nedleggelse av 

Bachelorprogrammet i folkehelse og helsefremmende arbeid vil medføre at fakultetet i perioden 

2016-2018 kan omdisponere om lag 200 egne studieplasser. Dette vil gjøre det mulig å innføre 

direkte opptak til profesjonsstudiet i psykologi, Bachelorprogram i spesialpedagogikk, Årsstudium i 

pedagogikk og årlig opptak til masterprogrammene ved HEMIL.

Fakultetet har tidligere meldt inn ønske om å opprette flere fullfinansierte studieplasser på program 

med særlig god rekruttering, og høy samfunnsrelevans. I budsjettperioden 2015-17 vil fakultetet

gjenta ønsket om en økning av kapasiteten på følgende studieprogram:

 Profesjonsstudiet i psykologi kan økes med 20 studieplasser

 Logopedi helsefag (MA) kan økes med 10 studieplasser

 Psykologi (MA) kan økes med 15 studieplasser

 Barnevern (MA) kan økes med 15 studieplasser

Prosjektet Strategiplan for økt studiekvalitet og en styrking av fakultetets fagmiljø er en viktig del av 

fakultetets utdanningsstrategi i perioden 2015-2020 og involverer omlegging og konsolidering av 

sentrale studieprogram. Delmål for studiekvalitetsprosjektet er blant annet at:

 Studiegjennomføring på BA-programmene skal øke fra 50 % til 75 % innen 2020.

 Samtlige av fakultetets MA-program skal kunne tilby årlig opptak fra 2016.

 Andelen studieplasser på MA-nivå skal økes fra 40 % til 50 % innen 2018.

 Fakultetet vil i perioden fra 2016-18 bygge opp en ny BA-grad i spesialpedagogikk.

 Logopedi-helsefag utvikles til en 5-årig (3+2) utdanning / autorisasjon som logoped.

 Profesjonsutdanning i psykologi går fra 2016 over til direkte opptak fra SO og økte

resultatmidler benyttes til å styrke studiekvalitet i psykologiutdanningene.

Aktivitet	i	etter- og	videreutdanning	(EVU).	Status	i	2013	og	planer	for	2014.
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Fakultetet har det siste året arbeidet systematisk for å bygge opp og vedlikeholde en attraktiv EVU-

portefølje. Vi opprettet høsten 2014 en administrativ prosjektstilling for å tilrettelegge for økt satsing 

på EVU. Satsingen tar utgangspunkt i den nye Handlingsplanen for EVU-virksomheten ved UiB som 

foreslår en styrking av UiBs EVU-portefølje i forhold til ulike satsingsområder. For å synliggjøre 

fakultetets EVU - tilbud er det utarbeidet en rullerende 2-årsplan for EVU-kurs fra 2015 og utover.  

EVU planen skal revideres og oppdateres i KUE to ganger pr år og danner grunnlag for fakultetets 

innmelding av kurstilbud til UIB sentralt.

3. Oppfølging	av	prioriteringer	omtalt	i	utdanningsmeldingen	for	2013

Prioriteringer	relatert	til	sektormål
UiB har i 2014 arbeidet med følgende områder som er relatert til sektormål:

 Gjennomføring og frafall

 Etter- og videreutdanning

 Samarbeid med videregående skoler

 Internasjonalisering

 Tverrfaglighet

Gjennomføring	og	frafall

Høsten 2014 ble det satt i gang kartlegging av frafall. Arbeidet resulterte i en rapport, der sentrale 

tema er omfanget av frafall, når frafallet forekommer, og hvilke studenter som faller i fra. Rapporten 

ble lagt fram for diskusjon i Utdanningsutvalget og Universitetsstyret høsten 2014. Det er også tatt 

initiativ til nasjonalt samarbeid om temaet. 

Frafallet, definert som andelen som avbryter et studium hos oss uten fullført grad, og som samtidig 

ikke er i permisjon, har holdt seg stabilt de seinere årene. Det samme har antall nullytere. Til tross for 

dette viser gjennomføringsgraden nedadgående trend. Dette kan forklares med at studenter ikke 

hopper av studiene i samme grad som før, men at de bruker lengre tid på sine studier.

Andre faktorer som bidrar til frafall er blant annet:

 «Planlagt frafall», det vil si studenter som ikke har noen ambisjoner om å fullføre en grad (13

% i 2009).

 Kvalitetsreformen har sørget for strukturelle endringer som gjør at universitetene tilbyr

fagspesifikke studieprogram med 3-årige studieløp, istedenfor ettårige studieløp (grunnfag).

Det er antageligvis vanskeligere for en ny student å velge et «rett studieløp» for de neste 3 år

og så gjennomføre, enn å velge «rett studieløp» ett år av gangen.

 På grunn av Kvalitetsreformen eksisterer det også i dag en rekke institusjoner som tilbyr

bachelorprogrammer. Større nasjonalt tilbud og økt fleksibilitet er ikke nødvendigvis

kompatibelt med målsettingen om lavere frafall på hver enkelt institusjon.

Rekruttering av studiemotiverte og høyt kompetente søkere er viktig for å øke 

gjennomføringsandelen. Informasjonstiltak til elever i videregående skoler, kanskje også til 

ungdomsskoleelever, slik at førstegangsstudentene har best mulig grunnlag for å gjøre rett valg av 

studier i første forsøk er viktig. I den forbindelse er det vurdert å gi informasjon til elever i 

videregående skole på et tidligere tidspunkt enn tidligere. 
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De senere år har riktig dimensjonering av studietilbud og opptak blitt sterkt vektlagt. Dimensjonering 

av studietilbudene påvirker den vitenskapelige stabens arbeidsomfang og muligheten til oppfølging 

av studentene. 

I 2014 ble opptakssystemet lagt om, slik at myndighet til å fatte beslutninger om opptak av studenter 

innenfor rammen satt av universitetsstyret ble overført fra sentralledelsen til fakultetene. Dette 

innebærer at fakultetene nå har myndighet til å fastsette en øvre grense for tilbudstallene ved de 

ulike instituttene og å gjøre justeringer av tilbudstall for de ulike studieprogrammene der dette er 

nødvendig. Fakultetene har gitt gode tilbakemeldinger på endringen, og vurderingen er at ordningen 

har fungert godt.

Etter- og	videreutdanning

Videreutdanning

Totalt antall studenter som er tildelt studierett innen videreutdanning er økende (opptatte 

studenter), og HF har fortsatt flest emner og studenter. Antall opptatte har økt med 23 % totalt siden 

2013, og av fakultetene kan MN vise til en vekst på nesten 99 %. MOF har en økning på 51 %, noe

som kan skyldes at spesialistutdanning i odontologi beregnes som videreutdanning fra og med 2014. 

Dette har ført til at antall emner har økt, se tabell 1. SV og HF viser en vekst på henholdsvis 15 % og 7 

%.  

Figur 1 Antall opptatte studenter per fakultet.

Tabell 2 Antall emner - videreutdanning

2013 2014

HF 46 43

JU 2 2

MN 22 15

MOF 6 49

PS 15 15

SV 14 14

Totalt 105 138
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Siden 2013 har HF fått et nytt emne, mens MN og PS har fått henholdsvis 3 og 2 nye emner.

Vi har utviklet handlingsplan for EVU for perioden 2015-2017 med følgende mål:

 utvide EVU-porteføljen innen de strategiske profilområdene UiB satser særlig på

 utvide EVU-porteføljen rettet mot lærere

 utvide EVU-porteføljen i tråd med behov og forventninger fra offentlig sektor og partene i

arbeidslivet

 utvide porteføljen av etterutdanningstilbud

Etterutdanning

Faglig-pedagogisk dag er det største enkeltstående etterutdanningstilbudet UiB gir lærere fra 

videregående skoler og ungdomsskoler på hele Vestlandet. Dette er også hovedtiltaket vi tilbyr innen 

etterutdanning.  Opplegget er revidert i 2013, og hadde i 2014 særskilt oppmerksomhet om 

grunnlovsjubileet. I 2014 hadde faglig-pedagogisk dag 81 tilbud om forelesinger mot 85 året før.

For å videreutvikle faglig-pedagogisk dag er det nå nedsatt en arbeidsgruppe.

Samarbeid	med	videregående	skoler

Samspillet mellom forskning og utdanning skal styrkes gjennom økt lokalt og regionalt samarbeid. Et 

uttrykt mål har vært å øke samarbeidet med skoleverket. Alle fakultet og universitetsmuseet skal 

følge opp kompetanseløft for lærere i ungdomsskolen og videregående skole. UiB skal tilby faglig 

oppdatering av lærere, men også muligheter for elever med spesielle forutsetninger til å ta 

introduksjonsemner ved universitetet. Det vil også bli vurdert å etablere mer formalisert samarbeid 

mellom skolene og universitetet gjennom opprettelse av forskerlinje ved partner-

/universitetsskolene.

På den bakgrunn inngikk UiB i 2014 en intensjonsavtale med Amalie Skram videregående skole om et 

gjensidig og forpliktende samarbeid. Formålet med avtalen er at vi vil bidra til oppbyggingen og 

utviklingen av skolen, og bidra til å heve kompetansen blant elever og lærere, samtidig som vi får 

synliggjort våre fag for faglig motiverte elever og får en praksisarena og en arena for ulike typer 

fagutvikling gjennom forskningsprosjekter og FoU-arbeid.

Internasjonalisering

I 2014 hadde 31 % av universitetets kandidater hatt et studieopphold utenlands i løpet av studiene. 

Dette er litt over nivået som er fastsatt i universitetets handlingsplan, der målsettingen er at 

minimum 30 % av de som avlegger en grad ved UiB skal ha hatt et studieopphold utenlands. 

Antall utvekslingsstudenter er noe redusert fra 2013 til 2014. Det er størst nedgang i antall 

utreisende studenter der antallet sank fra 758 studenter i 2013 til 684 studenter i 2014. Antall 

innreisende studenter sank fra 958 i 2013 til 931 i 2014. Ubalansen mellom inn- og utreisende er en 

utfordring, og det har ikke lyktes å få balanse i dette forholdet i 2014. 

Tabell 3 Antall innreisende og utreisende studenter

2012 2013 2014

Innreisende Utreisende Innreisende Utreisende Innreisende Utreisende

823 761 958 758 931 684
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Innreisende/Utreisende Innreisende/Utreisende Innreisende/Utreisende

1,1 1,3 1,4

I 2014 ble det satt fokus på å utvikle nye internasjonale fellesgrader. Til tross for dette ble det ikke 

opprettet nye fellesgrader i 2014. Fire fellesgrader ble lagt ned, tre av dem internasjonale. 

Nedleggelsene har blant annet vært begrunnet med lave studenttall. Fellesgrader vurderes faglig sett 

veldig positivt, men at de er administrativt tunge å drive. Blant annet knyttes det flere praktiske og 

økonomiske utfordringer til studenter utenfor EU.

Tverrfaglig	satsning	innen	utdanning

Tverrfaglighet er et viktig virkemiddel for å oppfylle en del av samfunnets kompetansebehov. Det er 

midlertidig flere utfordringer.

Det tverrfaglige masterprogrammet i region og regionalisering, og bachelorprogrammet i politisk 

økonomi ble nedlagt i 2014. Masterprogrammet i region og regionalisering hadde utfordringer på 

grunn av et fragmentert fagmiljø med utilstrekkelige stillingsressurser, et uklart opptaksgrunnlag, 

manglende fagidentitet og administrative problemer. Bachelorprogrammet i politisk økonomi hadde 

problemer knyttet til det tverrfaglige samarbeidet og frafall.

Disse erfaringene og utfordringene bør diskuteres sentralt, slik at det blir lettere å opprette og drifte 

tverrfaglige program.

Prioriteringer	relatert	til	styrking	av	utdanningskvalitet
UiB har i 2014 arbeidet med følgende områder som er relatert til utdanningskvalitet:

• Styrking av kompetansen i utdanningsledelse

• Samfunnsrelevant og framtidsrettet undervisning med studentaktiv læring

• Implementering av læringsutbytte i vitnemålstillegg

• Styrking av den pedagogiske dimensjonen i DigUiB - med særlig vekt på å videreutvikle og øke

bruken av digitale undervisnings- og vurderingsformer

• Insentiver

• Videreutvikling av fysisk læringsmiljø

Målene om videreutvikling av gode læringsmiljø og høy utdanningskvalitet gjennom framtidsrettet 

undervisning og studentaktiv læring har vært overordnet i arbeid, aktiviteter og tiltak knyttet til 

utdanning ved UiB i løpet av 2014. Dette omfatter sentralt og lokalt arbeid med utdanningsledelse, 

læringsmiljø, ulike større og mindre tiltak rettet mot programdesign, studieplanarbeid og 

undervisningsplanlegging, DigUiB-programmet og priser/insentiver.

Utdanningsledelse

UiB har i 2014 satset på utdanningsledelse og flere nye lederutviklingstiltak med strategisk, så vel 

som faglig-pedagogisk og studieadministrativt innhold. En sentral målsetting har vært å utveksle 

erfaringer og styrke kompetansen i utdanningsledelse, blant annet gjennom nettverksbygging 

mellom faglige og administrative ledere. Det har vært holdt samlinger/seminarer med vekt på roller 

og funksjoner i hele universitetsorganisasjonen. I ett av seminarene var målgruppen først og fremst 

studieprogramledere og programkoordinatorer, og fokuset var programledelse, roller og prosesser 
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knyttet til utvikling av utdanningskvalitet, samt evaluering, undervisningsformer, studentaktiv læring, 

og samfunnsrelevant og framtidsrettet undervisning.

Studieplanarbeid,	program- og	undervisningsdesign

I 2014 ble det laget ny mal for emnebeskrivinger ved UiB. Utviklingen av malen fulgte opp arbeidet 

med UiBs nye mal for studieprogram, som Utdanningsutvalget vedtok i 2013. Etableringen av disse 

malene utløste fornyet oppmerksomhet ved fakultetene og i fagmiljøene om å utarbeide 

studieplaner med samfunnsrelevans og gode læringsutbyttebeskrivelser. Det har videre vært 

fokusert på betydningen av å få til best mulig samsvar eller samstemthet (Biggs’ «alignment») med 

læringsutbyttebeskrivelsene når en velger undervisningsformer, læringsaktiviteter og 

vurderingsformer slik at disse sammen best mulig fremmer læring og oppnåelse av det foreskrevne 

læringsutbyttet.  

UiB har i 2014 ikke gjennomført kurs i programdesign og studieplanarbeid, men det har like fullt 

foregått mye aktivitet på dette området, på for eksempel kvalitetsseminar og undervisningsdager. 

Særlig har Det psykologiske fakultet, i samarbeid med Studieadministrativ avdeling, arbeidet mye 

med dette. Fakultetet har arrangert en rekke verksteder med såkalt «emnevask».  Disse har i 

hovedsak vært arrangert instituttvis, men med aktiv deltakelse fra fakultetsnivå, inklusiv 

undervisningsdekan.  Deltakere fra både faglig og administrativ stab har sammen sett på både de 

formelle kravene til studie- og emneplaner, og på innhold, relevans, sammenheng og samstemthet. 

Ved de øvrige fakultetene har det foregått liknende prosesser.

Et arbeid på sentralt nivå med å videreutvikle studentenes evaluering av læringsutbytte på emnenivå 

må sees i sammenheng med det pågående arbeidet med videreutvikling av 

læringsutbyttebeskrivelser i emner og program. Samtidig eksisterer ulike prosesser og tiltak lokalt 

med fokus på slik evaluering. og digitale læringsformer. Utdanningsledelse var også tema på UiBs 

årlige studiekvalitetsseminar.

Implementering	av	læringsutbytte	i	vitnemålstillegg

En arbeidsgruppe oppnevnt av Universitets- og høyskolerådet utarbeidet i 2011 et forslag til 

harmonisering av norske gradsvitnemål og vitnemålstillegg (Diploma Supplement) innenfor høyere 

utdanning. Dette innebærer blant at vitnemålstillegget inkluderer læringsutbytte. FS ved USIT har

arbeidet med malen, og nå er malen også tilpasset lokalt i UiBs FS-system. Det er dermed lagt til rette 

for implementering av læringsutbytte i vitnemålstillegg. Målet er at Universitetet i Bergen fra og med 

1. juni 2015 utsteder alle vitnemål og vitnemålstillegg med den nye malen.

Hovedutfordringene ligger i helhetstenkning rundt studieplaner og emneplaner, samt 

sammenhengen mellom studieplaner og utbyttebeskrivelse, undervisningsform og vurderingsform.

Styrking	av	den	pedagogiske	dimensjonen	i	DigUiB

Økt bruk av digitale løsninger i utdanning er en viktig satsing og DigUiB- programmet er utvidet i 

2014. Satsing på digitalisering skal bidra til å fremme læring og studentenes oppnåelse av 

læringsutbytte. Satsingen omfatter blant annet et nytt web-basert læringsstøttesystem, stimulering 

av nye digitale studentaktive læringsformer, og verktøy for opptak og strømming av forelesninger. 

Digital eksamen og alternative digitale vurderingsformer er høyt prioritert. Planene for digitalisering 

av undervisning har som hovedmål å få til en videreutvikling og spredning av pedagogisk bruk av 

digitale undervisningsformer. Hovedvekten av aktiviteten rundt ny læringsplattform har pågått 
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høsten 2014. Det har særskilt vært jobbet med utvelgelseskriterier for valg av løsning og anbefaling 

av teknologivalg, som forventes å være klar tidlig på vårparten 2015.

Å få fagmiljøene til i stor grad å ta i bruk digitale undervisnings- og vurderingsformer i et større 

omfang enn nå trenger en gradvis prosess. Mange er interesserte i å komme i gang, men en del 

opplever usikkerhet og behov for støtte og kompetanse i skjæringspunktet mellom pedagogikk og 

digitale undervisningsformer. De to som skal tilsettes i ovennevnte nye stillinger i 

universitetspedagogikk, skal ha pedagogisk kompetanse også når det gjelder digitalisering i 

undervisningen, og de skal også forske på digitalt støttet læring. Det vil i noen grad bli mulig å få 

økonomisk støtte til digitalisering av undervisning, og det samme gjelder praktisk støtte.

Insentiver:	PEK	og	Ugleprisen

Program	for	evaluering	og	kvalitetsutvikling	(PEK)

PEK er UiBs program for finansiering av studiekvalitetsprosjekt, etablert i 1997. Tildeling 

gis for et år på bakgrunn av søknad, med mulighet for forlengelse i to år.

Utdanningsutvalget vedtok tildelinger for 2014 i møte 20. november 2013 (UU-sak 60/13). 

Følgende prosjekter ble tildelt midler for 2014:  

DigUiB og digital kompetanse             kr. 280 000,-

Videreutvikling av teknologi for avansert interaktiv fjernundervisning             kr. 200 000,-

TVEPS Senter for tverrprofesjonell samarbeidslæring i primærhelsetjenesten   kr. 350 000

Å få studentene med på laget              kr. 100 000,-

Differensialligninger – nett og samlingsbasert undervisningsopplegg kr. 110 000,-

Ex. phil 2.0 Ny digital læringsplattform i seminarundersvisningen ved ex. phil:   kr. 220 000,-

Ugleprisen

Ugleprisen er UiBs interne pris for utdanningskvalitet. Prisen blir delt ut av Universitetets 

utdanningsutvalg til fagmiljø som kan dokumentere særlig vellykkede tiltak for studiekvalitet. 

Ugleprisen for 2014 ble vedtatt i møtet i Utdanningsutvalget 19. november 2014, og ble tildelt  

emnet «Praktisk informasjonsarbeid» ved Institutt for lingvistiske, litterære og estetiske studium 

(LLE) ved Det humanistiske fakultet. Emnet får tildelt Ugleprisen for 2014 for flere års vellykket 

arbeid med å knytte UiBs studenter til arbeidslivet, og koble arbeidslivet tettere til undervisningen 

ved UiB. 

Emnet praktisk informasjonsarbeid er Universitetet i Bergen sin kandidat til 

Kunnskapsdepartementets pris for fremragende arbeid med utdanningskvalitet-

Utdanningskvalitetsprisen.

Kap	4.	Læringsmiljøet	og	arbeidet	i	læringsmiljøutvalget
Fakultetene er bedt om å rapportere følgende om læringsmiljøet:

 Oppfølging av prioriteringer omtalt i utdanningsmeldingen for 2013 og planer og
prioriteringer for 2015

 Studiekvalitets- eller læringsmiljøtiltak fakultetet har hatt særlig oppmerksomhet om i 2014

 Utfordringer i studiekvalitets- eller læringsmiljøarbeidet i 2014
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LMU behandlet fakultetenes innspill i møtet 09.04.15. I det videre følger LMUs rapport om 
læringsmiljøet i 2014:

LMU har arrangert fire møter og behandlet 40 saker i 2014. Møtene blir arrangert på fakultetene, og 
de kombineres med befaring og dialogmøte med studenter og ansatte.

Både Handlingsplan for styrking av læringsmiljøet ved UiB 2013-2015 og Handlingsplan for likestilling 
2011-2015 er viktige redskap for å forbedre læringsmiljøet ved UiB. Status for tiltakene i 
handlingsplanene blir behandlet to ganger årlig i utvalget.

LMU har anbefalt at det bør opprettes et studentombud ved UiB på bakgrunn av erfaringene fra 
studentombudet ved UiO. Opprettelsen er vedtatt av universitetsstyret, og stillingen ble lyst ut i 
desember. Studentombudet skal være en uavhengig bistandsperson som skal sikre at studentene 
sine rettigheter blir ivaretatt på en god måte. 

Studiestart og fadderuken har vært en viktig sak for LMU også i 2014. Utvalget har vedtatt tildelingen 
av midler til fadderarrangement, og kursopplegget for fadderne er videreutviklet i samarbeid med 
fadderkoordinator.

LMU har opprettet en arbeidsgruppe som skal utarbeide et forslag til retningslinjer for konflikter som 
omfatter studenter. Lignende retningslinjer eksisterer ikke. Arbeidet er omfattende, og det vil ta noe 
tid å utarbeide et endelig forslag til retningslinjer.

LMU har mottatt klager fra fem fakultet. Klagene gjaldt hovedsakelig det fysiske læringsmiljøet, men 
utvalget behandlet også en klage fra PSU om sviktende informasjonsrutiner, sen begrunnelse for 
sensur og mangelfull oppfølging av klagene fra fakultetets side. Klagene blir enten fulgt opp av 
fakultetene eller Eiendomsavdelingen. 

Læringsmiljøprisen ble i 2014 tildelt professor Anne Berit Guttormsen fordi hun gjennom sin 

aktivisering og gode interaksjon med studentene skaper trygge og gode rammer i 

undervisningssituasjonen, noe som bidrar til et svært godt læringsmiljø for studentene. 

Universell ved NTNU, som er en nasjonal pådriver for læringsmiljøutvalgene, ble invitert til LMU for å 

orientere om plikten til universell utforming og individuell tilrettelegging samt hvilke tjenester de 

tilbyr sektoren og UiB. 

Andre viktige saker som er drøftet i LMU er et tydeligere system for klager på læringsmiljøet og en 
mer systematisk informasjon om hvilke kanaler for klager som eksisterer på nettsider.

Kap	6.	Opprettelse	og	nedleggelse	av	studieprogram
Fakultetene har ansvar for forvaltning av emneporteføljen, mens universitetsstyret har ansvar for

programporteføljen. For studieprogrammene fastslår Kvalitetshandboka følgende prosedyre:

 Forslag til endring i programporteføljen fremmes i utdanningsmeldingen

 Fakultetene har frist til 15. oktober med å utforme studieplan og anslå ressursbehov og

kapasitet for nye program. Dokumentasjon oversendes Studieadministrativ avdeling.

 Utdanningsutvalget behandler søknadene om endring i programporteføljen etter

fakultetenes tidsfrist.
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 På bakgrunn av utdanningsutvalgets anbefalinger fatter universitetsstyret endelig vedtak om

endring i programporteføljen.

Følgende	studier	ble opprettet	fra 2015

Følgende program ble opprettet fra 2015:

 Bachelorprogram i bioinformatikk (med REALFA-krav)

 Bachelorprogram i datasikkerhet (med REALFA-krav)

 Bachelorprogram i musikkvitenskap

 Bachelorprogram i nordisk språk og litteratur

 Bachelorprogram i norrøn filologi

 Bachelorprogram i norsk som andrespråk

 Masterprogram i helsevitenskap med studieretningene fysioterapivitenskap,

sykepleievitenskap, radiograf/bioingeniør, genetisk veiledning

Følgende	studier blir nedlagt	fra 2015

Følgende program blir nedlagt fra 2015:

 Bachelorprogram i nordisk

 Bachelorprogram i språk og interkulturell kommunikasjon

 Masterprogram i region og regionalisering

 Felles mastergrad i internasjonal helse (Erasmus Mondusprogrammet)

 Bachelorprogram i folkehelse og helsefremmede arbeid

 Masterprogram i arbeids- og organisasjonspsykologi

 Tverrfaglig bachelorprogram i politisk økonomi

 Bachelorprogram i utviklingsstudier

 Årsstudium i utviklingsstudier

 Masterprogram i helsefag – fysioterapivitenskap

 Masterprogram i helsefag – sykepleievitenskap

 Masterprogram i helsefag – radiograf/bioingeniør

 Masterprogram i helsefag – genetisk veiledning

 Felles nordisk masterprogram i marine økosystem og klima (MARECLIM)

 Joint Master's programme in Advanced Spectroscopy in Chemistry (ASC)

 Masterprogram i Gender and Development

Følgende	studier	er	planlagt	opprettet fra	2016

Følgende program er planlagt å bli opprettet fra 2016:

 Bachelorprogram i politisk økonomi

 Årsstudium i kjønn, seksualitet og mangfold

 Femårig integrert lektorprogram i historie og religionsvitenskap

 Bachelorprogram i klassisk filologi

 Femårig integrert sivilingeniørprogram i undervannsteknologi (ikke avklart)

 Femårig integrert sivilingeniørprogram i energi (ikke avklart)

 Femårig integrert sivilingeniørprogram i medisinsk teknologi (ikke avklart)

 Årsstudium i kirkemusikk
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 Bachelorprogram i spesialpedagogikk

 Årsstudium i pedagogikk

 Femårig integrert masterprogram i logopedi

 Master of Philosophy in Global Health

 Master in Health and Gender in Global Development

Følgende	studier	er	planlagt	nedlagt fra	2016

Følgende program er planlagt å bli nedlagt fra 2016:

 Bachelorprogram i gresk

 Bachelorprogram i latin

 Masterprogram i internasjonal helse

 Masterprogram i oral science

 Master in Health Promotion

Planer for	opprettelser	og	nedleggelser av	program

MOF: Masterprogrammet i medisinsk biologi avvikler sine tre studieretninger og skifter navn til 

Masterprogram i biomedisin. Begge endringene trer i kraft fra og med høstsemesteret 2015, og er 

begrunnet med ønsker om mer robuste fagmiljø. Masterprogrammene i internasjonal helse og oral 

helse er planlagt slått sammen, med virkning fra høsten 2016. Det nye programmet er foreslått med 

tittel «Master of Philosophy in Global Health», med studieretning i internasjonal helse og 

studieretning i oral helse.

MN: UiB, HiB og NHH har inngått samarbeidsavtale om utvikling og gjennomføring av 

sivilingeniørutdanning i Bergen. Hensikten er å styrke tilbudet og kapasiteten på 

sivilingeniørutdanningen i Bergen ved å utnytte spisskompetanse ved institusjonene og 

flerfagligheten mellom disse. Dette vil også styrke rekruttering av gode studenter og faglig 

spisskompetanse, samt øke antallet sivilingeniører i Bergen og omegn. Samarbeidet vil starte innen 

energi i regi av Science City Bergen, og nye fagområder vil bli utredet. Det skal samtidig arbeides med 

finansiering av studieprogrammene.

Partene skal innen september 2015 ha etablert grunnlag for søknad om studieplasser til KD knyttet til 

oppstart av de nye femårs sivilingeniørprogrammene fra studieåret 2016.

JU: Opptaket til toårig masterprogram i rettsvitenskap med 30 studieplasser forutsetter at fakultetet 

tilføres friske midler fra KD.

HF: Bachelorprogram i gresk og bachelorprogram i latin blir slått sammen til bachelorprogram i 

klassisk filologi. Når gjelder integrert lektorprogram i historie og religionsvitenskap, vil fakultetet 

omdisponere plasser fra fakultetets ramme for å få programmet i gang. Fakultetet tror at dette blir 

et program som vil tiltrekke mange studenter, og da vil en økning i nye fullfinansierte studieplasser 

være nødvendig for en eventuell fremtidig utvidelse. 

PS: Opprettelsen av Femårig integrert masterprogram i logopedi, Bachelorprogram i

spesialpedagogikk, Årsstudium i pedagogikk, samt nedleggelsen av Bachelorprogram i folkehelse og 

helsefremmende arbeid, inngår i fakultetets nye strategiplan for perioden 2016-2020.
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7. Konklusjoner
Generelt vil det fortsatt være viktig å satse på utdanningsledelse, særlig på programnivå. Det samme 

gjelder arbeidet med å sikre samsvaret mellom undervisnings- og vurderingsformer, og 

læringsutbyttebeskrivelser.

Fakultetenes utdanningsmeldinger viser en stor bredde i måloppnåelser og utfordringer, og 

meldingene danner et godt grunnlag for det enkelte fakultets prioritering av tiltak og satsinger i 

perioden. 

Meldingene viser i tillegg følgende utfordringer og prioriteringer:

Det fysiske læringsmiljøet. Alle fakulteter melder fortsatt om store behov for forbedringer og 

utfordringer i det fysiske læringsmiljøet. Det er behov for blant annet oppgraderinger av rom, større 

rom, utbedring av tekniske utfordringer, og egnende rom.

Digitalisering. Alle fakulteter melder om stort fokus på digitalisering av undervisningen. Det juridiske 

fakultet går foran med planer om full overgang til digital eksamen på alle obligatoriske emner. 

Fakultetet har også utprøvd nytt utstyr, og tilbyr tilgjengelige podcast av alle emner på 1.-4. studieår, 

samt flere spesialemner.

Rekruttering. Fakultetene har stort fokus på rekruttering. Det humanistiske fakultet arbeider blant 

annet kontinuerlig med justeringer av programporteføljen for å øke rekrutteringen og å konsolidere 

fagtilbudet. Det matematiske-naturvitenskapelige fakultet og Det samfunnsvitenskapelige fakultet 

arrangerer henholdsvis «Fagdag» og «Åpen dag» rettet mot elever fra videregående skole.

Tverrfaglige studieprogram. Det har tidligere blitt meldt om faglige og administrative utfordringer 

knyttet til drift av tverrfaglige studier. Det er derfor positive nyheter at Det samfunnsvitenskapelige 

fakultet har vedtatt veiledende rammer for utviklingen av tverrfaglige studietilbud, og at det arbeides 

for et nytt tverrfaglig bachelorprogram i global utvikling og ulikhet. Det matematiske-

naturvitenskapelige fakultet utreder muligheter for et fremtidig tverrfaglig sivilingeniørstudium.

Internasjonalisering. Mange fakulteter har meldt at de har fokus på internasjonalisering. Arbeidet 

med internasjonalisering av studiene tar forskjellige former blant fakultetene. Det juridiske fakultet 

arbeider med å bedre bruken av undervisningskreftene og -kompetansen som kommer til fakultetet på 

lærerutvekslingsopphold gjennom Erasmus+ programmet, samt samarbeidet med utenlandske 

universiteter. Det samfunnsvitenskapelige fakultet har blant annet arbeidet for at hvert studieprogram 

skal ha et sett med tilhørende utvekslingsavtaler som tilfører relevant faglig innhold i programmet.

Robuste fagmiljø. Flere fakulteter arbeider aktivt for å styrke robustheten i utdanningene. Det 

medisinsk-odontologiske fakultet har gjort endringer i programporteføljen, mens Det matematisk-

naturvitenskapelige fakultet har evaluert robustheten i sine studieprogram. Det psykologiske fakultet 

har gjennomført en helhetlig strategisk gjennomgang med påfølgende reorganisering og utvidelse av 

sin programportefølje. 

Praksis i utdanningene. Fakultetene har jobbet aktivt med å tilby praksis i sine utdanninger blant 

annet for å sikre bachelorgradens verdi i arbeidsmarkedet. Praksisemnet «Praktisk 
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informasjonsarbeid» ved Det humanistiske fakultet ble tildelt UiBs Uglepris, og er kandidat til den 

nasjonale studiekvalitetsprisen som tildeles av NOKUT. 

Mentorordninger. Det medisinsk-odontologiske fakultet har etablert mentorordninger på 

medisinstudiet., Fagmiljøene ved Det samfunnsvitenskapelige fakultet trekker fram mentorordningen 

ved Institutt for informasjons- og medievitenskap, der de nå arbeider for å heve kompetansen på 

mentorene. Også Institutt for sosialantropologi ønsker å gi seminarlederne flere mentoroppgaver 

overfor nye studenter. Ved Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet prøves to ulike 

mentorordninger ut; en der undervisere inngår i mentorrollen og en der viderekomne studenter er 

mentor.

Integrering, gjennomføring og tilhørighet for å få studentene til å lykkes. Flere fakulteter arbeider 

for å bedre gjennomføringsgraden. Det humanistiske fakultet innledet året med et internt

rekrutterings- og studiekvalitetsseminar for vitenskapelig og administrativt ansatte. Hovedtema var 

tiltak for å øke rekrutteringen og bedre gjennomføringen i studiene. Det psykologiske fakultet har en 

langtidsplan for å øke studiegjennomføringa på BA-programmene til 75 % innen 2020. Det 

matematisk-naturvitenskapelige fakultet har over lengre tid arbeidet systematisk med tiltak for å 

sikre god integrering av studentene med mål om at de skal lykkes. Dette arbeidet spres nå til de 

resterende fakultetene ved UiB og til de andre utdanningsinstitusjonene i Norge gjennom et 

nyetablert UiB-initiert nasjonalt nettverk som aktivt jobber med temaer som frafall og 

gjennomføring. I juni 2015 arrangeres European First Year Experience-konferansen i Bergen, som vil 

belyse hvordan man arbeider med disse utfordringene rundt om i Europa.

Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet arrangerer «Alumnusdagene», og har innført 

masterseremonier. Det samfunnsvitenskapelige fakultet arbeider med å bedre studentmottaket, og 

fakultet arbeider for bedre studentintegreringen i første semester med flere tiltak, blant annet 

tettere oppfølging i semesterstartsuke, og målrettet informasjonsarbeid.  Ved Sosiologisk institutt 

arbeides det med å tilby studieturer som en mer integrert del av studieprogrammene på bachelor- og 

masternivå.

Hovedprioriteringen for Det humanistiske fakultet i 2015 vil være iverksettelsen av ytterligere tiltak 

for å øke rekrutteringen og redusere frafallet. Til sistnevnte vil fakultetet ha et prøveprosjekt i 

klassemottak i første semesteret, for studenter som begynner høsten 2015.

Etter- og videreutdanning. Fakultetene kan vise til stor aktivitet innen Etter- og videreutdanning. 

EVU-porteføljene forbedres og ekspanderes. Det psykologiske fakultet opprettet en administrativ 

prosjektstilling for å tilrettelegge for økt satsing på EVU. Det humanistiske fakultet står for den 

største ekspansjonen av porteføljen, og i det kommende året vil flere tilbud etableres: forsknings- og 

formidlingskompetanse for museumssektoren, fagdidaktikk for ungdomsskolelærere, etikk for 

helsearbeidere, forskningsetikk, skolekorpsledelse, Suzukimetodikk og musikkterapi i eldreomsorg. I 

2015 planlegger Det samfunnsvitenskapelige fakultet å undersøke mulighetene for å etablere et 

studietilbud i planlegging i samarbeid med Det juridiske fakultet.
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Avsluttende	kommentar
Det overordnede prinsipp for utdanningene ved Universitetet i Bergen er å tilby internasjonal 
anerkjent forskningsbasert utdanning med høy faglig kvalitet. Sentralt framover vil være å styrke 
samsvaret mellom undervisnings- og vurderingsformer, og læringsutbyttebeskrivelser. 

Utdanningsmeldingene fra fakultetene viser at det gjøres mye godt arbeid for å styrke 
utdanningskvaliteten. Samtidig vil vi kunne oppnå mye ved å samle innsatsen om noen felles 
prioriteringer. Et mer systematisk og helhetlig arbeid med utdanningskvalitet i hele organisasjonen 
forutsetter at vi er sammen om en eller flere fellessatsninger.  Følgende områder er viktige for 
styrking av utdanningskvaliteten:

 Sammenheng mellom og variasjon i undervisnings- og vurderingsformer i relasjon til
læringsutbyttebeskrivelser

 Insentiver og systemer for å anerkjenne og sikre god undervisning

 Digital læring

 Tiltak for å fremme gjennomføring (hvordan få studentene til å lykkes)

 Praksis i utdanningene

 Mentorordning

I dialog med fakultetene vil ett eller to av disse tiltaksområdene bli valgt som fellessatsning for 
studieåret 2015-2016.  
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U N I V E R S I T E T E T I  B E R G E N

Forskerutdanningsmeldingene 2014

Bakgrunn

Som en del av den årlige rapportering om virksomheten, ba Universitetsledelsen i brev av 
04.12.2014 fakultetene om å utarbeide Forsknings-, forskerutdannings og 
utdanningsmeldinger for 2014. Som for foregående år har universitetsledelsen lagt opp til at 
disse meldingene skal ha et hensiktsmessig format for å sikre effektiv rapportering og for 
tydelig å få frem satsinger og resultat, styrker og svakheter. Antallet punkt er derfor redusert 
og samlet skal ikke de 3 meldingene overstige seks sider.  Forskerutdanningsmeldingen kan 
også anses som en årlig oppfølging av Handlingsplan for forskerutdanningen. Frist for 
meldingene fra fakultetene var satt til 1. april.

Forskerutdanningsmeldingene utfyller framstillingen i Årsrapport 2014, som er universitetets 
årlige rapport til Kunnskapsdepartementet. Rapporten er strukturert rundt universitetets 
fastsatte styringsparametre og handlingsplaner, mens forskerutdannings-meldingen skal gi 
en mer helhetlig framstilling av ph.d.-virksomheten. 

Forskerutdanningsmeldingene er viktige dokumenter for rapportering av oppnådde resultater 
og prioritering av tiltak, og de fungerer også som viktige dokumentasjon av kvalitetssikringen 
i forskerutdanningen. Meldingene fra hvert fakultet er korte og er lagt ved saksforelegget. De 
kommenteres ikke i sin helhet annet enn ved noen generelle betraktninger knyttet til de punkt 
fakultetene er bedt om å redegjøre for.

Fakultetene bedt om å kommentere følgende punkter på en kortfattet måte, maks 2 sider: 
1) Oppfølging av prioriteringer omtalt i forskerutdanningsmeldingen for 2013 og planer

og prioriteringer for 2015 
2) Forholdet mellom forskerutdanning og forskningssatsninger ved fakultetet
3) Gjennomstrømning
4) Underkjenning
5) Veilederopplæring
6) Internasjonalisering
7) Andre forhold av særlig betydning for fakultetenes håndtering av forskerutdanningen

Antall disputaser

Universitetet i Bergen kreerte i 2014 216 nye doktorer, hvorav to dr. philos. Dessuten fullførte 
to kandidater Program for kunstnerisk utviklingsarbeid (PKU). Dette er en nedgang på mer 
enn 18 % sammenliknet med 2013 som var et rekordår. Til sammenlikning hadde NTNU en 
nedgang i antall kreerte kandidater på litt over 1 %, mens UiO hadde en nedgang på under 1 
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%. Nedgangen i antall disputaser i 2014 kan forklares ved antall nye avtaler som ble inngått 
4-7 år tilbake i tid. 

Av UiBs 216 nye doktorer i 218 er 107 kvinner, 109 er menn. 35,3 % av de nye doktorene i 
2014 var utlendinger. De utenlandske doktorene kommer fra 41 forskjellige land, hvorav ca. 
halvparten kommer fra land utenfor Europa. Av de utenlandske doktorene er kvinneandelen 
42,86 %.

Antall kandidater

UiB hadde ifølge DBH totalt 1488 doktorgradsavtaler i 2013. Dette er en nedgang på 1,33 % 
sammenliknet med året før. Av disse var 599 (40,3 %) eksternt finansierte avtaler (NFR-
avtaler ikke medregnet). Dette er en nedgang på 1 % fra 2012. 

Det er en klar sammenheng mellom antall nye avtaler 4-7 år tilbake i tid og antall avlagte 
doktorgrader. UiB har en svak økning i antall nye avtaler fra 2012 til 2013. Tallene for 2014 
blir ikke klare før i oktober, men det ser foreløpig ut til en fortsatt svak økning, sett ut fra 
vårsemesteret. Økning skriver seg fra ekstern finansiering (NFR og andre 
eksternfinansierte). Antall nye avtaler inngått våren 2014 over egen budsjettramme har gått 
ned (fra 52 i 2013 til 42 i 2014). Tallene for hele 2014 blir først klare i oktober.

Underkjenninger

I alt ble 9 avhandlinger underkjent ved UiB i 2014; Antallet underkjenninger er en nedgang 
fra 7,67 % i 2013 til 3,96 % i 2014.

Utenlandsopphold

Fra 2014 stiller fremdriftsrapporten spørsmål om kandidatenes utenlandsopphold med en 
varighet på tre måneder eller mer. 8 % av kandidatene svarte at de hadde hatt et slikt 
utenlandsopphold. 

Publisering

Ph.d.-kandidatene med stillingskode ved UiB står for mer enn 10 % av UiBs samlede 
vitenskapelige publikasjoner. I 2013 ble det registrert 439 av totalt 3040 publikasjoner av 
kandidater i stipendiatstillinger. På nivå 2 står kandidater i stipendiatstillinger for 13,51 % av 
de totale publikasjoner (97 av 718 publikasjoner på nivå 2).

Oppfølging av prioriteringer omtalt i forskerutdanningsmeldingen for 2013 og planer 
og prioriteringer for 2014 

Fakultetene bruker dette punktet til en generell beskrivelse av situasjonen rundt 
forskerutdanningen. HF nevner omorganiseringen, hvor forskerutdanningen f.o.m. 2014 
sorterer under studieseksjonen. SV understreker forskerutdanningens forankring i 
fagmiljøene og trekker frem sluttseminar som en viktig prioritering. MOF viser hvordan de 
systematisk satser på forskerutdanningen, særlig i forhold til kursporteføljen, 
veilederopplæring og forskerlinjeordningen. I tillegg har MOF utarbeidet en egen 
handlingsplan for forskerutdanning med gyldighet fra 2014-2016. MN rapporterer at de først 
og fremst har satset på administrative tiltak. JUS trekker frem sine satsninger i Kina og India. 
UM fremhever satsningen på integrering av deres kandidater i de ansattes vitenskapelige 
nettverk. PSY vil prioritere tverrfaglige satsninger og arbeide for at utdanningskomponenten i 
forskerutdanningen skal få samme uttelling som på lavere grad og søker om nasjonal 
forskerskole i NFRs utlysning. 
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Forholdet mellom forskerutdanning og forskningssatsninger

Fakultetene beskriver forholdet mellom forskerutdanningen og forskningssatsninger på ulike 
måter, hvilket vitner om at det også er forskjellige måter å organisere dette på. Alle 
fakultetene, med unntak av HF, redegjør for hvordan rekrutteringen til forskerutdanningen er 
tilpasset forskningssatsningene på de respektive fakultet, blant annet gjennom å tildele 
stipendiatstillinger til etablerte prosjekter, som for eksempel Egalitarisme-prosjektet på SV. 
MOF trekker frem sine SFF og forskerskoler. PSY trekker frem forskergrupper og –skoler. HF 
melder om at det er grunnenheten, og ikke fakultetene, som ivaretar dette ansvaret. JUS 
svarer ikke direkte på dette spørsmålet

Gjennomstrømning

I 2013 var gjennomstrømningstiden på de kandidater UiB har arbeidsgiveransvar for 3,5 år 
(fratrukket årsverk brukt på permisjoner, pliktarbeid, spesialisering, eller ordinær utdanning). I 
2014 var den på 3,6 år. Gjennomstrømningstiden har de siste årene stabilisert seg rundt 3,5 
år med små variasjoner. Med tanke på at det gjerne tar fra 3-6 måneder å vurdere en 
avhandling, kan det vurderes tiltak for å korte ned på tiden fra innlevering av avhandling til 
disputas for å redusere gjennomstrømningstiden ytterligere. JUS er det eneste fakultet som 
nevner at de har igangsatt eksplisitte tiltak (foruten framdriftsrapport og midtveisevaluering) 
for å sikre gjennomstrømningstiden ved å tilby kandidatene kortere engasjement ved slutten 
av kandidatperioden. I forhold til opptak 6 år tidligere hadde 72% av kandidatene disputert. 
Dette er best i landet.

Veilederopplæring

Fakultetene melder om veldig ulike tilbud i veilederopplæringen. Alt fra systematiske tilbud 
om opplæring til mer uformelle kontaktpunkt blir meldt. Det er tydelig at MOF har kommet 
lengst i arbeidet med å systematisere veilederopplæringen. Fra sentralt hold er det tatt 
initiativ til å kartlegge tilbudet (se FU-sak 2015/230) og det blir i 2015 nedsatt en 
arbeidsgruppe med mandat til å foreslå utbedringer av veilederopplæringstilbudet. 

Underkjenninger

UiB har siden 2013 hatt et fokus på underkjenninger av avhandlinger og samlet inn 
informasjon om antallet og analysert hvorfor dette skjer. Underkjenninger er på den ene 
siden dramatisk for enkelt-kandidaten som ikke får godkjent sin avhandling, på den andre 
siden vitner den om at UiB har et godt kvalitetssikringssystem for godkjenning av 
avhandlinger.

Antallet underkjenninger ved første gangs innlevering av avhandling UiB er lavt. SV-
fakultetet opplevde i 2014 imidlertid en relativt stor økning i antall underkjenninger (21 %) 
etter første gangs innlevering. I kjølvannet av dette har fakultetet viet situasjonen mye 
oppmerksomhet, både ved å analysere enkelttilfellene, men også ved å iverksette konkrete 
tiltak som skal kunne bøte på dette i fremtiden. I tillegg til veilederoppfølgning og 
midtveisevaluering, er innføring av ordningen med sluttseminar, hvor en annen fagperson 
enn veilederen leser avhandlingen før innlevering, et tiltak som vil bli iverksatt. 

Alle fakultetene melder om tett oppfølging av de kandidater som får avhandlingen underkjent 
ved 1. gangs innlevering. Det legges aktivt til rette for at de skal kunne levere inn 
avhandlingen og få den godkjent ved 2. gangs innlevering. 

Internasjonalisering

Bare 8 % av kandidatene melder i fremdriftsrapporten at de har hatt et utenlandsopphold på 
mer enn tre måneder. Samlet skulle det tilsi at 24 % av kandidatene har et lengre 
utenlandsopphold i løpet av sin forskerutdanning. Selv om flere fakultet nevner at de 
oppfordrer kandidatene til å gjennomføre et lengre utenlandsopphold, ser det likevel ut til at 
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det er relativt få kandidater som faktisk gjennomfører det. Ansvaret ligger dels på veileder, 
dels på de ordningene fakultetene har for å tilrettelegge for lengre utenlandsopphold.

Men internasjonalisering er ikke utelukkende knyttet til langvarige utenlandsopphold. Flere 
fakultet peker på kontakt med internasjonale forskernettverk, sampublisering med 
internasjonale forskere, og deltakelse på internasjonale konferanser som viktige elementer i 
forskerutdanningens internasjonalisering. I tillegg trekkes det frem ‘internasjonalisering 
hjemme’ i forbindelse med antall utenlandske kandidater og forskere som er knyttet til UiB.

Andre forhold

Av andre forhold blir det trukket frem er ulike sider av forskerutdanningen som fakultetene 
enten arbeider med eller som de skulle ønske det ble tatt sentrale initiativ til å utbedre. Dette 
gjelder bl.a. behov for nye maler for vitnemål og Diploma Supplement.

Universitetsdirektørens kommentarer

Universitetsdirektøren registrerer at det kommer frem mye relevant informasjon om 
forskerutdanningen i meldingene, og meldingene viser tydelig at fakultetene har til dels veldig 
forskjellige måter å håndtere forskerutdanningen på.

Det kan synes som om fakultetene i for stor grad blir bundet av de spørsmålene som blir stilt 
og at mye av den aktiviteten som foregår ikke kommer frem. Et positivt unntak her er 
meldingen fra det juridiske fakultet som eksplisitt løfter frem sine internasjonale satsninger 
med Kina og India. Også MOF benytter anledning til å trekke frem andre typer tiltak de gjør 
med tilknytning til forskerutdanningen. Denne type satsninger blir likevel ikke trukket frem på 
systematisk vis slik meldingene nå er utformet. Forskerutdanningsmeldingene er viktige 
verktøy for å dokumentere kvalitetssikringen av forskerutdanningen og bør i fremtiden 
utformes slik at den best mulig fanger opp dette. 

Under Forskningsutvalgets behandling av meldingene ble det særlig pekt på behovet for en 
styrket karriereplanleggingen, både for kandidater som går til næringsliv og forvaltning, men 
også for dem som tar sikte på en karriere i akademia.

Universitetsdirektøren slutter seg til behovet for at UiB til enhver tid har oppdatert de sentrale 
dokument (avtaler og vitnemål) som gjelder for forskerutdanningen.

Universitetsdirektøren legger med dette frem fakultetenes forskerutdanningsmeldinger til 
orientering og anbefaler følgende vedtak:

Universitetsstyret tar fakultetenes forskerutdanningsmeldinger til orientering.

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

12.05.2015/Anne Beate Maurseth/Bjørn Einar Aas

Vedlegg: Forskerutdanningsmeldingene fra fakultetene
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Oppfølging forskerutdanningsmeldingen for 2014, og planer for 2015 

Hovedansvaret for kandidatenes forskerutdanning har siden 2011 ligget på grunnenhetene, og det er 

derfor i stor grad opp til enhetene å definere sine egne prioriteringer for 2015. Det overordnede 

faglige ansvaret ligger likevel hos fakultetets Forskning- og forskerutdanningsutvalg, hvis rolle har 

blitt tydeligere i løpet av året. Det har blitt jobbet med utvalgets mandat, og utvalget har behandlet 

og tatt initiativ til en rekke saker knyttet til forskerutdanningen.  

På fakultetsnivå var 2014 særlig preget av fakultetets oppfølging av egen administrativ 

bemanningsplan, og NOKUTs rapport om kvalitetssikring av utdanning ved UiB. Bemanningsplanen 

har, i forlengelse av forskerutdanningens nye organisering i en felles seksjon for studier og 

forskerutdanning, skapt behov for nye rutiner og retningslinjer. Særlig to oppgaver har stått i fokus: 

kvalitetssikring og målretting av administrative nettverk. Det er utarbeidet retningslinjer for 

godkjenning av kurs i den kandidatspesifikke opplæringsdelen, det er utarbeidet en veiledning for 

bedømmelse av søkere til ph.d.-stillinger, og det er opprettet et eget nettverk for 

forskerutdanningen. Flere slike oppgaver venter i 2015, og det nevnte nettverk er tiltenkt en viktig 

rolle i dette arbeidet.  

NOKUTs rapport har rettet oppmerksomheten mot kompetanseutvikling for veiledere på ph.d.-nivå, 

en oppmerksomhet som har blitt forsterket av en rapport om veiledersituasjonen for stipendiater 

ved HF, utarbeidet av fakultetets stipendiatutvalg. Samarbeidet med Stip-HF skal prioriteres også i 

2015, og fakultetet vil også vurdere muligheten for å iverksette opplæringstiltak for veiledere i  

forskerutdanningen.  

Forholdet mellom forskerutdanning og forskningssatsinger ved fakultetet  

Siden 2010 har alle fakultetets stipendiathjemler vært fordelt mellom grunnenhetene, som lyser ut 

ledige stillinger ut fra egne prioriteringer og behov. Det er derfor opp til grunnenhetene i hvilken 

grad de ønsker å ta hensyn til konkrete forskningssatsinger innen egne fagmiljøer.  

Ved det humanistiske fakultet er de fleste utlysninger åpne, og bare unntaksvis øremerkede.  

De øremerkede utlysningene dreier seg som regel om egenandeler i eksternfinansierte prosjekter. 

Hovedfokuset ligger på at man i størst mulig grad vil støtte forskertalenter og prosjekter som viser 

høy grad av originalitet og kvalitet. Det samme gjelder for de eksternfinansierte prosjektene, som 

sjelden er forankret i en overordnet forskningsstrategi. 

Unntaket er Senter for kvinne og kjønnsforskning (SKOK) der målet er at kandidater skal utvikle en 

spesialkompetanse i kjønnsforskning. 

Gjennomstrømming 

I 2014 ble det avlagt 1 dr.philos.-grad, og 25 ph.d.-grader ved Det humanistiske fakultet, hvorav 3 var 

tilknyttet kvoteprogrammet. Tallene viser at 6 kandidater leverte på normert tid eller tidligere, mens 

9 leverte innen 6 måneder etter normert tid. Kun 1 kandidat hadde en nettotid på mer enn 4 år. I 

tillegg har 2 av Griegakademiets stipendiater under Program for Kunstnerisk Utviklingsarbeid (PKU) 

fått godkjent sine disputaser. 
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Fakultetet vurderer fjorårets gjennomstrømming som tilfredsstillende, men tett oppfølging av 

kandidatene regnes som en avgjørende suksessfaktor og en forutsetning for å kunne sette i verk 

effektive tiltak. Det er viktig at tiltak settes i verk innenfor stipendiatperioden, da mulighetene 

begrenses dramatisk idet kandidaten begynner i annet arbeid. Selv om gjennomstrømmingen ofte 

påvirkes av personlige forhold, og oppfølgingen derfor krever en individuell tilnærming, synes det 

likevel å være rom for lokale tiltak av overordnet karakter. Enhetene melder om at de satser videre 

på bruk av virkemidler med erkjent god effekt, som bruk av to veiledere, faglig og sosial integrering i 

forskergrupper og i fagmiljøene, fremdriftsrapportering, midtveisevaluering og 

medarbeidersamtaler. 

Underkjenninger 

Ved det humanistiske fakultet ble ingen avhandlinger underkjent i 2014, uten at dette kan sies å 

representere noen tendens. Fakultetets forsknings- og forskerutdanningsutvalg har bedt FFU ved 

enhetene om å ha faste prosedyrer for oppfølging av slike kandidater i samarbeid med veileder. 

Fakultetets fremste tiltak for å unngå frafall og underkjenning er fremdeles tett oppfølging og god 

integrasjon i forskningsmiljøet. Et godt virkemiddel som forvaltes lokalt og som øker i omfang er 

bruken et avslutningsseminar (eller lignende), der en eller flere fagpersoner kommer med innspill til 

avhandlingen når det nærmer seg innlevering.  

Veilederopplæring 

Det gjennomføres i dag ingen formell veilederopplæring verken i regi av fakultet eller grunnenheter. 

Det foregår likevel en uformell opplæring i institusjonaliserte rammer da de fleste enhetene 

praktiserer en ordning med veilederforum, der veiledere kan komme sammen, utveksle erfaringer og 

diskutere både generelle og mer spesifikke problemstillinger. Noen enheter mener dette er 

tilstrekkelig som veilederopplæringstiltak, mens andre enheter etterlyser et sentralisert tilbud på 

fakultetsnivå. Fakultetet vil i 2015 vurdere hvilke tiltak som er ønskelige for ytterligere å forbedre 

veilederkompetansen. 

Fakultetet arrangerer også årlige startdager for nye ph.d.-kandidater, der kandidatenes veiledere 

oppfordres til å delta. Arrangementet gjennomføres i samarbeid med fakultetets stipendiatutvalg og 

er en tjenlig arena for informasjonsutveksling og debatt rundt ulike aspekter ved fakultetets 

forskerutdanning. Fakultetet vil i 2015 jobbe videre med å styrke innholdet i startdagen.  

Internasjonalisering 

Ifølge fakultetets strategiplan (2012-15) er det et mål at så mange som mulig av fakultetets 

doktorgradskandidater skal gjennomføre et lengre utenlandsopphold i stipendperioden. Ansvaret for 

at dette skjer ligger hos veileder, sammen med institutt- og senterledelse og det forskningsmiljøet 

kandidaten hører til. Flere enheter praktiserer en ordning med reisestøtte, og interessen for å 

gjennomføre slike utenlandsopphold synes å være økende. Fakultetet vil også i 2015 oppmuntre 

grunnenhetene til å legge til rette for slik mobilitet. 
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Fakultetet	har	det	siste	året	hatt	fokus	på	ph.d.-kandidaters	oppstart	i	stipendiatstillingen	og	å	

etablere	bedre	flyt	mellom	ansettelsesforholdet	og	kandidatrollen.	I	2015	ønsker	vi	å	prioritere	

implementering	 av	 løsninger	 for	 dette.	 Gevinsten	 vil	 være	 bedre	 oversikt,	 ivaretakelse	 av	

kandidaters	rettigheter	og	plikter	og	generelt	ryddigere	forhold	for	kandidat	og	institusjon.

1. Oppfølging	av	prioriteringer

Vi	vil	iverksette	tiltak	som	er	utarbeidet	gjennom	fakultetets	administrasjonsutviklingsprosjekt.	

Særlig	vil	fokuset	rettes	mot	å	gjennomføre	opptak	og	ansettelse	i	én	prosess,	og	ivaretakelse	av	

forskerutdanningsutvalgets	rolle	som	faglig	kvalitetssikrer	av	opptak	og	prosjektbeskrivelse	når	

opptaksprosessen	endres.	Videre	vil	vi	utarbeide	en	plan	for	hvordan	vi	sikrer	informasjonsflyt	

for	 kandidater	 og	 veiledere	 i	 avslutningsfasen.	 De	 administrative	 prosessene	 kan	 styrkes	

gjennom	et	tettere	samarbeid	mellom	studie- og	personalseksjonen	ved	fakultetet.

2. Forholdet	mellom	forskerutdanningen	og	forskningssatsninger

Forskerutdanning	 og	 forskning(satsning)	 er	 tett	 koblet	 sammen.	 Få	 eller	 ingen	

stipendiatstillinger	 lyses	 ut	 uten	 tilknytning	 til	 en	 spesifikk	 forskningsgruppe,	 og	 mange	 er	

knyttet	til	større	forskningsprosjekt	eller	en	spesifikk	satsing.	Det	er	ikke	planlagt	tiltak	på	dette	

området,	 utover	 at	 vi	 kontinuerlig har	 oppmerksomhet	 på	 ekstern finansiering	 for	 å	 øke	

forskningsaktiviteten.	Vi	har	en	nedgang	i	antall	stipendiatstillinger	og	følger	utviklingen	nøye.

3. Gjennomstrømning

Totalt	74	kandidater	disputerte	i	2014	og	brukte	i	gjennomsnitt	3,65	år	når	permisjoner	o.l.	er	

trukket	 fra	 (nettotid).	 Bruttotiden	 er	 vesentlig	 lavere	 ved	MN	 enn	 de	 fleste	 andre	 fakulteter,	

samtidig	 som	 nettotiden	 er	 nær	 det	 totale	 snittet	 ved	 UiB.	 Fakultetet	 hadde	 i	 2013	 fokus	 på

registreringer	 i	 tidskonto	 for	 å	 se	 om	 det	 er	 mulighet	 for	 å	 få	 et	 mer	 korrekt	 bilde	 av	 reell	

tidsbruk;	nettotidsbruk	kan	bli	 for	høy	om	 ikke	 alle	permisjoner,	 sykefravær	etc	 er	 registrert.	

Korrekte	data	avhenger	av	god	 informasjonsflyt	mellom	personal- og	studieadministrasjon,	og	

det	er	fremdeles	rom	for	forbedringer	her.

Andre	kilder UiB-finansiering NFR-finansiering Totalt,	alle	kilder

Gj.snitt	av	br.	tid	(år) 5,0 4,7 4,1 4,5	(UiB	4,9)

Gj.snitt	av	nettotid	(år) 3,6 3,7 3,5 3,65	(UiB	3,6)

Antall	av	kandidater 15 28 31 74	(UiB	214)

Tab.1.1	Gjennomstrømningstid	ved	MN	2014.	Tabellen	viser	gjennomsnitt	av	vår	og	høst	2014.	Gjennomsnitt	ved	UiB	i	

parentes.

Fakultetet	har	fremdeles	relativt	mange	«gamle»	kandidater	i	rapporteringssammenheng,	altså	

kandidater	som	har	vært	i	forskerutdanningen	i	mer	enn	5	år.	Det	er	ønskelig	å	redusere	dette	

antallet,	men	det	er	ikke	et	mål	i	seg	selv	å	eliminere	denne	kategorien	helt.	Kandidater	som	er	

begynt	i	jobb	har	en	betydelig	utfordring	i	å	ferdigstille	avhandlingen,	og	vi	som	institusjon	har	

ingen	«pressmidler»	for	å	få	dem	til	å	levere.	Alle,	ikke	minst	kandidat	og	veileder,	ønsker	at	de	

som	har	vært	lenge	i	systemet	skal	kunne	fullføre	graden.	

Andre	finanskilder UiB-finansiering NFR-finanisering Totalt,	alle	kilder

Antall	kand.	MN 6	(UiB	10) 13	(UiB	65) 22	(UiB	30) 41	(UiB	105)

Tab.	1.2	Antall	«gamle»	avtaler	per	rapporteringstidspunkt	15.	oktober	2014.	Gjennomsnitt	ved	UiB	i	parentes.

Side�124



4. Underkjenning

I	2014	var	det	kun	én	avhandling	som	ble	underkjent	(1.	gang).	Antallet	varierer	normalt	mellom	

1	 og	 3	 per	 år.	 En	 underkjenning	 er	 selvfølgelig	 en	 påkjenning	 og	 et	 nederlag	 for	 de	 som	 er	

involverte,	 men	 vi	 mener	 også	 at	 underkjenninger	 er	 et	 tegn	 på	 at	 kvalitetssikringen	 av	

avhandlinger	ser	ut	til	å	virke.	Det	lave	antallet	underkjenninger	gir	ikke	grunnlag	for	spesielle	

tiltak.	 Et	 av	 de	 beste	 tiltakene	 for	 å	 forhindre	 underkjenninger	 er	 ordningen	 med	

midtvegsevaluering.	 I	midtvegsevalueringen	kan	uheldige	sider	ved	et	prosjekt	avdekkes	på	et	

tidlig	tidspunkt	og kursendring	kan	evt.	gjøres	før	prosjektet	er	kommet	for	langt.

2014 2013 2012
Antall	underkjenninger 1	(75) 3	(76) 3	(76)
Tab.	1.3	Antall	underkjenninger	ved	MN.	Totalt	antall	avhandlinger	til	bedømmelse	i	parentes.

5. Veilederopplæring

Se	 egen	 høringssak	 (sak	 2015/230,	 høringsfrist	 9.	 mars).	 Fakultetet	 ser	 opplæring	 av	

veilederkomitéen	som	sammensatt	av	ulike	komponenter, der	ansvar	kan	legges	på	ulike	nivåer:

 Forskergruppen	– ivaretar	det	disiplinære	og	faglige

 Universitetspedagogikkprogrammet	– ivaretar	opplæring	 rundt	det	 relasjonelle,	 læring

og	motivasjon

 Fakultetet	– ivaretar	opplæring	i regler,	retningslinjer,	formalia	og	krav

6. Internasjonalisering

I	følge	rapportering	til	Database	for	høgere	utdanning	(DBH)	er	det	få	kandidater	ved	fakultetet	

som	har	utvekslingsopphold	 i	 løpet	av	 forskerutdanningen.	Vi	ønsker at	 langt	 flere	kandidater	

skal	reise	ut, men	etter	vår	oppfatning	er	ikke	situasjonen	slik	som	tallene	fra	DBH	gir	inntrykk	

av.	 Flere	 kandidater	 drar	 på	 utenlandsopphold	 av	 noen	 ukers	 varighet	 for	 å	 f.eks.	 gjøre	

laboratorieanalyser,	besøke	medveileder	eller	utføre	feltarbeid.	Knapt	noen	av	disse	oppholdene	

registreres,	 og	 underrapporteringen	 kan	 være	 betydelig.	 Utgiftene	 dekkes	 gjerne	 av	

prosjektmidler	eller	driftsmidler, og	også	flere	forskerskoler	setter	av	midler	som	kandidatene	

kan	 søke	 om.	 Utvekslingsavtaler	 benyttes	 sjelden.	 Vi	 ser	 på	 disse	 oppholdene	 som	 gode	

internasjonaliseringselementer	 i	 forskerutdanningen	uavhengig	 av	 rapportering.	 I	 tillegg	 vil	 vi	

også	peke	på	den	store	andelen	 internasjonale	kandidater	ved	 fakultetet.	Av	kandidatene	som	

disputerte	i	2014	var	andelen	ikke-norske	statsborgere	på	vel	52%.	Disse	og	den	store	andelen	

utenlandske	 ansatte	 i	 fast	 stilling	 bidrar	 til	 såkalt	 «internasjonalisering	 hjemme».	 Alle	

kandidater	 ved	 fakultetet	 drar	 dessuten	 på	minst	 én	 internasjonal	 konferanse	 hvor	 de	 har	 et	

bidrag	i	form	av	presentasjon	og/eller	poster.

7. Andre	forhold

Fakultetet	 har	 fått	 utfordringer	med	 innskjerping	 av	mulighet	 for	 errata	 etter	 endringer	 som	

kom	med forskriften	 i	 2013.	 Forskerutdanningsutvalget	 ønsker	 at	 dette	 punktet	 vurderes	 på	

nytt.

Videre	ønsker	vi	at	det	gjøres	en	ny	vurdering	av	dokumentasjonen	vi	utsteder	til	våre	doktorer.	

Høyt	 faglig	 nivå	 og	 forskningsnærhet	 trenger	 ikke	 komme	 i	 konflikt	 med velordnede	

administrative	strukturer.	Vi	mener	derfor	at	vi	som	institusjon	ville	være	tjent	med	at	også	det	

øverste	 utdanningsnivået	 bekreftes	med	 dokumentasjon	 av	 internasjonal	 standard	 og	 samme	

kvalitet	som	de	øvrige	nivåer.	Særlig	mener	vi	at	det	må	legges	til	rette	for	at	alle	kandidater	får	

et	Diploma	supplement	etter	de	kravene	som	følger	av	UiBs	DS-label.
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FORSKERUTDANNINGSMELDINGEN 2014 

I 2014 hadde Det medisinsk-odontologiske fakultet i overkant av 500 aktive doktorgradskandidater og 96 
forskerlinjestudenter ved utgangen av året. 75 kandidater disputerte i 2014 som er en nedgang i forhold til 
rekordåret 2013 (115 kandidater). 109 kandidater ble tatt opp til doktogradsprogrammet ved fakultetet; en 
økning på 21 kandidater i forhold til 2013.  
Forskerutdanningen er en viktig del av fakultetets samlede forskningsaktivitet. Det er derfor svært viktig å 
kvalitetssikre forskerutdanningen i alle ledd for å sikre god gjennomstrømning av ph.d- kandidater og høy 
kvalitet på forskningen.  

Oppfølging av prioriteringer omtalt i forskerutdanningsmeldingen for 2013 og planer og 
prioriteringer for 2015 
I 2013 ble det satt i gang to større prosjekter: 

 Gjennomgang av kursporteføljen for forskerutdanning på ph.d.-nivå, for å sikre et bredt tilbud og god
kvalitet på ph.d.-emner. Sluttrapporten fra arbeidsgruppen ble ferdigstilt i august 2014.

 Utarbeidelse av et kompetansehevingsprogram for veiledere. Det ble nedsatt en arbeidsgruppe som har
arbeidet med å utvikle et nettbasert kurs for veiledere. Dette kurset vil starte opp i løpet av 2015.

Arbeidet med å styrke Forskerlinjen ble videreført i 2014. Forskerlinjen hadde ved utgangen av 2014 96 aktive 
studenter. Ved utgangen av 2014 har totalt 81 studenter fullført forskerlinjen. Det ble i 2014 bestemt at det 
skal gjennomføres en nasjonal evaluering av forskerlinjeordningen. Arbeidet ble satt i gang våren 2014, og 
resultater fra første del av spørreundersøkelsen er under bearbeidelse. 

Instituttene rapporterer at de har nådd de fleste av prioriteringer omtalt i forskerutdanningsmeldingen for 
2013. I løpet av 2014 er det opprettet flere nye ph.d-emner og forskerskoler ved fakultet. Enkelte institutt 
melder om økt rekruttering til doktorgradsutdanningen. Det rapporteres også om økt fokus på stipendiater 
med pliktarbeid, og at oversikten over pliktarbeidfordelingen er bedret. 

Fakultetet har utarbeidet  egen handlingsplan for forskerutdanning for perioden 2014 - 2016. Blant de 
prioriterte tiltakene er innføring av obligatorisk veilederopplæring og utvidelse av bolk om karriereplanlegging 
i grunnkurset (MEDMET1). På instituttnivå prioriteres bl.a. karriereplanlegging, internasjonalisering, ph.d-
seminarer og videreutvikling av tilbudet til forskerlinjestudenter. 

Forholdet mellom forskerutdanning og forskningssatsninger ved fakultetet – vurdering 

I løpet av 2014 er nye forskerskoler og ni nye ph.d.-emner opprettet. Fem av emnene er tilknyttet et av 
fakultetets nye Senter for fremragende forskning (SFF): Centre for Cancer Biomarkers (CCBIO). Det andre  SFF, 
Centre for Intervention Science in Maternal and Child Health (CISMAC), har hatt et stort faglig seminar i 2014. 

Det ble i løpet av 2014 opprettet tre nye forskerskoler: Centre for International Health Research School, 
Bergen Biomedisinske forskerskole og CCBIO Research School of Cancer Studies. Det planlegges også en 
forskerskole i odontologi. Flere av forskerskolene har etablert samarbeid på tvers av institutt, fakultet, 
helseforetak og andre utdanningsinstitusjoner, både nasjonalt og internasjonalt. Det forventes at alle 
forskerskoler ved fakultetet bidrar til opprettelse av forskerkurs. 

Instituttene rapporterer om godt samsvar mellom forskningssatsningene og forskerutdanningen og har som 
målsetting  at alle seksjoner ved instituttet skal ha stor og pågående ph.d.-aktivitet.  
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Gjennomstrømning - vurdering og behov for tiltak for å forbedre denne 

Gjennomføringsgraden i forskerutdanningen er høy, og netto gjennomføringstid er generelt sett lav. Noen 
institutter  rapporterer  om enkelte ph.d.-kandidater som ikke fullfører på normert tid og som må søke om 
forlengelse, og spesielt gjelder dette kandidater med eksperimentelle og translasjonelle prosjekter. Det er 
satt i gang tiltak for å øke gjennomføringen ved å følge opp kandidater som har forsinket progresjon. 
Midtveisevalueringen, framdriftsrapporten og styrket veilederopplæring er viktige tiltak for å bedre 
gjennomstrømningen og sikre kandidatene så god oppfølging som mulig.  Det arbeides videre kontinuerlig 
med at opptaksprosessen i doktorgradsprogrammet skal bli så smidig og effektiv som mulig. Tidlig innmelding 
er med på å sikre motivasjon og mulighet for kursdeltagelse, samt tilfredsstillende arbeidsordninger for 
eksternfinansierte doktorgradskandidater i forhold til arbeidsgiver.  

Underkjenning - vurdering og behov for tiltak 

I 2014 var det tre underkjenninger, som er en nedgang sammenlignet med sju underkjenninger i 2013. 
Samtidig er antall innleverte avhandlinger lavere i 2013 enn i 2014, slik at det er ingen reell prosentvis 
nedgang. Totalt sett er antallet underkjenninger lavt med tanke på antall avhandlinger  ved fakultetet. 
Framdriftsrapportering, midtveisevaluering og veilederopplæring anses som viktige tiltak for å heve kvaliteten 
av doktorgradsarbeidene. Tiltak som vurderes for å unngå underkjenninger i fremtiden er blant annet fokus 
på akademisk skriving, spesielt av sammendraget til avhandlingen. Det er også prioritert å sikre god 
oppfølging av kandidater,  slik at avhandlinger som underkjennes kan leveres på nytt. 

Veilederopplæring - vurdering av situasjon, effekter og behov 

Høsten 2013 ble det nedsatt en arbeidsgruppe med mål om å forbedre veilederopplæringen ved fakultetet, 
og dette arbeidet ble videreført i 2014. Opplæringen skal både ivareta veiledernes behov for å kjenne regler 
og retningslinjer knyttet til forskerutdanningen og være en arena for faglig påfyll når det gjelder veiledning. 
Arbeidsgruppen har utarbeidet  et to-trinns kursopplegg for veiledere, bestående av nettbasert kurs og 
veilederseminar. Det planlegges en pilot for det nettbasert kurset  våren 2015, og at kurset blir gjennomført i 
løpet av 2015. Det er et mål at alle nye veiledere skal fullføre kurset før de blir formelt oppnevnt som 
veiledere.   Instituttene rapporterer at det er behov for å styrke veilederopplæringen.   

Internasjonalisering – beskrivelse av situasjonen og planlagte tiltak. 

I handlingsplan for forskerutdanning (2014-2016) er en av målsettingene at fakultetet skal være synlig og 
delta i internasjonale fora for forskerutdanning. Ledelsen ved forskerutdanningen er aktive i ORPHEUS, en 
internasjonal organisasjon for ph.d-utdanning i biomedisin og helsevitenskap.  

Fra fakultetet er det et ønske at flere kandidater får muligheten til å ta et forskningsopphold i utlandet, og at 
utenlandske kandidater tilknyttet andre universitet skal ha mulighet til å ha forskningsopphold ved fakultetet. 

Andre forhold av særlig betydning for fakultetets håndtering av forskerutdanningen som har 
endret seg, eller som man planlegger å endre i perioden. 

Vet ett av instituttene har man satt i gang en gjennomgang av de siste ti års doktorgradsavhandlinger for å 
undersøke hvor mange manuskripter/artikler fra avhandlingene som ikke er publisert. Dette vil blir fulgt opp i 
2015. 
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1. Planerog prioriteringer for 2015.

1.1Ph.d.-kursi Kina(SPIRE-midler)
Fakultetetarrangerteet tredagersph.d.-kursi kinesiskrettskulturpåNordicCentre,Fudan

Universityi Shanghaii juni 2014.Dettevarandregangkursetblearrangert.Ogsådennegangenblekurset
finansiertavSPIRE-midlerfra UiBsentralt.Fakultetet harbyggetoppet godtsamarbeidmedutvalgte
jussfakulteteri Kina,ogsamarbeidetmedNordicCentre,der UiBer deleier,varennaturligutvidelseav
dette.Kursetharblitt kombinertmedet besøktil Renmin-universiteteti Beijing,derstipendiaterfra
fakultetetogRenminhar fått presenteresineprosjekt.Erfaringenefra kurseneog
rundebordskonferanseneharværtsværtpositive,oget godtfundamentfor videreforskningssamarbeid
er lagt.Deter bevilgetSPIRE-midlertil å gjennomførekursetigjeni 2015,ogkursdatoerer satt i juni.Ved
å tilby flere årskullavvåreph.d.-kandidaterinnsikt ogmulighettil å få forståelsefor kinesiskrettskultur,
byggervi oppennasjonalkompetansesomvil kunneværeavvesentligbetydningfor fremtiden.Pr.i dag
er Detjuridiskefakultet i Bergendet enestenorske fagmiljøetmedsystematiskutviklingavkompetanse
innenforkinesiskrett.

1.2Muligeph.d.-aktiviteteri India(SIU-midler)
Det juridiskefakultet fikk i 2014en tildelingpåkr.600.000,-for å fremmeforskningssamarbeidog

studentutvekslingmedIndia. Pengeneer tildelt for årene2015,2016og2017. Deter planlagtat en
mindreforskningsdelegasjonbesøkersamarbeidsuniversitetenei Indiavåren2015. I løpetav 4.kvartal
2015planleggesdet engjenvisittfra IndiamedfagligeworkshopsvedDetjuridiskefakultet. I startfasen
forsøkesdet å byggeoppforskningssamarbeidinnenfor konkurranserettoginnenstrafferett.

2. Gjennomstrømming

Gjennomstrømmingenhartradisjoneltværtveldiggod vedfakultetet,mendet hardesisteårene
værten tendenstil forsinketinnlevering.Deter vanskeligå senoenfellestrekkfor hvilkeprosjekter som
blir forsinket,ogfakultetetstartetderfor i 2014et prosjektder personalgruppenogph.d.-koordinator
gjennomgårrutinenefor mottakogoppfølgingavstipendiater.

Detjobbesogsåsystematiskmedå skaffestipendiatenekorte engasjementerdekantre inn i ved
innleveringavdoktorgraden,slikat stipendiatenhar litt tryggererammernårstipendiatperiodennærmer
segslutten.Avandretiltak for å sikrebedregjennomstrømminger oppstartsamtalerog
midtveisevaluering,somi storgradfunnetsinform ogansessomverdifullefor denfagligeoppfølgingen.I
tillegger medarbeidersamtalenviktigfor å sikreen godkommunikasjonmellomfakultetetog
stipendiaten,slikat nødvendigetiltak kansettesinn hvisdet er behov.Detharværtet gjennomgående
trekkvedforsinketeprosjekterat fakultetetharkommetfor sentinn i bildet.Defastesjekkpunktene
halvtårsregistreringogfremdriftsrapporteringer ogsåviktigedialogpunkterfor stort ogsmåttsomtrenger
oppfølgingi løpetavstipendiatperioden.

3. Underkjenninger
IngenavhandlingervedDetjuridiskefakultetbleunderkjenti 2014.
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4. Tilbud om opplæringfor veiledere
Deter avsattinntil kr 50.000,-i budsjettetfor 2015for ågjennomføreseminarfor forskeresom

veilederph.d.-kandidater.Slikkompetanseutvikling for ph.d.-veiledereplanleggeså bli fulgt oppmer
regelmessigi forhold til det somharværtpraksistidligere. Detleggesopptil at slikeseminar/konferanser
holdesrutinemessighvertannetår.Nesteseminaren foreløpigplanlagttil oktober2015,ogfrekvensen
for veilederseminarvil bli drøftet der.

5. Internasjonalisering
Fakultetetharvedtattenhandlingsplanfor internasjonaliseringfor 2014-15.I denneer det

definertkonkretetiltak somskalføretil mer internasjonaliseringavph.d.-utdanningen.Blantdissekan
nevnes:

• Utarbeideenerfaringsbankmedoversiktoverhvorph.d.-kandidaterharværtpå
forskningsoppholdtidligere.

• Leggeforholdenetil rette for at ph.d.-kandidatenegismulighettil å presentereprosjektet
sitt påengelskfor et internasjonaltpublikum,vedat det gisuttellingfor dette i den
valgfriedelenavph.d.-programmetogvedat søknader omreisestøttefra ph.d.-
kandidater,for åholdeprosjektpresentasjon,prioriteres.

• Klargjørei oppstartsamtaleat det er et veilederansvarå
- motiveretil, ogå leggetil rette for utenlandsoppholdsominnebærerkontakt

medutenlandskeforskningsmiljø
- foreslåaktuellefora derprosjektpresentasjonpåengelskkanfinnested
- motiveretil at avhandlingersomikkeharet utelukkendesærnorsktema,skrives

påengelsk.
• Fortsetteå fremheveverdienavutenlandsoppholdi ph.d.-kandidatens

medarbeidersamtale.
• Fortsetteå informereom mulighetenfor at deltakelsepåspråkkursgodskrivesi denden

valgfriedelenavph.d.-programmet
• OppfordreFUtil at ph.d.-kandidatersomskriverpåengelskprioriteresvedtildelingav

midler til språkvask.
• Videreutvikledet nordiskesamarbeidetinnenforskerutdanningen,ogoppfordretil mer

aktivbrukavJurforskNordicportalen.
• Utarbeideoversikteroverhvordet finnestilfredsstillendeengelskspråkligundervisning

somkanerstattegrunnlinjeni ph.d.-programmet,for internasjonaleph.d.-kandidater
somer tatt opppåph.d.-programmeti rettsvitenskap

Planengårut vedårsslutt2015,ogdet er enmålsetting at alledissetiltakeneskalværeimplementert
innendentid.
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Forskerutdanningsmelding for 2014, Det psykologiske fakultet

Oppfølging av forskerutdanningsmelding for 2013 og planer og prioriteringer for 2015

Det psykologiske fakultet har om lag 120 ph.d.-kandidater som er forankret i fakultetets 

forskningsgrupper og har de siste fem årene hatt rundt 20 disputaser i året. Fakultetet har i 2014 hatt 

40,7 (måltall) universitetsstipend og 3 (måltall) postdoktorstipend finansiert over grunnbevilgningen. 

To U-stipend ble i 2014 utlyst til forskning på rus og avhengighet og ett U-stipend til MNT forskning. I 

tillegg ble to stipendiatstillinger knyttet til dobbelkompetanseprosjektet tilsatt i 2014 (utlysning i 

2013). Fakultetet ønsker å prioritere flere tverrfakultære satsingsområder, bla. utviklingsforskning, 

rus, skole, psykisk helse, forebyggende helsearbeid (samhandlingsreformen), maritim (marin) 

forskning på klima/miljø (menneskelige faktorers betydning for klima og miljø) der fakultetet har 

flere samarbeidsarenaer og god faglig kompetanse. I tillegg er det stort behov for stipend til 

uavhengige grunnforskningsområder/laboratorieforskning.

Med utsikter til strammere budsjettramme blir det viktig at UiB avklarer videre finansiering av 

forskerutdanning/forskerskoler. Evalueringsrapporten fra NOKUT (2013) legger vekt på

formalkravene til forskerutdanningen. Fakultetet vil oppfordre UiB til å arbeide for at 

utdanningskomponenten i forskerutdanningen får uttelling på samme måte som ved grunnstudier.

Dette vil kunne bidra til å sikre en mer stabil finansiering av forskerutdanningen i tiden fremover.

Videre karriereveier i form av rekrutteringsstillinger (postdoktor/forsker) vil være viktig for kvalifisere 

forskere til stillinger ved UiB og i UH-sektoren. Dobbelkompetanseprosjektet i klinisk psykologi ledes 

fra fakultetet, og er av stor betydning for å sikre rekruttering av yngre forskere til fremtidige kliniske 

forskerstillinger både ved universitet og i helseforetak. 

Fakultetet er i ferd med å implementere ny opplæringsdel med utgangspunkt i UiBs ph.d.-forskrift 

vedtatt i 2013.  I denne sammenheng arbeider fakultetet med en gjennomgang av organiseringen av 

forskerutdanningen, også som en oppfølging av NOKUT-rapporten. Videre sendes det i disse dager en 

søknad til NFR der deler av fakultetets fagmiljø søker om status som nasjonal forskerskole.

Forholdet mellom forskerutdanning og forskningsstrategier ved fakultetet - vurdering

Kvaliteten i forskerutdanningen ivaretas gjennom forankring i fagmiljøene ved at den enkelte 

kandidat knyttes til forskningsgrupper og forskerskoler. Fakultetet har lagt til rette for en tett kobling 

mellom forskerskoler og forskningsgrupper ved at flest mulig av forskningsgruppene bidrar med 

undervisning og veiledning inn mot forskerskolene. Fakultetet ønsker å støtte større 

forskningssatsninger/søknader om ekstern finansiering med stipendiatstillinger. Det er viktig å sikre 

at veiledningsavtaler som inngås eksternt er gjenstand for strategiske vurderinger slik at eksterne

kandidater har en forankring i prioriterte forskningsaktiviteter ved fakultetet.

Gjennomstrømning – vurdering og behov for tiltak for å forbedre denne

Gjennomstrømningstid på disputerte ph.d.-kandidater har de siste årene (fra 2011) vært på rundt 3,5

år. I 2014 er den på 3,9 år. Fakultetet anser dette som et akseptabelt nivå, men ser at det er viktig 

fortsatt å holde fokus på tett oppfølging gjennom utdanningsløpet. Det er imidlertid vanskelig å 

innhente informasjon om permisjoner for eksternt finansierte kandidater som ikke er tilsatt ved UiB. 

Dette gjelder ca halvparten av kandidatene i forskerutdanningen ved vårt fakultet.

Side�131



Forskerutdanningsmelding for 2014 – Det psykologiske fakultet

2

Det er få kandidater som skrives ut av ph.d.-programmet uten fullført grad. I 2014 ble tre kandidater 

skrevet ut. Aktiv oppfølging fra fagmiljø og administrasjon gjennom semesterregistrering, 

fremdriftsrapportering og midtveisevaluering bidrar til god oppfølging av den enkelte ph.d.-kandidat. 

At instituttene i sterk grad er involvert i oppfølgingen av ph.d.-kandidatene, er viktig. 

Underkjenning – vurdering av situasjon og behov for tiltak 

Fakultetet hadde ingen underkjenninger i den organiserte forskerutdanningen i 2014. På tross av få 

underkjenningssaker over flere år, vurderer vi det slik at med høyt antall disputaser, øker 

sannsynligheten for at dette kan inntreffe oftere. Det er spesielt viktig at bedømmelseskomiteene 

fanger opp svakheter ved innsendte avhandlinger, særlig med tanke på at det ytterst sjelden 

forekommer at avhandlinger blir underkjent på grunnlag av disputasen. De avhandlingene som 

underkjennes er hovedsakelig knyttet til dr. philos. Av tre innleverte dr. philos.-avhandlinger de siste 

tre årene, har alle blitt underkjent. Vi har ingen andre underkjenninger i samme tidsrom.

Veilederopplæring – beskrivelse av situasjonen og planlagte tiltak

Det er alltid et behov for å øke og vedlikeholde kompetanse på veiledning av ph.d.-kandidater.

Enkelte av forskerskolene ved fakultetet arrangerer seminar for veiledere tilknyttet forskerskolen der 

tema er ph.d.-veiledning. I tillegg har fakultetet arrangert et veilederseminar høsten 2014.

Tilbakemeldingene har vært positive og vi planlegger derfor å gjøre dette til et årlig arrangement. Se 

ellers journalnr. 15/230 for bredere omtale av dette da alle fakultetene ble bedt om å rapportere på 

veilederopplæring særskilt.

Internasjonalisering – beskrivelse av situasjonen og planlagte tiltak

Fakultetet legger vekt på å motivere ph.d.-kandidater til utenlandsopphold inn mot relevante 

forskningsmiljøer. I tråd med signalene i UiBs handlingsplan for internasjonalisering, ønsker 

fakultetet å stimulere forskningssamarbeid med sør innenfor utviklingsrelatert forskning og styrke 

det internasjonale nettverket som allerede er etablert. Fakultetet vil også arbeide for å øke 

samarbeid med sterke forskningsmiljø i USA og EU gjennom nasjonale og internasjonale avtaler og 

program. 

Gjesteforskere og professor II-ordningen har vært et viktig bidrag til internasjonalisering og styrking 

av forskerutdanningen. Flere av våre fagmiljø har et stort innslag av utenlandske stipendiater som er 

et eksempel på internasjonalisering hjemme. Også ved tilsetting av faste ansatte (herunder

veilederressurs) er vi bevisst det internasjonale perspektivet.

Andre forhold av særlig betydning for fakultetets håndtering av forskerutdanningen som har 

endret seg eller som man planlegger å endre i perioden

På bakgrunn av oppfølging av Handlingsplan for forskerutdanningen 2008 – 2015 ved UiB har det de 

siste årene vært gjennomført endringer i ph.d.-utdanningen. Vi mener at ettersom UiB har valgt å 

organisere forskerutdanningen som ett program, fordrer dette større grad av samordning i

forvaltningen av både reglement, vitnemål og oppfølging av kandidatene generelt enn tilfellet er i 

dag. Fakultetet mener det vil være klokt av UiB sentralt å utarbeide maler for søknadsskjema og

avtaler som er i tråd med gjeldende forskrift. Videre mener vi at det er naturlig at institusjonen 

tildeleder ett vitnemål for ph.d-graden. Det er vedtatt at alle ph.d emner skal registreres i Felles 

Studentsystem (FS) og at FS er det systemet en ønsker å bruke i oppfølgingen av ph.d-kandidatene. 
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Her vil vi peke på behovet for at det arrangeres flere kurs innrettet mot dem som arbeider med 

administrering av ph.d-utdanningen ved fakultet/institutt.
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Forskerutdanningsmelding 2014 

Forskerutdanningsmeldingen for Det samfunnsvitenskapelige fakultet gir en overordnet vurdering av 

forskerutdanningen som tilbys ved fakultetet. Meldingen er utformet i samsvar med mal fra 

universitetsdirektøren og tydeliggjør satsninger og resultat, styrker og svakheter.

Oppfølging av prioriteringer omtalt i forskerutdanningsmeldingen for 2013 og prioriteringer for 

2015

Fakultetet har fulgt opp prioriteringer omtalt i meldingen fra 2013 ved å løfte frem tiltak for økt 

kvalitet i forskerutdanningen og iverksette tiltak for å hindre unødvendige underkjenninger. 

Etablering av faglige samarbeid i forskerskoler og nettverksskoler er utviklet i løpet av året. Både 

institutt for geografi, institutt for sosialantropologi og institutt for økonomi har videreutviklet slike 

samarbeid i 2014. 

Det er viktig for fakultetet at kandidatene sikres solid forankring i fagmiljøene gjennom tilknytning til 

forskergrupper. Fakultetet vil stimulere til videre samarbeid- og utvikling av forskerskoler, både 

nasjonale og internasjonale i 2015. Godt etablert samarbeid i mellom fagmiljøene vil både øke 

kvaliteten i forskerutdanningen og bidra til mer forutsigbare rammer for kandidatene i planlegging av 

opplæringsdelen. Institutt for administrasjon og organisasjonsvitenskap og Institutt for 

sammenliknende politikk er for tiden engasjert i utviklingen av en nasjonal forskerskole i 

statsvitenskap sammen med blant annet Universitetet i Oslo. 

Institutt for sammenliknende politikk har i 2014 gjennomført sluttseminar som et kvalitetstiltak av 

avhandlingen før innlevering. Sosiologisk institutt og Institutt for administrasjon og 

organisasjonsvitenskap melder de har planer om å innføre dette i 2015. Fakultetet ser dette som et 

godt tiltak blant annet for å hindre unødvendige underkjenninger, og vil tilrettelegge for å innføre 

denne ordningen ved alle våre fagmiljø i 2015. 

Forholdet mellom forskerutdanningen og forskningssatsinger ved fakultetet

Fakultetet har en forholdsvis stor andel departementsfinansierte stillinger, der mange lyses ut åpent 

for å sikre bredden i forskningen ved fakultetet. De senere år har flere av disse blitt knyttet til 

forskningssatsingene våre, for ytterligere å styrke disse. Ved Institutt for økonomi meldes det at det 

er godt samsvar mellom forskerutdanning og forskningssatsinger ved at alle stipendiater arbeider 

med avhandlinger innen tema som dekkes av staben. Det samme gjelder ved Institutt for 

informasjons – og medievitenskap og Sosiologisk institutt, som velger å ansette stipendiater innen 

felt som er forankret i satsingsområdene til instituttet. 

Institutt for sosialantropologi har i 2014 fått 4 ph.d.-kandidater knyttet til Egalitarianisme-

prosjektet. Gjennom prosjektet er det etablert et nytt samarbeid med UCL, University College 

London, om samarbeid om ph.d.-kurs og felles arbeidsgrupper. Grupper av stipendiater ved UCL og 

UiB besøker hverandre og deltar i fellesaktiviteter. Avtalen med UCL gir mulighet for ph.d.-kandidater 

ved instituttet til å tilbringe tid ved en internasjonalt anerkjent forskningsinstitusjon.
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Gjennomstrømming – vurdering og behov for tiltak for å forbedre denne 

Fakulteter hadde 15 disputaser i 2014. Dette var langt under måltallet på 25 per år. Det ser imidlertid 

ut til å bli langt bedre i 2015 med hele 19 innleverte avhandlinger per 1. april 2015. 

Gjennomstrømmingstallet for 2014 er på 3,5 år. Det kan se ut til å stabilisere seg på et langt bedre 

nivå enn fakultetet har hatt tidligere, noe som er i tråd med instituttenes observerte kulturendring 

blant de nyere kandidatene. I større grad enn før forventes det nå at man fullfører innenfor de gitte 

rammene. Blant fakultetets konkrete tiltak for å forbedre gjennomstrømmingen er årlig 

gjennomgang av fremdriftsrapportene, og tilbud om kurs hver vår i akademisk skriving. Instituttene 

fremhever midtveisevalueringer, ordningen med to veiledere per kandidat og tettere tilknytning til 

forskergrupper og forskningsfelt som de viktigste tiltakene for å opprettholde og øke 

gjennomstrømmingen. 

Underkjenning – vurdering og behov for tiltak

Fakultetet har hatt en negativ utvikling med en høy prosentandel underkjente avhandlinger de siste 

årene. I 2014 fikk 4 kandidater (21 %) underkjent sin avhandling etter første innlevering. Fakultetet 

har viet stor oppmerksomhet til saken det siste året, gjennom drøftinger i ulike fora, analyser av 

mulige forklaringsvariabler og fellestrekk ved underkjente avhandlinger, og konkrete bestillinger til 

instituttene med tanke på å kartlegge både kortsiktige- og langsiktige tiltak for å hindre 

underkjenninger. 

Gjennomgang av de underkjente avhandlingene fra 2012-14 viser at det er et tydelig fellestrekk i 

rapportene; En påpeking av klare mangler i problemstilling og forskningsspørsmål. I 9 av 10 rapporter 

blir kandidaten bedt om å arbeide videre med bl.a. utforming, tydeliggjøring, og klarere presentasjon

av problemstillinger i innledningen, bedre diskusjon av problemstillinger i analyse og overordnet 

drøfting avslutningsvis. Andre utfordringer kan være knyttet til struktur og form, empiri og 

metodediskusjon og kontekstualisering. 

Underkjenninger kan sees som et uttrykk for at komiteer håndhever de gjeldende kvalitetskrav. Det 

er likevel grunn til bekymring omkring den høye andelen underkjenninger. Innføringen av minst to 

veiledere per kandidat og gjennomføringen av midtveisevaluering er tiltak instituttene mener vil 

motvirke for høyt omfang av underkjenninger. Sluttseminar, der avhandlingen blir lest av en annen 

fagperson enn kandidatens veiledere, er et annet tiltak flere fagmiljø ønsker å innføre i løpet av det 

kommende året med tanke på å hindre underkjenninger. Andre tiltak instituttene nevner i sine 

meldinger er dedikerte ph.d.-koordinatorer i staben som følger kandidatgruppen opp jevnlig, arbeide 

for at kandidater som skriver artikkelbaserte avhandlinger får sine artikler publisert underveis, og 

jevnlige presentasjoner av kapitler og delarbeid i forskningsgruppene.      
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Veilederopplæring – vurdering av situasjon og planlagte tiltak

Det tilbys ikke formell veilederopplæring i noen av våre fagmiljøer. Det rapporteres at

veiledningen fungerer bra og at det ikke har vært uttrykt behov eller ønske om å ha et slikt

tilbud. Instituttene har egne fora for uformell veilederopplæring, som forskningsgrupper, 

stabsseminarer og veiledningsforum. I tillegg har ofte egne ph.d.-koordinatorer i staben et særskilt 

ansvar for å løfte veilederkompetansen, og seniorer fungerer som mentorer for yngre veiledere. 

Samlet bidrar denne uformelle opplæringen til et større kollektiv og felles standarder i veiledningen.

Internasjonalisering – vurdering av situasjon og planlagte tiltak

Alle ph.d.-kandidater ved fakultetet oppfordres til å gjennomføre et utenlandsopphold ved relevante 

forskningsinstitusjoner. Svært mange gjennomfører et slikt opphold og både fakultetet og 

instituttene har gode støtteordninger som kandidatene benytter seg av. Kontakt med internasjonalt 

anerkjente forskningsmiljø og nettverksbygging gjennom deltakelse på workshops og konferanser er 

svært utbredt og viktige tiltak for å øke mobiliteten blant kandidatene. Flere institutter bidrar også 

fast i tilknytning til internasjonale forskerskoler. 
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Forskerutdanningsmelding 

Universitetsmuseet har åtte stipendiatstillinger, stillinger der hovedveileder er ansatt ved 
museet, men der doktorgradene avlegges ved de respektive fakultetene. Som et hovedtrekk 
beholder avdelingene for kultur og natur «sine» PhD-stillinger når deres studenter har 
disputert. De lyses ut i samsvar med strategiske satsinger ved avdelingene. 

Oppfølging av prioriteringer omtalt i forskerutdanningsmeldingen for 2013 og 
planer og prioriteringer for 2015 

Det er en prioritert oppgave å sikre at museets stipendiater integreres mest mulig i de 
ansattes vitenskapelige nettverk. Universitetsmuseet vil arbeide for at stipendiater innen 
antropologi skal få best mulige vilkår når det gjelder mulighetene for langvarige feltopphold. 

Det har vært en forbedring at stipendiatene fra og med 2015-budsjettet innen natur nå får 
bedre rammetilskudd, men UM ser fremdeles ikke rasjonaliteten i at våre stipendiater får 
mindre enn MN fakultetets. 

Forholdet mellom forskerutdanning og forskningssatsninger ved fakultetet – 
beskrivelse av situasjonen og planlagte tiltak 

UM er aktivt inne i den nordiske forskerskolen for biosystematikk (ForBio). Dessuten nyter 
museets stipendiater godt av en annen forskerskole innen først og fremst arkeologi, nemlig 
Dialogues with the Past. Museets stipendiater har også vært knyttet til nettverk innen 
forskningssatsingen på universitetsmuseene, Forskning i Fellesskap (FiF), der dette 
sammenfaller med museets forskningssatsinger. Landets universitetsmuseer driver disse to 
forskerskolene. For øvrig organiseres PhD-studentene gjennom de relevante instituttene. 
Museets rolle er hovedveiledning og integrasjon av doktorgradsstudentene i faglig arbeid og 
der det er mulig i internasjonale forskernettverk. 

Gjennomstrømning – beskrivelse av situasjonen og planlagte tiltak for å 
forbedre denne 

Universitetsmuseet legger forholdene til rette for at stipendiatene skal kunne fullføre innen 
normert tid. Museets stipendiater fullfører, men i de fleste tilfeller noe etter normert tid. I 
2014 disputerte én av museets stipendiater (institutt for biologi). Stipendiater får beholde 
arbeidsplass og rettigheter også etter utløpt ansettelsesperiode for å holde kontakten med 
fagmiljøet og kunne fullføre. Tettere oppfølging av avdelingsleder i forhold til 
veileder/stipendiat kan være et tiltak for å forbedre gjennomstrømningen. 

Underkjenning – beskrivelse av situasjonen og planlagte tiltak for å holde 
antallet nede (hvor mange 1. gangs underkjenninger, hvor mange 2. 
gangsunderkjenninger) 

Universitetsmuseet har ikke i 2014 hatt noen underkjenning av doktorgradsarbeider. 
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Veilederopplæring – beskrivelse av situasjonen og planlagte tiltak 

Alle i vitenskapelige stillinger ved Universitetsmuseet har gjennomgått kurs i pedagogisk 
basiskompetanse. Det ønskes at de også får tilbud om veilederopplæring i tilknytning til 
kursing som foregår ved relevante fakulteter. 

Internasjonalisering – beskrivelse av situasjonen og planlagte tiltak 

Universitetsmuseets PhD-studenter deltar i opplegg utformet ved de respektive fakultetene. 
En av oppgavene til museets veiledere er i høyest mulig grad å integrere 
doktorgradsstudentene i de ansattes nasjonale og internasjonale nettverk og 
nettverksaktiviteter. 
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U N I V E R S I T E T E T I  B E R G E N

Forskningsmeldingene 2014

Bakgrunn

I brev av 4.12.2014 ble fakultetene og Universitetsmuseet bedt om utarbeide 
forskningsmelding, forskerutdanningsmelding og utdanningsmelding med frist 1.4.2015, med 
sikte på behandling universitetsstyret i første halvår 2015. For universitetsledelsen er det 
viktig at meldingene har et hensiktsmessig format som sikrer effektiv rapportering og tydelig 
får fram satsinger og resultat, styrker og svakheter. Meldingene bør ikke være mer enn 6 
sider totalt. Det er utarbeidet egne maler for meldingene der fakultetene ble bedt om å 
rapportere på følgende forhold:

1) Oppfølging av prioriteringer omtalt i forskningsmeldingen for 2013 og planer og
prioriteringer for 2015.

2) Prioritert forskningssamarbeid med andre forskningsinstitusjoner samt samfunns- og
næringsliv - lokalt, nasjonalt og internasjonalt.

3) Arbeid for å styrke forskningsledelse, organisering og strategisk planlegging.
4) Tverrfaglige og flerfaglige initiativ og satsinger (pågående og planlagte).
5) Tiltak som kan styrke publiseringen, særlig på nivå II.
6) Kort omtale av arbeid for mobilisering og økt deltakelse i Horizon2020 og annen

ekstern finansiert virksomhet.
7) Oppfølging av fagevalueringer fra 2013.

Nedenfor gis en gjennomgang av en del trekk ved fakultetenes forskningsmeldinger. Det 
vises forøvrig til fakultetenes forskingsmeldinger som følger vedlagt.

Oppfølging av prioriteringer omtalt i forskningsmelding for 2013 og planer og 
prioriteringer for 2015

Fakultetene melder om aktiv oppfølging av strategiske planer og prioriteringer for å styrke og 
videreutvikle identitet og profil og synliggjøring av universitetsforskningens kvalitet og 
mangfold. Det arbeides målrettet med rekruttering og oppbygging av fagmiljøer med faste 
vitenskapelige ansatte på prioriterte fagområder. Videre pekes det på behovet for og ønsket 
om en økt og målrettet ekstern finansiering av forskning, og i 2015 vil søknader til SFF stå 
sentralt sammen med økt søkning til H2020. 

Etablering, utnytting og oppbygging av infrastruktur for forskning er sentralt for flere fakultet. 

Utvikling for forskningsledere og god forskningsledelse, bl.a. gjennom særskilte program, er 
en prioritert oppgave ved fakultetene.

Prioritert forskningssamarbeid med andre forskningsinstitusjoner samt samfunns- og 
næringsliv – lokalt, nasjonalt og internasjonalt

Dato: 08.05.2015

Arkivsaksnr: 2015/5426

Universitetsstyret

53/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:
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Fakultetene melder om realisering av konkret faglig samarbeid, særlig med lokale partnere i 
Bergen og Bergensregionen. Partnerskapene spenner fra store offentlig institusjoner i helse 
og omsorg, til forsknings- og forvaltningsinstitusjoner samt skoleverket. Det er etablert et 
mangfoldig og til dels tett faglig samarbeid med industri og næringsliv innen sentrale 
fagområder som helse, marine fag, fiskeri, energi, medier og finans, men graden av konkret 
og langsiktig institusjonalisert samarbeid med industrien varierer mellom fakultetene ofte i 
samsvar med fagenes forskningsprofil. Fakultetene ønsker å utvikle samarbeidet med
Bergen Teknologioverføring (BTO) om forskningsbasert innovasjon og kommersialisering.

Det kan synes som det internasjonale samarbeid ikke har samme grad av institusjonelt 
organiserte partnerskap, men har et stort og betydelig omfang som bygger på et sterkt og 
bredt fundament av individuelle faglige kontakter, i felles forskningsprosjekt og i 
sampublisering. 

Arbeid for å styrke forskningsledelse, organisering og strategisk

Forskningsmeldingene forteller at forskningsgruppen blir konsoliderte og får en styrking 
gjennom nye stillinger. Det er nå opprette egne forsknings- og forskerutdanningsutvalg ved 
alle fakultet samt ved en del institutter. Fakultetene legger tydelig og stor vekt på styrket 
lederskap gjennom egne programmer som tar opp temaer som forskningsledelse, ekstern 
finansiering, veiledning og infrastruktur, nettverk, formidling og forskningsstrategi.

Tverrfaglige og flerfaglige initiativ og satsninger (pågående og planlagte)

Felles for fakultetene er at tverrfaglig satsinger har utgangspunkt i deres strategiske 
prioriteringer og profilerte forskningsområder, men også innenfor rammen av satsinger som 
over lang tid har vært sentrale for Universitetet i Bergen som institusjon; som marine fag og 
utviklingsforskning. Særlig er dette tydelig i tilknytning til marin forskning og oppbygging av 
klimaforskning ved UiB.

Både nasjonal og internasjonalt ekstern finansiert forskning er en av flere pådrivere for et 
organisert samarbeid på tvers av fakultets og faggrenser. 

Senterdannelser står sentralt i enkelte tverrfaglige satsinger, som bl.a. sentre for 
fremragende forskning (SFF) ved Det medisinsk-odontologiske og Det matematisk-
naturvitenskapelige fakultet. Det er i denne sammenheng også naturlig å nevne Senter for 
konkurransepolitikk (BECCLE). 

Det er forventet økt samarbeid med Høyskolen i Bergen innen MNT-fagene.

Tiltak som kan styrke publiseringen, særlig på nivå 2

Oppdaterte publikasjonspoeng for 2014 viser at UiB har hatt en samlet nedgang på i alt 90,4  
poeng fra 2013. Nedgangen er størst ved Det humanistiske fakultet. Tallene for fakultetene 
og Universitetsmuseet fremgår av tabellen nedenfor.
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Publikasjonspoeng UiB 2014 2013 2014 Endring

Universitetsmuseet i Bergen 43,9 30,2 -13,7

Det samfunnsvitenskapelige Fakultet 264,3 274,8 10,5

Det psykologiske fakultet 189,7 160,5 -29,2

Det medisinsk-odontologiske fakultet 394,2 401,4 7,2
Det matematisk-naturvitenskapelige 
fakultet 565,4 582,6 17,2

Det juridiske fakultet 109,1 117,2 8,1

Det humanistiske fakultet 474,1 374,1 -100

Andre 7,5 17 9,5

SUM 2048,2 1957,8 -90,4

Publiseringstallene som er lagt til grunn i forskningsmeldingene er CRISTIN-tall fra 2013. 
Statistikken (Aksnes & Mikki 2014) viser at det er store årlige variasjoner i andel 
publikasjonspoeng på nivå 2. 

Blant fakultetene er det stor variasjon i bruken av virkemidler for å stimulere til styrket 
publisering. 

Det humanistiske fakultet vektlegger publisering i poenggivende kanaler i forbindelse med 
tildeling av interne midler, tildeling av midler til publiseringsstøtte og for innvilgelse av 
undervisningsfri semester. 

Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet viderefører resultatmodellen fra fakultet til 
institutt for å stimulere til publisering. 

Det medisinsk-odontologiske fakultet deler ut priser for beste publikasjon hvert år og peker 
på at internasjonalt, interdisiplinært samarbeid og sampublisering med forfattere fra ulike 
disipliner og miljøer vil styrke publiseringen, og fakultetets økte satsing på postdoktorstillinger 
forventes på sikt å bidra til økt publisering på nivå II. 

Det samfunnsvitenskapelige fakultet går mot et nytt toppår i 2014, og ser det som viktig å 
motivere til publisering på høyt nivå, men det er også viktig å ta hensyn til at forskning må 
publiseres i de fora og den sammenhengen de passer best inn. 

Det juridiske fakultet har bygget opp administrative støttefunksjoner for å styrke omfanget av 
internasjonal publisering, og dermed også publisering på nivå Il. Fakultetet hadde et toppår i 
for publiseringspoeng i 2014. 

Det psykologiske fakultet har et stabilt publiseringsnivå på rundt 190 publikasjonspoeng. Når 
det gjelder UiBs avsetning til publisering i Open Access-tidsskrifter har fakultet fått innvilget 
støtte til 42 artikler i 2014. Dette er ca. 20 prosent av en total tildeling (antall artikler) fra UB. 
Fakultetet ser disse midlene som et viktig virkemiddel for å øke rekkevidde og distribusjon av 
forskningsresultater.

Arbeid for mobilisering og økt deltakelse i Horizon 2020 og annen ekstern finansiert 
virksomhet

Ekstern finansiering prioriteres ved fakultetene. Forståelsen for at ekstern finansiering er 
viktig for å få ekstra midler til forskning er økende, og mobiliseringen til H2020 førte til at 
både nye og etablerte forskere leverte søknader. UiBs Task Force for H2020 ga god bistand 
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i mobiliseringsarbeidet og fakultetene har i særlig grad mobilisert for søknader til ERC. 
Behovet for å stimulere og motivere til søknader er fortsatt til stede og det arbeides med å 
utvikle gode prosesser og rutiner, selv om både søknadsaktiviteten er høy og tildelingen god. 
Våren 2015 har UiB den høyeste suksessrate i H2020 av norske universitetene. 

l 2015 vil fakultetene også arbeide med søknader til årets SFF-utlysning. Det settes inn økte 
administrative ressurser på dette området for å være med å bidra til denne prioriteringen.

Behandling i Forskningsutvalget

Forskningsutvalget behandlet fakultetenes forskningsmeldinger i sitt møte 7.05.2015. 
Utvalget ga i hovedsak sin tilslutning til det korte formatet og pekte bl.a. på behovet for noen 
få og klare kjerneparametre som fakultetene over tid kan forholde seg til når de utarbeider 
sine meldinger. Meldingene må ikke bli en ren sjekkliste, men utformes slik at de utgjør en 
sammenhengende tidsserie som synliggjør endringer, og som samtidig har rom for 
fluktuasjoner, innovasjoner og utfordringer knyttet til forskningsvirksomheten. 

Universitetsdirektørens kommentarer

Fakultetenes forskningsmeldinger fikk nytt format i 2014 som i hovedsak har gjort 
meldingene kortere, mer konsentrerte og poengterte. Formatet begrenser imidlertid 
meldingens rolle som en årlig selvevaluering, og en del faktiske informasjon om 
virksomheten og utviklingen innen viktige felt som bl.a. ekstern finansiering kan dermed 
fremstå som noe summarisk.

Meldingene gir likevel god informasjon og klare indikasjoner på viktige felt, ikke minst når det 
gjelder sammenhengen mellom vedtatte strategiske satsinger, institusjonelt og ved de 
enkelte fakultet, og konkrete prioriteringer. Her kan det være grunn til å peke på satsing på 
middelalderstudier ved Det humanistiske fakultet og satsing på klima og energi ved Det 
matematisk-naturvitenskapelige fakultet.

Den samme nære sammenheng mellom strategi, prioriteringer og konkrete tiltak er tydelige 
på flere områder, særlig i forhold til partnere i Bergen og på Vestlandet, der graden av 
institusjonalisert samarbeid er særskilt høy. I det internasjonale samarbeidet er det kollegiale 
kontakter og nettverk mellom enkeltforskere som fortsatt har en dominerende rolle.

UiBs hovedsatsinger de siste årene, bl.a. innen marine fag har gitt støtet til et målrettet 
tverrfaglig engasjement fra en rekke miljøer som trekkes med i ny og banebrytende 
virksomhet. Dette samarbeidet kan gi spennende faglige resultater og være et fortrinn i 
konkurransen om ekstern finansiering. Klimaforskningen har stor faglig bredde også utenfor 
naturvitenskapene og omfatter i dag en lang rekke fagfelt, bla. innen humaniora, juss og 
samfunnsvitenskap.

Ekstern finansiering prioriteres høyt av alle fakultet, med særlig vekt på SFF, ERC og 
tematiske utlysinger i H2020.

Støtte til publisering varierer og etterlater et inntrykk av ulik praksis blant fakultetene som kan 
skyldes forskjeller i publiseringskultur og forskningstradisjon. Universitetsdirektøren vil 
imidlertid peke på publiseringstallene som er lagt inn i UiBs årsrapport for 2014 der det 
fremgår at publiseringshyppigheten er sterkt skjevfordelt på individnivå. Tall fra 2013 viser at 
20 % av personalet stod for 57 % av publikasjonspoengene, mens de 50 % minst produktive 
kun står for 16 % av publiseringspoengene. Spørsmålet kan stilles om det er behov for å 
utrede institusjonelle ordninger som kan rette opp skjevfordelingen og gi ytterligere økt 
publisering fra UiBs forskere. 
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Fakultetene tar ikke i tilstrekkelig grad opp svakheter og utfordringer slik det bes om i 
bestillingsbrevet, selv om det her finnes klare unntak. Samlet gir imidlertid ikke meldingene et 
fyllestgjørende bilde av de aktuelle utfordringer som knytter seg til forskningen ved UiB, 
særlig på forhold som knytte seg til økonomi, rekruttering og tverrfaglig virksomhet. 

Universitetsdirektøren legger med dette frem fakultetenes forskningsmeldinger til orientering 
og anbefaler Universitetsstyret å gjøre følgende vedtak:

Universitetsstyret tar fakultetenes forskningsmeldinger til orientering.

Kjell Bernstrøm
Universitetsdirektør

Vedlegg: Fakultetenes forskningsmeldinger 2014

08.05.2015 /Bjørn Einar Aas
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Forskningsmelding 2014 - Det samfunnsvitenskapelige fakultet 

Bakgrunn

Forskningsmeldingen for Det samfunnsvitenskapelige fakultet gir en overordnet vurdering av 
forskningsaktiviteten i 2014. Meldingen er utformet i samsvar med mal fra 
universitetsdirektøren. 

Oppfølging av prioriteringer omtalt i 2013 og planer og prioriteringer for 2015

Strategisk plan for 2011-2015 for Det samfunnsvitenskapelige fakultet vektlegger at sterke 
fagmiljøer med solid disiplinforankring er en sentral forutsetning for å oppnå faglig bredde og 
kvalitet ved instituttene. Fakultetets fagmiljøer driver forskning innenfor et bredt sett av 
samfunnsvitenskapelige fagområder og problemstillinger. Fakultetet har i strategiperioden 
hatt fem definerte temaområder for forskningsaktiviteten: Utviklingsrelatert forskning; Velferd, 
arbeidsliv og migrasjon; Demokrati og rettsstat; Klimaendringer og samfunnsmessige 
konsekvenser og tiltak, og Informasjon, kommunikasjon og kultur. Aktiviteten innen 
utviklingsrelatert forskning ved fakultetet er omfattende. 

I 2014 ble det gjennomført en evaluering av utviklingsrelatert forskning ved UiB som viser 
stor aktivitet, men at det er fragmentert og med manglende koordinering. Flere institutter har 
de senere årene hatt økende aktivitet innen forskningsfeltet klima og energiomstilling. 
Institutt for geografi fikk i 2014 et prosjekt med ansettelse av en forsker knyttet til 
Akademiaavtalen mellom Statoil og UiB, og dette styrker forskningsaktiviteten på 
energiomstilling. I tillegg til omfattende aktivitet innen de tematiske områdene vil fakultetet 
særlig trekke frem Norsk medborgerpanel som drives av Institutt for sammenliknende politikk 
i samarbeid med andre institutter og Uni Rokkansenteret. Norsk medborgerpanel er en svært 
viktig ressurs for samfunnsvitenskapelig forskning om holdninger og holdningsendringer. Ved 
Institutt for økonomi er Gruppe for trygdeøkonomi finansiert av Norges forskningsråd. Denne 
gruppen ble evaluert i 2014 og god omtale for høy faglig kvalitet. Det arbeides for å sikre en 
videre ekstern finansiering for denne satsingen. 

I strategiperioden har det vært et økende fokus på å øke omfanget av eksternfinansierte 
prosjekter. Horizon 2020 åpner store muligheter for ekstern finansiering og internasjonalt 
samarbeid. God forskningsledelse og økt publisering er også viktige prioriteringer.

Prioritert forskningssamarbeid med andre forskningsinstitusjoner samt samfunns- og 
næringsliv 

Det samfunnsvitenskapelige fakultet har som mål at fagmiljøene skal hevde seg 
internasjonalt og samarbeide med anerkjente forskningsmiljøer nasjonalt og internasjonalt. 
Alle instituttene rapporterer om omfattende samarbeid med forskningsinstitusjoner i inn- og 
utland. Det er et godt samarbeid med andre fakulteter ved UiB, andre universiteter, 
høyskoler og forskningsinstitutter. Viktige samarbeidsparter for fakultetet er Uni 
Rokkansenteret, Chr. Michelsens Institutt (CMI), Bjerknessenteret, Institutt for 
samfunnsforskning (ISF) og Samfunns- og næringslivsforskning AS (SNF). Institutt for 
sammenliknende politikk deltar aktivt i storsatsningen Center for Law and Social 
Transformation i samarbeid med CMI. MediaCity Bergen en slagkraftig internasjonal satsing 
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på forskning og innovasjon som har ambisjoner om å danne grunnlag for innovativ forskning 
innen medie-, kultur- og teknologiforskning. Institutt for informasjons- og medievitenskap 
leverte SFI-søknaden Bergen Journalism Lab, i samarbeid med nasjonale og internasjonale 
forskningspartnere.

Arbeid for å styrke forskningsledelse, organisering og strategisk planlegging

Ved instituttene er temabaserte forskningsgrupper et viktig virkemiddel for faglig utvikling. 
Flere av instituttene har gjennomført en konsolidering av forskningsgruppene. Noen 
institutter ser på gruppene som et strategisk virkemiddel. Andre institutter anser 
forskningsgruppene som et mer uformelt faglig fellesskap. Ved Institutt for informasjons- og 
medievitenskap er forskningsutvalget forum for drøfting og utvikling av instituttets 
forskningsstrategi. Fakultetet ser forskningsgrupper med en tydelig profil og god ledelse som 
et viktig virkemiddel for å sikre god forskningsledelse. 

Tverrfaglige og flerfaglige initiativ og satsinger 

Forskningen ved Det samfunnsvitenskapelige fakultet er disiplinorientert og inngår i ulike fler-
og tverrfaglige initiativer. Innen alle fakultetets strategiske forskningssatsinger er det 
samarbeid om prosjekter og faglige aktiviteter som involverer flere disipliner. Fagmiljøenes 
evne til samarbeid på tvers av disiplingrenser er en viktig forutsetning for å posisjonere seg 
for eksternt finansiert forskning. Norsk medborgerpanel er også resultat av bredt faglig 
samarbeid mellom flere av instituttene. Gjennom sin metode for datahøsting og 
metodemuligheter er Norsk medborgerpanel etablert som et fremragende instrument og 
ettertraktet infrastruktur for omfattende tverrfaglig og internasjonalt samarbeid. Ved Institutt 
for sosialantropologi er det EU-prosjektet European Consortium for Pacific Studies
(ECOPAS) et godt eksempel på tverrfaglig forskning som også omfatter fagdisipliner utenfor 
fakultetet, blant annet samarbeid med klimaforskere fra Det matematisk-naturvitenskapelige 
fakultet, formalisert som et samarbeid med Bjerknessenteret. Institutt for økonomi er involvert 
i Bergen Center for Competition Law and Economics (BECCLE). Dette er et nært faglig 
samarbeid mellom økonomer, jurister og statsvitere, og satsingen skjer i samarbeid med 
Konkurransetilsynet. 

Tiltak som kan styrke publiseringen, særlig på nivå 2

Fakultetets publikasjonsaktivitet har hatt en betydelig vekst etter 2005.  Året 2012 var et 
toppår for fakultetet samlet med 267,4 publikasjonspoeng, men det i 2013 ble oppnådd 
264,3.  Prognosene for 2014 tyder på et nytt toppår. Det er variasjon fra år til år i omfanget 
av publisering på nivå 2. Fakultetet ser det som viktig å motivere til publisering på høyt nivå, 
men det er også viktig å ta hensyn til at forskning må publiseres i de fora og den 
sammenhengen de passer best inn. Institutt for sammenliknende politikk sender yngre 
forsker på internasjonale metodekurs vektlegger at det er viktig at forskerne vurderer 
publiseringskanal for publikasjonene ut fra kvalitet, format, og gjennomslag. Det er fortsatt 
utfordringer ved at publiseringen er skjevt fordelt i den vitenskapelige staben. Flere av 
instituttene rapporterer at de har lokale incentiv-ordninger for å stimulere til publisering. Økt 
fokus på registrering av publikasjoner i CRISTIN og instituttenes godkjenningsrolle har bidratt 
til å styrke eierskapet til prosessen rundt publisering. Flere av instituttene har lokale 
incentivordninger for å øke publiseringsaktiviteten.
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Arbeid for mobilisering og økt deltakelse i Horizon 2020 og annen ekstern finansiert 
virksomhet

Fakultetet oppnådde kr. 45,8 mill. i eksternfinansiert aktivitet mot et mål på kr. 51 mill. i 2014. 
Inntektene fra Norges forskningsråd var kr. 31,5 mill. mot et antatt mål på kr. 36 mill. Det ble 
sendt inn 24 søknader til Norges forskningsråd på totalt kr. 146,6 mill. Av disse er 6
prosjekter innvilget med en total ramme på kr. 26,2 mill. Av søknadene til Forskningsrådet 
ble det sendt 11 søknader til FRIHUMSAM i FRIPRO-ordningen. Et forskerprosjekt, to 
prosjekter i kategorien unge forskertalenter og et mobilitetsstipend ble innvilget. En av 
søknadene til Forskningsrådet er en større søknad til infrastruktur-utlysingen som ikke er 
avgjort enda. I 2014 ble flertallet av søknader til Horizon 2020 sendt til ERC-ordningen. Det 
ble sendt fem Starting Grant søknader, en Consolidator Grant søknad og to Advanced Grant 
søknader i 2014. Av disse kom en Starting Grant søker og søkeren til Consolidator Grant til 
andre evalueringsrunde, men fikk dessverre ikke finansiering. Institutt for geografi og Institutt 
for økonomi er begge partnere i Horizon 2020 prosjekteter koordinert av andre europeiske 
universiteter. Fakultetet arbeider systematisk for å motivere søkere til ERC og til andre deler 
av Horizon 2020. For å stimulere til gode søknader til Forskningsrådet og Horizon 2020 gir 
fakultetet støtte til søknadsprosesser og koordineringsarbeid. Institutt for sammenliknende 
politikk har dedikert en vitenskapelig ansatt til å vurdere hvordan instituttet og forskerne kan 
posisjonere seg for Horizon 2020 prosjekter. Fakultetet vil fortsette arbeidet for å styrke 
eksternt finansiert forskningsaktivitet på områder som står sentralt i vår virksomhet. 

Oppfølging av fagevalueringer

Ved Institutt for geografi er anbefalingene fra fagevalueringen i 2013 i stor grad fulgt opp. 
Dette gjelder særlig oppfølgingen av PhD-studenter, iverksettelse av en nasjonal 
forskerskole i geografi, og institusjonsforankrede prosjekter. 
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Oppfølging av prioriteringer omtalt i forskningsmelding for 2014 og planer og 
prioriteringer for 2015  

Middelalderforskning har vært et satsingsområde ved Det humanistiske fakultet i flere år. 
Forskningsmiljøet er stort, tverrfaglig og går på tvers av fakultet, museet, institutter, 
forskergrupper og disipliner. Fagene middelalderhistorie, middelalderfilologi og 
middelalderarkeologi er blant de fremste i Norge og Norden, med omfattende internasjonale 
nettverk. Fakultetsledelsen vil i 2015 prioritere å samle og synliggjøre mangfoldet i 
middelalderforskningen ved UiB og fakultet skal i november 2015 arrangere en internasjonal 
middelalderkonferanse. I tillegg til konferansen skal det avholdes en rekke arrangementer 
som foredrag, omvisninger, byvandringer, konserter samt gis tilbud til skoleelever. 
Fakultetsledelsen vil gjennom tiltaket både videreutvikle forskningssatsingen og profilere den 
overfor et bredere publikum. 

Musikkterapimiljøet ved Griegakademiet (GA) formaliserte i 2014 en 8-årig samarbeidsavtale 
med Uni Research Helse om utvikling av Griegakademiets senter for musikkterapiforsking. 
Senteret ved GA fikk i 2014 tilslag på prosjektet «POLYFON: Vestnorsk nettverk for 
musikkterapiforsking og praksisutvikling» (2015-2019), finansiert av GC Rieber Fondene og 
gaveforsterkningsmidler. Prosjektet inkluderer 10 ulike partnere. I regi av samarbeidet med 
Uni Research Helse fikk miljøet også tilslag på prosjektmidler av Norges forskningsråd 
gjennom ordningen «Unge forskertalent» i FRIPRO. 

Prosjektprogrammet for kunstnerisk utviklingsarbeid (PKU) har bevilget 3.8 millioner til 
prosjektet «Wheels within wheels»: New approaches to interactions between performers and 
composers, som er et treårig kunstnerisk forskningsprosjekt. Prosjektet skal foregå ved 
Griegakademiet og skal utforske potensialet for nye uttrykksformer gjennom interaksjon 
mellom utøvere innen tidligmusikk-feltet og komponister. Prosjektet inkluderer 
Griegakademiets forskningsgrupper for hhv. tidligmusikk og komposisjon og knytter til seg 
førende komponister og utøvere ved GA og fra andre institusjoner nasjonalt og 
internasjonalt.  

Fakultetet fikk i 2014 ikke tildelt nye større forskningsprosjekter i konkurransen om frie midler 
fra NFR eller «fellesløftmidler». AHKR fikk imidlertid tilslag på ett postdoktorprosjekt 
igjennom FRIPRO i tillegg til at Forskersprosjektet Dwelling and Crossing: The sociocultural 
dynamics of religious spaces in Mumbai (Keul). finansiert gjennom SAMKUL startet opp  i 
2014. Fakultetet vil i 2015 arbeide for å forbedre tilslagsandelen, ved økt fokus på rutiner og 
kvalitetssikring av eksternfinansierte prosjektsøknader ved enhetene, bl.a. med 
informasjonsmøter, bruk av fagfellevurderinger og generelt gjennom forbedret administrativ 
støtte for søkere.  

Prioritert forskningssamarbeid med andre forskningsinstitusjoner samt samfunns- og 
næringsliv, lokalt, nasjonalt og internasjonalt 

Fagmiljøene ved Det humanistiske fakultet har lang tradisjon for og et omfattende samarbeid 
med andre forskningsinstitusjoner. I meldingene fra grunnenhetene fremgår det hvordan 
samarbeidet blir videreført og styrket ved de enkelte fagmiljøene, og hvordan det arbeides 
med å opprette nye og styrke eksisterende samarbeidskanaler. 

Arbeid for å styrke forskningsledelse, organisering og strategisk planlegging 

Enhetene ved fakultetet bruker medarbeidersamtalene og andre kanaler til aktivt å motivere 
forskere med særlig erfaring og kompetanse for å øve lederskap gjennom opprettelse og 
videreutvikling av forskergrupper og utvikling av større prosjekter. Flere enheter ved 
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fakultetet har nå sterk oppmerksomhet på utviklingstiltak for yngre forskere, blant annet 
gjennom bruk av mentorordninger. 

Tverrfaglige og flerfaglige initiativ og satsinger (pågående og planlagte) 

Det forskingsstrategiske hovedprinsipp ved HF er fortsatt at satsinger skal springe ut av 
kompetansen i fagmiljøene. Fakultetsledelsen har samtidig aktivt stimulert til økt satsing på 
og synliggjøring av middelalderforskningen. Fakultetet er tilbakeholdent med å lansere 
strategiske satsinger definert ovenfra og som ikke er forankret i eksisterende 
spisskompetanse i fagmiljøene, eller i miljø med potensial for utvikling. Fakultetet har 
implementert en budsjettmodell som innebærer at resultatmidlene til forskning er fordelt 
videre til grunnenhetene. Grunnenhetene har dermed et eget handlingsrom til å følge opp og 
støtte satsinger, prosjekt og søknader lokalt. Fakultetets faste stipendiathjemler er fordelt til 
grunnenhetene, og gir grunnenhetene stor frihet til og ansvar for planlegging av 
forskningsaktivitet. I 2015 har fakultetet avsatt forskningsstrategiske midler som miljøene kan 
søke på.  

Fakultet oppnådde 4 av totalt 13 innvilgete søknader i SAMKUL-utlysningen for utvikling av 
nye forskernettverk som vektlegger radikal tverrfaglighet. Nettverkene starter opp i 2015. 3 
av dem ligger ved SVT, og omhandler henholdsvis visualisering av klimaendringer, kulturelle 
forutsetninger for klimatilpasning, og spørsmål om personvern i forbindelse med smarte 
strømnett, og bruk av IKT i katastrofehåndtering. Nettverket ved IF skal utforske tverrfaglige 
perspektiver på aldring innen litteraturvitenskap, film- og medievitenskap, kulturhistorie, 
medisinsk historie, filosofi og kunsthistorie, psykologi, helsefag og humanistisk gerontologi. 
Fagmiljø ved SVT, AHKR og IF har gitt innspill til evalueringene av hovedsatsingsområdene 
marin forskning og utviklingsrelatert forskning ved UiB. LLE tok i 2014 i samråd med 
fakultets- og universitetsledelsen et initiativ for å lokalisere Språksamlingene og Norsk 
Ordbok til instituttet. Arbeidet med dette fortsetter i 2015. 

SKOK mottok i 2014 SPIRE-midler for å etablere et internasjonalt nettverk rundt tematikken 
Differentiated Citizenship. Bevilgningen ble brukt til å arrangere en workshop i Johannesburg 
(Witts University) i februar 2015 som en forlengelse av SKOK/IMER kurs ved Bergen 
Summer Research School 2014. Ansatte ved SKOK forsker på en rekke problemstillinger 
som knyttet til feltet Medical Humanities, og har nylig overtatt ansvaret for det nordiske 
nettverket «Gender, Body, Health» (etablert 2008). SKOK ønsker å styrke dette 
forskningsfeltet. I regi av FOFs strategiske satsing på politisk filosofi og sinnsfilosofi 
planlegges det tverrfaglige forskningsprosjekter innen miljøfilosofi på den ene siden og på 
forholdet mellom filosofisk forskning og nevrovitenskap på den andre siden. FOF har et aktivt 
samarbeid med Juridisk fakultet og ønsker å styrke dette. Tracks-prosjektet ved SVT fikk 
tildeling fra Klimaforsk i 2014, og fokuserer på hvordan tradisjonskunnskap og lokal 
kunnskap kan bidra til lokal tilpassing til klimaendringer i det nordøstlige Bangladesh. ReDig- 
prosjektet ved SVT med midler fra Biotek 2021 fokuserer på utviklingstrekk innen 
bioteknologi og nanoteknologi med fokus på forholdet mellom digitalisering og ansvarlighet. 

Tiltak som kan styrke publiseringen, særlig på nivå 2 

Sammenliknet med tilsvarende fakultet ved de øvrige breddeuniversitetene hadde fakultetet 
en markant økning i antall publikasjonspoeng i 2013, hele 20,6%. Andelen av nivå 
2‑publikasjonspoeng ved fakultetet (20 %) viste imidlertid en nedgang i forhold til 2011 og 
2012. LLE og GA er de eneste enhetene som kan vise til en økning i andel av nivå 
2‑‑publikasjonspoeng i forhold til 2012. Statistikken (Aksnes & Mikki 2014) viser at det er 
store årlige variasjoner i andel publikasjonspoeng på nivå 2 ved mange av enhetene. DBH-
tall for 2014 er ennå ikke klare. Grunnenhetene vektlegger publisering i poenggivende 
kanaler som kriterium for tildeling av småforskmidler, publiseringsstøtte og undervisningsfrie 
semester. Utover dette tar instituttledelsene publisering systematisk opp i 
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medarbeidersamtaler. GA innhenter rapporter fra ansatte innen kunstnerisk utviklingsarbeid 
(KU) i 2014. De ansatte ved GA rapporterer inn KU-prosjekter, inkludert konserter, 
plateutgivelser, komposisjoner og lignende. Det er bl.a. registrert flere CD-utgivelser og et 
stort antall konsertfremføringer, blant annet under Festspillene i Bergen og andre 
internasjonale festivaler. Dette er resultater som i hovedsak ikke registreres gjennom 
CRISTIN. 

Arbeid for mobilisering og økt deltakelse i Horizon 2020 og annen ekstern finansiert 
virksomhet 

Det humanistiske fakultet har mobilisert for søknader til ERC og sendte 3 søknader (1 StG 
og 2 AdG) til programmet i 2014. Der ble også mobilisert til Marie Curie ITN-programmet 
med 1 innsendt søknad som resultat. Alle instituttene ved fakultetet har tatt del i 
mobiliseringen og forståelsen for at H2020 er viktig for å få ekstra midler til forskning er 
økende i miljøene. Ledelsen ved fakultetet tar aktivt del i søknadsprosessene og 
mobiliseringsarbeidet, og fakultetet står som avsender av 5 søknader under de tematiske 
programmene. Ved fakultetet har særlig SVT, filosofi (Wittgensteinarkivet) og (data)lingvistikk 
vært aktive i arbeidet med H2020. Antall søknader sendt (9 i 2014), og under utarbeidelse, 
viser at søknadsaktiviteten overfor EU er økende ved Det humanistiske fakultet. 

SVT ønsker å påta seg en beredskapsfunksjon for hele UiB i forhold til ELSA (Ethical, Legal 
and Social Aspects of science and technology)/RRI (Responsible Research and Innovation). 
Forskningens samfunnsansvar, ELSA og RRI har blitt stadig viktigere forskningspolitiske 
prinsipper. SVT er allerede en sentral aktør i UiBs forskningsbaserte beredskap på dette 
feltet, men ønsker en ytterligere satsing som kan tjene undervisningsbehov, forskningsbehov 
og behov for institusjonell utvikling knyttet til ansvarlig forskning og innovasjon ved UiB. 
Denne typen kompetanse vil i større grad bli etterspurt i og med at H2020, og også NFR, 
gjør RRI til et obligatorisk tversgående prinsipp. Prosjekter som ikke besitter denne typen 
kompetanse vil derfor kunne ekskluderes fra deltakelse i H2020 og store NFR-programmer. 

Oppfølging av fagevalueringer fra 2013 

Det ble ikke gjennomført fagevalueringer ved fakultetet i 2013. 
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1. Oppfølgingav prioriteringer omtalt i forskningsmeldingenfor 2013– og planer og prioriteringer for 2015
I fjoråretsmeldingvar to områdertrukket frem somsærligviktige:

- Rekrutteringtil fastevitenskapeligestillinger.På det sisteåret er denfastevitenskapeligestabenstyrket
medseksstillinger,fra 41til 46.30avdisseer professorer.Detarbeidesmedå økebasisbevilgningenslikat
denjevneoppbyggingenavdenvitenskapeligestabenkanfortsette.

- Fagligsatsing.I fakultetetsstrategiplanfor 2011-2015er det fagområdenestrafferett-ogstraffeprosess,
konkurranse-ogmarkedsrettogformuerettsomskalprioriteresfor et langsiktigløft. Deto førstehar fått
det planlagteløftet, mensdet fortsatt er enutfordringårekrutteretil formuerett.Arbeidetfortsetter i 2015,
mendennyestrategiplanenfor nesteperiodevi svare påhvilkeprioriteringersomskalgjøresfra ogmed
2016.

I 2015er det søkelyspåå øketilfangetaveksternfinansiertforskningsaktivitetvedfakultetet.Detsettesinn økte
administrativeressurserpådette områdetfor å være medå bidratil denneprioriteringen.

Ellersvisestil tekstenunderpunktenenedenfor.

2. Prioritert forskningssamarbeidmed andre forskningsinstitusjonersamtsamfunns-ognæringsliv- lokalt,
nasjonalog internasjonalt

Ettavdeprioriterte forskningssamarbeidenelokalt er Senterfor konkurransepolitikk(BECCLE– Bergen
Centerfor CompetitionLawandEconomics).Senteret er et samarbeidmedInstitutt for samfunnsøkonomi, NHHog
Detjuridiskefakultet,medtette fagligekontaktertil Konkurransetilsynet,SNF,CMIogUiO.Sentereter samlokalisert
medfakultetetoghar jevnlige,tverrfagligeseminarer.

I løpetav2014hardet ogsåværtmøteaktiviteti det såkalte«BankjuridiskForum»,enarenader jurister fra bank-og
finansnæringenogfra formuerettsmiljøetvedfakultetet møtesfor å holdehverandrefagligoppdatert.

I strafferettsmiljøeter samfunns-ognæringslivsforskningviet en tydeligplassi det tverrfagligeprosjektet
«Strafferettssystemetsfunksjonalitet».Herinngårsamarbeidmedsentraleaktøreri strafferettspleien, som
representanterfra Riksadvokaten,Justis-ogberedskapsdepartementetogkriminalomsorgen.

Internasjonalthar fakultetethatt særligsøkelyspå Russland,KinaogNord-Amerika.I 2014bledet arrangert
delegasjonsreiserbådetil KinaogNord-Amerikafor å styrkeogutvikleforskningssamarbeidet.Gjennomden
målbevisstesatsingenpåsamarbeidmedutvalgtekinesiskejuridiskefakulteter,hardet værtenøkt aktivitet både
nårdet gjelderstudentutvekslingogforskningssamarbeid.Fakultetetgjennomførervåren2015endelegasjonsreise
til Indiamedtankepåå etablereet forsknings-ogundervisningssamarbeid.

Gjennomeksternfinansierteprosjekterpågårdet samarbeidmedflere forskningsinstitusjoneri NordenogEuropa,i
tilleggtil Nepal,RusslandogTanzania.

3. Arbeid for å styrke forskningsledelse,organisering og strategiskplanlegging
Forskergruppenespillerensentralrolle i fagmiljøenevedfakultetet.Yngreforskereogstudentersomskriver

stormaster,integreresaktivt i forskergruppene.I 2014økteantallforskergruppervedfakultetet fra 12til 13.Det
sistetilfangetvarforskergruppenfor sivilprosess. Forskergruppener denførstei sitt slagi Norge,ogstyrker
fakultetetsomet avdesterkeste,juridiskeforskningsmiljøenei NorgeogNorden.I 2013bledet innført enordning
medpersonligedriftsmidlertil forskergruppelederne.Denneordningenfortsetter i 2015.Ordningenmedvit.ass.-
ressurserpå30timer til hverenkeltforskergruppe, blir ogsåvidereførti 2015.I retningslinjerfor forskergruppenefra
2013,skalforskergruppenevalueresi 2017.Innenfor fakultetetsstrategiperiode(2012-2015)hardet vært et målå
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utvikleforsknings-ogundervisningsteam,der forskergruppennødvendigvismåspilleenviktigrolle.Slike teamer
ikkefulgt oppi 2014,ogdet er hellerikkeplanerfor dette i 2015.I fakultetetsarbeidmednystrategi,mådet
vurderesomdette måletskalvidereføres.I 2012ble det gjennomførtet forskerlederutviklingsprogrampå
fakultetet,medsærligfokuspåforskergruppelederrollen.Detvil værenaturligå vurdereforskergruppelederrollen
somendelavfakultetetsarbeidmednystrategi.

4. Tverrfagligeog flerfaglige initiativ og satsinger (pågåendeog planlagte)
I sammenhengmedSenterfor konkurransepolitikk(BECCLE)ogsatsingsområdenekonkurranse-og

markedsrettogformuerett, inngårdet samarbeidmedulikeøkonomiskefag.Viderehar fakultetetet tverrfaglig
samarbeidsprosjektmedDetpsykologiskefakultet innenkonfliktmekling.SammenmedDetpsykologiskefakultet er
det ogsåplaneromå etablereenmøtearenai 2015for masterstudentersomskriverom nærliggendetemautfra
juridiskeellerpsykologiskeinnfallsvinkler(eks: kriminelllavalderogutviklingspsykologi).Fakultetet bidraraktivt i
forbindelsemedHøyesterettsjubileeti 2015gjennomenrekkeflerfagligearrangementoger godtrepresentert i
jubileumskomiteen.Deter igangsattet ambisiøstprosjektsammenmedNasjonalbiblioteketogHumanistisk fakultet
for å forskepåLandslovenav1274frem mot 750-årsjubileet i 2024.Flereavdeeksternfinansierteprosjektenehar
ogsåsamarbeidmedsamfunnsvitenskapeligefag,biologiogmedisin.

5. Tiltak somkan styrke publiseringen,særligpå nivå II
I 2014avsluttetfakultetetet flerårigadministrativt Forskningsrådsfinansiertprosjektsomhaddesomformål

å styrkeinternasjonalpublisering.Gjennomarbeidet meddette prosjekteter det byggetoppadministrative
støttefunksjonerfor åstyrkeomfangetavinternasjonalpublisering,ogdermedogsåpubliseringpånivå II.De
viktigstestøttefunksjoneneer språkligoppfølging/språkvask/språkkurs,systematiseringoganbefalingav
internasjonalepubliseringskanaler,seminarerominternasjonalpublisering,tilretteleggingfor openaccess-
publisering,oggodinformasjonom publiseringpåen egennettside.Detblesattnyrekordfor publiseringspoengi
2013(telt i 2013)med109poeng.AndelenpånivåII vardogfor lavtmed6 %,mentendensenserut til åvære
positivbådefor nivåII ogpubliseringpåikke-skandinaviskespråki 2014.Deter genereltblitt enøkt bevissthetrundt
publiseringblant fakultetetsvitenskapeligeansatte.

6. Kort omtale av arbeid for mobiliseringog økt deltakelsei Horizon2020og anneneksternfinansiert
virksomhet

Fakultetetjobbersystematiskmedtankepåådeltasompartneri minstett prosjektknyttet til
samfunnsutfordringeneunderH2020.Sannsynligvisvil ikkedette væreaktuelt før tidligsti 2016. Sentrale
samfunnstemaer samfunnssikkerhetogrisikoogmarin forskning.Samtidigjobbesdet systematiskmedtankepåå
fremmedenERC-søknadi 2016.Nårdet gjelderanneneksternfinansiertvirksomhet,pågårdet et planmessigarbeid
medåøkeprosjektporteføljen,primærtmedmidlerfra Norgesforskningsråd(forskningpådemokrati,marin
forskning,helseforskning,samfunnssikkerhet,migrasjon,samtfri prosjektstøtte).Viderevil fakultetet søkeBergens
forskningsstiftelse(rekrutteringsprogrammet)i 2015 ommidler til et forskningsprosjektinnenpåtalerett. Det
arbeidesmedenSFF-søknadrettet mot utviklingavrettsligeinstitusjonerfor bærekraftigutnyttingog forvaltningav
naturressurserogmiljø,medsærligvektpåmarineressurser.Fakulteteter medsompartneri en NordForsk-søknad
om et nytt «NordicCentreof Excellencein ArcticResearch»,koordinertavGeofysiskinstitutt vedUiB.

7. Oppfølgingav fagevalueringerfra 2013
Densistefagevalueringenavrettsvitenskapvari 2009.
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Forskningsmelding 2014 – Det medisinsk-odontologiske fakultet

Fakultetet har i 2014 vedtatt rullering av strategiplan og utarbeidet nye handlingsplaner for perioden 
2014-2016 som ledd i oppfølging av vedtatt forskningsstrategi. Prioriterte områder er økt antall og 
kvalitet på søknader til eksterne finaniseringskilder, satsing på forskningsinfrastruktur, strategisk 
rekruttering, internasjonalt samarbeid og kvalitet i publisering. Det er videre gjennomført tiltak for 
økt kvaliteten i forskerutdanningen, med utvidet veilederopplæring og gjennomgang av kurs-
porteføljen. Fakultetet har videre arbeidet med interne rutiner for prosjekter som behandler 
personopplysninger.

1. Oppfølging av prioriteringer omtalt i forskningsmeldingen for 2013 og planer og prioriteringer

for 2015

I 2014 har fakultetet fortsatt arbeidet med å stimulere og motivere til søknadsskriving for å øke 
ekstern finansiering. Fakultetet har hatt godt tilslag bl.a. i utlysninger i Horizon2020 og NFRs 
utlysning FRIPRO, med tilslag for unge forskertalenter, forskningsprosjekter og mobilitetsstipend. 

Fakultetet hadde i 2014 en gjennomgang av intern ordning med resultatbasert omfordeling (RBO). 
Etter utredning av en arbeidsgruppe og drøftinger i dekanens ledergruppe med instituttlederne, 
vedtok styret at eksisterende RBO-modell for forskning til instituttene ikke videreføres og at 
resultater i stedet følges opp gjennom strategisk basert bruk av egenandeler og insentiver.

Fakultetets satsing på forskningsinfrastruktur fortsetter. Nasjonal forskningsinfrastruktur for helse-
registerforskning finansiert av NFR er etablert med base ved Institutt for global helse og samfunns-
medisin. Prosjektet samordnes med fakultetets kjernefasilitet for biostatistikk og dataanalyse og vil 
utvikle bedre dokumentasjon, sikker behandling og analyse av medisinske registerdata. Behov i 
retning av genetikk kan dekkes og samarbeid med infrastrukturen ELIXIR og Biobank Norge utvikles.

Fakultetet er i gang med å etablere en utprøvingsenhet for friske frivillige, i samarbeid med Helse 
Bergen. Enheten kan bl.a. støtte opp om forskning på ernæring, vaksineutvikling og 
legemiddelutprøving. Fakultetet vil organisere enheten som en kjernefasilitet.

Fakultetet har i 2014 arbeidet med fakultetsinterne retningslinjer for oppfølging av UiBs kvalitets-
system og behandling av personopplysninger i forskning. Det vil bli etablert instituttvise prosjekt-
databaser for prosjekter med UiB som forskningsansvarlig institusjon. Fakultetet anser dette som et 
forberedende arbeid for innlegging av alle aktuelle prosjekter i en forskerserverløsning når UiB har
denne er på plass.

Som ledd i fakultetets langsiktige arbeid for å styrke forskning, utdanning, innovasjon og inkubator-
virksomhet er det sammen med universitetsledelsen, flere fakulteter og eksterne samarbeids-
partnere startet et arbeid for å etablere en «helseklynge» på Årstadvollen.

2. Prioritert forskningssamarbeid med andre forskningsinstitusjoner samt samfunns- og
næringsliv - lokalt, nasjonalt og internasjonalt 
Deltakelse i forskningsprogram med internasjonale, nasjonale og lokale samarbeidspartnere 
prioriteres og styrkes gjennom gode fellessøknader, der fakultetet bidrar med egenandeler og 
forskningsrådgivning. Internasjonalt samarbeid har særlig fokus, både gjennom partnersamarbeid i 
prosjekter og stimulering til økt mobilitet. Samarbeid om felles infrastruktur, nasjonalt og lokalt, 
bidrar også til økt forskningssamarbeid, og her er andre fakulteter ved UiB, helseforetak og 
Folkehelseinstituttet særlig viktige.
Fakultetet har særlig strategisk fokus på å stimulere tverrfaglige satsinger og interdisiplinært 
samarbeid. Her står fakultetets ulike sentre (se pkt. 4) sentralt, sammen med bl.a. samarbeidet med 
Bergens forskningsstiftelse. Bruken av ordningen med nærings-phd er økt i 2014, og det samme er 
arbeidet med styrking av samarbeidet med næringslivet, Bergen Teknologiverføring (BTO) o.a.
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3. Arbeid for å styrke forskningsledelse, organisering og strategisk planlegging 

Instituttene har arbeidet med reorganisering av forskningsgrupper for å styrke forskning og 
forskningsledelse og for å legge til rette for økt samarbeid på tvers av institutter. Flere institutter har 
prioritert lederopplæring, og har jevnlige samlinger som faculty lunch og strategiske ledersamlinger 
for videreutvikling av fremragende forskere, veiledere og forskningsledere. Opplæring av forsknings-
veiledere vil bli styrket, og det arbeides med en obligatorisk opplæringsdel for alle veiledere. 
Fakultetet ønsker også å ta i bruk muligheten til innstegsstillinger som det nå er lagt til rette for.

Fakultetet har i 2014 gjennomført kommunikasjonskurs for yngre forskere. Kurset skal gjøre unge 
lovende forskere bedre rustet til å formidle sin forskning til et bredere publikum, og en rekke saker er 
allerede presentert i lokale og riksdekkende media. Kurset videreføres i 2015, da det også vil bli tatt 
opp et nytt kull i fakultetets program for yngre forskningsledere (YFL).

4. Tverrfaglige og flerfaglige initiativ og satsinger (pågående og planlagte)

Alle institutter deltar i tverrfaglige satsinger, og i 2014 er SFF-ene CISMAC, CCBIO og NORMENT
kommet over i driftsfase. Blant de andre satsingene i denne kategorien er Senter for internasjonal 
helse, fakultets Jebsen-sentre, ERC-prosjekt, Senter for alders- og sykehjemsmedisin og MedViz. I 
2014 startet også arbeidet med å etablere et senter for ernæring.

Fakultetets kjernefasiliteter innen proteomikk, mikroskopi, genomikk, metabolomikk, flow cytometri, 
biostatistikk og dataanalyse, samt dyreavdelingen betjener samtlige forskere ved eget fakultetet og 
samarbeidende miljøer. I 2014 startet også arbeid med å etablere et eget kompetansemiljø innen 
bioinformatikk i grenseflaten med Mat.Nat.-fakultetet og Helse Bergen, samt et utredningsarbeid om 
biobanksamarbeid med Helse Bergen. Det arbeides også videre med etablering og finansering av 
Senter for tverrprofesjonell samarbeidslæring.

5. Tiltak som kan styrke publiseringen, særlig på nivå II 

Flere institutter synliggjør sine publikasjoner fortløpende i nyhetsbrevene, og noen institutter tildeler 
driftsmidler basert på bl.a. forskernes publisering og premierer nivå II-publiseringer. Flere institutter 
lager oversikt over publiseringsaktiviteten fordelt på forskningsgrupper, og publisering inngår i bl.a. 
medarbeidersamtaler. Fakultetet deler ut priser hvert år – bl.a. for beste publikasjon.  
Internasjonalt, interdisiplinært samarbeid og sampublisering med forfattere fra ulike disipliner og 
miljøer vil styrke publiseringen, og fakultetets økte satsing på postdoktorstillinger forventes på sikt å 
bidra til økt publisering på nivå II. 

6. Kort omtale av arbeid for mobilisering og økt deltakelse i Horizon2020 og annen ekstern 
finansiert virksomhet

Fakultetet arbeider strategisk for økt ekstern finansiering ved å stimulere og motivere til søknads-
skriving. Informasjon om utlysninger er tilrettelagt og gjort kjent i instituttenes informasjonsbrev, og 
arbeidet med å utvikle gode prosesser og rutiner rundt søknadsstøtten er videreført med fakultetets 
forskningsrådgivere som gir forskerne direkte søknadsveiledning.

Fakultetet har hatt betydelig økt søknadsaktivitet og gode tilslag i utlysninger i Horizon2020 og vil
fortsatt satse på god søknadsstøtte, med prioritering av finansieringskilder som EU, større NFR-
utlysninger, NHI m.fl. Insentivordningen for EU-forskning videreføres med noen endringer i forhold til 
UiBs ordning. Det vurderes også andre måter å stimulere økt antall og kvalitetsmessig bedre 
søknader som gir økt uttelling av eksterne midler. Fakultetet vil i 2015 arbeide aktivt for å stimulere 
nye søknadsmiljøer som ønsker å søke ved årets SFF-utlysning, ERC-søknader og andre utlysninger i 
Horizon2020.

7. Oppfølging av fagevalueringer fra 2013

Det er ikke vært noen fagevalueringer i 2013 for våre fagområder. 
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1. Innledning

Fakultetet har særskilt ansvar for aktiviteter som går på tvers av institutter og sentre og for 

fellesfunksjoner som støtter den faglige aktiviteten. Instituttene tildeles rammebudsjetter, og faglig 

prioritering og ressursallokering skjer i hovedsak ved det enkelte institutt. Instituttenes meldinger 

finnes i ePhorte, sak 2015/1086. Det avsettes forskningsstrategiske midler på fakultetet til 

egenandeler og satsingsområder, vanligst i form av stipendiat- og postdoktortildelinger. Det avsettes

også midler til kjønnsbalansetiltak. Forskningen er basert på sterke fagmiljø som igjen legger 

grunnlag for en rekke tematiske fagområder. Nyvinninger innen naturvitenskap fordrer i økende grad 

beregninger, simuleringer og utvikling av ny teknologi. Denne konvergensen krever god balanse og 

styrke på teknologisiden for å kunne delta i den internasjonale forskningsfronten innen våre fag. 

2. Oppfølging	av	prioriteringer	fra forskningsmeldingen	for	2013 og	planer	for	2015

Fakultetet fikk tildelt SFF-en Birkelandsenteret i 2013. I 2015 vil arbeid med nye SFF søknader stå 

sentralt, og vi har identifisert 12 potensielle søkermiljø. I 2013 fikk vi tildelt viktig infrastruktur fra 

Forskningsrådet og i 2014 har vi sendt inn fire nye søknader om nasjonal infrastruktur. Fakultetets 

overordnede profilområder er marin, klima og energi. Disse er tett knyttet til de globale 

samfunnsutfordringene, gir fakultetet identitet og skal videreutvikles og profileres tydelig. Alle har 

omfattende ekstern finansiering (BOA) i dag, med potensiale for ytterligere vekst. Dette er områder 

som har betydelig vekstpotensial også utover fakultetets grenser. 

3. Prioritert	forskningssamarbeid	med	andre	institusjoner samt	samfunns- og

næringsliv

Innen alle profilområdene eksisterer det konkrete planer om styrket samarbeid i regionen, og 

implementering av klyngesamarbeid vil ha høy prioritert. På det marine område har vi god 

forutsetning for styrket samarbeid med de mange og sterke marine miljøene i regionen. Innen klima 

er det et tett og godt samarbeid i regionen, som har lagt grunnlag for et klimaforskningsmiljø i 

verdensklasse. Senter for klimadynamikk er nå organisert som Bjerknessenteret for klimaforskning. 

Klimaforskningen har stor prosjektaktivitet, også i polare områder. Innen energi er det etablert et 

samarbeid, blant annet gjennom Science City Bergen, om tiltak for å styrke forskning, utdanning, 

nyskaping og teknologiutvikling. Samarbeidet er av stor strategisk betydning for fakultetet, og vi vil 

arbeide for realisering av planene om å bygge et energi- og teknologibygg (Entek-bygget) med 

laboratorier, inkubatorfasiliteter og møteplasser. UiB har i dag avtaler med Statoil (Akademiaavtalen) 

og BKK som bidrar til å realisere aktiviteter og prosjekter innen hele bredden av vår energiforskning.

Fakultetet arbeider for tettere samhandling med instituttsektoren innen profilområdene, og 

etablering av Hjortsenteret (marin økosystemdynamikk) i 2014 (UiB, HI, Nansensenteret og Uni 

Research), er et ledd i dette. Ytterligere to sentre er under utvikling, Hav og helse (UiB, HI og NIFES) 

og Bærekraftig havbruk (UiB og HI). Videreutvikling av infrastruktur som forskningsfartøy,

feltstasjoner og laboratorier sammen med samarbeidspartnere er avgjørende for Bergen som marin 

forskningsby. Fakultetet arbeider for samlokalisering av flere marine miljøer på Marineholmen.

Fakultetet ser behov for målrettet arbeid med større søknader som SFF, SFI og FME. Vi har utarbeidet

en FME-skisse i 2015 og er partner i ytterligere fire. Vi er medlem av NCE Maritime CleanTech, en 

klynge som var pådriver for en av SFI søknadene, og som også deltar i en av FME-søknadene vi er 

partner i. Lakselus-SFI-en og The Seafood Innovation Cluster bidrar til kontakt mot næringslivet, 

sammen med fakultetets øvrige SFI- og FME-sentre. Innovasjon blir stadig viktigere i forskningen.

Samarbeidspartnerne og BTO vil være viktige for å utnytte innovasjonspotensialet.
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Fakultetet har god dialog med MOF om felles prioriteringer for infrastruktur og samarbeid. Etablering 

av et partikkelterapisenter ved HUS vil være et viktig bidrag til dette samarbeidet. Livsvitenskap er et 

område der fakultetene har særlig samarbeid og etablering av NMR plattformen vil, sammen med 

CBU, bidra til ytterligere å styrke dette. CBU har også en viktig rolle som nasjonal node for ELIXIR. 

4. Arbeid	for	å	styrke	forskningsledelse, organisering	og	strategisk	planlegging

Fakultetet arbeider med en ny strategisk plan for 2016-2022. Vi gjennomfører årlig systematiske

strategisamlinger for samkjøring mellom blant annet fakultetsstyret og fakultetets ledergruppe. Vi 

arrangerer i 2015 for tredje år på rad et utviklingsprogram for forskningsledere, som ledd i styrket 

forskningsledelse, kulturbygging og økt kontakt på tvers av disiplinene. Fakultetet har som mål å øke 

BOA for å realisere faglige strategier. Vi har gjennomgått våre administrative funksjoner, og skal

sentralisere personaladministrasjonen. Målet er å frigjøre kapasitet til blant annet å styrke den 

forskningsadministrative støtten, prosjektøkonomistøtten, i tillegg til kommunikasjon og formidling. 

5. Tverrfaglige	og	flerfaglige	initiativ	og	satsinger

I tillegg til profilområdene marin. klima og energi har fakultetet følgende satsingsområder: 

bioinformatikk, molekylær livsvitenskap, nanovitenskap, IKT, medisinsk teknologi og didaktikk. Innen 

marin bioprospektering ser vi gryende tverrfaglig prosjektsamarbeid, blant annet gjennom SFF-en

Senter for geobiologi (CGB). CGB har omfattende dypmarin aktivitet, kompetanse og infrastruktur. 

Denne blir sikret videreført gjennom det etablerte Senter for dypmarin forskning. Fakultetet skal

utforme en tydelig teknologistrategi, inkludert IKT. Fakultetet og Institutt for informatikk 

samarbeider med Simula Research Laboratory om datasikkerhet og har etablert simula@uib. EnTek-

bygget vil spille en nøkkelrolle for teknologiutvikling, ikke bare for fakultetet, men for hele regionen.

Fakultetet forventer også et stadig tettere samarbeid med Høgskolen i Bergen innen MNT-fagene.

6. Tiltak	som	kan	styrke	publiseringen,	særlig	på	nivå	II

Vi viderefører resultatmodellen fra fakultetet videre til instituttene, noe som er ment å stimulere til 

oppmerksomhet om bl.a. publisering. Utover dette har vi ingen særskilte tiltak på fakultetsnivå. 

7. Arbeid	for	mobilisering	og	økt	deltakelse	i	Horisont	2020	og	annen	ekstern

finansiert	virksomhet

Fakultetet vil ha fokus på å øke BOA i årene framover, og det er et mål å øke EU-andelen. De senere 

år har BOA ligget på oppunder 40 % av samlet aktivitet. Fakultetet har en seniorrådgiver, og lønner i 

tillegg en forskningsrådgiver ved FA. Disse har dannet kjernen i et nettverk for 

forskningsadministratorer ved fakultetet/instituttene. Målet er at nettverket skal kunne støtte også 

de instituttene som ikke har egne forskningsadministrative ressurser. Her forventer vi imidlertid 

endringer som resultat av UiBs OU-prosjekt. Det er avholdt informasjonsmøter om Horisont 2020 ved 

alle instituttene og i tillegg har UiB sin task force for Horisont 2020 gitt god bistand til 

mobiliseringsarbeidet. Fakultetet har fokus på deltakelse i europeiske forsknings- og 

teknologinettverk og ble i 2014 bl.a. medlem i EERA Joint Program innen geotermi. 

8. Oppfølging	av	fagevalueringer	fra	2013

I fakultetets nåværende strategiplan blir eksterne evalueringer trukket fram som viktige for å 

synliggjøre styrker og svakheter og som et viktig strategisk virkemiddel for å styrke 

forskningskvaliteten. 
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Oppfølging av forskningsmeldingen for 2013 og planer og prioriteringer for 2015

Fakultetets strategiplan for perioden 2011 – 2015 har vært førende for arbeidet i 2014. 

Strategiplanen legger til grunn at fakultetet skal stimulere fagmiljøene til grunnleggende 

nysgjerrighetsdrevet forskning og videreutvikling av de fagdisipliner som er representert ved 

fakultetet. Fakultetets forskningsområder er basal forskning innen psykologi og pedagogikk, samt 

anvendt forskning innenfor helse, arbeidsliv, utdanning/læring og utviklingsrelaterte områder. 

Fakultetet ønsker å gi fremragende forskningsmiljøer gode vilkår og samtidig stimulere ny forskning 

som bidrar til kunnskap av høy internasjonal kvalitet. I tråd med prioriteringer som ble skissert i 

forskingsmeldingen fra 2013, har fagmiljøene/instituttene fremdeles et sterkt fokus på å søke 

eksterne forskningsmidler, styrke internasjonal publisering og rekruttere fast vitenskapelige ansatte. 

Fakultetet har gjennom 2014 fortsatt å stimulere til søknadsaktivitet og tverrfaglig samarbeid. Det 

nasjonale programmet for yngre forskningsledere som er initiert av og koordineres fra vårt fakultet

er en viktig del av vår langsiktige satsning på kvalitet i forskning.

Vi har et ønske om å styrke forskningsaktiviteten gjennom økt bruk av vår forskningsinfrastruktur. 

Det er særlig to av våre institutter som gjennom flere år har utviklet prosjekter med basis i 

høyteknologisk laboratorieutstyr. I 2014 ble det fra disse miljøene sendt en større nasjonal søknad til 

NFR om forskningsinfrastruktur til søvnforskning. I tillegg har vi i meldingsåret også etablert et 

interaksjonslaboratorium innenfor psykoterapiforskning. Fakultetet vil støtte opp under tiltak som 

bidrar til at forskningsmiljø utfordres og styrkes gjennom samarbeid på tvers av fag og disipliner. 

Dette er grunnlaget for at vi i samarbeid med Det medisinsk-odontologiske fakultet har vært med å 

initiere forslaget om å samle helsefaglige miljøer og i samarbeid med helseregionen og andre 

aktører utvikle et ledende miljø for helsefaglig forskning og undervisning på Årstadvollen.

Fakultetet vil søke å tilrettelegge for at slike muligheter for tverrfaglig gevinst utnyttes enda 

bedre, både i forskning og undervisning.

Prioritert forskningssamarbeid med andre forskningsinstitusjoner samt samfunns- og næringsliv –

lokalt, nasjonalt og internasjonalt

Det psykologiske fakultet har omfattende og langvarig samarbeid med andre fakulteter ved UiB, 

samfunns- og næringsliv i regionen, samt andre universiteter, høyskoler og forskningsinstitutter både

nasjonalt og internasjonalt. Vi ser det som viktig å styrke arbeidet med forskningsbasert innovasjon 

og ønsker derfor å utvikle samarbeidet med Bergen Teknologioverføring (BTO). Våre fagmiljø driver i 

dag forskning med relevans for klinikk, forbyggende arbeid, skole og næringsliv. 

Fakultetet har i løpet av 2014 utarbeidet overordnede samarbeidsavtaler med alle helseforetakene i 

Helse Vest. Dette gjelder psykiatridivisjonene og innen rusmedisin. Flere av våre forskningsmiljø har 

også samarbeid forankret i intensjonsavtaler med flere tilgrensende helseinstitusjoner (stiftelser). 

Avtalene er blant annet knyttet til videreføring av dobbelkompetanseprosjektet og til 

forskningssamarbeid mellom ansatte i helseinstitusjon og fakultetets ansatte. Fakultetet har bygget 

opp kompetanse innenfor samfunnssikkerhet og maritim forskning med vekt på Bergen og 

Vestlandet som maritimt tyngdepunkt. Vi har forskningskompetanse og prosjekter innenfor 

transportsikkerhet, risikostyring, ledelse og krisehåndtering. NFRs fagevaluering av marin forskning 

omfattet også fakultetets fagområder knyttet til maritim forskning. Våre fagområder blir omtalt som 
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en del av UiB sine mindre og mer mangfoldige satsninger sammenlignet med de store MN miljøene 

på klima, biologi og marin forskning. Vi blir også beskrevet som et miljø som har lykkes godt på 

egenhånd uten å være inkludert i en helhetlig satsning fra UiB sin side. Fakultetets forskningsmiljø 

innenfor utviklingsrelatert forskning får på samme måte positiv omtale i den eksterne 

evalueringsrapporten av utviklingsrelatert forskning. Forskningsmiljøene innenfor utviklingsrelatert 

og maritim forskning vil være relevante for strategiske tildelinger knyttet til UiB sin fremtidige 

utvikling av disse satsningsområdene. Videre har fakultetet forskningsprosjekter knyttet til høyskoler 

innenfor temaet skole- og utdanning. Fakultetet viderefører flere EU prosjekter og utviklingsrelatert 

forskning. Det er ønskelig å etablere flere samarbeidsarenaer internasjonalt og gjennom NORHED-

programmet. Dette er spesielt aktuelt når fakultetet utvikler et nytt internasjonalt masterprogram

helse og utvikling.

Arbeid for å styrke forskningsledelse, organisering og strategisk planlegging

Ved instituttene er temabaserte forskningsgrupper et viktig virkemiddel for faglig utvikling. I 2014 

fokuserte fakultetet på strategisk forskningsledelse ved å stimulere til fortsatt utvikling av nye 

forskningssatsinger og ved å legge til rette for at yngre forskningsledere får anvendbar kunnskap til å 

videreutvikle rollen som forskningsleder. I denne sammenheng har Det psykologiske fakultet ved UiB 

og psykologimiljøene ved Universitetet i Tromsø, NTNU og Universitetet i Oslo videreført 

samarbeidsprosjektet om lederutviklingsprogrammet for yngre forskningsledere. Programmet er nå 

inne i sin andre periode der deltakerne blant annet forplikter seg til å sende søknad om eksterne 

midler gjennom å delta på dette programmet. Tema for samlingene er forskningsledelse, ekstern 

finansiering, veiledning og infrastruktur/nettverk, formidling og forskningsstrategi.

Tverrfaglige og flerfaglige initiativ og satsninger (pågående og planlagte)

Fakultetet viderefører regionalt samarbeid, den nasjonale satsingen på rusmiddelforskning og 

satsinger innenfor UiBs sentrale innsatsområder. Vi har tildelt såkornmidler til et bredt representert 

fagmiljø som arbeider med rus- og avhengighetsforskning i samarbeid med Helse Bergen og 

Bergenklinikkene. Fakultetet er også involvert i flere tverrfaglige samarbeidsprosjekter som er 

forankret i Uni Research. En høyt prioritert oppgave i fakultetet er tverrfakultære satsinger innenfor 

utviklingsforskning, marin/maritim forskning, miljørelatert forskning, rus og psykisk helse samt 

forebyggende helsearbeid. I tillegg følger vi opp fellessatsinger med jus knyttet til barnevern, 

konfliktmegling, og retts- og fengselspsykologi. Videre er det viktig for fakultetet å følge opp tidligere 

samarbeid med MOF innenfor grunnforskning innenfor nevro- og naturvitenskap (MNT-satsning) der 

fakultetet over mange år har hatt sterke forskningsmiljøer (ERC,SFF). 

Det psykologiske fakultet har over flere år bygget opp en omfattende laboratorievirksomhet knyttet 

opp mot hjerneavbildning, søvnregistrering og sosialpsykologiske eksperimenter. I 2014 har det vært 

gjort enkelte investeringer på utstyrssiden – spesielt knyttet til fakultetets søvnlaboratorium og 

psykoterapiforskning. Klima- og miljøforskning ved UiB kan utvikles gjennom tverrfakultært 

samarbeid, og fakultetet ønsker å samarbeide innenfor felt særlig knyttet til forbrukeratferd og 

miljøvalg, klima og miljø i skole og opplæring.
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Forskningsmelding for 2014 – Det psykologiske fakultet

Tiltak som kan styrke publiseringen, særlig på nivå II

Fakultetets publikasjonsaktivitet har hatt en betydelig vekst i løpet av perioden 2005 til 2012 (61 %) 

og trenden de to siste årene viser at vi har lagt oss på et stabilt publiseringsnivå på rundt 190 

publikasjonspoeng. I perioden 2011-2012 var fakultetets forskere blant de mest produktive ved UiB 

med 1,17 publiseringspoeng pr ansatt. Når det gjelder UiBs avsetning til publisering i Open Access-

tidsskrifter har vårt fakultet fått innvilget støtte til 42 artikler i 2014. Dette er ca. 20 prosent av en 

total tildeling (antall artikler) fra UiB sentralt. Vi ser disse midlene som et viktig virkemiddel for å øke 

rekkevidde og distribusjon av forskningsresultater fra UiB.

Kort omtale av arbeid for mobilisering og økt deltakelse i Horizon 2020 og annen eksternfinansiert 

virksomhet

Store deler av fakultetets forskning baserer seg på ekstern finansiering. Det er en prioritert oppgave 

å øke andelen prosjekter som mottar finansiering fra NFR, regionale helseforetak og midler fra 

regionale forskningsstiftelser, private og offentlige kilder. To av våre institutter (IBMP og HEMIL) har 

lang erfaring med EU prosjekter og fakultetet har full prioritet på å øke omfanget av EU-finansiering. 

Fakultetet har i årets budsjett avsatt forskningsstrategiske midler for å stimulere fagmiljøene til å 

søke ekstern finansiering, både fra nasjonale og internasjonale finansieringskilder. 

I 2014 sendte Det psykologiske fakultet 45 søknader om til sammen 245 millioner kroner til eksterne 

finansieringskilder. Det arbeides med å bedre tilslaget som i 2014 var ca. 6,7 % (av antall søknader). 

Støtte til forskningsmiljøenes arbeid med å søke eksterne forskningsmidler vil være en prioritert 

oppgave for fakultetet også i 2015.

Oppfølging av fagevalueringen fra 2013

Ingen av våre fagområder har vært evaluert i 2013.
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Forskningsmelding 
 
Innledning 
 
Universitetsmuseet har i 2014 brukt mange av sine krefter på å få landet 
omstillingsprosessen. Dette skjedde i og med Universitetsstyrets vedtak av 24.09. Her ble 
også museets måldokument tatt til etterretning. I tillegg til å være et grunnlag for 
omstillingen, rommer måldokumentet også vesentlige momenter som grunnlag for en 
forskningsstrategi. Måldokumentet ble vedtatt av Universitetsmuseets styre den 11. 
juni2014. 
 
Omstillingsprosessen resulterte i en ny organisering av museets virksomhet. Et vesentlig ledd 
i denne var introduksjonen av to nye sentrale lederstillinger som avdelingssjefer 
(instituttstyrere SKO 1475) for henholdsvis Avdeling for kulturhistorie og Avdeling for 
naturhistorie. Disse stillingene er også tillagt en funksjon som forskningssjefer for 
henholdsvis kultur- og naturvitenskapelig forskning ved Universitetsmuseet. 
Implementeringen av ny struktur omfatter m.a. tilsetting i disse stillingene. Den ene 
(kultur)har tiltredelse i juni 2015, den andre må utlyses igjen. 
 
Dessuten resulterte omorganiseringen i etableringen av strategiske fora, og et av disse, 
Strategisk forum for forskning, ble oppnevnt i brev av 11.02.2015 fra direktør og har fått i 
oppdrag å komme med forslag til forskningsstrategi for UM innen 01.06.2015. Av disse 
grunner, er Universitetsmuseet som i de senere årene, heller ikke for 2014 i stand til å levere 
en dekkende melding. Derimot vil UM neste år kunne gjøre dette for 2015.. 
 
Oppfølging av prioriteringer omtalt i forskningsmeldingen for 2013 og planer 
og prioriteringer for 2015 
 
Som sagt arbeides det nå på Universitetsmuseets forskningsstrategi med henblikk på å 
kunne få en slik vedtatt av museets styre innen utgangen av 2015. Strategisk forum for 
forskning utarbeider forslag til forskningsstrategi som drøftes i Ledergruppen. Ledergruppen 
gir da direktøren råd om forslaget til forskningsstrategi. 
 
Prioritert forskningssamarbeid med andre forskningsinstitusjoner samt 
samfunns- og næringsliv - lokalt, nasjonalt og internasjonalt 
 
I 2014 har en fortsatt arbeidet med FiF, Forskning i fellesskap, en satsing med alle landets 
universitetsmuseer finansiert av KD gjennom NFR. Dette omfatter især arkeologi (samt 
tilgrensende fagområder som paleobiologi og geologi) og den nordiske forskerskolen i 
biosystematikk. 
 
Arbeid for å styrke forskningsledelse, organisering og strategisk planlegging 
 
Ansettelsen av de to avdelingssjefene for henholdsvis kultur og natur vil styrke 
forskningsledelsen. Dette vil som sagt ventelig skje våren (kultur) og høsten (natur) 2015. 
Dessuten vil avlastningen av vitenskapelig personale på kultur når det gjelder 
samlingsforvaltning kunne frigjøre ressurser til forskning. Endelig vil integreringen av den 
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lovpålagte utgravningsvirksomheten kunne føre til øket arkeologisk forskning basert på 
feltdata og dokumentasjon. 

Tverrfaglige og flerfaglige initiativ og satsinger (pågående og planlagte) 

Universitetsmuseet trapper opp satsingen på eksternfinansiert prosjektvirksomhet (EU, NFR, 
Artsdatabanken osv.). Prosjekter gir forskningssamarbeid med institusjoner i både inn- og 
utland. Universitetsmuseet har særlige relasjoner til f. eks. ulike universiteter eller museer, 
men det henger sammen med enkeltforskeres nettverk, institusjonelt har UM innen 
forskning bare samarbeid de samarbeidspartnere som til enhver tid mobiliseres, enten av 
enkeltforskere eller knyttet til konsortier av ulike art i prosjektvirksomheten. 
Universitetsmuseets tverrfaglige virksomhet finner sted i forbindelse med 
prosjektforberedelser, i FiF samarbeidet og i den tverrvitenskapelige behandlingen av funn 
fra utgravningsvirksomheten. 

Tiltak som kan styrke publiseringen, særlig på nivå II 

I 2014 var Universitetsmuseet den enheten ved UiB med høyest publiseringspoengscore pr. 
vitenskapelig årsverk. De tiltak som styrker forskningen styrker også publiseringen og vil 
bidra til at museets beholder sin posisjon som en av de mest publiserende enhetene ved UiB 
– og det mest publiserende i forhold til landets øvrige universitetsmuseer.
Universitetsmuseet erkjenner imidlertid at det fremdeles må jobbes med å øke 
publiseringen på nivå II, der institusjonen var svakere representert i både 2013 og 2014. 

Kort omtale av arbeid for mobilisering og økt deltakelse i Horizon2020 og 
annen ekstern finansiert virksomhet 

Universitetsmuseet vil som sagt øke porteføljen av eksternfinansiert prosjektvirksomhet. Det 
forberedes en søknad til Horizon 2020 der museet har koordinatorrollen. Dessuten er 
Universitetsmuseet partner i en søknad på HERA-programmet «Uses of the Past». Museet er 
partnere i 4 EEA prosjekter som har fått midler, to i Tsjekkia og to i Romania, dessuten i et 
ERC advanced Grant, «Egalitarianism», i NFR-prosjektene «Religion and Money» og «Gender 
and Pentecostalism», samt i et forskningsinfrastrukturprosjekt finansiert av NFR fra 2014. 
Den eksternfinansierte utgravningsvirksomheten i medfør av Kulturminneloven med 
forskrifter utgjorde i 2014 omtrent 35 mill kr. 

Museet har de senere årene hatt økt fokus på marin forskning og har inngått omfattende 
samarbeidsavtaler med Havforskningsinstituttet for å øke den eksternt finansierte 
virksomheten. En av Universitetsmuseets oppgaver er å forvalte og forske på samlinger som 
dokumenterer artsmangfold. Museet kan derfor være en sentral aktør i innhenting av 
eksterne prosjekt gjennom Artsdatabanken. Museet har vært og er aktiv søker om midler, og 
også her er virksomheten stigende. Museet vil i sterkere grad enn til nå kreve at 
vitenskapelig ansatte utvikler nasjonale og internasjonale forskningsprosjekt – ikke minst i 
tilknytning til de store mengder materiale som samles inn gjennom ulike 
forvaltningsprosjekter. 
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Oppfølging av fagevalueringer fra 2013 

Universitetsmuseet fikk ingen fagevalueringer i 2013. Ved en inkurie ble museets aktivitet 
knyttet til marin forskning ikke omfattet av evalueringen av marin forskning ved UiB som 
forelå ultimo 2014.
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U N I V E R S I T E T E T I  B E R G E N

Årsrapport Helse, miljø og sikkerhet 2014

Bakgrunn
HMS-årsrapporten for 2014 (vedlegg 1) tar utgangspunkt i universitetets HMS-handlingsplan 
2013 - 2015, vedtatt i universitetsstyret (sak 70/12), i lovpålagte oppgaver og i prioriteringer i 
Arbeidsmiljøutvalget. Arbeidsmiljøutvalget tok rapporten til etterretning 06.05.15 (AMU-sak 
16/15).

Hovedpunkter
Årsrapporten består av fire deler:
 Første del beskriver HMS-arbeid som er organisert gjennom universitetets

sentraladministrasjon, Arbeidsmiljøutvalget, Læringsmiljøutvalget og verneombudene.
 Andre del sammenfatter resultater fra den årlige rapporteringen av lokalt HMS-arbeid ved

universitetet
 Tredje del viser status for oppfølging av tiltak i HMS-handlingsplanen
 Fjerde del trekker opp utfordringer og arbeidsmål som framstår som spesielt viktige etter

en samlet gjennomgang av grunnlaget for denne rapporten.

I årsrapporten vurderes arbeidet med HMS i 2014 å være preget av fortsatt økt engasjement 
og utvikling. HMS-årsrapporten viser at det foregår mye godt systematisk HMS-arbeid ved 
universitetet for å fremme helse, forebygge ulykker og skader på mennesker, miljø og 
materiell. 

Av viktig HMS-arbeid ved universitetet i 2014 trekkes følgende spesielt frem:  
 Oppfølging av HMS-handlingsplan 2013-2015 med fem HMS-mål:

o Gode arbeidsfellesskap
 Aktivitets- og resultatsmål for IA-arbeidet er fulgt opp. Det er signert ny

samarbeidsavtale om et mer inkluderende arbeidsliv for perioden 2014-
2018 og utarbeidet nye IA-mål.

 Utarbeidet Rusmiddelpolitikk.
 Igangsatt sekvensiell utrulling av «Arbeidsmiljø- og klimaundersøkelser -

ARK».
o Trygge og funksjonelle arbeidsplasser

 Igangsatt arbeid knyttet til nye krav i forskrift ifm. alarmer til avtrekkskap
og spesialventilasjon.

 Store byggeprosjekt som flytting av Matematisk institutt til rehabiliterte
lokaler i Realfagbygget, etablering av infosenter på Sydneshaugen skole
for Det humanistiske fakultet, og andre mindre ombyggingsprosjekt har
bidratt til bedre arbeidsmiljø.

Dato: 07.05.2015

Arkivsaksnr: 2014/11154

Universitetsstyret

54/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:
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 «Retningslinjer for håndtering av vold og trusler» og «Retningslinjer for
biologiske faktorer og genmodifiserte mikroorganismer», med veiledninger
er utarbeidet og implementert.

o Kontinuerlig oppmerksomhet rettet om risikofylt arbeidsmiljø
 Etablert prosjekt «KunnskapsCIM», inkl. delprosjekt «Elektronisk verktøy

for risikovurdering».
 Register over arbeidstakere som arbeider med ioniserende stråling,

kreftfremkallende og arvestoffskadelige kjemikalier, bly/blyforbindelser og
helseskadelige biologiske faktorer (EcoExposure) er implementert.

o God håndtering av HMS-avvik
 Oppfølging av UiBs beredskapsarbeid, med øvelser, risiko- og

sårbarhetsanalyser og utarbeidelse av planverk lokalt og sentralt.
 Revisjon av UiBs HMS-avvikssystem, som innbefatter revidert retningslinje

og utvikling av elektronisk system for melding og oppfølging av HMS-
avvik. I 2014 ble pilot gjennomført ved Det matematisk-naturvitenskapelige
fakultet.

 I 2014 ble det registrert 124 HMS-avvik. 14 personskader ble meldt til
NAV. Det er ikke meldt om store skader/ulykker i 2014.

o Ansvar for det ytre miljø.
 Igangsatt prosess med miljøsertifisering av UiB.

 Det er gjennomført obligatoriske HMS-kurs for ledere for å sikre god og nødvendig HMS-
kompetanse blant universitetets ledere.

 Det er gjennomført valg av verneombud for perioden 2015-2016.

Universitetsdirektøren sine kommentarer
HMS-årsrapporten gir en detaljert tilstandsrapport om arbeidsmiljøet ved UiB. 
Oppsummeringen av status for lokalt HMS-arbeid ved universitetets enheter er et viktig 
element i rapporten. Det er viktig å forsikre at elementene i det systematiske HMS-arbeidet 
ved UiB er i tråd med myndighetskrav og interne regler, vurdere om aktivitetene i HMS-
arbeidet er hensiktsmessige i forhold til mål og avdekke forbedringspotensialer slik at tiltak 
kan vurderes og prioriteres (internkontroll). Tilbakemeldingene fra sentraladministrasjonen, 
sentrale utvalg og fakulteter/avdelinger viser at HMS-handlingsplanens mål og tiltak har blitt 
fulgt opp i 2014.

Statusrapportene viser at oppmerksomhet om HMS ved mange enheter har hevet seg 
ytterligere, og det gis inntrykk av at det flere steder gjøres et grundig, godt og systematisk 
HMS-arbeid. I behandling av HMS-årsrapport 2013 i universitetsstyret 28.05.14 (sak 46/14, 
2013/12083) ble det særlig diskutert forbedringspotensialet knyttet til å tilby og gjennomføre 
medarbeidersamtaler, og at dette må følges opp. Flere fakultet og avdelinger arbeider 
systematisk med dette, men rapportene for 2014 viser at det fortsatt er 
forbedringspotensialer lokalt knyttet til iverksetting av tiltak for å kunne tilby og gjennomføre 
medarbeidersamtaler med alle ansatte (faste og midlertidige). 

Videreutvikling av eksisterende risikohåndteringssystem har hatt stor oppmerksomhet i 2014, 
også i tråd med overnevnte universitetsstyresak hvor dette ble drøftet. Å utføre 
risikovurderinger er utfordrende, og myndighetskrav om risikovurdering ble skjerpet i 2013. 
Selv om mange enheter har forståelse for risikovurdering og risikofylt arbeidsmiljø i ulike 
sammenhenger, og i hvilke situasjoner universitetets ansatte, studenter og gjester kan bli 
utsatt for risiko, er dette et arbeidsområde som krever kontinuerlig og forebyggende 
oppmerksomhet i alle arbeidsmiljø, og skal styrkes ytterligere fremover.
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Kontinuerlig forbedring og kvalitetssikring av HMS-arbeid forutsetter at innspill blir registrert 
og fulgt opp. Det systematiske arbeidet med oppfølging av årsrapportene (internkontroll) er 
viktig. Rapportene skal følges opp ved lokal enhet og ved fakultet/avdeling. 
Universitetsdirektøren gir skriftlige tilbakemeldinger til fakultetene/avdelingene og følger opp 
rapportene i form av en «ledelsens gjennomgang» - et årlig møte om HMS-status som HMS-
seksjonen gjennomfører ved hvert fakultet/avdeling.

vedtak:

Årsrapport Helse, miljø og sikkerhet 2014 tas til etterretning.

Kjell Bernstrøm
Universitetsdirektør

07.05.2015/Runa Jakhelln

Vedlegg: Årsrapport Helse, miljø og sikkerhet 2014
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Sammendrag 
Helse, miljø og sikkerhetsarbeidet (HMS) ved Universitetet i Bergen (UiB) har i 2014 samlet sett vært 
preget av fortsatt økt engasjement og utvikling. UiBs HMS-årsrapport for 2014 viser at det foregår mye 
godt HMS-arbeid ved universitetet. Det arbeides målbevisst med oppgavene og arbeidet innrettes mot 
utfordringene. Et systematisk og integrert HMS-arbeid bidrar til å gi universitetet gode, robuste og sikre 
arbeidsmiljø. 

Tilbakemeldingene fra fakulteter, museet, biblioteket, sentrale utvalg og fra sentraladministrasjonen, 
viser at universitetets HMS-handlingsplan for 2013-2015 sine mål og tiltak har blitt fulgt opp i 2014. 
Status for lokalt HMS-arbeid er et viktig element i HMS-årsrapporten. Alle enheter (verneområder) ved 
UiB har rapportert om status for eget HMS-arbeid i 2014, og beskriver nødvendige og virksomme tiltak.  

HMS-rapporten peker på utfordringer som kanaliseres til lokal og sentral ledelse. Kontinuerlig forbedring 
og kvalitetssikring av HMS-arbeid forutsetter at innspill blir registrert og fulgt opp. Enhetenes rapporter er 
sentrale som grunnlagsdokument for HMS-revisjoner og strategi- og planarbeid ved UiB.   

Av viktig HMS-arbeid ved universitetet i 2014 trekkes følgende spesielt frem:  

 Det er gjennomført obligatoriske HMS-kurs for ledere for å sikre god og nødvendig HMS-kompetanse
blant universitetets ledere.

 Det er gjennomført valg av verneombud for perioden 2015-2016.

 Oppfølging av HMS-handlingsplan 2013-2015 med fem HMS-mål:

 Gode arbeidsfellesskap
o Aktivitets- og resultatsmål for IA-arbeidet er fulgt opp. Det er signert ny

samarbeidsavtale om et mer inkluderende arbeidsliv for perioden 2014-2018 og
utarbeidet nye IA-mål.

o Utarbeidet Rusmiddelpolitikk.
o Igangsatt sekvensiell utrulling av «Arbeidsmiljø- og klimaundersøkelser - ARK».

 Trygge og funksjonelle arbeidsplasser
o Igangsatt arbeid knyttet til nye krav i forskrift ifm. alarmer til avtrekkskap og

spesialventilasjon.
o Store byggeprosjekt som flytting av Matematisk institutt til rehabiliterte lokaler i

Realfagbygget, etablering av infosenter på Sydneshaugen skole for Det humanistiske
fakultet, og andre mindre ombyggingsprosjekt har bidratt til bedre arbeidsmiljø.

o «Retningslinjer for håndtering av vold og trusler» og «Retningslinjer for biologiske
faktorer og genmodifiserte mikroorganismer», med veiledninger er utarbeidet og
implementert.

 Kontinuerlig oppmerksomhet rettet om risikofylt arbeidsmiljø
o Etablert prosjekt «KunnskapsCIM», inkl. delprosjekt «Elektronisk verktøy for

risikovurdering».
o Register over arbeidstakere som arbeider med ioniserende stråling, kreftfremkallende

og arvestoffskadelige kjemikalier, bly/blyforbindelser og helseskadelige biologiske
faktorer (EcoExposure) er implementert.

 God håndtering av HMS-avvik
o Oppfølging av UiBs beredskapsarbeid, med øvelser, risiko- og sårbarhetsanalyser og

utarbeidelse av planverk lokalt og sentralt.
o Revisjon av UiBs HMS-avvikssystem, som innbefatter revidert retningslinje og utvikling

av elektronisk system for melding og oppfølging av HMS-avvik. I 2014 ble pilot
gjennomført ved Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet.

o I 2014 ble det registrert 124 HMS-avvik. 14 personskader ble meldt til NAV. Det er ikke
meldt om store skader/ulykker i 2014.

 Ansvar for det ytre miljø.
o Igangsatt prosess med miljøsertifisering av UiB.

Side�174



2 

Innhold 
Innledning 3 
1. Sentralt organisert HMS-arbeid ved UiB 3 

1.1 Arbeidsmiljøutvalget 3 
1.2 Læringsmiljøutvalget 4 
1.3 Verneombudene 5 
1.4 Opplæring og informasjon 5 
1.5 Inkluderende arbeidsliv 7 
1.6 Individrettet helsearbeid 8 
1.7 Velferd 9 
1.8 Beredskap 9 
1.9 Brannvern 10 
1.10 Innbrudd 10 
1.11 HMS-avvik 11 
1.12 Tilsyn med HMS 11 

2. Rapporter for lokalt HMS-arbeid 13 
2.1 HMS-organisering 14 
2.2 HMS-kompetanse 15 
2.3 Gode arbeidsfellesskap 16 
2.4 Trygge og funksjonelle arbeidsplasser 19 
2.5 Kontinuerlig oppmerksomhet rettet mot risikofylt arbeidsmiljø 19 
2.6 God håndtering av HMS-avvik 20 
2.7 Ansvar for det ytre miljø 21 

3. HMS-handlingsplan – oppfølging av tiltak 22 
3.1 Gode arbeidsfellesskap 22 
3.2 Trygge og funksjonelle arbeidsplasser 24 
3.3 Kontinuerlig oppmerksomhet rettet mot risikofylt arbeidsmiljø 25 
3.4 God håndtering av HMS-avvik 26 
3.5 Ansvar for det ytre miljø 27 

4. Utfordringer og arbeidsmål 28 
5. Vedlegg 28 

Side�175



3 

Innledning 
Forskning, utdanning og formidling med høy kvalitet, faglig bredde og mangfold er Universitetet i Bergen 
(UiB)s fundament som et internasjonalt anerkjent forskningsuniversitet. For å beholde og videreutvikle 
dette må universitetet ha gode, robuste og trygge arbeidsplasser der alle ansatte skal kunne oppleve at de 
er viktige bidragsytere i arbeidet med å nå universitetets felles mål. Innsatsen for å forbedre universitetet 
som arbeidsplass skal skje i respekt for forsknings- og ytringsfriheten og med høy grad av student- og 
medarbeiderinnflytelse. Universitetet skal ha åpne strategi- og beslutningsprosesser og gode rutiner og 
kanaler for kommunikasjon. UiBs Strategi gir føringer for arbeidet med helse, miljø og sikkerhet (HMS) i 
institusjonen. UiBs systematiske HMS-arbeid er en integrert del av universitetets styringssystem og er 
beskrevet i UiBs Regelsamling.  

I 2014 har det vært arbeidet med å følge opp UiBs HMS-handlingsplan for 2013-2015 og de fem HMS-
målene: Gode arbeidsfellesskap, trygge og funksjonelle arbeidsplasser, kontinuerlig oppmerksomhet 
rettet mot risikofylt arbeidsmiljø, god håndtering av HMS-avvik, og ansvar for det ytre miljø. Bevisst og 
systematisk ivaretakelse av ansatte og miljø er en absolutt forutsetning for å mestre de utfordringer UiB 
står overfor. Ansvaret for HMS er plassert hos ledelsen på alle nivå i organisasjonen. Flere og flere av våre 
ansatte er opptatt av HMS i sitt arbeid. Det er i daglig samhandling og dialog, med aktiv medvirkning, at 
arbeidsmiljøet skapes. 

Hensikten med HMS-årsrapporten er å gi et bilde av HMS-situasjonen ved UiB i 2014. Årsrapporten består 
av fire deler: 

 Første del beskriver HMS-arbeid som er organisert gjennom UiBs sentraladministrasjon,
Arbeidsmiljøutvalget (AMU), Læringsmiljøutvalget (LMU) og verneombudene, og er basert på innspill
fra Eiendomsavdelingen (EIA), Kollegiesekretariatet, Personal- og organisasjonsavdelingen (POA),
HMS-seksjonen, AMU, LMU og Universitetets hovedverneombud (UHVO).

 Andre del sammenfatter resultater fra den årlige rapporteringen av lokalt HMS-arbeid ved UiB, med
innspill fra alle enheter (verneområder).

 Tredje del viser status for oppfølging av tiltak i universitetets HMS-handlingsplan.

 Fjerde del trekker fram utfordringer og arbeidsmål som avtegner seg som viktige etter en samlet
gjennomgang av grunnlaget for denne rapporten.

Årsrapporten synliggjør at UiB har satt HMS-mål for virksomheten, og at arbeidet med HMS er en 
kontinuerlig prosess. Dette betyr at HMS på alle nivå skal organiseres og arbeidsmiljøet kartlegges og 
risikovurderes i tråd med myndighetskrav, interne regler og planer. HMS-handlingsplan med tiltak skal 
iverksettes, avvik korrigeres, evaluering gjennomføres og HMS-kompetanse tilbys og oppdateres. Videre 
skal HMS dokumenteres og rapporteres i linjen. God kommunikasjon mellom ledelsen, ansatte og 
verneombud er vesentlig for at universitetet skal ha et godt arbeidsmiljø.  

1. Sentralt organisert HMS-arbeid ved UiB
Universitetets sentrale HMS-arbeid var i 2014 organisert gjennom Personal- og organisasjonsavdelingen 
(POA), HMS-seksjonen og Eiendomsavdelingen (EIA). HMS-arbeidet følges av AMU, LMU og 
verneombudene som skal påse at UiB som arbeidsgiver ivaretar sitt HMS-ansvar.  

1.1 Arbeidsmiljøutvalget 
AMU er et partssammensatt utvalg for HMS-arbeid ved UiB hvor toppledelse, universitetets 
hovedverneombud (UHVO), hovedtillitsvalgte i arbeidstakerorganisasjonene og bedriftshelsetjenesten er 
representert. Utvalget har en observatør fra studentene. AMU holdt fire møter og behandlet 38 saker i 
2014. AMU har i 2014 vært involvert i et bredt utvalg av aktiviteter og prosjekter rettet mot helse, miljø 
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og sikkerhet ved UiB og arbeidet spesielt med saker knyttet til HMS-regler og –system, 
organisasjonsutvikling, verneombudsordningen, samt yrkeshygieniske undersøkelser og måleresultater. 

En oversikt over HMS-avvik og aktuelle byggesaker ved UiB blir gjennomgått i hvert møte. I hvert møte 
orienterer universitetets hovedverneombud om arbeidet i vernetjenesten, og det blir orientert om 
pågående arbeid ved de sentraladministrative avdelinger som er representert i AMU. Det vises til AMUs 
årsrapport for 2014 (AMU-sak 4/15). 

AKAN-utvalget er AMUs underutvalg. Utvalget driver forebyggende arbeid relatert til rus- og 
avhengighetsproblematikk, og skal arbeide for å skape en helhetlig tilnærming og større åpenhet om slike 
spørsmål ved UiB. UiBs Rusmiddelpolitikk ble vedtatt i 2014 (AMU-sak 32/14). Viktige bidrag i dette 
arbeidet er informasjon og veiledning til ledere, enkeltpersoner og til ulike enheter ved UiB. Individsaker 
har i 2014 blitt fulgt opp av Bedriftshelsetjenesten (HMS-seksjonen), av linjeledelsen og av 
støtteapparatet i AKAN-systemet. 

1.2 Læringsmiljøutvalget 
LMU er et utvalg som skal sikre at universitets- og høyskolelovens bestemmelser i § 4-3 om studentenes 
læringsmiljø blir gjennomført. Studentene og institusjonen har like mange representanter hver i utvalget 
og har i 2014 holdt fire møter og behandlet 40 saker. Møtene blir arrangert på fakultetene, og kombineres 
med befaring og dialogmøte med studenter og ansatte. 

Både Handlingsplan for styrking av læringsmiljøet ved UiB 2013-2015 og Handlingsplan for likestilling 
2011-2015 er viktige redskap for å forbedre læringsmiljøet ved UiB. Status for tiltakene i handlingsplanene 
blir behandlet to ganger årlig i utvalget. 

LMU har anbefalt at det bør opprettes et studentombud ved UiB på bakgrunn av erfaringene fra 
studentombudet ved UiO. Opprettelsen ble vedtatt av universitetsstyret mai 2014 (sak 55/14), og 
stillingen ble lyst ut i desember. Studentombudet skal være en uavhengig bistandsperson som skal sikre at 
studentene sine rettigheter blir ivaretatt på en god måte.  

Studiestart og fadderuken har vært en viktig sak for LMU også i 2014. Utvalget har vedtatt tildelingen av 
midler til fadderarrangement, og kursopplegget for fadderne er videreutviklet i samarbeid med 
fadderkoordinator. 

LMU har opprettet en arbeidsgruppe som skal utarbeide et forslag til retningslinjer for konflikter som 
omfatter studenter. Lignende retningslinjer eksisterer ikke. Arbeidet er omfattende, og det vil ta noe tid å 
utarbeide et endelig forslag til retningslinjer. 

LMU har mottatt klager fra fem fakultet i 2014. Klagene gjaldt hovedsakelig det fysiske læringsmiljøet, 
men utvalget behandlet også en klage fra PSU om sviktende informasjonsrutiner, sen begrunnelse for 
sensur og mangelfull oppfølging av klagene fra fakultetets side. Klagene blir enten fulgt opp av fakultetene 
eller Eiendomsavdelingen.  

Læringsmiljøprisen ble i 2014 tildelt professor Anne Berit Guttormsen fordi hun gjennom sin aktivisering 
og gode interaksjon med studentene skaper trygge og gode rammer i undervisningssituasjonen, noe som 
bidrar til et svært godt læringsmiljø for studentene.  

Universell ved NTNU, som er en nasjonal pådriver for læringsmiljøutvalgene, ble i 2014 invitert til LMU for 
å orientere om plikten til universell utforming og individuell tilrettelegging samt hvilke tjenester de tilbyr 
sektoren og UiB. Andre viktige saker som er drøftet i LMU er et tydeligere system for klager på 
læringsmiljøet og en mer systematisk informasjon om hvilke kanaler for klager som eksisterer på 
nettsider. For ytterligere informasjon om LMUs virksomhet vises det til årsrapporten for 2013-2014. 
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1.3 Verneombudene  
Vernetjenesten ved UiB var i 2014 organisert i 9 hovedverneområder med til sammen 67 lokale 

verneombud, og tilsvarende antall vara-verneombud. Størrelsen på hovedverneområdene varierer fra 2 til 

15 verneombud. Fire av de ni hovedverneombudene (HVO) er frikjøpt med 20 %. Universitetets 

hovedverneombud (UHVO) er frikjøpt 100 %. 

I løpet av de siste årene har verneombudsorganisasjonen ved UiB fått en tydeligere struktur, og det er 

etablert faste arenaer og møtepunkt for verneombud på de ulike nivåene. De viktigste møteplassene er 

lokale VO-nettverk, HVO-nettverk og verneombudssamlinger for alle VO ved UiB. 

Lokale nettverksmøter for verneombudene gjennomføres i de fleste hovedverneområdene, men 

hyppigheten og oppslutning varierer. Noen har månedlige møter, noen kvartalsvis, og noen mer 

sporadisk. De områdene som har hatt månedlige nettverksmøter over en viss tid, har svært godt 

oppmøte, og det er stor aktivitet og mye engasjement blant verneombudene.  

Alle verneombudene inviteres til felles VO-samlinger for hele organisasjonen. I 2014 ble det arrangert en 

samling med EIA og en med HMS-seksjonen. Her ble avdelingenes arbeidsfelt og tjenestetilbud presentert 

i innlegg fra en rekke ansatte ved de to avdelingene. Begge samlingene hadde god oppslutning og gode 

diskusjoner.  

UHVO har månedlige nettverksmøter med hovedverneombudene, og dette er en viktig og nyttig arena for 

informasjonsutveksling, læring og drøfting.  Det gis løpende orientering om HMS-relevante saker ved UiB, 

og alle AMU-saker gjennomgås. I 2014 har sentrale tema vært organisering av IA-arbeidet og 

verneombudenes rolle, gjennomføring av ARK, håndtering av konflikter/mobbing/trakassering, 

organisering av byggeprosjekter og verneombudenes rolle, HMS-midler, sikkerhet og beredskap, og status 

for nytt avvikssystem. UHVO har også deltatt på lokale nettverksmøter. 

Høsten 2014 gjennomførte UHVO en kartlegging av status for HMS-opplæring blant verneombudene og 

varaene. Et stort flertall av verneombudene ved UiB hadde gjennomført 40-timerskurset, og mange har 

også annen HMS-opplæring. Kartleggingen ga også nyttige tilbakemeldinger om hvilke tema 

verneombudene ønsker mer kunnskap om og opplæring i.  

Høsten 2014 ble det gjennomført valg av verneombud for perioden 2015-2016. Valget resulterte i en 

betydelig utskifting med 38 nye verneombud og 46 nye varaverneombud. 6 av 9 hovedverneombud er 

nye, og 5 av 8 vara-hovedverneombud er nye. Etter noen justeringer av verneområdene, er det fra 2015 

til sammen 79 verneombud (inkl. UHV og UHVO) og 75 vara-verneombud (inkl. vara-HVO og vara-UHVO) 

ved UiB. 

1.4 Opplæring og informasjon 
Ledelsen skal i samarbeid med verneombud, ansatte og studenter sørge for at det arbeides systematisk 
med HMS. En viktig målsetting for UiB er at lederne skal ha god HMS-kompetanse. Ledere har et særlig 
ansvar for å motivere og inspirere alle ansatte og studenter til forpliktende og aktiv deltakelse i HMS-
arbeidet og sørge for at de har tilstrekkelig HMS-kompetanse. POA ved HMS-seksjonen har tilbudt 
systematisk lederutvikling innen HMS for universitetets ledere siden 2009. 

HMS har en sentral plass i leder- og medarbeideropplæring ved UiB. Det gis også mye lokal opplæring og 
informasjon som har HMS-aspekter i seg, men disse beskrives ikke her. I 2014 ble følgende kurs/seminar 
som inneholdt HMS-aspekter gjennomført av EIA, POA og HMS-seksjonen: 
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 «HMS for ledere». 2 obligatoriske halvdagskurs over tre dager for instituttledere og
administrative ledere ved fakultet/avdeling, institutt og i sentraladministrasjonen. Vårsemester:
Dag 1 og 2: 13 deltakere, Dag 3: 4 deltakere. Høstsemester: Dag 1: 16 deltakere, Dag 2: 13
deltakere og Dag 3: 5 deltakere.

 «40-timers grunnopplæring i HMS for verneombud», vårsemester, 16 deltakere.

 «Kompetanseprogrammet HMS på laboratoriet», 5 dagskurs, høstsemesteret:
o «Trygg bruk av kjemikalier», 15 deltakere
o «Strålevern», 23 deltakere
o «Radiation Protection», 11 deltakere
o «Biologisk faktorer», 10 deltakere
o «Ergonomi på laboratoriet», 8 deltakere

 «Systematisk HMS-arbeid», 1 dagskurs, høstsemesteret, 17 deltakere.

 «HMS at the lab for new employees», 1 kurs, vårsemester, 9 deltakere.

 «Kjemikalieregisteret (ECOonline)»:
o Trinn 1. 1 kurs, vårsemester, 6 deltakere.
o Trinn 2. 1 kurs, vårsemester, 7 deltakere.

 «Førstehjelp på laboratoriet», 2 kurs (norsk og engelsk), vårsemester, til sammen 23 deltakere.

 «Førstehjelpskurs», 2 kurs, vårsemester, til sammen 26 deltakere.

 «Innføringskurs i eksponseringsregisteret EcoExposure», 1 kurs, 25 deltakere.

 «Gassikkerhetskurs», 1 kurs, høstsemesteret, 24 deltakere.

 «ABC opplæring brannvern», 8 kurs på norsk, 1 kurs på engelsk, vår- og høstsemester, til
sammen rundt 150 deltakere.

 «Kurs i medarbeidersamtaler» 1 kurs for ledere med 7 deltakere og 1 fordypningskurs med 6
deltakere, høstsemester.

 «Introduksjonskurs for nyansatte ved UiB», 5 kurs vår- og høstsemester; 2 på norsk med til
sammen 60 deltakere, 3 på engelsk med til sammen 57 deltakere.

 «Working with Norwegians»: 2 kurs for internasjonale ansatte, vår- og høstsemester, til sammen
36 deltakere.

 «Seniorkurs», 2 kurs, vår- og høstsemester, til sammen 75 deltakere.

 «Kortprogrammet for nye ledere», 2-dagers seminar, høstsemester, 17 deltakere

 «Administrativ mellomlederprogram»., 2-dagers seminar, høstsemester, 19 deltakere

 Studieseksjonsledere: 2 dagsseminarer, vår og høstsemesteret

 Studieveilederprogrammet: 5 kollegagrupper med 8-10 medlemmer i hver. 4-6 møter pr. år.

 Kontaktmøte mellom HMS-seksjonen og HMS-kontakter/koordinatorer og hovedverneombud

ved fakultet/avdeling og sentraladministrasjonen.

EIA, POA og HMS-seksjonen gjennomførte i tillegg rådgiving og tematisk veiledning og undervisning for 
ledere, verneombud og ansatte, enkeltvis og i grupper, knyttet til et bredt utvalg av tema innen HMS, 
som: 

 Avfallshåndtering

 Beredskap

 Brannvern, innbrudd og sikkerhet

 Ergonomi i kontormiljø og laboratorier

 Feltarbeid

 HMS-runde

 Inneklima

 Juridiske-, arbeidsrettslige-, likestillings- og personalspørsmål.

 Kjemikaliehåndtering

 Kjemisk og biologisk eksponering

 Psykososialt arbeidsmiljø, HMS-møte, samarbeidsutvikling, teamutvikling, organisasjons-
endringer, lederstøtte, medarbeiderutvikling, og konfliktløsning.
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 Risikovurdering

 Strålevern

 Systematisk HMS-arbeid/Internkontroll

 Universell utforming

 Informasjonsmøter for UiBs HMS-koordinatorer, Avfallskoordinatorer og EcoOnline-kontakter.

UiB sitt HMS-regelverk er publisert i Regelsamlingen, mens universitetets sentrale HMS-informasjon og 

veiledninger er tilgjengelig i HMS-portalen. All sentral HMS-informasjon ble i 2014 oversatt og publisert på 

HSE-gateway. Nyheter og meldinger ble aktivt brukt i 2014 for å informere om aktuelle HMS-saker. 

Informasjon og bruk av beste HMS-praksis trekkes frem i ulike sammenhenger, blant annet i HMS-
opplæring. Flere fakultet og institutt har egne HMS-nettsider med lokale rutiner og eksempler på god 
HMS-praksis. En rekke enheter har jevnlige nyhetsbrev hvor god og relevant HMS-informasjon publiseres. 
Andre eksempler som her kan trekkes fram er Museumsprosjektet ved Universitetsmuseet, prosjektet 
Oppfølging av administrativ bemanningsplan ved Det humanistiske fakultet, samt 
Organisasjonsutviklingsprosjektet (OU-prosjektet) som har som mål å utvikle de administrative tjenestene 
slik at de støtter best mulig opp om universitetets oppgaver innen forskning, utdanning, innovasjon og 
formidling. Disse prosjektene har egne websider for god oppdatert informasjon om prosessene.  

Det matematisk-naturvitenskapelige fakultets pris for beste HMS-praksis på kr 50 000, ble utdelt for første 

gang i 2005. De viktigste kriteriene for tildeling av HMS-prisen er at HMS-tiltakene bidrar til 

erfaringsutveksling samt positiv tilbakemelding til involverte fagmiljøer og enkeltpersoner. Tiltakene skal 

ha overføringsverdi til andre enheter. I 2014 gikk prisen til to institutter som fikk kr 50 000 hver. Kjemisk 

institutt fikk prisen for sitt obligatoriske HMS-kurs for alle mastergradsstudentene, et kurs som holdes 

både på norsk og engelsk. 200 masterstudenter har hittil gjennomført kurset, som også tilbys 

doktorgradsstudenter, gjester og nyansatte. Molekylærbiologisk institutt fikk prisen for sitt 

beredskapsarbeid som innebærer lokal tilpassing til overordnete beredskapsplaner ved UiB og ved 

fakultetet. 

1.5 Inkluderende arbeidsliv 
UiB signerte 15.12.14 ny samarbeidsavtale med NAV Arbeidslivssenter om et mer inkluderende arbeidsliv 
for perioden 2014 – 2018. Den nye avtalen innebærer noen endringer fra den forrige, spesielt med tanke 
på sykefraværsoppfølging. Blant annet er flere sanksjoner fjernet, krav om bruk av bedriftshelsetjeneste i 
dialogmøter er redusert, det blir forsterket innsats for personer med nedsatt funksjonsevne og 
forebygging blir vektlagt gjennom nytt forebyggings- og tilretteleggingstilskudd.  

Ved inngåelse av avtalen forplikter UiB seg blant annet til å fastsette aktivitets- og resultatmål for 
virksomhetens IA-arbeid. Dette er gjennomført i IA-gruppen, i samarbeid med tillitsvalgte og 
hovedverneombud. Målene er tilpasset UiBs utfordringer og tar utgangspunkt i de tre nasjonale 
delmålene om å redusere sykefraværet, hindre frafall/øke sysselsetting av personer med nedsatt 
funksjonsevne og øke avgangsalderen. 

Fraværstallene for 2014 er hentet fra Altinn og viser en svak nedgang fra 2013. Det totale sykefraværet 
for 3 kvartal 2014 er på 3,4 %. Dette er innenfor universitetets målsetting på et sykefravær under 4 %. 
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Det er fremdeles store forskjeller i fravær mellom ulike enheter og grupper av ansatte ved universitetet. 
Enhet med lavest sykefravær ligger på 1,8 %, mens enhet med høyest sykefravær har 6,9 %. Kvinner 
hadde ved utgangen av 2014 et totalt sykefravær på 5,2 %, mens menn lå på 1,6 %. Sykefraværet er 
prosentvis noe høyere blant aldersgruppen 50-60 år, enn for lavere aldersgrupper. UiB følger opp særskilt 
utsatte grupper og miljø.  

UiB har i 2014 hatt 22 personer i arbeidspraksis, 5 personer har mottatt lønnstilskudd og 10 personer har 
fått tilretteleggingstilskudd. 2 personer har fått funksjonsassistanse. I tillegg deltok UiB i 
Traineeprogrammet 2013-2014 for personer med høyere utdanning og nedsatt funksjonsevne i regi av 
Kommunal- og moderniseringsdepartementet og Direktoratet for forvaltning og IKT (Difi).  

Nye aktivitets- og resultatmål for IA-arbeidet ved UiB ble vedtatt i AMU 18.02.15 hvor AMU ber om at 
arbeidsgiver, tillitsvalgte og verneombud arbeider sammen for å nå disse målene fremover. 

1.6 Individrettet helsearbeid 
Kjemiske, biologiske, fysiske eller psykologiske faktorer i arbeidsmiljøet utløser behov for individrettet 
helsekontakt ved universitetets bedriftshelsetjeneste (HMS-seksjonen). Det ble registrert mer enn 650 
individrettede helsekontakter i 2014, mot om lag 587 i 2013, 900 i 2012 og 850 i 2011. Imidlertid har 
bedriftshelsetjenesten i 2014 hatt færre oppfølginger av sykemeldte grunnet endring i IA-avtalen. En 
konsekvens ser ut for å være at bedriftshelsetjenesten blir involvert i færre sykefraværssaker. I tillegg er 
det formidlet helserelatert informasjon pr. telefon, e-post og ved besøk til ulike enheter. Henvendelser 
har utløst konsultasjoner, møter, befaringer (kontor, laboratorier, utearbeid), kartlegginger på 
arbeidsstedet, vaksinasjoner, målrettede helsekontroller, gruppeopplæring/workshops og kontakt mot 
helsevesenet og myndigheter.

Universitetets bedriftshelsetjeneste (HMS-seksjonen) har i 2014 gitt følgende individrettet helsetilbud: 

 Arbeidsmedisinsk og ergonomisk rådgiving og arbeidsplassvurderinger.

 Arbeidsmedisinske konsultasjoner.

 Bistand til ledere og ansatte ved oppfølging av sykefravær.

 Individrettet IA-arbeid.

 Befaringer med kartlegging av kjemisk/fysisk/biologisk/ergonomisk eksponering.

 Blodprøver og Hepatitt- og difteri-tetanusvaksine til risikogrupper.

 Målrettede helsekontroller av risikogrupper.
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 Oppfølgning av HMS-avvik.

 Oppfølginger i forhold til mulig yrkessykdom.

 Rusoppfølging/AKAN individrettet arbeid.

 Sjømannsattester.

 Attestering ved refusjon av utlegg til synsundersøkelse og innkjøp av databriller.

 Utlån av hjelpemidler og spesialutstyr til ansatte ved tilrettelegging av arbeidsplasser.

Universitetet og SIB har en samarbeidsavtale med fastlegekontoret Legene på Høyden (LPH) som 

innebærer at studenter og ansatte blant annet kan få time på kort varsel.   Legene bruker 20 % av sin tid 

til samfunnsmedisk arbeid og dette skal komme SIB og universitetet til gode. En egen avtale innebærer 

bistand/oppfølging fra LPH når studenter eller ansatte ved Institutt for klinisk odontologi har en 

stikk/kuttskade med risiko for blodsmitte. Avtalen ble evaluert i 2014 og er videreført i 2015. 

1.7 Velferd 
UiB har en rekke ulike velferdstilbud for ansatte. Det blir også igangsatt flere lokale velferdstiltak. UiBs 
sentrale velferdsutvalg består av representanter for arbeidstakerorganisasjonene og arbeidsgiver. 
Eksempler på sentrale velferdstilbud er: 

 Barnehager

 Billetter til teater, konserter, juletrefest, Ulriksbanen og lignende

 Rabatterte kinobilletter

 Byvandring i Bergen by

 Hytter

 Treningstilbud for ansatte

 Universitetets Bedriftsidrettslag

 Sangkor og orkester

UiB inviterte høsten 2014 alle ansatte til egen teaterkveld (Hellemyrsfolket) på Den Nationale Scene og til 
konsert med Harmonien i Grieghallen. 

Gjennom Bergen Næringsråd har UiB medlemskap for sine internasjonale ansatte (med familie) til INN 

Club. INN Club tilbyr månedlige nyhetsbrev på engelsk og månedlige møter. Dette gir ansatte mulighet for 

sosiale møteplasser, nettverksbygging, informasjonsmøter og friluftsaktiviteter sammen med 

internasjonale ansatte fra flere bedrifter i Bergensregionen, med intensjon om å bidra til bedre 

integrering og økt trivsel.  

1.8 Beredskap 

Universitetets arbeid med beredskap er styrket ytterligere i 2014 gjennom det systematiske HMS-

arbeidet. Det er stor aktivitet på fakultet og avdelinger i arbeidet med egen beredskap og 

beredskapsarbeid er nå en del av lederopplæringen.  

For å tydeliggjøre de forhold som kan utløse UiBs beredskapsplan er det gjennomført risiko og 

sårbarhetsanalyser (ROS) (grovanalyser) av utvalgte analyseområder som ansees å være av særlig 

risikofylt karakter, med stort skadepotensiale. Disse er: Feltarbeid i utlandet, fellesarrangement i regi av 

UiB, terrorhandling på campus, laboratorier ved UiB, IKT-tjenester og brann. Alle analysene er 

gjennomført i krisestøtteverktøyet CIM, som UiB tok i bruk i 2014, med unntak av scenariet brann. 

Analysene har gitt UiB et godt grunnlag for tilpassede sannsynlighetsreduserende tiltak, men også 

konsekvensreduserende tiltak som basis for utarbeidelse av prosedyrer og tiltakskort. Dette arbeidet er 

påbegynt i 2014 og vil følges opp i 2015.  
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Det er gjennomført et 2-dagers seminar og en tabeltop-øvelse for beredskapsledelsen og 
universitetsledelsen i 2014, som er evaluert. De sentraladministrative enheter som inngår i 
beredskapsledelsen har gjennomført flere tiltak i 2014 for å styrke deres funksjoner inn i den sentrale 
beredskapsledelsen. Her kan nevnes: Revidert beredskapsledelsens funksjoner og utformet tiltakskort, 
oppdatert plan for krisekommunikasjon, gjennomført beredskapsøvelse/kontinuitetstest for IT-systemer, 
samt øvd på å flytte IT-drift til krisemaskinhall, gjennomført årlig oppgradering/revisjon av 
beredskapsplaner knyttet til rammeavtaler med vekterfirma og ved hendelser som vil kunne utløse behov 
for ekstra bemanning, og opprettet gruppe for bemanning av kontakttelefon for pårørende samt 
opplæring i bruk av telefonsystemet.  

Beredskapsplan for ansatte i utlandet ble vedtatt av universitetsstyret 10.04.14 (sak 25/14). 

Mål for arbeidet med sikkerhet ble vedtatt i universitetsstyret februar 2012. Det er utarbeidet 

sikkerhetsbrosjyre. Informasjon om sikkerhet/beredskap er tilgjengelig fra startsiden på UiBs ansattsider. 

Det er i 2014 igangsatt arbeid med å gjøre denne informasjonen tilgjengelig på UiBs webforside. 

1.9 Brannvern 
Driftsområdene ved EIA gjennomfører kvartalsvise ettersyn/kontroll med alt brannteknisk utstyr. 
Brukerne ved enhetene gjennomfører ettersyn av rømningsveier, branndører og slokkeutstyr kvartalsvis, 
enkelte månedsvis. EIA har tett oppfølging av brukerne. Feil eller mangler blir rapportert via det 
elektroniske behovsmeldingssystemet Lydia. Utvidet internkontrollskjema, og revisjon har bidratt til bedre 
skriftlig dokumentasjon og systematisk HMS-arbeid på området. 

Brannalarm ble utløst 50 ganger i 2014. De fleste unødvendig på grunn av arbeid på stedet, men noe 
nedgang i forhold til 2013 (60 ganger) og 2012 (62 ganger). Det har vært en brann i 2014; Årstadveien 19 
hvor teknisk installasjon på gipsverksted tok fyr. Ansatt sammen med brannvesenet fikk slukket brannen 
som gav kun små ødeleggelser, som røykskader og noe teknisk materiell. Rommet ble nedvasket samme 
dag og klar for bruk neste dag. 

Det ble i 2014 arrangert 9 brannvernkurs med til sammen rundt 150 deltakere. Kusene har bidratt til 
bedre forståelse for brannvernarbeidet og egen sikkerhet. At flere observerer og melder fra bidrar sterkt 
til økt sikkerhet, og mindre fare for branntilløp.  

1.10 Innbrudd 
Mål for arbeidet med sikkerhet ble vedtatt i universitetsstyret februar 2012 etter innstilling fra 
arbeidsgruppe og bred høring i organisasjonen.  

Antall innbrudd* 

2014 19 

2013 29 

2012 20 

2011 42 

2010 54 

2009 42 

2008 15 

2007 20 
*Påvist innbruddskader, avgått innbruddsalarm, og meldt tapt utstyr.

Det har vært en nedgang i innbrudd ved UiB. Nedgangen skyldes at flere er blitt tatt idet de utløste alarm 

og at Nygårdsparken ble stengt 25. august 2014. Høsten, og spesielt desember, har universitetsområdet 
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vært preket av rolig atmosfære med sterk reduksjon i ruspåvirkede personer på «høyden», og dermed 

mindre innbrudd. Året 2015 blir dermed et år hvor vi kanskje ser en ytterligere betydelig nedgang i 

innbrudd.  

1.11 HMS-avvik  
Alle HMS-avvik ved UiB skal meldes og følges opp av linjeledelsen for forebygging og kontinuerlig 
kvalitetssikring av arbeidsmiljøet. Alle rapporterte forhold legges fram for AMU. 

Registrert meldt HMS-avvik Ulykke med personskade 
meldt til NAV 

2014 124 14 

2013 85 5 

2012 99 6 

2011 130 7 

2010 149 6 

2009 113 16 

2008 127 15 

2007 112 9 

2006 122 11 

2005 85 7 

De meldte HMS-avvikene har varierende alvorlighetsgrad. Det er ikke meldt om store skader eller ulykker i 
2014. Totalt er det meldt 57 personskader (51 i 2013, 47 i 2012, 48 i 2011), hvorav 14 er meldt til NAV. I 
tillegg er det meldt 3 yrkessykdommer til Arbeidstilsynet.  

Revisjon av universitetets HMS-avvikssystem pågår. I 2014 ble piloten utvidet, og i høstsemesteret ble det 
nye HMS-avvikssystemet tatt i bruk ved Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet. Det ble i forbindelse 
med implementeringen ved fakultetet gjennomført en rekke informasjonstiltak om HMS-avvik for ulike 
målgrupper. I tillegg ble det gjennomført praktisk opplæring i bruk av avvikssystemet for ledere og 
verneombud (3 kurs). Tilbakemeldingene fra brukerne er så langt gode og flere institutt melder om at 
terskelen for å melde HMS-avvik har blitt betydelig lavere. Piloten ved Det matematisk-
naturvitenskapelige fakultet vil avsluttes med en evaluering våren 2015, slik at mangler og 
forbedringspunkt med systemet identifiseres og kan korrigeres. HMS-avvikssystemet vil innføres ved hele 
UiB i løpet av 2015, samtidig som det manuelle meldesystemet fases ut. 

En viktig målsetning med det nye HMS-avvikssystemet er at det skal være brukervennlig, lett tilgjengelig 
og bidra til økt oppmerksomhet om HMS-avvik. I tillegg skal det sikre at arbeidsmiljøloven og 
personopplysningslovens bestemmelser ivaretas. Entydig definisjon på HMS-avvik i de nye retningslinjene 
og bedre tilgjengelighet gjennom webbasert meldeskjema, forventes å bidra til en økt og således mer 
korrekt rapportering av HMS-avvik ved universitetet. 

1.12 Tilsyn med HMS 
Arbeidstilsynet gjennomførte tilsyn ved bedriftshelsetjenesten, HMS-seksjonen, mars 2013 med bakgrunn 
i Forskrift om administrative ordninger, Kapittel 2. Godkjenning av bedriftshelsetjeneste. Hovedformål var 
å vurdere om forutsetningene for godkjenning av bedriftshelsetjenesten fra november 2010 er tilstede. 
Arbeidstilsynet konkluderer i svar mottatt mai 2013 med at de ikke har anmerkninger i forbindelsene med 
kriteriene for godkjenning av bedriftshelsetjenesten, men det fremgår at bedriftshelsetjenesten vil 
videreutvikle kvalitetssikring av bistand ved organisatoriske endringer. Bedriftshelsetjenesten har i 2014 i 
noen grad deltatt ved organisatoriske endringer. Bedriftshelsetjenestens involvering i endringer som har 
betydning for arbeidsmiljøet vil følges opp i 2015.  
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I april 2013 gjennomførte Arbeidstilsynet et uanmeldt tilsyn knyttet til inneklima ved HF-bygget, Det 
humanistiske fakultet. Rapport med varsel om 2 pålegg ble mottatt samme måned. En skriftlig 
tilbakemelding med kommentar til varsel om pålegg ble gitt innen fristen juni 2013. Arbeid med 
oppfølging av tilsynet har involvert fakultetet, verneombud og sentraladministrasjonen. Status i arbeidet 
ble gitt i møte med Arbeidstilsynet i august og en kartlegging av inneklima ved Institutt for fremmedspråk 
med redegjørelse for innregulering av ventilasjon ble sendt Arbeidstilsynet i november 2013. Det er 
gjennomført økt drift av ventilasjonsanlegget i særlig aktive/hektiske perioder. I Arbeidstilsynets brev 
10.03.14 blir varslede pålegg lukket og tilsynet ansees som avsluttet. Inneklimaforhold ved fakultetet blir 
fulgt opp som del av UiBs internkontrollsystem. 

Som del av den nasjonale kampanjen «Arbeid for helse» gjennomførte Arbeidstilsynet tilsyn av 
psykososialt arbeidsmiljø og organisatoriske forhold ved UiB i oktober 2010. Vedtak om 7 pålegg ble 
mottatt juli 2011. En skriftlig tilbakemelding som beskriver hvordan det enkelte pålegg er imøtekommet 
ble gitt innen fristen oktober 2011. Som del av oppfølging av tilsynet i 2010 og for å kontrollere hvordan 
AMU arbeider systematisk og forbyggende med HMS, var Arbeidstilsynet tilstede som observatører i 
AMU-møte 16.10.2013. Arbeidstilsynet tok dette med seg videre i oppfølgingsmøte med 
universitetsledelsen og universitetets hovedverneombud i november 2013, hvor UiBs tilbakemeldinger 
med dokumentasjon og gjennomførte tiltak i løpet av 2011 og 2012 ble gjennomgått. Arbeid med 
oppfølging av tilsynet har involvert AMU, verneorganisasjonen, fakultetene og sentraladministrasjonen. 
Arbeidstilsynet lukker tilsynet desember 2013. I forlengelse av tilsynet er det gjennomført seminar for 
AMU-medlemmer desember 2014 hvor ansvar, roller, kommunikasjon og medvirkning/delaktighet i AMU 
i et HMS-perspektiv ble belyst og det er igangsatt revisjon av HMS-samordningsavtale med Helse Bergen 
som forventes ferdigstilt i 2015. 

Arbeidstilsynet gjennomførte tilsyn av kjemikaliebruken ved UiB i desember 2009 som del av den 
nasjonale kampanjen «Bedre Kjemi». Vedtak om 7 pålegg ble mottatt april 2010. En skriftlig 
tilbakemelding som beskriver hvordan det enkelte pålegg er fulgt opp ble gitt Arbeidstilsynet innen fristen 
juni 2011. UiB etablerte på bakgrunn av dette prosjektet «Program for risikostyring av kjemikalier og 
biologiske faktorer» i 2010. Som del av «Bedre Kjemi» gjennomførte Arbeidstilsynet tilsyn av 
Dyreavdelingene, Det medisinsk-odontologiske fakultet, september 2011. Vedtak om 9 pålegg ble mottatt 
april 2012. En skriftlig tilbakemelding som beskriver hvordan det enkelte pålegg er fulgt opp ble gitt 
Arbeidstilsynet innen fristen juni 2012. Arbeid med oppfølging av påleggene har involvert AMU, 
verneorganisasjonen, sentraladministrasjonen, Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet, Det 
medisinsk-odontologiske fakultet, Det psykologiske fakultet og Universitetsmuseet i Bergen. Status i 
arbeidet ble gitt i møte med Arbeidstilsynet 22.08.2013. Her vurderte Arbeidstilsynet det slik at alle 
pålegg kan lukkes, foruten to pålegg: Ett der UiB har søkt om dispensasjon for papirbasert stoffkartotek og 
ett pålegg knyttet til register over arbeidstakere som er/eller har vært eksponert for biologiske faktorer i 
smitterisiko 3 og 4, kreftfremkallende eller arvestoffskadelige kjemikalier eller ioniserende stråling.  

UiB mottok dispensasjon for papirbasert stoffkartotek 18.12.2014. Ved UiB brukes det elektroniske 
stoffkartoteket EcoOnline. Dispensasjonen gjelder for ett år. Dispensasjonen kan forlenges ved søknad og 
gjennomført evalueringsrapport. 

UiB gikk i november 2013 til anskaffelse av eksponeringsregisteret EcoExposure til registreringer av 
eksponeringer og har sendt dokumentasjon på dette til Arbeidstilsynet april 2014. UiB har pr. d.d. ikke 
mottatt tilbakemelding fra Arbeidstilsynet. UiB har heller ikke mottatt skriftlig svar på om de øvrige 
påleggene knyttet til tilsynene til «Bedre Kjemi» og «Bedre Kjemi – Dyreavdelingene» er lukket. 

Brannvesenet fører tilsyn etter § 13 i brannloven. Bergen brannvesen la fra 2012 om rutinene for tilsyn. 
For UiB ved EIA innebærer dette å innrapportere tekniske byggdetaljer etter brannvesenets mal kalt 
«bygg kort» for 25 eiendommer. Hensikten er å nullstille tilsyn på eiendommene, og kun gjøre dette ved 
ombygginger/rehabiliteringer i fremtiden. I 2013 ble to tilsyn gjennomført med «bygg kortet»; Det 
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Akademiske Kvarter, Olav Kyrresgate 49 og Parkveien 1, Studentsenteret. Ingen avvik ble registrert. 
Brannvesenet har lagt «bygg kort» litt på vent, men UiB ønsker en gjennomgang ved Avdeling for 
kulturhistorie, Haakon Sheteligsplass 10 i løpet av 2015. 

I 2014 gjennomført Bergen brannvesen tilsyn på følgende adresser: Magnus Lagabøtes plass 1 
Sydnesplass 12 - 13, Sydnesplass 9, H. Sheteligsplass 10-11, Parkveien 1, Christies gate 12, P.Keysersgt 
1,Lars Hilles gate 3, Fosswinkelsgate 6, Allegaten 41-55-70 og J. Brunsgate 12. Alle fikk avvik av forskjellig 
karakter og har rettet disse innen tidsfristen gitt av brannvesenet.    

Det er ikke gjennomført internrevisjon innenfor HMS-området i 2014. Dette ble sist gang gjort av 
Kollegiesekretariatet i 2009. 

2. Rapporter for lokalt HMS-arbeid
Ved UiB rapporterer alle enheter (verneområder) årlig om status for eget HMS-arbeid. Alle enheter har 
levert HMS-rapport for 2014. For 2014 er dette 65 rapporter (66 i 2013, 67 i 2012, 68 i 2011, 72 i 2010). 
Universitetsbiblioteket, Universitetsmuseet i Bergen, fakultetene og sentraladministrative avdelinger med 
flere underliggende enheter (EIA og Studieadminstrativ avdeling) skal behandle disse og avgi en samlet 
rapport og legge ved overordnet HMS-handlingsplan.  

Formålet med den årlige gjennomgangen er å se til at elementene i det systematiske HMS-arbeidet ved 
UiB stemmer overens med myndighetskrav og interne regler, vurdere om aktivitetene i HMS-arbeidet er 
hensiktsmessige i forhold til UiBs virksomhetsmål og avdekke forbedringspotensialer slik at tiltak kan 
vurderes og prioriteres. Rapportene skal følges opp ved lokal enhet og ved fakultet/avdeling. 
Universitetsdirektøren gir skriftlige tilbakemeldinger til fakultetene/avdelingene og følger opp rapportene 
i form av en «ledelsens gjennomgang» - et årlig møte om HMS-status som HMS-seksjonen gjennomfører 
ved hvert fakultet/avdeling. 

Rapporteringen bidrar med andre ord til å tydeliggjøre krav og forventninger til HMS-arbeidet ved UiBs 
enheter, synliggjøre aktivitetsnivå, endringer over tid og bidra til prioritering av ressurser, samt stimulerer 
til dialog om HMS mellom sentralt nivå, fakultets-/avdelingsnivå og underliggende enheter. Rapportene er 
viktige som grunnlagsdokument i strategi- og planarbeid ved UiB, revisjoner, befaringer og lignende, og 
inngår i universitetets internkontroll for utvikling av godt HMS-arbeid. 

Skjemaet for årsrapportering (Vedlegg 1) i form av en elektronisk sjekkliste for utfylling forutsetter 
egenevaluering opp mot spørsmål knyttet til UiBs systematiske HMS-arbeid. HMS-mål og -tiltak ved 
enheten skal i tillegg beskrives i fritekst, og HMS-handlingsplan for rapporteringsåret legges ved. 
Fakultet/avdelinger fikk, som tidligere år, også i 2014 anledning til å føre opp egne tilleggsspørsmål til 
underliggende enheter relatert til utfordringer og/eller satsingsområder innen HMS. Det er fremdeles 
svært få som benytter seg av dette. For 2014 gjaldt det Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet og 
Universitetsmuseet i Bergen. Tidligere år har det vært fra 3 (2009 og 2010), 4 (2011 og 2013) til 1 (2012) 
fakultet/avdelinger som benytter denne gode muligheten til å kartlegge og få oversikt over lokale forhold.  

Det er leder og verneombud ved enhetene som fyller ut og signerer skjemaet for årsrapport og 
rapporterer i linjen. I tråd med Retningslinje for årlig gjennomgang av det systematiske HMS-arbeidet 
(internkontroll) skal fakultet og avdelinger som avgir en samlet rapport utarbeid denne i samarbeid med 
enhetens hovedverneombud. Dette fremgår imidlertid ikke av alle samlerapportene. 

Statusrapportene viser at oppmerksomhet om HMS ved mange enheter har hevet seg ytterligere, og det 
gis inntrykk av at det flere steder gjøres et grundig, godt og systematisk HMS-arbeid. Det er imidlertid 
enkelte enheter som ved årsrapporteringen avdekker at arbeidsmengde som nedlegges og 
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kompetansenivået i forhold til HMS i større grad bør prioriteres. Det er viktig at oppmerksomheten rundt 
HMS-arbeidet opprettholdes og kontinuerlig videreutvikles lokalt ved enhetene.  

2.1 HMS-organisering 
En stor andel av enhetene viser målrettet HMS-arbeid av god kvalitet. Det rapporteres at oppslutning 
omkring HMS og systematisk HMS-arbeidet har hatt en fin utvikling ved en rekke enheter.  

Alle enheter, uten om to, rapporterer at leder og verneombud som grunnlag for rapporten for 2014, har 
gjennomført HMS-internkontoll ved egen enhet. Ni enheter (mot syv i 2013) oppgir at de må bli bedre på 
gjennomgang og vurdering av de ulike elementene i det systematiske HMS-arbeidet ved egen enhet.  På 
spørsmål om enheten har skriftlige oversikter over delegerte HMS-oppgaver svarer også her ni enheter at 
de må bli bedre, mens kun en enhet (mot fem i 2013) svarer nei på dette myndighetskravet.  

I hvilke typer arbeidssituasjoner kan universitetets ansatte bli utsatt for risiko? Kartlegging og vurdering av 
risiko knyttet til HMS et grunnleggende HMS-krav og er gjennomført ved 56 av UiBs 65 enheter. Dette er 
en nedgang fra 2013 der kun en enhet (4 i 2012) ikke hadde gjennomført dette. Det å utføre 
risikovurderinger er utfordrende, og myndighetskrav om risikovurdering ble skjerpet i 2013. 17 enheter 
rapporterer at de må bli bedre på dette feltet, mot 14 i 2013 og 11 i 2012.  

Har enheten kartlagt og vurdert risiko knyttet til HMS? 

2014 (65 enheter har svart) 

Ja 60 % 

Må bli bedre 26 % 

Nei 14 % 

På spørsmål om hvordan enheten kartla og vurderte risiko knyttet til HMS svarte enhetene at de gjorde 
dette i tilknytning til HMS-runder, rehabiliteringer, i forbindelse med brann, sikkerhet og 
beredskapsarbeid, og ved bruk av ulike metoder for risikovurdering (som ROS analyse og EcoOnline) ved 
ulike aktiviteter, arbeidsprosedyrer, rutiner, og lokaliteter, ved oppfølging av HMS-avvik, og ved ulike 
former for dialog, samtaler og møter (som stabsmøter, HMS-møte, ARK).  

Oppmerksomhet om potensiell risiko og kartlegging av denne er vesentlig for å kunne fremme trygghet og 
helse, forebygge sykdom, avvik og ulykker ved UiB. Det er positivt at flere fakultet/avdelinger ser 
viktigheten av rette fokus mot dette grunnleggende HMS-kravet. Det arbeides sentralt med å ta i bruk 
felles tilpasset elektronisk system for risikovurdering (se punkt 3.3 Kontinuerlig oppmerksomhet rettet 
mot risikofylt arbeidsmiljø) med mer brukervennlige løsninger og veiledninger for risikofylt arbeid, men 
som også skal benyttes til beredskap og sikkerhet, som brann, vold og trusler. Implementer i 
organisasjonen igangsettes våren 2015. 

Åtte av universitetets enheter på underliggende nivå melder at de må forbedre arbeidet med HMS-mål, 
resten rapporterer å ha fastsatt mål.  Som i 2013 er det bare en enhet som melder å ikke ha en samlet, 
skriftlig og ajourført handlingsplan for enhetens HMS-arbeid. Av disse har hele 13 ikke lagt ved 
handlingsplan i det utfylte skjemaet som først skal behandles på fakultet/avdelingsnivå. De alle fleste 
handlingsplanene er gode og detaljerte. Ni enheter rapporterer at de må forbedre sin handlingsplan, mot 
11 i 2013. Det fremgår imidlertid ikke like tydelig ansvar- og oppgavefordeling knyttet til tiltak i alle de 
lokale planene. Overordnet HMS-handlingsplan for rapporteringsåret er utarbeidet ved alle 
fakultet/avdelinger. Det er fortsatt noe igjen før målet om at alle lokale HMS-handlingsplaner på både 
fakultet/avdelingsnivå og underliggende nivå kan sies å være klart og tydelig knyttet til UiBs sentrale HMS-
handlingsplan. 
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Når det gjelder HMS-mål og utfordringer er det verd å merke seg at mange enheter påpeker behov for en 
rekke HMS-tiltak, som for eksempel knyttet til lokalitetssituasjoner, som sikkerhet, inneklimaproblemer, 
renhold og ventilasjon, men også andre forhold som omorganiseringsprosesser og behov for opplæring, 
som ikke kan finne gode løsninger uten innsats og/eller finansiering fra fakultet/avdeling og/eller 
sentraladministrative avdelinger. 

UiBs verneombud skal på alle nivå ha tilstrekkelig tid til å utføre verneombudsarbeidet på en forsvarlig 
måte og det skal gjennomføres faste møter mellom leder og verneombud slik at det er et reelt samarbeid 
mellom dem i det systematiske HMS-arbeidet. På spørsmål om enheten følger Retningslinjer for 
tilrettelegging og samarbeid mellom linjeleder og verneombud er det svært positivt at alle enheter 
rapporterer at de gjør det.  

Det forventes, og det skal legges til rette for medvirkning og engasjement fra ansatte i utvikling og 
ivaretakelse av eget arbeidsmiljø ved universitetet. Samtlige enheter rapporterer om at det tilrettelegges 
for dette. Kun tre enheter mener de må bli bedre.  

Som følge av omorganiseringsprosesser rapporteres det også i 2014 om utfordringer knyttet til fysisk, 
organisatorisk og psykososialt arbeidsmiljø. Det er positivt at involverte enheter rapporterer om tett 
oppfølging av prosessene. Medvirkning og HMS-kartlegginger har særlig stor betydning nettopp ved 
endrede rammebetingelser, som ved omorganiserings- og flytteprosesser.  

UiBs ansatte arbeider tett med andre virksomheter og er i bygg som eies av andre. Enheter ved Det 
matematisk-naturvitenskaplige fakultet og Det medisinsk-odontologiske fakultet understreker i sine 
rapporter behov for en avtale som tydeliggjør ansvar og oppfølging. Universitetsledelsen har igangsatt 
revisjon av eksisterende samordningsavtaler med Uni Research og Helse Bergen som forventes å være på 
plass i 2015. 

 Områder med behov for ekstra oppmerksomhet og oppfølging: 

 Kartlegging og vurdering av risiko og oppfølging av tiltak, må prioriteres. Implementering av

elektronisk system for risikovurdering vil her være til hjelp, spesielt i risikofylte arbeidsmiljø.

 Revidere samordningsavtaler med Helse Bergen og Uni Research om arbeidsgivers plikter overfor

andre enn egne arbeidstakere, jf. arbeidsmiljøloven § 2-2.

2.2 HMS-kompetanse 
HMS er et lederansvar på alle nivå og er integrert i all ledelse. For å sikre et forsvarlig arbeidsmiljø og 
aktivitet med hensyn til utvikling og forbedring av arbeidsmiljøet, er UiB avhengig av at alle ledere har 
tilstrekkelig HMS-kompetanse til å utøve sitt HMS-ansvar. Rapportene viser at enhetene i stor grad anser 
at det foreligger nødvendig kompetanse, med åtte enheter som mener de må bli bedre på dette feltet. 
Linjeleder er innenfor sitt myndighetsområde ansvarlig for at HMS blir iverksatt og fulgt opp, med andre 
ord har linjeleder ansvar for at det systematiske HMS-arbeidet er planlagt, organisert, gjennomført og 
dokumentert i tråd med interne regler og myndighetskrav. Arbeidsmiljøloven stiller strenge krav til 
ledernes HMS-kunnskaper. Denne opplæringsplikten er personlig og kan ikke delegeres. UiB har 
obligatorisk opplæring i HMS for ledere. 

Verneombudene har en tilsynsfunksjon og er samarbeidspartnere for ledelsen. UiB har nettverk for 
verneombud og obligatorisk opplæring i HMS for disse. Verneombud rapporteres jevnt over å ha 
nødvendig kompetanse for å utøve sine HMS-oppgaver, kun seks enheter mener de må bli bedre.  
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Enhetene praktiserer i all hovedsak rutiner for mottak av nyansatte, studenter og gjester. 

Praktiserer enheten (verneområdet) rutiner for mottak av nytilsatte/studenter/gjester? 

2014 

(65 enheter har svart) 
2013 
(66 enheter har svart) 

2012 
(67 enheter har svart) 

Ja 78 % 83 % 82 % 

Må bli bedre 22 % 17 % 18 % 

Nei 0 % 0 % 0 % 

Med tanke på aktiviteter som utføres på universitetet og utfordringer blant annet knyttet til UiB som en 
internasjonal arbeidsplass, med studenter og gjester, og samlokalisering med andre virksomheter, er det 
enheter som ser at det fortsatt er rom for forbedring når det gjelder å sørge for at ansatte, studenter og 
gjester har nødvendig HMS-kompetanse.  

Sørger enheten for at ansatte/studenter/gjester har nødvendig HMS-kompetanse? 

2014 
(65 enheter har svart) 

2013 
(66 enheter har svart) 

2012 
(67 enheter har svart) 

Ja 69 % 65 % 67 % 

Må bli bedre 31 % 35 % 32 % 

Nei 0 % 0 % 1 % 

Områder med behov for ekstra oppmerksomhet og oppfølging: 

 Fortsatt prioritere tiltak for å sikre god og nødvendig HMS-kompetanse på alle nivå blant ledere,
verneombud, ansatte, studenter og gjester. 

2.3 Gode arbeidsfellesskap
HMS-møte er UiBs kartleggingsverktøy rettet mot forhold som forutsetter samarbeid; mellommenneskelig 
samspill på en arbeidsplass, organisatoriske forhold og organisasjonskultur, og skal brukes på lokalt nivå 
for å få en systematisk utvikling av det psykososiale arbeidsmiljøet.  

Har enheten (verneområde) kartlagt det psykososiale arbeidsmiljøet (HMS-møte)? 

2014 
(65 
enheter 
har svart) 

2013 
(66 
enheter 
har svart) 

2012 
(67 
enheter 
har svart) 

2011 
(67 
enheter 
har svart)  

2010 
(72 
enheter 
har svart)  

2009 
(72 
enheter 
har svart) 

Ja 74 % 65 % 67 % 61 % 72 % 70 % 

Må bli bedre 15 % 20 % 9 % 27 % 18 % 8,5 % 

Nei 11 % 15 % 24 % 12 % 10 % 21,5 % 

Det er en økning i antall enheter som svarer positivt på om det er gjennomført HMS-møte i 2014; 48 
enheter svarer ja, mens 10 enheter svarer må bli bedre. UiB krever at enhetene gjennomfører kartlegging 
av det psykososiale arbeidsmiljøet minst en gang i året. Andelen som svarer nei har gått ned siden 2012. 

På spørsmål om hvordan HMS-møte ble planlagt, gjennomført og fulgt opp viser rapporteringen at det er 
en klar og tydelig bruk av HMS-møte som et verktøy for kartlegging av det psykososiale arbeidsmiljøet ved 
enhetene. Ulike metoder for kartlegging, i forkant av HMS-møte eller som del av HMS-møtet, ble i 2014 
brukt gjennomgående med påfølgende diskusjon, med noen få unntak. Universitetsmuseet hadde en 
felles spørreundersøkelse for alle sine enheter, mens Det psykologiske fakultet har gjennomført 
Arbeidsmiljø- og klimaundersøkelser (ARK) som metode for kartlegging ved alle sine enheter i 2014. Noen 
svært få har brukt eksterne bidragsytere i prosessen knyttet til planlegging og gjennomføring av HMS-
møte. 
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Tema som enhetene tar opp er samarbeid, kommunikasjon, organisatoriske forhold og lignende. Det 
rapporteres om noen svært få unntak der andre HMS-relaterte saker/tema er hovedfokuset for HMS-
møtet. Dette er langt færre enn tidligere, og har dreid seg om fysisk arbeidsmiljø/resultater fra HMS-
runde, og generell oppfølging av HMS-handlingsplan. 

Det er svært positivt at det rapporteres fra flere om økt interesse for det psykososiale arbeidsmiljøet med 
et sterkere engasjement fra de ansatte enn på tidligere HMS-møter. Det fremgår også av rapportene at 
HMS-møte oppleves som et viktig verktøy ved omorganiseringsprosesser. Suksesskriterier for å synliggjøre 
og få til en utvikling av psykososialt arbeidsmiljø ved den enkelte enhet er systematisk planlegging, 
gjennomføring og oppfølging, som bygger på egenaktivitet, godt forankret kartlegging, samt kort tid 
mellom kartlegging og tiltak. Resultater fra HMS-møtet følges opp i medarbeidersamtaler, på stabsmøter, 
i ledergrupper, i møter med verneombud og i HMS-handlingsplaner. 

UiB har i de senere år satt søkelys på viktigheten av medarbeidersamtaler. I behandling av HMS-
årsrapport 2013 i universitetsstyret 28.05.14 (sak 46/14, 2013/12083) ble det særlig diskutert 
forbedringspotensialet knyttet til å tilby og gjennomføre medarbeidersamtaler, og at dette må følges opp. 

Alle ansatte ved UiB skal få tilbud om årlige medarbeidersamtaler. Dette betyr at det ikke skilles mellom 
faste og midlertidige, vitenskapelige eller teknisk-administrative ansatte. Rapportene viser en liten økning, 
men at det fortsatt ikke gis tilbud til alle.  

Har alle ansatte (faste og midlertidige) fått tilbud om medarbeidersamtale? 

2014 
(65 enheter har svart) 

2013  
(66 enheter har svart) 

Ja 65 % 62 % 

Nei 35 % 38 % 

Flere fakultet/avdelinger har de siste årene påpekt dette som en gjenganger i sine årsrapporter. 
Gjennomføringsgraden skyldes fortsatt en kombinasjon av at ansatte ikke har blitt tilbudt samtale av ulike 
årsaker og at det er ansatte som ikke ønsker å benytte seg av tilbudet. Skifte av leder eller midlertidig 
leder, eller grunnet ansatte i permisjon, med langvarig sykdom eller nyansatt oppgis som grunner for å 
ikke ha tilbudt medarbeidersamtaler. Mange i bi-stillinger har ikke fått tilbud, det samme gjelder ansatte i 
rekrutteringsstillinger, mens enkelte andre oppgir «åpen dør» og uformelle samtaler som erstatter den 
systematiske medarbeidersamtalen. Like sentralt, fortsatt, er det at gjennomføring for spesielt alle 
vitenskapelige ansatte, inkl. midlertidige ansatte, oppleves som en utfordring kapasitetsmessig for 
lederne ved store enheter. 

På spørsmål om hvordan enheten planla og gjennomførte medarbeidersamtale skriver flere enheter at de 
har tatt i bruk UiBs maler og metoder for planlegging og gjennomføring av medarbeidersamtaler, eller 
tilpasser dem etter behov. Det er leder med personalansvar som har ansvar for å innkalle til 
medarbeidersamtale: Instituttleder, avdelingsleder, forskningsgruppeleder eller seksjonsleder. Dersom en 
leder har personalansvar for mange kan dette være utfordrende. Rapporteringen viser at ansvar for 
gjennomføring av medarbeidersamtaler gjennomgående er delegert i linjen, med ulike varianter grunnet 
organisasjonsstruktur.  

Administrative ledere i linjen gjennomfører medarbeidersamtaler med administrativt ansatte. 
Instituttledere gjennomfører med de faste vitenskapelige ansatte. Ved større enheter gjennomfører 
instituttleder med gruppeledere (forskergruppeledere, administrasjonssjef o.l.), mens 
forskergruppelederne gjennomfører med vitenskapelige ansatte i gruppen. 
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Ansatte i midlertidige rekrutteringsstillinger og forskerstillinger (gruppe B) får ved mange enheter tilbud 
gjennom forskegruppeleder eller forskningskoordinator. Andre steder har de et annet og eget opplegg for 
gruppe B, der for eksempel stipendiater har medarbeidersamtaler i sitt 2. og 4. år, mens 3. år 
gjennomføres en midtveisevaluering, som også inkluderer HMS-aspekter. 

Hvordan medarbeidersamtaler for de teknisk ansatte planlegges og gjennomføres kommer ikke så tydelig 
fram i rapportene. Noen steder meldes det om at nærmeste leder for teknikerne gjør dette, gjerne leder 
for teknisk gruppe, men ofte regnes de som del av forskergruppen og hvor forskergruppeleder har 
medarbeidersamtale med ansatte i sin gruppe.  

Når det gjelder andelen gjennomførte medarbeidersamtaler, viser rapportene at det fremdeles er rom for 
forbedring. Enhetene melder at de har fokus på medarbeidersamtaler i ulike sammenhenger, ved ulike 
møter, samlinger og i handlingsplaner, men hvordan oppfølging og tilbakemelding til leder i linjen gjøres 
varierer, fra strukturert til mer tilfeldig. Noen fakultet har som mål å tilby medarbeidersamtale til alle, 
andre har som mål både å tilby og å gjennomføre medarbeidersamtale med alle. Det er fortsatt viktig å 
sørge for at alle vitenskapelig ansatte, inklusiv midlertidig ansatte som stipendiatgruppen, både får tilbud 
om medarbeidersamtale og at det blir gjennomført. Det er også verd å merke seg at medarbeidersamtaler 
heller ikke er gjennomført blant en del av de administrative og tekniske ansatte. 

Fakultet/avdelinger rapporterer at de vil arbeide med å utarbeide mer en spesifikk plan for gjennomføring 
med de forskjellige grupper ansatte, utarbeide gode rutiner for medarbeidersamtaler og sikre lik tolkning 
og håndtering av medarbeidersamtale som verktøy. En ansvarsstruktur og delegeringssystem for 
medarbeidersamtaler må tilpasses og utøves hensiktsmessig for den enkelte enhet. Lokal rutiner for dette 
er på plass hos enkelte. Det er svært positivt at enkelte i sine årsrapporter derfor konkret ber om at 
lederne ved enhetene bruker medarbeidersamtaler som virkemiddel til god dialog mellom leder og ansatt 
der man også tar opp forventninger til resultater og innsats. Fakultet/avdelinger må fortsatt styrke 
innsatsen på dette feltet. 

Det er svært positivt at enhetene bekrefter at de følger UiBs rutiner for oppfølging av sykefravær og 
konflikthåndtering, og retningslinjer for håndtering av rusmiddelmisbruk. Det rapporteres av noen få 
enheter (4) at rutiner og kompetanse i praktisk gjennomføring kan forbedres. 

Fysisk aktivitet er en kilde til god helse og trivsel. UiB ønsker å legge til rette for tiltak som stimulerer til 
fysisk aktivitet.  

Legger enheten til rette for tiltak som stimulerer til fysisk aktivitet? 

2014 
(65 enheter har svart) 

2013  
(66 enheter har svart) 

Ja 66 % 56 % 

Må bli bedre 20 % 21 % 

Nei 14 % 23 % 

Rapportene viser at det legges i økende grad til rette for fysisk aktivitet blant UiBs enheter. Mange skrev i 
statusrapportene for 2013 at de ønsker å legge bedre til rette for fysisk aktivitet med flere tiltak i 2014, og 
da særlig knyttet til trening/fysisk aktivitet i arbeidstiden, for å forebygge skader og øke jobbnærvær. Det 
fremgikk av enkelte rapporter at ansvaret for å fastsette rammer for slike tiltak bør vurderes å utformes 
sentralt. Det ble i 2013 igangsatt et arbeid sentralt knyttet til oppfølging av disse innspillene og i tråd med 
universitetets HMS-handlingsplan som vil bli behandlet i AMU i 2015 (se punkt 3.1 Gode 
arbeidsfellesskap). 

Områder med behov for ekstra oppmerksomhet og oppfølging: 

 Årlig kartlegging av psykososialt arbeidsmiljø ved alle enheter.
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 Tilby og gjennomføre medarbeidersamtale for alle ansatte (faste og midlertidige).

 Legge til rette for tiltak som stimulerer til fysisk aktivitet.

2.4 Trygge og funksjonelle arbeidsplasser 
Alle universitetets enheter har gjennomført HMS-runde i 2014, utenom syv enheter (6 i 2013). Det er fem 
enheter som melder at de må bli bedre her. Det er positivt at denne form for kartlegging av det fysiske 
arbeidsmiljøet er svært godt forankret i virksomheten. Som ved tidligere år er det utfordringer relatert til 
inneklima, fortetning, universell utforming, støy, ventilasjon og renhold blant tema som går igjen.  

Når det gjelder spørsmål om hvorvidt hensyn til HMS blir tilstrekkelig vurdert ved nye arbeidsplasser 
(byggesaker) rapporteres det som tilfredsstillende. Kun to enheter svarer nei her, mens to svarer må bli 
bedre. Enhetene svarer også bekreftende på hvorvidt kontor- og laboratoriearbeidsplasser blir 
ergonomisk utformet og tilpasset. Av 65 enheter er det to som svarer nei, mens fem enheter svarer at 
dette må bedres.  

Hensynet til brannvern er godt ivaretatt og enhetene gir positive tilbakemeldinger. Enhetene er i svært 
stor grad fornøyde med egne brannvernansvarlige, kun seks sier de må bli bedre. Når det gjelder ettersyn 
av rømningsveier er det fem som noterer forbedringspotensiale, og en enhet som ikke har fulgt opp. Det 
er kun tre enheter som ikke har gjennomført brannvernopplæring, mens seks enheter vil styrke dette 
punktet. Syv enheter mot åtte enheter i 2013 har ikke gjennomført brannøvelse i 2014. Ni enheter 
rapporterer at de vil forbedre dette.  

Alle enheter har gjennomført tiltak for å redusere fare for tyveri og innbrudd i 2014, mot seks som ikke 
hadde gjennomført tiltak i 2013. Fem enheter mener de må bli bedre her med ulike former for 
skallsikring, men også tiltak knyttet til rutiner og holdninger. 

Retningslinjer for håndtering av vold og trusler med veiledning ble implementert i virksomheten i 2014. På 
spørsmål om retningslinjene blir fulgt svarer alle enheter bekreftende. Det er bare 5 enheter som melder 
at de må bli bedre på dette feltet.   

Områder med behov for ekstra oppmerksomhet og oppfølging: 

 Brannvern- og sikkerhetsarbeid er nødvendig og må ha prioritert blant universitetets enheter
også i 2015. 

2.5 Kontinuerlig oppmerksomhet rettet mot risikofylt arbeidsmiljø
Det rapporteres om oppmerksomhet rettet mot rutiner, kunnskaper og holdninger blant enheter med 
risikofylt arbeidsmiljø og utfordringer relatert til fysisk, kjemisk og biologisk arbeidsmiljø, samt på tokt. 
Nødvendigheten av å kartlegge og vurdere risiko systematisk er i noe økende grad også til stede ved 
enheter med feltarbeid, dvs. innsamling/bearbeiding av informasjon i forbindelse med forskning, 
undervisning og lignende aktivitet utenfor det ordinære arbeidsstedet/lærerstedet.  

Gjennomfører enheten risikovurdering ved utførelse av risikofylt arbeidsmiljø? 

2014 
(30 enheter 
har svart*) 

2013 
(32 enheter har 
svart*) 

2012 
(29 enheter har 
svart*) 

2011  
(27 enheter har 
svart*) 

Ja 63 % 66 % 79 % 52 % 

Må bli bedre 37 % 31 % 21 % 48 % 

Nei 0 % 3 % 0 % 0 % 
(*Av enheter (verneområder) som har svart Ja på om det blir utført risikofylt arbeid ved enheten). 
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Det er svært positivt at alle kjemikalier, biologiske faktorer og strålekilder er registrert og risikovurderte 
blant enheter som rapporterer om risikofylt arbeid og der dette er relevant. Ni enheter påpeker 
forbedringspotensial. Blant enheter som rapporterer om risikofylt arbeid er skriftlige arbeidsinstrukser i 
all hovedsak lett tilgjengelig for ansatte/studenter/gjester. Syv enheter rapporterer om at de må bli bedre 
på dette punktet, to enheter svarer negativt, mot 1 i 2013. 

På spørsmål om enheten praktiserer Retningslinjer for bruk og håndtering av kjemikalier og Retningslinjer 
for biologiske faktorer og genmodifiserte mikroorganismer følger alle enheter som rapporterer om 
risikofylt arbeid disse, der dette er relevant. To enheter melder at de må bedre dette arbeidet.  

Når det gjelder bruk av eksponeringsregisteret EcoExposure som alle enheter som har ansatte som 
arbeider med ioniserende stråling, kreftfremkallende og arvestoffskadelige kjemikalier og helseskadelige 
biologiske faktorer skal registreres i, svarer 10 enheter der dette er relevant at de ikke registrer 
ansatte/studenter/gjester i dette, mens tre enheter mener de må bli bedre. 

Også når det gjelder Retningslinje for helse, miljø og sikkerhet på feltarbeid og tokt følger alle enheter 
som rapporterer om risikofylt arbeid denne, der dette er relevant. Tre enheter påpeker at de må bli 
bedre. Det er imidlertid fortsatt grunn til å anta at det er flere enheter ved UiB som driver 
innsamling/bearbeiding av informasjon i forbindelse med forskning o.l. utenfor campus, enn som ser at 
dette kan medføre økt risiko for skade på menneske og/eller miljø, og dermed er å anse som risikofylt 
arbeidsmiljø. Det er positivt at enkelte fakultet/avdelinger har konkrete tiltak innenfor dette 
arbeidsområdet. 

I behandling av HMS-årsrapport 2013 i universitetsstyret 28.05.14 (sak 46/14, 2013/12083) ble «behov for 
et fungerende apparat for risikostyring drøftet». Flere enheter har gjennomført risikovurderingsprosjekt i 
2014 for å øke oppmerksomheten rettet mot risikofylt arbeid og for å bygge opp kompetanse med 
overføringsverdi til andre enheter. Her kan nevnes Universitetsmuseets risikovurderingsprosjekt i 
Muséhagen og pilotprosjekt for risikovurdering ved Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet med 
fokus på kjemikaliehåndtering og feltarbeid. Begge disse ble igangsatt i 2013.  

Områder med behov for ekstra oppmerksomhet og oppfølging: 

 Selv om mange enheter har fokus på risikofylt arbeidsmiljø i ulike sammenhenger er dette et
arbeidsområde som krever kontinuerlig og forebyggende oppmerksomhet, for eksempel utfordringer
knyttet til nyansatte, økonomiske og kulturelle/kommunikative aspekter og omdømme for å nevne
noen. Gjennomføring av risikovurderinger før en aktivitet finner sted eller når den endres og
oppfølging av tiltak, må prioriteres. Det igangsatte arbeidet med videreutvikling av eksisterende
risikohåndteringssystem med implementering av elektronisk system for risikovurdering vil her være
til hjelp.

 Feltarbeid er definert i UiBs sentrale Retningslinje for HMS ved feltarbeid og tokt som
innsamling/bearbeiding av informasjon i forbindelse med forskning, forvaltningsundersøkelser,
utviklingsarbeid, ekskursjoner og studieplanfestede oppgaver utenfor det ordinære
arbeidsstedet/lærerstedet. Enheter som har denne typen aktivitet skal følge retningslinjen og
kartlegge og vurdere risiko. Enheter må også vurdere om det bør utarbeides utfyllende lokale
rutiner/prosedyrer ved feltarbeid.

 Eksponeringsregisteret EcoExposure må tas i bruk ved alle enheter som har ansatte som arbeider
med ioniserende stråling, kreftfremkallende og arvestoffskadelige kjemikalier, bly/blyforbindelser og
helseskadelige biologiske faktorer.

2.6 God håndtering av HMS-avvik
Alle enheter som rapporterer om at de har hatt HMS-avvik oppgir at de har meldt og fulgt disse opp, 
utenom en enhet. To enheter melder at de kan bli bedre gjennom bedre rutiner og økt bevissthet og 
innmelding av avvik, samt oppfølging.  
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Har enheten hatt HMS-avvik? 

2014 
(65 enheter 
har svart) 

2013 
(66 enheter 
har svart) 

2012 
(66 enheter 
har svart) 

2011 
(66 enheter 
har svart) 

2010 
(66 enheter 
har svart) 

Ja 49 % 47 % 41 % 52 % 39 % 

Nei 51 % 53 % 59 % 48 % 61 % 

Rapportene viser at HMS-avvik blir behandlet i faste møter av alle som oppgir at de har hatt HMS-avvik, 
utenom av tre enheter. Det er imidlertid fortsatt grunn til å anta underrapportering. Det er derfor svært 
positivt at enkelte fakultet påpeker at rutinene skal følges opp bedre som del av kvalitetssikring av HMS-
arbeid, og at HMS-avvik legges fram for fakultetsstyret. Det nye elektroniske systemet for melding og 
oppfølging av HMS-avvik ved hele universitetet vil lette arbeidet (se punkt 1.11 HMS.avvik). 

UiBs enheter skal følge opp universitetets beredskapsplan ved å gjennomføre risikovurderinger og 
etablere lokale rutiner for beredskap på alle nivå. Enhetene svarer bekreftende på spørsmål om enheten 
har lokale rutiner for beredskap, fire enheter har ikke dette på plass. Imidlertid er det mange som mener 
de må forbedre beredskapsarbeidet ved enheten. 

Har enheten lokale rutiner for beredskap? 

2014 
(65 enheter har svart) 

2013 
(66 enheter har svart) 

Ja 62 % 68 % 

Må bli bedre 32 % 29 % 

Nei 6 % 3 % 

På spørsmål om hvilke tre hendelsen enheten vurderer som mest sannsynlig vil utløse en lokal 
beredskapsplan svarer svært mange av enhetene brann og ulike former for lekkasje, som vann, gass og 
svikt i strøm- og ventilasjonsanlegg. Andre hendelser som flere anser som sannsynlig vil utløse lokal 
beredskap er vold og trusler, dødsfall blant studenter/ansatte, uønsket hendelse/ulykke utenfor ordinært 
arbeidssted og konfidensiell informasjon på avveie. Det er svært positivt at flere fakultet har 
beredskapsarbeid som et prioritert satsingsområde i 2015. 

Områder med behov for ekstra oppmerksomhet og oppfølging: 

 Arbeid med å melde HMS-avvik må motiveres. Ved å ta i bruk nytt elektronisk system for melding og
oppfølging av HMS-avvik, øke rapporteringsfrekvensen og tydeliggjøre omfang/oppfølging av 
meldinger i enhetenes faste møter, vil det forbyggende HMS-arbeidet kunne styrkes. 

 Fortsatt øke aktiviteten og bevisstgjøringen knyttet til lokalt beredskapsarbeid.

2.7 Ansvar for det ytre miljø 
For å kunne dokumentere UiBs miljøinnsats skal enhetene gjennomføre tiltak for å redusere negativ 
miljøpåvirkning. Et stort antall enheter har de senere år rapportert om at ytre miljø arbeid vil bli prioritert. 
Syv enheter melder at de ikke har gjennomført tiltak, det samme antallet som i 2013. Syv enheter 
rapporterer at de må bli bedre. Enhetene følger UiBs systemer for avfallshåndtering, men enkelte 
rapporterer om at disse ikke fungerer optimalt. Andre tiltak som nevnes i de lokale handlingsplanene er 
for eksempel redusert bruk av papir, tilrettelegging for sykling og lyssensor, og økt bruk av Skype o.l.  

Det fremkom av statusrapportene i 2013 at miljøinnsatsen trengte ytterligere oppmerksomhet og som i 
større grad bør koordineres sentralt. Arbeidet med miljøsertifisering av UiB startet i 2014 og UiB skal 
sertifiseres som Miljøfyrtårn i 2015. 
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Områder med behov for ekstra oppmerksomhet og oppfølging: 

 For å nå UiBs mål innenfor det ytre miljøarbeidet, må enhetene fortsatt bli bedre på å følge opp
universitetets Tiltaksplan for det ytre miljø. Miljøsertifiseringsprosessen vil hjelpe til i dette arbeidet. 

3. HMS-handlingsplan – oppfølging av tiltak
UiBs HMS-handlingsplan for 2013-2015 ble vedtatt i universitetsstyret 25.10.2012 og omfatter 5 HMS-mål 

som universitetet skal kjennetegnes ved:   

 Gode arbeidsfellesskap

 Trygge og funksjonelle arbeidsplasser

 Kontinuerlig oppmerksomhet rettet mot risikofylt arbeidsmiljø

 God håndtering av HMS-avvik

 Ansvar for det ytre miljø

Det er lagt opp konkrete virkemidler og tiltak for å realisere målene, også i relasjon til andre styrende 
dokumenter som støtter planens mål. Tilbakemeldingene fra sentraladministrasjonen, sentrale utvalg og 
fakulteter/avdelinger viser at planens mål og tiltak har blitt fulgt opp i 2014.  

3.1 Gode arbeidsfellesskap 
UiB skal være en attraktiv, mangfoldig, åpen og inkluderende arbeidsplass som ivaretar hensynet til 
ansatte i ulike faser av karrieren og i livet. I HMS-handlingsplanen er det skissert flere virkemidler i dette 
arbeidet. I 2014 er det arbeidet med disse på følgende måte:  

 Årlig kartlegging av psykososialt arbeidsmiljø for å fremme felles forståelse og samarbeid, og
gjennomføre tiltak.

HMS-møtet er universitetets metode for kartlegging av psykososialt arbeidsmiljø på enhetsnivå og 
anerkjent av Arbeidstilsynet. Det psykososiale arbeidsmiljøet kartlegges årlig på lokalt nivå (se punkt 2.3 
Gode arbeidsfellesskap). Suksesskriterier for å synliggjøre og få til en utvikling av psykososialt arbeidsmiljø 
ved den enkelte enhet er systematisk planlegging, gjennomføring og oppfølging, som bygger på 
egenaktivitet, godt forankret kartlegging, samt kort tid mellom kartlegging og tiltak. 

AMU vedtok i 2013 å ta i bruk Arbeidsmiljø- og klimaundersøkelser (ARK) ved UiB (sak 18/13). ARK er et 
helhetlig verktøy for gjennomføring av arbeidsmiljøundersøkelser og skal bidra til utvikling av psykososialt 
arbeidsmiljø. Opplegget er utarbeidet av, og for, universitetene og høyskolene. UiB har vært sentral i 
utviklingen. Kjernen i ARK er spørreskjemaet KIWEST (Knowledge Intensive Work Environment Survey 
Target). KIWEST bygger på bred kunnskap i forskningsmiljøene, utvalg og tilpasninger er gjort av forskere 
fra NTNU og UiO. Det viktigste for bruken av ARK er imidlertid ikke enkeltheter i KIWEST, men prosessen 
ved gjennomføringen av et totalopplegg; Forberedelser, forankring, tilbakemeldingsmøter og 
tiltaksutvikling, samt implementering. I 2014 ble en arbeidsgruppe som skal koordinere arbeidet sentralt 
oppnevnt av universitetsdirektøren. Samtlige fakultet/avdelinger ved UiB skal ta i bruk ARK. Første runde 
skjer ved sekvensiell utrulling og i 2014 ble prosesser igangsatt ved fem fakultet/avdelinger, og 
gjennomført ved ett fakultet. Det er i 2014 publisert informasjon om ARK på HMS-portalen. 

UiB tilbyr verktøyet «Jungs Type Indeks (JTI)» og «Teamkompasset» for enheter til bruk i utvikling av team 
og grupper. Flere enheter har benyttet seg av dette i 2014. 

Handlingsplan for likestilling ved UiB 2012-2015, med et utvidet likestillingsbegrep med tiltak mot alle 
former for diskriminering, ble vedtatt i universitetsstyret i 2012. En rekke tiltak er gjennomført i 2014, 
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blant annet arrangerte UiB den årlige likestillingskonferansen i desember 2014. Konferansen har ledere, 
personalmedarbeidere og verneombud ved universitetet som målgruppe. 2014-konferansen handlet 
spesielt om tiltak innenfor handlingsplanens kapittel 5 med seksuell orientering og kjønnsidentitet i 
forhold til diskriminering på arbeidsplassen som fordypningstema, og samlet 90 deltakere fra alle deler av 
universitetet.  

For tilbudte opplærings- og kompetansetiltak, se punkt 1.4 Opplæring og informasjon. 

 Styrke jobbnærvær ved å følge opp UiBs «Aktivitets- og resultatmål for IA-arbeidet».

UiB har for perioden 2014 til 2018 utarbeidet nye «Aktivitets- og resultatmål for IA-arbeidet». Som 
tidligere er det en målsetning om å holde sykefraværet på under 4 %.  Flere enheter og grupper av ansatte 
ved UiB har et sykefravær på under 4 %, men det er store forskjeller mellom enhetene (se punkt 1.5 
Inkluderende arbeidsliv). I tråd med delmål 1 arbeides det systematisk og kontinuerlig med oppfølging av 
sykmeldte i organisasjonen. Den nye IA-avtalen innebærer noen lovendringer når det gjelder 
sykefraværsoppfølging, og UiB vil jobbe videre for å sikre god oppfølging av sykemeldte i samsvar med 
avtalen, og tilby bistand fra bedriftshelsetjenesten til de som trenger det.  

IA-møte mellom ledelsen og de tillitsvalgte ble avholdt høsten 2014, da med signering av ny IA-avtale i 
fokus. I tillegg ble det avholdt møter i IA-gruppen, der hovedtema har vært utarbeidelse av nye aktivitets- 
og resultatmål. I henhold til delmål 1 har UiB fulgt opp sykefraværet i spesielt utsatte grupper/miljø med 
særlig bistand.  

I tråd med delmål 2 har UiB i 2014 hatt 22 personer i arbeidspraksis, 5 personer har mottatt lønnstilskudd 
og 10 personer har fått tilretteleggingstilskudd. 2 personer har fått funksjonsassistanse. I tillegg deltar UiB 
i Traineeprogrammet 2013-2014 for personer med høyere utdanning og nedsatt funksjonsevne i regi av 
Kommunal- og moderniseringsdepartementet og Direktoratet for forvaltning og IKT (Difi).  

Det arbeides for å kartlegge og utbedre universitetets bygningsmasse med tanke på universell utforming. 

I henhold til delmål 3 arbeides det videre for å tydeliggjøre livsfaseperspektivet i UiBs personalpolitikk. 
Det er i 2014 utarbeidet veiledning for oppfølging av gravide som er gjort tilgjengelig på web. 

 Legge til rette for tiltak som stimulerer til fysisk aktivitet for å fremme god helse, forebygge
sykefravær og redusere helseplager.

En gjennomgang av tilbud som finnes ved UiB som kan stimulere til fysisk aktivitet blant de ansatte ble 
gjort av HMS-seksjonen i 2013. En arbeidsgruppe, som ble nedsatt av AMU i møte 07.05.14 (sak 13/14), 
startet arbeidet med å gjennomgå status for tiltak og komme med forslag til ulike løsninger i sitt første 
møte oktober 2014. Arbeidsgruppen vil etter planen presentere sitt arbeid for AMU våren 2015. I tillegg 
vedtok AMU at UiB skal arbeide for tilrettelegging for bruk av sykkel ved UiB. 

 Gjennom UiBs personalpolitikk sikre at ansatte ivaretas i ulike livsfaser.

Aktivitets- og resultatmål for IA-arbeidet ved UiB, delmål 3, fastslår at universitetets personalpolitikk skal 

ha et livsfaseperspektiv. Dette innebærer å føre en personalpolitikk som tar hensyn til ansattes ulike 

behov, og å være oppmerksom på at behovene kan variere ut i fra hvilken situasjon og livsfase den 

enkelte ansatte er i. Det er et mål for universitetet å stimulere eldre arbeidstakere til å stå lenger i arbeid 

og det er ønskelig med en balansert alderssammensetning. Eksisterende permisjonsadganger, fleksibel 

arbeidstid, ergonomisk tilrettelegging av arbeidsplasser, veiledning for oppfølging av gravide, 

ansattbarnehager og seniortiltak viser at det tilrettelegges for typiske livsfasebehov. Årlige 
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medarbeidersamtaler er et viktig i dette arbeidet og skal ivareta livsfaseperspektivet. Oppdatert 

informasjon og nye maler for medarbeidersamtaler er publisert på UiBs ansatte sider. Der finnes også 

oppdatert informasjon om personalpolitiske dokumenter og ivaretakelse i ulike livsfaser. 

3.2 Trygge og funksjonelle arbeidsplasser 
Trygge og funksjonelle arbeidsplasser er et mål i UiBs HMS-handlingsplan. Krav til god bygningsmessig 
standard, universell utforming, inneklima og ergonomi skal ivaretas. UiB skal være et åpent universitet 
hvor studenter, ansatte og besøkende trygt skal kunne oppholde seg. Målet fra HMS-handlingsplanen 
skisserer ulike virkemidler som i 2014 er arbeidet med på følgende måte:  

 Utarbeide retningslinjer for håndtering av vold og trusler og gjøre disse kjent for alle ansatte og
studenter.

Retningslinjer for håndtering av vold og trusler ble vedtatt mai 2014 og implementert. Retningslinjene er 
oversatt til engelsk og sammen med veiledning publisert i HMS-portalen. Innføringskurs i sentral regi for 
ledere ble gjennomført februar 2015. 

Mål for arbeidet med sikkerhet ble vedtatt i universitetsstyret februar 2012. Det er utarbeidet 
sikkerhetsbrosjyre. Informasjon om sikkerhet/beredskap er tilgjengelig fra startsiden på UiBs ansattsider. 
Det er i 2014 igangsatt arbeid med å gjøre denne informasjonen tilgjengelig UiBs webforside.  

 Sikre at bygningsmassen som UiB disponerer har et tilfredsstillende og forsvarlig arbeids- og
læringsmiljø i samsvar med gjeldende regelverk.

UiB har fokus på HMS i alle sine byggeprosjekter. SHA-rutiner i byggeprosjekt (sikkerhet, helse og 
arbeidsmiljø) har vært fulgt opp i 2014 både i opplæringen av EIA sine prosjektledere, og videre i 
prosjekterings- og utførelsesfasen av UiBs byggeprosjekt. Ved særlig farlige operasjoner blir det utført 
«sikker jobb analyse» i byggeprosjekter. Det er i tillegg ekstra oppmerksomhet på sikring av fallulykker, 
samt å opprettholde fokus på rent bygg i hele utførelsesfasen. 

Eksisterende bygningsmasse som UiB disponerer er stor og sammensatt og skal romme et mangfold av 
funksjoner. Eldre og/eller nedslitte bygninger, oppussing og hyppige endringer av bruken av bygningene 
byr på spesielle utfordringer knyttet til HMS. Tilpassing av arbeidsplasser, utforming av inngangsparti, 
fuktproblematikk, termisk klima, renhold og støv er faktorer som går igjen. Generelt har UiB trygge og 
funksjonelle arbeidsplasser for ansatte og studenter. Dersom det oppstår avvik har EIA og HMS-seksjonen 
rutiner for nedstenging og flytting i samarbeid med fakultet/avdeling. På møbleringssiden har EIA 
ressurser med bred fagkunnskap for på best mulig måte kunne bistå aktivt i planlegging av gode 
arbeidsplasser for den enkelte student og ansatt. 

 Kartlegge og iverksette tiltak ved utfordringer knyttet til inneklima.

Det har vært iverksatt en rekke tiltak basert på kartlegginger ved utfordringer knyttet til inneklima ved 
universitetet. Av større saker i 2014 kan nevnes: På bakgrunn av ansattes bekymring ble det foretatt 
kvikksølvmålinger ved Kjemisk institutt og Institutt for geovitenskap. Målingene ble utført ved flere 
laboratorier, men kun 1 avgrenset måling påviste forekomst av kvikksølv i arbeidsatmosfæren. Kvikksølvet 
er nå fjernet fra laboratoriet. Ved Institutt for klinisk odontologi har det blitt foretatt inneklimamålinger. 
Det er temperaturreguleringen som er den største utfordringen, og som følges opp i 2015. Ved 
Griegakademiet er der også problemer med inneklima. Målinger har blitt utført og problemene er knyttet 
opp mot temperatur og forhøyet CO2-nivå. Dette vil følges opp i 2015. 
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 Gjennomføre kartlegging og prioritering av fysiske tiltak i arbeidet med universell utforming
(UU).

For å nå målet «UiB tilgjengelig for alle innen 2025» har UiB i 2014 arbeidet med å implementere UU i 
byggeprosjekter og i drift av byggene. Det har pågått kartlegging av UU i bygg som inneholder 
undervisningsrom, studentfunksjoner, publikumsfunksjoner samt kontorbygg. Resultatet av kartleggingen 
publiseres i databasen «Bygg for alle» og i rapporter som vil bil oversendt brukere av byggene. 
Kartleggingsprosjektet skal ferdigstilles sommeren 2015. 

3.3 Kontinuerlig oppmerksomhet rettet mot risikofylt arbeidsmiljø 
UiB har et stort antall arbeidsplasser med særlig risiko. Arbeid med kjemikalier, ioniserende stråling, 
biologiske faktorer, samt feltarbeid og tokt er noen eksempler. Kontinuerlig oppmerksomhet rettet mot 
risikofylt arbeidsmiljø er et mål i HMS-handlingsplanen. I 2014 er det arbeidet med de ulike virkemidlene 
sikkert i planen på følgende måte: 

 Gjennomføre risikovurderinger i alle risikofylte arbeidsmiljø og gjennomføre tiltak.

Ved UiB skal alle risikofylte arbeidsmiljø foreta kartlegging, risikovurdering, igangsette og følge opp tiltak 
(se punkt 2.5 Kontinuerlig oppmerksomhet rettet mot risikofylt arbeidsmiljø). I de ulike miljøene arbeides 
det med risikoanalyser relatert til de ulike utfordringer man står overfor i arbeidet. Blant annet 
gjennomføres det risikovurderinger av kjemikalier og arbeidsprosessene knyttet til disse i det elektroniske 
verktøyet EcoOnline.  

UiB har i lengre tid hatt behov for et elektronisk system for risikovurdering. UiB tok i 2014 i bruk 
krisestøtteverktøyet CIM. Systemet inneholder egen modul for risikovurdering. Prosjektet «Elektronisk 
system for risikovurdering» inngår som en del av prosjeketet «innføring av KunnskapsCIM ved UiB». Kurs i 
opplæring av systemet holdes vår 2015. Krisestøtteverktøyet CIM, med tilhørende modul for 
risikoanalyser, vil være til hjelp og støtte for gjennomføringen av risikovurderingene i de ulike risikofylte 
arbeidsmiljøene, samt gjøre erfaringsoverføring enklere og tydeliggjøre ansvar for oppfølging av tiltak. I 
tillegg vil det bidra til å forenkle rapporteringen til Kunnskapsdepartementet. 

Universitetet har i 2014 utført grovanalyser ved hjelp av CIM av hendelser som potensielt vil kunne utløse 
UiBs beredskapsplan. Utvalgte grovanalyser i arbeidsmiljø som ansees å være av særlig risikofylt karakter 
er feltarbeid i utlandet og laboratorier ved UiB. 

Elementer av kartlegging og vurdering av risiko i risikofylte arbeidsmiljø tilbys gjennomgående i 
opplærings- og kompetansehevingstiltak som er gjennomført i sentral regi (se punkt 1.4 Opplæring og 
informasjon). Det er gjennomført flere nettverksmøter med lokale HMS-koordinatorer ved enheter ved de 
eksperimentelle fagmiljøene. 

Retningslinjer for risikovurdering med veiledninger i HMS-portalen er under revisjon og vil implementeres 
i organisasjonen høsten 2015. 

Andre sentrale aktiviteter ved oppfølging av risikofylt arbeidsmiljø ved UiB har i 2014 blant annet vært 
målrettet helsekontroller.    

 Sikre at alle kjemikalier, biologiske faktorer og strålekilder er registrerte og risikovurdere disse.
Ved håndtering av kjemikalier skal det elektroniske stoffkartoteket ECOonline benyttes.

Universitetets enheter skal registrere og risikovurdere kjemikalier, biologiske faktorer og strålekilder. I 
UiBs elektroniske stoffkartotek ECOonline er det i 2014 registrert 11827 ulike kjemikalier (10949 i 2013). I 
alt er det 26389 oppføringer i registeret (23666 i 2013) fordelt på 1638 lokasjoner (2774 i 2013) som 
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ansatte og studenter ved enheter ved de eksperimentelle fagmiljøene benytter seg av. En rekke av disse 
kan karakteriseres innen kategorien kreftfremkallende, reproduksjonsskadelige, arvestoffskadelige eller 
allergifremkallende. 

UiB fikk i 2014 dispensasjon for papirbasert stoffkartotek (se punkt 1.12 Tilsyn med HMS). Merkepliktige 
kjemikalier der sikkerhetsdatablad oppgir «pasienten bringes omgående til sykehus» eller «øyeblikkelig 
legehjelp kreves» skal imidlertid foreligge i papirversjon og være lett tilgjengelig i en tydelig merket perm, 
slik at alle som utfører arbeid ved UiB der det finnes merkepliktige kjemikalier har tilgang til disse 
sikkerhetsdatabladene. 

I henhold til forskrift om utførelse av arbeid er UiB pålagt å føre register over arbeidstakere som er eller 
kan bli eksponert for kreftfremkallende kjemikalier (klassifisert som Carc 1A og 1B), arvestoffskadelige 
stoff (Muta 1A og Muta 1B), bly og blyforbindelser, biologiske faktorer (smitterisikogruppe 3 eller 4), 
arbeidstakere som kan bli utsatt for støv med asbestfiber, og arbeidstakere som arbeider med 
ioniserende stråling. Eksponeringsregisteret, EcoExposure, som ble kjøpt inn i 2013, ble implementert og 
tatt i bruk ved hele UiB våren 2014. Ytterligere informasjon og kursvirksomhet foretas i 2015. 

Nye retningslinjer for biologiske faktorer og genmodifiserte mikroorganismer er i 2014 godkjent og 
Implementert. 

Strålevernsarbeidet i organisasjonen fungerer bra. Arbeid med ioniserende kilder har de senere år vært 
regulert ved at brukerstedene er godkjente etter spesifikke krav i henhold til strålevernforskriften. Det har 
vært fokusert på kompetanse som et viktig element i sikker bruk av ioniserende og ikke-ioniserende 
kilder, og i 2014 ble det arrangert dagskurs i «Strålevern» og «Radiation protection». Tiltak som ble 
påpekt under strålevernrundene for 2013 har blitt utført, og sentral strålevernkoordinator ved UiB har 
fulgt opp dette.  Det er meldt to HMS-avvik relatert til arbeid med radioaktive kilder ved UiB i 2014, disse 
er fulgt opp. 
 
UiBs Årsrapport for Strålevern 2014 er sendt til Statens strålevern i april 2015, og ble tatt til etterretning i 
AMU-møte 06.05.15 (sak 15/15). Arbeidet med ioniserende kilder ved UiB følger de kravspesifikasjonene 
som er gitt i strålevernets rammetillatelse. Det fremgår av rapporten at UiB har overholdt alle 
utslippsgrenser i 2014. Årsrapporten er basert på årskontroller foretatt av sentral strålevernkoordinator 
samt rapporter fra lokale strålevernkoordinatorer ved enheter som bruker strålekilder. 

Opplærings- og kompetansehevingstiltak er gjennomført i sentral regi (se punkt 1.4 Opplæring og 
informasjon). 

 Etablere oversikt over og gjennomføre periodisk kontroll av all spesialventilasjon. 

UiB har en rekke ulike former for spesialventilasjon. For å sikre funksjonelle og trygge arbeidsmiljø er det 
nødvendig å kvalitetssikre disse jevnlig. Spesialventilasjon, som innbefatter oversikt og årlig kontroll, er 
ved UiB definert som brukers ansvar og kostnad. Ansvar og grensesnitt for spesialventilasjon er 
gjennomgått i 2014. En presisering som tydeliggjør dette blir sendt alle enheter med utstyr for 
spesialventilasjon mars 2015. 

3.4 God håndtering av HMS-avvik  
Kunnskap om HMS-avvik er en forutsetning for å kunne ivareta et fullt forsvarlig arbeidsmiljø. UiBs 
Beredskapsplan skal sørge for at skadeomfang og konsekvenser av kriser og alvorlige hendelser reduseres 
for å sikre liv, helse og materiell. Økt oppmerksomhet om HMS-avvik og beredskap bidrar til trygge og 
gode arbeidsmiljø. Målet fra HMS-handlingsplanen er arbeidet med i 2014 på følgende måte:  
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 Ta i bruk nytt system for HMS-avvik og sikre melding og oppfølging av HMS-avvik som
forebyggende tiltak.

I 2014 ble nytt HMS-avvikssystem tatt i bruk gjennom en pilot ved Det matematisk-naturvitenskapelige 
fakultet. Det nye systemet vil innføres ved hele UiB i 2015 (se punkt 1.11 HMS-avvik). 

 Følge opp UiBs Beredskapsplan ved å gjennomføre risikovurderinger og etablere lokale rutiner
for beredskap på alle nivå.

Beredskapsarbeid en integrert del av det systematiske HMS-arbeidet, og integrert i universitetets 
styringssystem beskrevet i UiBs Regelsamling.  Alle enheter på alle nivå skal foreta kartlegging, 
risikovurdering og utarbeide lokale rutiner for beredskap (se punkt 2.6 God håndtering av HMS-avvik). Det 
er gjennomført risiko- og sårbarhetsanalyser (ROS-analyse) av utvalgte analyseområder som anses å være 
av særlig risikofylt karakter og som kan utløse UiBs beredskapsplan (se punkt 1.8 Beredskap).  Det er 
gjennomført et 2-dagers seminar og en tabeltop-øvelse for beredskapsledelsen og universitetsledelsen i 
2014, som er evaluert.  

3.5 Ansvar for det ytre miljø 
Universitetet skal ta miljøhensyn i all virksomhet og dokumentere sitt miljøengasjement ved å redusere 
negativ miljøpåvirkning fra egen drift med 20 % i perioden 2010-2020. Ansvar for det ytre miljø er et HMS-
mål som støttes av universitetets Tiltaksplan for det ytre miljø. I 2014 er det arbeidet med målet på 
følgende måte:   

 Styrke samarbeidet mellom enheter og nivåer i arbeidet for et grønt miljø.

I statusrapportene for 2013 kom det fram at miljøinnsatsen trenger ytterligere oppmerksomhet og i større 
grad bør koordineres sentralt. En ny styringsgruppe for miljøledelse ved universitetet ble utnevnt i 2014. 
Denne kompletterer universitetets «miljøorganisasjon», som består av miljøstyringsgruppen, sentral 
miljøkoordinator og miljøkontakter ved fakulteter og enheter. Styringsgruppen for miljøledelse skal fatte 
vedtak på saker utredet fra miljøressursgruppen og miljøsekretariatet, jobbe med policyspørsmål, har 
rapporteringsansvar for universitetsstyret, og skal fungere som bindeledd mellom universitetsstyret og 
«miljøorganisasjonen» ved UiB. Fire møter ble avholdt i miljøstyringsgruppen i 2014 og fire møter i 
nettverket av miljøkontakter ved UiB. 

Arbeidet med miljøsertifisering av UiB startet i 2014 og UiB skal sertifiseres som Miljøfyrtårn i 2015, som 

det første av de store universitetene i Norge. Miljøfyrtårn er Norges største sertifiseringsordning for å 

dokumentere miljøinnsats og vise samfunnsansvar, og over 4500 virksomheter er sertifisert under 

ordningen. UiB har valgt å satse på Miljøfyrtårn sin Hovedkontormodell, som baserer seg på størstedelen 

av kravene legges på sentraladministrasjonen (hovedkontoret). Fakultetene, Universitetsbiblioteket og 

Universitetsmuseet blir underenheter i systemet, og disse vil få en noe enklere prosess. En sentral 

arbeidsgruppe for å gjennomføre sertifiseringen er opprettet i februar 2015 og videre prosess er godt i 

gang.   

Tiltaksplan for det ytre miljø for UiB utløper i 2015, og miljøstyringsgruppen vil igangsette en revisjon av 

denne, og den nye tiltaksplanen skal være gjeldende fra 2016. 
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4. Utfordringer og arbeidsmål
Det foregår mye godt HMS-arbeid ved UiB. Ved gjennomgang av gjennomført HMS-arbeid ved 
universitetet for 2014 synliggjøres viktigheten av systematisk HMS-arbeid for å fremme helse, forebygge 
ulykker og skader på mennesker, miljø og materiell.  

HMS-årsrapporten gir føringer for HMS-oppgaver som ledere på alle nivå med bistand fra 
verneombudene og sentraladministrasjonen må gripe fatt i. Kontinuerlig forbedring og kvalitetssikring 
forutsetter at innspill blir registrert og fulgt opp. Bevisst og systematisk ivaretakelse av ansatte og miljø er 
en forutsetning for å mestre de utfordringene institusjonen står overfor.  

HMS-handlingsplan for 2013-2015 har fem HMS-mål som universitetet skal kjennetegnes ved: Gode 
arbeidsfellesskap, trygge og funksjonelle arbeidsplasser, kontinuerlig oppmerksomhet rettet mot risikofylt 
arbeidsmiljø, god håndtering av HMS-avvik, og ansvar for det ytre miljø. Disse målene skal følges videre 
opp i 2015. Det er lagt opp til bruk av konkrete virkemidler og tiltak for å realisere målene, også i relasjon 
til andre styrende dokumenter som støtter planens mål. Alle enheter skal med utgangspunkt i kartlegging 
og risikovurdering av HMS ved egen enhet og knyttet til overordnede HMS-handlingsplaner, utarbeide 
handlingsplan med tiltak for å sikre at myndighetskrav, interne regler og planer ivaretas. Universitetets 
HMS-handlingsplan skal realiseres gjennom lokale mål og handlingsplaner ved fakulteter og institutter, i 
museet, biblioteket og i ulike administrative enheter. 

Følgende HMS-områder får særlig oppmerksomhet i 2015: 

 Oppfølging av HMS-handlingsplan 2013-2015 med fem HMS-mål:

 Gode arbeidsfellesskap
o Tilby og gjennomføre medarbeidersamtale for alle ansatte (faste og midlertidige).
o Implementere UiBs nye IA-mål.
o Fortsette sekvensiell gjennomføring av «Arbeidsmiljø- og klimaundersøkelsen - ARK».

 Trygge og funksjonelle arbeidsplasser

o Videreutvikle arbeid knyttet til nye krav i forskrift ifm. alarmer til avtrekkskap og

spesialventilasjon.

 Kontinuerlig oppmerksomhet rettet mot risikofylt arbeidsmiljø

o Risikostyring; revidere retningslinjer og metoder, aktivt informasjonsarbeid knyttet til
risikovurdering. Implementering og opplæring i elektronisk system for risikovurdering.

o Fornyelse av alle eksisterende godkjenninger vedr. strålevernsarbeidet ved UiB.

 God håndtering av HMS-avvik

o Implementere nytt system for HMS-avvik i hele organisasjonen.

o Videreutvikle UiBs beredskapsarbeid.

 Ansvar for det ytre miljø

o Sertifisere UiB som Miljøfyrtårn og utarbeide ny tiltaksplan for ytre miljø.

 Utarbeide HMS-handlingsplan 2016-2018

 Fortsatt sikre god og nødvendig HMS-kompetanse blant ledere på alle nivå gjennom obligatorisk

HMS-kurs for ledere.

 Revidere samordningsavtaler med Helse Bergen og Uni Research om arbeidsgivers plikter overfor

andre enn egne arbeidstakere, jf. arbeidsmiljøloven § 2-2.

5. Vedlegg
Vedlegg 1. Årsrapport 2014 – Helse, miljø og sikkerhet (HMS). Rapporteringsskjema. 

21.04.15/Runa Jakhelln  
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 HMS-årsrapport 2014

HMS-ORGANISERING

Ja Må bli 
bedre

Nei

* Har leder og verneombud gjennomgått de ulike elementene i det systematiske 
HMS-arbeidet ved enheten (internkontroll)?  i 
* Har enheten en skriftlig oversikt over delegerte HMS-oppgaver (eks. HMS-koordi-
nator, lab.ansvarlig, feltleder, brukers representant og plassansvarlig for brann)?
* Har enheten fastsatt skriftlige HMS-mål?

* Har enheten kartlagt og vurdert risiko knyttet til HMS? i 
   
  Dersom Ja/Må bli bedre, skisser kort hvordan enheten kartla og vurderte risiko knyttet til HMS:

Ja Må bli 
bedre

Nei

* Har enheten en samlet, skriftlig og ajourført HMS-handlingsplan?

* Har enheten tilrettelagt slik at ansatte kan medvirke i HMS-arbeidet? 
* Følger enheten UiBs Retningslinjer for tilrettelegging og samarbeid mellom linje-
leder og verneombud? i 

HMS-KOMPETANSE

Ja Må bli 
bedre

Nei

* Har leder nødvendig kompetanse for å utføre sitt HMS-ansvar ved enheten? 
* Har verneombud nødvendig kompetanse for å utføre sine HMS-oppgaver ved 
enheten?
* Praktiserer enheten rutiner for mottak av nytilsatte/studenter/gjester? 

* Sørger enheten for at ansatte/studenter/gjester har nødvendig HMS-kompetanse? 
* Er enhetens brukers representant og plassansvarlig for brannvern fortrolig med 
egen funksjon?  i
* Har enheten gjennomført brannvernopplæring? 

            

Årsrapport - Helse, Miljø og Sikkerhet

 DEL 1. SYSTEMATISK HMS-ARBEID
____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

Formålet med årsrapporteringen er å sikre at det systematiske HMS-arbeidet ved enheten er i tråd med 
myndighetskrav og interne regler (internkontroll). Videre skal også status for tiltak knyttet til UiBs HMS-
mål og -handlingsplan vurderes for videre oppfølging og prioritering. HMS-mål og -tiltak ved enheten skal 
beskrives i fritekst, og lokal HMS-handlingsplan for rapporteringsåret legges ved. Skjemaet fylles ut av 
leder og verneombud.
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TRYGGE OG FUNKSJONELLE ARBEIDSPLASSER

Ja Må bli 
bedre

Nei

* Har enheten kartlagt det fysiske arbeidsmiljøet (HMS-runde)? i
* Blir hensyn til HMS vurdert ved nye arbeidsplasser (byggesaker)? i
* Blir kontor- og laboratoriearbeidsplasser ergonomisk utformet og tilpasset?
* Har enheten gjennomført brannøvelse?
* Har enheten gjennomført ettersyn av rømningsveier?
* Har enheten gjennomført tiltak for å redusere fare for tyveri og innbrudd?

* Følger enheten UiBs Retningslinjer for håndtering av vold og trusler? i

GODE ARBEIDSFELLESSKAP

Ja Må bli 
bedre

Nei

* Har enheten kartlagt det psykososiale arbeidsmiljøet (HMS-møte)? i

 Dersom Ja/Må bli bedre skisser kort hvordan enheten planla, gjennomførte og fulgte opp HMS-møtet:

Ja Nei
* Har alle ansatte (faste og midlertidlige) fått tilbud om medarbeidersamtale?  i

* Angi antall teknisk ansatte ved enheten:

* Angi antall gjennomførte medarbeidersamtaler med teknisk ansatte:
* Angi antall administrativt ansatte ved enheten:
* Angi antall gjennomførte medarbeidersamtaler med administrativt ansatte:
* Angi antall vitenskaplig ansatte ved enheten:
* Angi antall gjennomførte medarbeidersamtaler med vitenskapelig ansatte:

* Skisser kort hvordan enheten planla og gjennomførte medarbeidersamtaler:

Ja Må bli 
bedre

Nei

* Følger enheten UiBs rutiner for oppfølging av sykemeldte?
* Følger enheten UiBs Retningslinjer for konflikthåndtering?
* Følger enheten UiBs Retningslinjer for håndtering av rusmiddelmisbruk ved UiB
(AKAN-retningslinjer)?  

* Legger enheten til rette for tiltak som stimulerer til fysisk aktivitet? i
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Dersom Ja besvar følgende:
Ja Må bli 

bedre
Nei

Gjennomfører enheten risikovurdering ved utførelse av risikofylt arbeid? 
Er alle kjemikalier, biologiske faktorer og strålekilder registert og risikovurdert?
Registrer enheten ansatte/studenter/gjester i eksponeringsregisteret? i 
Følger enheten UiBs Retningslinjer for bruk og håndtering av kjemikalier? i
Følger enheten UiBs Retningslinjer for biologiske faktorer og genmodifiserte mikro-
organismer? i
Følger enheten UiBs Retningslinjer for helse, miljø og sikkerhet på feltarbeid og 
tokt? i
Er skriftlige arbeidsinstrukser lett tilgjengelig for ansatte/studenter/gjester?

GOD HÅNDTERING AV HMS-AVVIK

Ja Nei

* Har enheten hatt HMS-avvik? i

Dersom Ja besvar følgende:
Ja Må bli 

bedre
Nei

Er HMS-avvik meldt og fulgt opp?
Blir HMS-avvik behandlet i enhetens faste møter?

Ja Må bli 
bedre

Nei

* Har enheten lokale rutiner for beredskap?

* Hvilke tre hendelser vurderer enheten å være de som mest sannsynlig vil utløse lokal beredskapsplan?

KOMMENTARER TIL ENKELTSPØRSMÅL I DEL 1.

KONTINUERLIG OPPMERKSOMHET RETTET MOT RISIKOFYLT ARBEIDSMILJØ

Ja Nei
* Blir det utført risikofylt arbeid ved enheten? Arbeid ved laboratoriet, klinikk, verksted, drift-
arbeid, feltarbeid og tokt, og liknende.

ANSVAR FOR DET YTRE MILJØ

Ja Må bli 
bedre

Nei

* Har enheten gjennomført tiltak for å redusere negativ miljøpåvirkning?
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VEDLEGG
- Last opp vedlegg 

DEL 2. HMS-MÅL OG -TILTAK
____________________________________________________________________________________________________________________________________________________________

* Skisser enhetens HMS-mål for rapporteringsåret (2014).

* Gi en kort beskrivelse av enhetens prioriterte og iverksatte HMS-tiltak for rapporteringsåret (2014).

* Legg ved enhetens HMS-handlingsplan for rapporteringsåret (2014) .
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U N I V E R S I T E T E T I  B E R G E N

Årsrapport Strålevern ved UiB - 2014

Bakgrunn
I henhold til brev fra Statens strålevern av 18.10.2005 (2005/00079) om godkjenninger, 
generelle vilkår og krav til rapportering bes Universitetet i Bergen (UiB) om å sende en 
samlet årsrapport for strålevernarbeidet i hele virksomheten. Rapporten er sendt Statens 
Strålevern 26.03.15 (vedlagt).

Arbeidet med radioaktive kilder ved UiB følger de kravspesifikasjonene som er gitt i 
strålevernets rammetillatelse. Årsrapporten er basert på årskontroller foretatt av sentral 
strålevernkoordinator samt rapporter fra lokale strålevernkoordinatorer ved enheter som 
bruker strålekilder. Vedlagte rapport gir et bilde av arbeidet med strålevern ved UiB i 2014. 
Rapportens vedlegg 4 – 8 blir utdelt i møtet da disse er å regne som sensitiv informasjon.

Universitetsdirektøren sine kommentarer
UiB har overholdt alle utslippsgrenser i 2014. Årskontroll av de ulike enhetene er 
gjennomført. Det er rapportert om to avvik med arbeid med radioaktive kilder ved UiB i 2014.
Begge avvikene er grepet fatt i, og rutiner innskjerpet.    

UiB avholder årlig kurs for strålevernkoordinatorer, ansatte, Phd- og masterstudenter som 
benytter ioniserende strålekilder i arbeidet sitt. I 2014 var det 30 personer som gjennomførte 
dagskurset i strålevern, henholdsvis 23 deltakere på kurset som ble gjennomført på norsk og 
7 deltakere på kurset som ble gjennomført på engelsk.

UiB overtok ved årsskiftet 2014/2015 strålevernsansvaret for Sars-senteret. Det har i noen år
vært Uni Research sitt ansvar å gjennomføre strålevernrunder og rapportere til Statens
Strålevern. For å komme godt i gang med arbeidet med stråling og strålevern på Sars-
senteret, valgte sentral strålevernkoordinator ved UiB å gjennomføre en strålevernrunde kort 
tid etter overtakelsen av strålevernsansvaret. Sars-senteret skal først rapportere om innkjøp, 
forbruk og avfall til UiB på årsrapporten for 2015. For 2014 skal dette rapporteres av Uni 
Research.

Dato: 11.05.2015

Arkivsaksnr: 2015/3450

Universitetsstyret

55/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:
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Med dette fremmes følgende forslag til:

vedtak:

Årsrapport Strålevern – 2014, tas til etterretning

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

11.05.2015/Bente-Lise P Lillebø

Vedlegg: 
Strålevernrapport UiB 2014 samt vedlegg 1-3
Strålevernrapport UiB 2014 vedlegg 4-8 (unntatt offentligheten, iht offl. § 24, 3. ledd)
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postmottak@uib.no 
Internett www.uib.no 
Org no. 874 789 542 

Universitetsdirektørens kontor 
Telefon 55 58 20 01 
Telefaks 55 58 96 43 

Postadresse 
Postboks 7800 
5020 Bergen 

Besøksadresse 
Muséplass 1 
Bergen 

Saksbehandler 
Bente-Lise P Lillebø 
55588737 
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Deres ref Vår ref Dato 
2015/3450-BENLIL 24.03.2015 

Årsrapport strålevern 2014, Universitetet i Bergen 
Vi viser til brev fra Statens Strålevern datert 18.10.2005 (saksnummer 2005/00079) om 
godkjenninger, generelle vilkår og krav til rapportering, der det bes om samlet årlig 
rapportering om arbeidet med strålevern for hele virksomheten. 

Årsrapport for arbeidet med strålevern ved Universitetet i Bergen for 2014 er vedlagt. 
Vedleggene 4-8 er unntatt offentlighet grunnet angivelse av strålekilder og laboratoriers 
plassering. 

Vennlig hilsen 

Kjell Bernstrøm 
universitetsdirektør Janicke Stople 

HR direktør 

Dokumentet er elektronisk godkjent og har derfor ingen håndskrevne signaturer. 

Kopi 
Universitetets hovedverneombud, Else Jerdal 

Vedlegg: 
Årsrapport strålevern UiB 2014 med vedlegg 

Statens Strålevern 

Grini næringspark 13 
1361 ØSTERÅS 
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ARBEID MED STRÅLEVERN VED 

UNIVERSITETET I BERGEN  

ÅRSRAPPORT FOR 2014 

1. Innledning
Universitetet i Bergen (UiB) har 6 godkjenninger, etter forskrift av 29. oktober 2010 § 
8, med følgende godkjenningsnummer: 

GA05-095  Industriell radiografi  
GD05-17  Forskningsmessig strålebruk  
TU11-60 Utslipp av radioaktive stoffer 
GG08-46  Medisinsk bruk av CT  
GH05-6 Bruk av Van der Graaffakseleratorer 
GN13-9 A isotoplaboratorium 

Alle godkjenningene skal fornyes i løpet av 2015. 

Universitetet i Bergen (UiB) er i henhold til brev fra Statens strålevern av 18.10.2005 
(saks nr 2005/00079) om godkjenninger, generelle vilkår og krav, bedt om å sende 
en samlet rapport for strålevernarbeidet i hele virksomheten.   

Lokale strålevernkoordinatorer ivaretar oppgaver knyttet til strålevern ved enheter 
som har strålekilder og har ansvar for koordinering, veiledning og overvåkning av 
åpne og kapslede kilder, samt regelmessig kontroll og vedlikehold av stråleteknisk 
utstyr. Den sentrale strålevernkoordinator har oversikt over strålearbeid ved UiB, og 
er ansvarlig for rapportering til Statens Strålevern. 

Det benyttes flere ulike strålekilder i forskning og undervisning ved UiB. For å sikre at 
ansatte og studenter som jobber med ioniserende stråling er tilstrekkelig beskyttet, 
gjennomføres kvalitetssikring årlig av sentral strålevernkoordinator (vedlegg 7). For å 
sikre at kompetansen blant ansatte og studenter er på et høyt nivå arrangeres årlig 
kurs i strålevern (hhv 3-dagers kurs og dagskurs).  

Universitetet i Bergen har kjøpt inn personregisteret EcoExposure (fra EcoOnline). I 
dette registeret skal alle personer som arbeider med ioniserende stråling registreres.  

2. Arbeid med strålevern 2014
Arbeidet med radioaktive kilder ved UiB følger de kravspesifikasjonene som er gitt i 
Strålevernets rammetillatelse.  
Alle enheter har dokumentasjon over lokale prosedyrer, regelverk, registrering av nye 
brukere, datablad, kart og dokumentasjonskontroll i håndbok for arbeid med 
radioaktive nuklider.  
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3. Innkjøp, forbruk, utslipp og avfall
Oversikt over innkjøp, forbruk, avfall og utslipp av åpne radioaktive kilder i 2014 er 
summert for hver enkelt nuklide (vedlegg 4). All informasjon vedrørende innkjøp, 
forbruk og avfall er hentet fra de lokale strålevernkoordinatorene (vedlegg 1, 
oppdatert liste over lokale strålevernkoordinatorer). Dokumentasjoner skal være i 
samsvar med retningslinje for strålevern og bruk av stråling, og ”håndbok for arbeid 
med radioaktive nuklider” kapittel 1 til og med 8 (vedlegg 2 og 3).  

4. Oversikt over pågående prosjekter ved UiB
Statens strålevern ønsker oversikt over pågående prosjekter med ioniserende 
stråling. Disse er gitt i vedlegg 6. 

5. Oversikt over lokale strålevernkoordinatorer ved UiB
Oppdatert liste over lokale strålevernkoordinatorer er gitt i vedlegg 1. 

6. Oversikt over strålekilder og isotoplaboratorier
Oversikt over de ulike strålekildene og laboratoriene hvor det arbeides med åpne 
kilder, som UiB er pliktet å ha oversikt over, er vedlagt. Vedlegg 5 (5a-5f) inneholder 
oversikt over røntgenapparater, kapslede kilder, kapslede undervisningskilder, 
kapslede kilder- scintillasjonstellere, laboratorier, UVC-kilder, lasere og andre 
strålekilder. 
Oversikten for kapslede kilder er delt i tre: Meldepliktig kapslede kilder, 
undervisningskilder som ikke er meldepliktig og kilder som er montert i 
scintillasjonsteller, jf vedlegg 5b, 5bI, 5bII.  
I «Tilbakemelding på årsrapport for 2012» (deres ref: 10/01641/330) presiserer 
Statens strålevern at tidligere innmeldte kilder må meldes på nytt via det elektroniske 
meldesystemet (EMS). Dette arbeidet er startet, og vil fortsette så snart det 
elektroniske meldesystemet til Statens strålevern er oppdatert (etter avtale med UiB’s 
kontaktperson hos Statens Strålevern).  

7. Avfallshåndtering av ioniserende strålekilder:
Resultatene fra årskontrollene som er utført av sentral strålevernkoordinator, samt 
rapporter fra lokale strålevernkoordinatorer, viser at prosedyrene for 
avfallshåndtering er fulgt av ansatte og studenter i 2014. Prosedyrene er tilgjengelig 
via internett: http://www.uib.no/poa/hms-portalen under Miljø/avfall. 

Alt avfall som står til decay (under unntaksgrense og over unntaksgrense) eller 
sendes avfallsselskap, er håndtert etter UiB sin prosedyre og er merket henholdsvis 
”BIR” og ”IFE” (vedlegg 4). 

UiB sine forskermiljø ved Haukeland Universitetssykehus (HUS) sender sitt avfall 
gjennom Helse Bergen sitt system. Avfallet er merket ”Hus-miljøhall” under 
avfallsselskap (vedlegg 4). 
Institutt for Biomedisin sin PET/CT-lab som er lokalisert i Helse-Bergen sine lokaler i 
Parkbygget på Haukeland ble i 2013 godkjent som klasse A-lab 
(godkjenningsnummer GN13-9). A-laboratoriet benytter Helse-Bergen sin 
godkjenning GN11-07 for utslipp. 

Det er i 2014 ikke rapporter om utslipp av radioaktive nuklider til luft eller vann fra 
UiB.  
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8. Avvik
Det er i 2014 rapportert om to avvik angående arbeid med strålekilder (vedlegg 8). 

9. Kurstilbud ved UiB
UiB tilbyr 3-dagers strålevernkurs til lokale strålevernkoordinatorer, ansatte og Phd- 
og masterstudenter som benytter ioniserende strålekilder i arbeidet sitt. 3-dagers 
kurset tilbys hvert annet år og redegjør for myndighetskrav, interne regler og 
ansvarsforhold. Deltakerne får kunnskap om sentrale begrep og prinsipp innen 
strålevern, som stråledoser, reduksjon av bestråling, risikoforhold mv.  
Annethvert år tilbys dagskurs både på norsk og engelsk i strålevern. Det kurset retter 
seg primært mot ansatte og studenter som arbeider med stråling over kortere 
perioder, i tillegg til HMS-koordinatorer, verneombud og ansatte med delegerte HMS-
oppgaver. Kurset gir en innføring i gjeldende regelverk, ansvarsforhold og 
oppgavefordeling ved UiB, stråledoser, prinsipp for reduksjon av stråling, 
risikoforhold og bruk av verneutstyr.  
I 2014 ble det avholdt dagskurs i strålevern, både på norsk og engelsk, med hhv 23 
og 7 deltakere. 
Kursholder de siste årene, både på 3-dagers kurset og dagskurset, har vært Jørgen 
Fandrem. 

24.03.2015/Bente-Lise Lillebø 

Vedlegg 

1. Oversikt over lokale strålevernkoordinatorer ved UiB
2. Håndbok for arbeid med radioaktive nuklider
3. Retningslinje for strålevern og bruk av stråling
4. Innkjøp, forbruk, utslip og avfall
5. Oversikt over strålekilder og isotoplaboratorier
6. Oversikt over pågående prosjekter ved UiB
7. Befaringer
8. Avvik
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Vedlegg 1. 

Lokale strålevernkoordinatorer UiB, 2014 

Åpne kilder: 
Navn Institutt/avdeling adresse Tlf email 

Torbjørn Hansen Klinisk institutt 2 
Laboratoriebygget HUS 

Haukeland universitetssykehus 55 97 46 37 Torbjorn.Hansen@gades.uib.no

Evy Foss Skjoldal Institutt for biologi – 
Thormøhlensgt 53 A/B  

Thormøhlensgt 55 55 5881 79 Evy.Skjoldal@bio.uib.no

Nina Harkestad Institutt for biologisk og 
medisinsk psykologi – BBB 

Jonas Lies vei 91, Haukeland 
universitetssykehus 

55 58 62 37 Nina.Harkestad@psybb.uib.no

Hanne Hollås Inst. for biomedisin, Seksjon 
for biokjemi og 

molekylærbiologi – BBB 

Jonas Lies vei 91, Haukeland 
universitetssykehus 

55 58 64 52 Hanne.Hollas@biomed.uib.no

Nina Lied Larsen Institutt for biomedisin, 
Seksjon for anatomi og 

cellebiologi – BBB 6. etg 

Jonas Lies vei 91, Haukeland 
universitetssykehus 

55 58 63 67 Nina.Larsen@biomed.uib.no

Gerd Signe Salvesen Institutt for biomedisin, 
Seksjon for fysiologi – BBB 7. 

etg 

Jonas Lies vei 91, Haukeland 
universitetssykehus 

55 58 68 20 Gerd.Salvesen@biomed.uib.no

Bjarne Stugu Institutt for fysikk og teknologi 
– Bjørn Trumpys hus

Allègaten 55 55 58 27 69 Bjarne.Stugu@ift.uib.no

Haflidi Haflidason Institutt for geovitenskap – 
Realfagbygget 

Allègaten 51 55 58 35 01 Haflidi.Haflidason@geo.uib.no

Stein-Erik Lauritzen Institutt for geovitenskap – 
Realfagbygget 

Allègaten 51 55 58 35 08 Stein.Lauritzen@geo.uib.no

Kari Williams Klinisk institutt 2 – Lipidgruppa 
– HUS 

Laboratorieblokken, Haukeland 
universitetssykehus 

55 97 30 90 Kari.Williams@med.uib.no

Elisabeth Halvorsen Klinisk institutt 2 –
Endokrinologisk gruppe 

Laboratorieblokken, Haukeland 
universitetssykehus 

55 97 73 47 Elisabeth.Halvorsen@k2.uib.no

Kristin Paulsen Rye Klinisk institutt 2 –
Hematologisk gruppe 

Laboratorieblokken, Haukeland 
universitetssykehus 

55 97 30 82 Kristin.Paulsen@med.uib.no

Carol Cook Klinisk institutt 2 –
Hormonlaboratoriet 

Laboratorieblokken, Haukeland 
universitetssykehus 

55 97 43 69 Carol.Cook@med.uib.no

Inger Johanne Fjellanger Kjemisk institutt Realfagbygget, Allègaten 51 55 58 33 64 Inger.Fjellanger@kj.uib.no

Wenche Telle Molekylærbiologisk institutt Hib, Thormøhlensgt 51. 55 58 44 48 Wenche.Telle@mbi.uib.no

Aurora Brønstad Vivarium Haukeland universitetssykehus 55 97 37 94 Aurora.Bronstad@gades.uib.no

Arve Madsen Lagerrom for henstand av 
avfall med radioaktive nuklider 

– BBB

Jonas Lies vei 91, Haukeland 
universitetssykehussykehus 

55 58 60 41 Arve.Madsen@biomed.uib.no

Laila Johanne Reigstad CGB  Realfagbygget, Allègaten 51, 
kjeller 

55 58 87 53 Laila.Reigstad@bio.uib.no

Frits Allan Thorsen PET/CT-senteret Parkbygget, Haukeland 
universitetssykehus 

55 58 62 72 Frits.Thorsen@biomed.uib.no 
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Kapslede Kilder: 
Navn Institutt/avdeling adresse Tlf email 

Evy Foss Skjoldal Institutt for biologi – 
Thormøhlensgt 53 A/B  

Thormøhlensgt 55 55 5881 79 Evy.Skjoldal@bio.uib.no

Hanne Hollås Inst. for biomedisin, 
Seksjon for biokjemi og 
molekylærbiologi – BBB 

Jonas Lies vei 91, 
Haukeland 

universitetssykehus 

55 58 64 52 Hanne.Hollas@biomed.uib.no

Nina Lied Larsen Institutt for biomedisin, 
Seksjon for anatomi og 

cellebiologi – BBB 

Jonas Lies vei 91, 
Haukeland 

universitetssykehus 

55 58 63 67 Nina.Larsen@biomed.uib.no

Gerd Signe Salvesen Institutt for biomedisin, 
Seksjon for fysiologi – 

BBB  

Jonas Lies vei 91, 
Haukeland 

universitetssykehus 

55 58 68 20 Gerd.Salvesen@biomed.uib.no

Bjarne Stugu Institutt for fysikk og 
teknologi – Bjørn 

Trumpys hus 

Allègaten 55 55 58 27 69 Bjarne.Stugu@ift.uib.no

Haflidi Haflidason Institutt for geovitenskap 
– Realfagbygget

Allègaten 51 55 58 35 01 Haflidi.Haflidason@geo.uib.no

Kari Williams Klinisk institutt 2 – 
Lipidgruppa – HUS 

Laboratorieblokken, 
Haukeland 

universitetssykehus 

55 97 30 90 Kari.Williams@med.uib.no

Inger Johanne 
Fjellanger 

Kjemisk institutt Realfagbygget, Allègaten 
51 

55 58 33 64 Inger.Fjellanger@kj.uib.no

Wenche Telle Molekylærbiologisk 
institutt 

Hib, Thormøhlensgt 51. 55 58 44 48 Wenche.Telle@mbi.uib.no

Røntgenkilder: 
Navn Institutt/avdeling adresse Tlf email 

Camilla Celine Nordby Bergen Museum, DKS, 
Konserveringseksjonen, 

Stein Rokkans hus 

Nygårdsgaten 5 55 58 61 68 Camilla.Nordby@um.uib.no

Haflidi Haflidason Institutt for geovitenskap – 
Realfagbygget 

Allègaten 51 55 58 35 01 Haflidi.Haflidason@geo.uib.no

Ole Tumyr Institutt for geovitenskap – 
Realfagbygget 

Allègaten 51 55 58 33 87 Ole.Tumyr@geo.uib.no

Karl Wilhelm Törnroos Kjemisk institutt – 
Realfagbygget 

Allègaten 51 55 58 35 52 Karl.Tornroos@uib.no

Marianne Lothe Vollan Odontologisk 
Universitetsklinikk  

Årstadveien 17 55 58 66 20 Marianne.Vollan@ok.uib.no 
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Lasere, akselerator, elektronmikroskopi, ICP-massespektrometer, NMR og MR: 

Navn Institutt/avdeling adresse Tlf email 

Egil S. Erichsen Elektronmikroskopisk 
felleslaboratorium – 

Realfagbygget 

Allègaten 51 55 58 25 63 Egil.Erichsen@mnfa.uib.no

Bjarne Stugu Institutt for fysikk og 
teknologi – Bjørn 

Trumpys hus 

Allègaten 55 55 58 27 69 Bjarne.Stugu@ift.uib.no

Ole Tumyr Institutt for geovitenskap 
– Realfagbygget

Allègaten 51 55 58 33 87 Ole.Tumyr@geo.uib.no

Olav-Audun 
Bjørkelund 

Kjemisk institutt – 
Realfagbygget 

Allègaten 51 55 58 36 64 mailto:Olav.Bjorkelund@kj.uib.no 

Aurora Brønstad Dyreavdelingen, 
Vivarium 

Haukeland 
universitetssykehus 

55 97 37 94 Aurora.Bronstad@gades.uib.no

Marianne Lothe Vollan Odontologisk 
Universitetsklinikk  

Årstadveien 17 55 58 66 20 Marianne.Vollan@ok.uib.no 
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Vedlegg 2 

Innhaldsoversikt over kapitla i ”Håndbok for arbeid med radioaktive 
nuklider” ved UiB 

Kap. 1:  Ansvarsforhold vedrørande strålevernsarbeidet ved det enkelte 
institutt/avdeling ved UiB. 

Kap. 2: Opplæring. Lister over kven som har strålevernskurs og kven som har mottatt 
opplæring lokalt. 

Kap. 3: Reglar for arbeid med radioaktive isotopar. (Strålevernslova, forskrifta, 
”veileder 2”, retningslina ved UiB samt lokale prosedyrar). 

Kap. 4: Registrering av radioaktive isotopar. Her skal ein registrera alle innkjøp, 
anvendt mengde og kven som har nytta isotopane. (Kan òg vera notert i eiga 
bok). 

Kap. 5: Datablad for dei nytta isotopane. (Kan òg vera samla i eigen perm). 

Kap. 6: Kart over lokaliseringa av laboratoria, samt lagringsstad og oppbevaring av 
isotopavfall. 
I dette kapitelet vert det òg samla dokumentasjon på kontrollar som er utført 
på isotoplaboratoriet. 

Kap. 7: Kontamineringskontroll. Planen for periodisk kontamineringskontroll og 
resultata frå desse samt resultata frå kontaminasjonstestar etter uhell/søl. 
(Kan òg vera lagra i eigen perm). 

Kap. 8: Dosimetri. Rapportane frå Statens strålevern skal samlast ein stad og låsast 
ned. 

Kap. 9: Innføring i transport av radioaktivt materiale. 

Kap. 10: Avfallsrutinane. 
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U N I V E R S I T E T E T I  B E R G E N

Årsrapport  for På Høyden 2014

Bakgrunn

Universitetsstyret behandlet På Høydens redaksjonelle og organisatoriske plattform i 2011 i 
sakene 44/11 og 54/11. Det følger av mandatet at styret for På høyden årlig skal avgi rapport 
om virksomheten til universitetsstyret. På Høydens årsrapport for 2014 legges med dette 
fram for universitetsstyret. 

Universitetsdirektøren sine kommentarer
På Høyden begynte i 2014 med direktesendte styremøter, noe som har blitt et populært 
tilbud. Det ble gjennomført en leserundersøkelse i 2014 som viser at På Høyden har en solid 
posisjon blandt de tilsatte. De administrativt tilsatte bruker På Høyden mer enn de 
vitenskapelig tilsatte. På Høyden fikk ViS- prisen for kritisk, innsiktsfull og vederheftlig 
forskningsjournalistikk. 

vedtak:

Universitetsstyret tar årsrapport 2014 for På Høyden til etterretning.

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

13.05.2015/Silje Christine Nerheim

Vedlegg: 
1. Årsrapport for På Høyden 2014
2. Oversendelsesbrev

Dato: 13.05.2015

Arkivsaksnr: 2013/8572

Universitetsstyret

56/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:
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Årsrapport 2014

2014 var året då UiB som første universitet i landet fekk direktesendte styremøte, noko som gir alle 
tilsette høve til å følgje sakene, enten direkte eller i opptak. På Høyden gjennomførte ei 
lesarundersøking i 2014 som viser at vi har ein solid posisjon blant dei tilsette ved UiB, men at vi er 
mindre brukt av dei vitskapleg tilsette enn administrativt tilsette. Arbeidet med å modernisere 
nettavisa held fram, mellom anna ved å tilpasse oss nye brukarmønster, der mobil og sosiale medium 
blir stadig viktigare. 2014 var også året der På Høyden fekk ViS-prisen for kritisk, innsiktsfull og 
vederheftig forskingsjournalistikk. Han blir delt ut av Vitskapsakademiet i Stavanger. Prisen er den 
høgste utmerkinga for forskingsjournalistikk ein kan få i Noreg. 

Lesarundersøking
Selskapet Ideas 2 Evidence gjennomførte sommaren og hausten 2014 ei lesarundersøking for På 
Høyden. Slik oppsummerer dei hovudfunna: 

1. Sentraladministrasjonen leser På Høyden ofte, medisinere sjelden
2. På Høyden som viktig nyhetsspreder på UiB varierer sterkt etter hvor en jobber
3. Leserne ønsker i 2014 som i 2009 mer forskningsnytt, men det meste er greit som det

er
4. Fordeling av stofftyper er i all hovedsak passe slik den er
5. Det er få artikler som engasjerer så mye at en vil bruke tid på debatt
6. Fire av fem har ikke e-post abonnement fra På Høyden
7. Nesten alle leser På Høyden på pc
8. E-post er foretrukket kanal for å motta oppdateringer
9. Bibliotekarene er de mest fornøyde leserne, svært få er misfornøyde med På Høyden
10. Seks av ti lesere er fornøyd med vinkling, tema og språk, resten har ingen mening om

det
11. På Høyden informerer greit nok om hva som skjer på UiB

Sju av ti er nøgde eller svært nøgde med På Høyden, mens berre to prosent er misnøgde. Dette 
speglar mange av funna for ein publikasjon som er knytt til arbeidsplassen til dei spurde: Jamt over 
bra, men ein stor del er litt likegyldige, og har ikkje sterke meiningar. Men ein viktig lærdom frå 
undersøkinga er at På Høyden både er betre likt og hyppigare lest av administrativt tilsette, gjerne i 
sentraladministrasjonen, enn av forskarane. Vidare oppgir færre i 2014 at dei leser På Høyden dagleg 
enn i ei tilsvarande undersøking i 2009. Undersøkinga i 2009 skjedde i eit valår med stort 
engasjement, men ein bør og sjå på kva flater På Høyden har til å eksponere sakene sine. 

Publiseringskanalar
På Høyden publiserer saker på nettstaden pahoyden.no. I tillegg blir sakene promotert via facebook, 
twitter og eit eige nyheitsbrev, som vanlegvis kjem ein gong i veka. Det finst òg ei lenke til På Høyden 
på sida http://www.uib.no/aktuelt, men verken på framsida (http://www.uib.no/) eller tilsettsidene 
(http://www.uib.no/foransatte) er På Høyden eller sakene synlege. Dette er noko vi håper å få gjort 
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noko med, i samarbeid med Kommunikasjonsavdelinga. Sosiale medier og nyheitsbrev blir stadig 
viktigare dersom ein ønskjer auka trafikk, og det vil difor vere viktig for På Høyden å vere endå meir 
synleg i alle kanalar. 

Streaming og video
Vi har satsa på direktesending av universitetsstyremøta i 2014, og dette har blitt eit populært tilbod, 
som vi får svært gode tilbakemeldingar på. Sendingane kan òg sjåast som eit demokratiserande 
prosjekt, for no kan alle tilsette følgje med på innhaldet i møta, utan at dei treng å sitje blant 
direktørar og journalistar på Museplass 1. 
Redaksjonen har og bygd opp litt kompetanse og materiell til enkel videoproduksjon, og det er noko 
vi ønskjer å bruke meir framover. 

Økonomi og trafikk
På Høyden gjekk inn i 2014 med 243 587 overført frå 2013, og fekk ei løyving på 2 588 000 frå 
Universitetet i Bergen. I tillegg fekk vi 50 000 kroner i prispengar ved tildelinga av ViS-prisen. Vi gjekk 
ut av året med eit underskot på 1798 kroner. Av særlege utgifter i 2014 kan nemnast kring 43 000 
kroner for å setje inn to dører som har gjort redaksjonslokala langt betre å bruke, og ca. 92 000 
kroner for lesarundersøkinga.
Alle dei tilsette gjekk opp i lønnstrinn i løpet av 2014, noko som kan gjere den økonomiske fridomen 
mindre framover. Det vil i så fall råke innkjøp av fototenester og reiser. 
Sjølv om UiB er på veg til å bli eit digital universitet har dei interne kreftene ikkje hatt høve til å hjelpe 
oss med sendingane frå styremøta. Vi leigar difor inn ein ekstern leverandør, noko som kostar oss 10-
15 000 kroner kvar gong. 

Nettrafikken ligg på eit høgt nivå, med 368 743 økter og 749 941 sidevisningar i 2014. Likevel er tala 
noko bak toppåret 2013, då det var 386 000 økter og 871 000 sidevisningar. Til samanlikning var det 
345 000 økter i 2012. 

Tilsette
På Høyden hadde 31.12.2014 tre fast tilsette. Hilde Kristin Strand har hatt mammapermisjon til 27. 
oktober 2014. Ida Bergstrøm har hatt tilsvarande permisjon frå november. I haust hadde vi difor inne 
Karl Kristian Langeland som vikar, i tillegg til Tor Harald Monsen som har vore vikar for først Hilde og 
deretter Ida. Sjukefråveret i På Høyden er generelt lågt. 

Dag Hellesund (ansvarleg redaktør)

Stein Kuhnle (styreleiar)
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U N I V E R S I T E T E T  I  B E R G E N

1

UiB og Horisont 2020. Erfaringer med EUs forskningsprogrammer og 
vurderinger av nye tiltak

Innledning

1. januar 2014 ble verdens største integrerte forsknings- og innovasjonsprogram, Horisont
2020, igangsatt. 77 mrd euro er satt av til dette programmet. I ettertid har riktignok EU-
kommisjonens president bebudet at 2,7 mrd euro av dette beløpet skal overføres fra Horisont 
2020 til en tiltakspakke for investeringer i infrastruktur, IT-systemer og grønn energi. Det 
gjenstående beløpet er allikevel betydelig.

Kunnskapsdepartementet har varslet at det norske bidraget ”trolig” blir på ”noe over 2 mrd. 
euro”.

Regjeringens ambisjon er at to prosent av de konkurranseutsatte midlene i Horisont 2020 
skal tilfalle norske aktører. En slik ambisjon vil kreve en økning i deltakelsesnivået på ”i 
overkant av 60 prosent sammenlignet med 7. rammeprogram”. Holder vi oss til 60%, vil dette 
beløpe seg til i alt 3,2 mrd kroner (eller 457 millioner kr per år) i perioden 2014-2020. For UiB 
betyr dette en målsetting om å hente inn 708 millioner kroner eller vel 101 millioner kroner 
per år for å oppfylle Regjeringens ambisjon for norsk deltakelse i Horisont 2020.

Et slikt ambisjonsløft innebærer at kunnskapsgrunnlaget innen sentrale fagfelt vil bli 
forsterket, slik at store utfordringer i dagens verden vil kunne belyses bedre og være 
nærmere en løsning. For UiB er EU-satsingen også en spore til økt internasjonalisering og 
en frisk kilde til talentrekruttering.

Tilstand 

Så langt tyder alt på at konkurransen om midler fra H2020 vil bli mer krevende enn i EUs 7. 
rammeprogram (FP7). Til nå er det kommet inn rundt 45.000 søknader, og tilslagsraten 
ligger på 14,5 prosent mot det dobbelte i FP7.

Norske universiteter deltar per mars 2015 i 58 kontrakter på til sammen 33,84 millioner euro, 
eller 277 millioner norske kroner (NOK). 

Desto gledeligere da at UiB har høyest suksessrate i Norge: Ifølge tall fra Norges 
forskningsråd (NFR) har UiB lyktes med 16 av sine 68 prosjekter til H 2020. Dette gir en 

Dato: 11.05.2015

Arkivsaksnr: 2015/5503

Styre: Universitetsstyret

Styresak: 57/15

Møtedato: 28.05.2015
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suksessrate på 23,5 prosent mot 12,5 prosent nasjonalt. Tallene fra NFR bekrefter at norske 
institusjoner generelt gjør det bra i konkurransen om forskningsmidler fra EU. For UiB viser 
tallene at UiB scorer høyt over snittet. Noen av prosjektene UiB har fått støtte til, blir 
koordinert ved UiB; ved andre er forskere fra UiB med som deltakere. Antall kontrakter har 
senere økt til 23.

Hovedproblemstillinger

Gitt UiBs egen ambisjon om å være et attraktivt og konkurransedyktig universitet i det 
europeiske forskningsområdet, og gitt UiBs ambisjon om å øke betydelig de eksterne 
inntektene, vil det være et rimelig mål å øke finansieringen fra EU-systemet. H2020 har 
instrumenter og mekanismer både i kraft av kompetanse og økonomiske ressurser som kan 
bidra til nettopp å realisere UiBs målsetting om økte eksterne inntekter. Andre kilder er NFR, 
Bergens Forskningsstiftelse, offentlig forvaltning og næringslivet.

Målsettingen om økt finansiering fra H2020 utfordrer UiBs strategi og ledelsesfunksjoner på 
alle nivåer. Det utfordrer også institusjonens evne til team-bygging i søknadsprosessene. 
Kort oppsummert kan vi si at for å lykkes enda bedre, må:

 Flere forskere engasjeres i søknadsprosessen
 Flere større prosjekter må forberedes
 Det administrative støtteapparatet må forsterkes
 Sterke incentiver må komme på plass og formidles til de aktuelle miljøene
 Krav om innovasjon og industriell deltakelse i konsortiene må imøtekommes bedre

enn før; og dette krever en ny form for tenkning omkring industriens potensielle
deltakelse.

Så langt har søknadsarbeidet i for stor grad vært drevet som en løpende aktivitet fra deadline 
til deadline, mens trender i søknader og tildelinger i liten grad har vært analysert med sikte 
på å forbedre resultatene. 

Det er disse problemstillingene denne saken vil fokusere på.

UiB og Horisont 2020 – en oversikt

Søknadsvolumet har økt fra FP7 til H2020, både for UiBs del og totalt for programmet. Noe 
av økningen kan forklares med økt bruk av 2-trinns søknadsfaser i H2020 og dermed lave 
terskler for å søke på nytt. 

Per mars 2015 var UiB-forskere kommet med i 16 prosjekter i H2020 der UiBs andel av den 
samlede finansieringsramme for prosjektene utgjør 10 % og beløper seg til over 90 millioner 
kroner. Per i dag er antallet prosjekter med UiB-deltakelse kommet opp i 23. Ulike 
utlysninger har ulike søknadsfrister, slik at fristene fordeler seg noenlunde jevnt over året.

Seks av de 23 prosjektene UiB deltar i, har en bevilgning fra H2020 på over 10 millioner 
euro, mens 13 av de 23 er på mer enn 5 millioner euro. Til sammenligning var det bare 9 av 
de 102 prosjektene i FP7 som UiB deltok i som hadde en totalbevilgning fra FP7 på mer enn 
10 millioner euro. Det foreligger ikke statistiske oversikter fra H2020, men det kan se ut som 
programmet prioriterer store konsortier med mange deltakere fra flere land, også utenfor EU.

Etter offentliggjørelsen av NFRs tall, er UiB kommet med i to store infrastrukturprosjekter:
ELIXIR-EXELERATE -"Fast track ELIXIR implementation and drive early user Exploitation 
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across the life sciences", der professor Inge Jonassen deltar og EPOS-IP -Earth Science 
Monitoring, der professor Kuvvet Atakan deltar. Begge er store prosjekt med over kr 160 
millioner i støtte fra H2020. UiBs andel i ELIXIR er kr. 1,9 mill. og i EPOS-IP kr. 9,2 mill.

Nylig har 2 UiB-prosjekt ved MOF og 1 ved MN-fakultetet oppnådd kontrakt i Marie Curie 
programmet ITN - Initial Training Networks. Dette er doktorgradsutdanning i samarbeid 
mellom universitet og industri.

Professor Emmet McCormack ved K2 deltar i et konsortium som koordineres ved 
Leidenuniversitetets medisinske senter: «ISPIC- Image- Guided Surgery (IGS) and 
Personalised Postoperative Immunotherapy to Improving Cancer Outcome»; professor Meg 
Veruki ved Biomedisin deltar i prosjektet SWITCHBOARD- «In the eye of the observer. 
Visual processing in the heart of the retina» og førsteamanuensis Christian Jørgensen ved 
Institutt for Biologi deltar i prosjektet «Marmead- Marine Management and Ecosystem 
Dynamics under climate Change», som er koordinert ved UiO. Til sammen 15 norske 
søknader kom gjennom nåløyet med rundt 10 % suksessrate. UiBs andel utgjør i underkant 
av kr. 10 millioner.

Dersom denne tendensen til større prosjekter vedvarer som et bevisst valg fra EU-
kommisjonen, vil det forringe UiB- forskeres muligheter til å komme med i slike prosjekter 
uten et profesjonelt administrativt støtteapparat bak seg.    

De tre nye ERC-prosjektene ved henholdsvis Institutt for Geovitenskap, Geofysisk institutt og 
SARS-senteret er viktige for UiB. Konkurransen om disse prosjektene var særdeles intens. 
Noel Keenlysides søknad hadde hele åtte evaluatører. Disse tre prosjektene med UiB som 
vertsinstitusjon står for hele 49 prosent av UiBs samlede tildeling fra H2020. Til 
sammenligning utgjorde ERC-andelen 38 prosent av UiBs samlede tildeling i FP7.

Det mest skuffende ERC resultatet var at ingen av UiBs åtte søknader på Advanced Grants 
gikk videre til 2. runde i evalueringen. En av søkerne har bedt om ”redress”, det vil si at et 
nytt panel skal vurdere søknaden.

I helsedelen av H2020 deltok UiB-forskere i 16 prosjektsøknader i første runde i 2014. Ti av 
disse gikk videre til 2. runde og oppnådde der til dels meget gode evalueringer uten å oppnå 
tilslag på søknaden. To av søknadene ble innvilget. En av disse, ULTRADIAN, koordineres 
av professor Eystein Husebye jr ved Det medisinsk-ontologiske fakultet, og er innenfor 
”Dynamic Hormone Analysis”. Prosjektet ble i januar 2015 tildelt rundt 55 millioner kroner i 
støtte fra H2020, hvorav UiBs andel er 34 prosent. Det er seks deltakere i konsortiet; tre av 
disse er enten sykehus eller private bedrifter. 

Også prosjektet «Aging lungs in European Cohorts (ALEC) fått H2020 støtte. Aging Lungs-
prosjektet koordineres av professor Cecilie Svanes. Prosjektet har en finansiering fra H 2020 
på 5 534 095 euro hvorav UiBs andel er 550,000 euro.

I Marie Curie Sklodowska-programmet ”Initial Training Networks (ITN) for utveksling av 
doktorgradskandidater i samarbeid med europeisk industri, deltok UiB-forskere i 9 søknader i 
2014 og 19 i 2015. I 2014 kom UiB ved MOF med i et slikt nettverk i konsortiet MIND, der 
professorene Jan Haavik og Stefan Johansson deltar.  

Dermed har tre prosjekter fra MOF vunnet frem i den harde konkurransen om EU-midler.   

Av mer enn ett tusen innsendte ITN-søknader i 2014 oppnådde 121 finansiering, 4 av disse 
med norsk koordinering, hvilket må anses som et godt resultat.
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Ved søknadsrunden i januar 2015 deltok UiB-forskere på 19 søknader hvorav én er 
koordinert ved UiB. Fem av søknadene var annengangssøknader, og alle fakultetene unntatt 
JUS og SV deltar i ITN-søknader.  Forskere ved MN deltar i 11 ITN-søknader, MOF i 6 og 
HF-fakultetet i 2 konsortier. Ett av konsortiene søker ”European Joint Doctorate” og ett søker 
”European Industrial Doctorate”. Samtidig økte antall søknader til ITN med 50 %; antallet 
innsendte søknader var 1567. Det innebærer at nåløyet blir trangere da antallet som får 
tilslag, forventes å være om lag det samme som i 2014.

Spesielt rollen som koordinator er blitt mer krevende. UiB er den eneste norske koordinator i 
HEALTH (Eystein Huseby), og utover dette er det bare 3 andre norske deltakere (en av dem 
fra UiB), mens dette var ett av de sterkeste områdene for UiB i FP7.

Til sammen ble det sendt inn 61 norske HEALTH-søknader i H2020, 10 med norsk 
koordinator. Tilslaget er 6,6 %. I HEALTH i FP7 var tilslaget for norske søknader 31 % av 
antallet, med til sammen 58 prosjekter, hvorav 24 var koordinert fra Norge.

Inntrykket er at søknadene har på plass industrideltakelse, og at det er en kvalitetsforbedring 
fra 2014 til 2015; men også at konkurransen har økt. Gitt den økende betydning 
industrideltakelse har fått i H2020, er det av vesentlig betydning at UiB selv har gode 
nettverk mot industrien som kan brukes til å initiere søknader, eller bidra til konsortier initiert 
av andre.  

Tendenser i Horisont 2020

Så langt ser vi følgende tendenser i H2020:

 Antall søkere øker
 Kvaliteten på søknadene blir bedre
 De økonomiske rammene for H2020 kan bli noe trangere på grunn av forslag om

omdisponeringer i EUs budsjett
 Søknadene som innvilges, spesielt for miljøprosjekter, er signifikant større enn i FP7.

Tre av prosjektene som UiB deltar i, har et tilskudd fra H2020 på mer enn 160
millioner kroner (ATLANTOS, ELIXIR, EPOS)

 Det er blitt mer krevende å få støtte fra EUs programmer.

Følgende tendenser avtegner seg i UiBs søknader og portefølje:

 UiB har akseptable uttellinger fra ERC-programmet så langt, men konkurransen er
krevende og tildelingsprosenten blir følgelig lav. Tildelingene er imidlertid store, og
når ulike premieringsmidler tas med, er den totale rammen som tilføres UiB betydelig

 UiB sender for få søknader til de ulike temaprogrammer. De økonomiske rammene i
disse er relativt sett rommeligere og konkurransen mindre hard, dog med unntak for
programmer under helsefeltet

 UiB har relativt få søknader der UiB står som koordinator. Det bør arbeides for å øke
mengden av slike søknader, så vel av faglige som av økonomiske grunner

 De økte krav til samarbeid med næringslivet krever at UiB selv (videre)utvikler et slikt
samarbeid. Resultatene fra SFI-runden høsten 2014 viste at det gjenstår en del
arbeid på dette området

 Søknadene fra fakultetene er svært ulikt fordelt. I 2014 kom om lag 2/3 fra MN-
fakultetet og MOF, fordelt jevnt mellom dem. Det skyldes til dels at
søknadsmulighetene er større for miljøer under MN og MOF; men det er åpenbart et
mobiliseringspotensiale ved de øvrige fakultetene

   I tillegg er det to forhold som er problematiske og som bør adresseres:
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 Søknadsprosessen er meget arbeids- og tidkrevende. Især gjelder dette ERC-
søknader og koordineringssøknader

 Flere av de mest aktive søkerne har ikke fast stilling ved UiB. UiB risikerer dermed å
miste gode forskere til andre institusjoner

Spesielle utfordringer: H 2020 og SFF-søknader

Norges Forskningsråd skal lyse ut midler til nye sentre for fremragende forskning (SFF IV) 
senhøsten 2015. Innrettingen til de nye sentrene vil bli sterkere orientert mot ERC: 
senterledere og minst én av gruppelederne bør kunne vise frem en CV som også er 
konkurransedyktig for en ERC-søknad. Forskningsprogrammene til de nye sentrene skal bli 
mer spisset og rettet mot banebrytende forskning og til å løfte norske miljøer opp til et 
internasjonalt ledende nivå. Evalueringsoppsettet skal også gjenspeile en ERC-vurdering 
med et fagpanel for trinn 1 og fageksperter for trinn 2. 

Det viser seg allerede i dag at flere av de nåværende senterledere i SFF III har ERC 
Advanced Grant i tillegg til senterbevilgningen.

SFF-utlysninger kommer kun hvert femte år og er populære blant forskerne. Det forventes 
derfor at mange miljøer vil bruke kreftene til å forberede en SFF-søknad fremfor å skrive en 
EU-søknad, ikke minst fordi slike sentre tilbyr finansiering for minst 5 år og er tematisk åpne. 

På den annen side er sentrene gode springbrett til å søke annen EU-finansiering: sentrene 
skaper større nettverk (også av partnere som ikke direkte tilhører sentrene), og fører til 
sterkere gjennomslagskraft, jevnfør Bjerknes-senteret og Lakselus-senteret.

Forskerutdanningen og KIC-nettverkene: Klima, energi og IT (2008-2013)

Forskerutdanning står sentralt i H2020; i de fleste søknadene må man oppgi hvordan 
prosjektet "can contribute to the career of young researchers». H2020 forutsetter slik sett at 
forskerutdanning skal være en integrert del av prosjektene.

I FP7 var det for Norges vedkommende en sterk ubalanse mellom innkomne og utreisende 
stipendiater; mens det kom 42 Marie Curie stipendiater inn til Norge med finansiering fra ett 
av de 8 underprogrammene for individuelle søknader, var det bare 7 norske som reiste ut. 
Også i ITN-nettverkene er det mange flere ikke-norske enn norske stipendiater som deltar, 
også i de to nettverkene UiB koordinerte i FP7.

Dersom UiB skal delta mer aktivt i forskerutdanningsprogrammene i H2020, forutsetter det at 
det legges til rette for økt internasjonal mobilitet og økt samarbeid med eksterne aktører, 
både privat og offentlig.

Et program som vil bli spesielt styrket, er EIT: The European Institute of Innovation and 
Technology, som vil få 23 milliarder NOK i perioden 2013-2020, en tredobling av budsjettet 
2007-2013. EIT organiserte i 2008 sin virksomhet i store nettverk, såkalte KICs: Knowledge 
and Innovation Communities, innenfor tre fagområder: Klima, Energi og IT. KIC-nettverkene 
er store prosjekter hvor det blir arrangert doktorgradskurs, doktorgradsutveksling, 
sommerskoler, masterkurs etc. til en finansieringsramme på mer enn hundre millioner NOK 
hvert år. Hovedfokus er samarbeid mellom universiteter og industri i forskeropplæringen. 

Koordinator for CLIMATE-KIC er Imperial College, London. CLIMATE-KIC er Europas største 
partnerskap mellom privat og offentlig innovativ virksomhet innenfor klimafeltet. 
Partnerskapet består av kraftselskaper, akademiske institusjoner og offentlig sektor/regionale 
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myndigheter. Siktemålet er å studere virkninger av klimaendringer og eventuelt søke måter å 
dempe eller tilpasse disse på.

Det er nå 5 KIC-nettverk i virksomhet og ytterligere 2 er planlagt. Foreløpig er det ingen 
norske institusjon med i nettverkene. 

Bjerknes-senteret var med i pilotfasen for CLIMATE-KIC nettverket for 4-5 år siden, men falt 
fra da industrideltakelsen på det daværende tidspunkt ble oppfattet som en hindring. I dag 
ligger forholdene trolig bedre til rette for å få med norske industribedrifter. Dette er et krav for 
å søke om deltagelse i nettverket; jevnfør Marie Curie-nettverket hvor Nansensenteret 
koordinerer søknaden, med blant annet Geofysisk institutt som deltaker, der STATOIL og 
BKK er med i konsortiet sammen med den franske elektrisitetsprodusenten EDF i Calmart, 
Frankrike. 

Gode rammebetingelser

Ved UiB er det i dag ulik praksis ved fakultetene med hensyn til belønningsmidler. MOF, for 
eksempel, gir premiering til alle prosjektledere med EU-prosjekter. Koordinator får 10 % og 
partnere 5 % av aktiviteten (sum kostnader) per år som driftsmidler. Driftsmidlene beregnes 
ut fra aktiviteten foregående år. I tillegg vil koordinatorer få 100.000 NOK det siste året av 
prosjektet til nettverksbygging og vedlikehold av nettverk med tanke på videreføring.

MN-fakultetet har innført en resultatmodell der 50 % av Kunnskapsdepartements (KDs) 
satser blir videreført til instituttene som resultatinntekter. Resten inngår i instituttenes 
basistildelinger. 

Hensikten med å benytte resultatene som nøkkel for tildelinger, er at KDs indikatorer, satser 
og kategorier antas å anspore til økt resultatoppnåelse og økte resultatinntekter. 

Viktig for den pågående debatten om finansiering av EU-prosjekter er forslagene fra 
Kunnskapsdepartementets ekspertutvalg, ”Finansiering for kvalitet, mangfold og samspill”. 
Her foreslås det:

En indikator for inntekter fra alle EU-prosjekter (forskning, utdanning og regionale 
prosjekter) med fast stykkpris og åpen budsjettramme, der ERC-midler gis dobbelt 
uttelling sammenlignet med øvrige EU-midler.

Videre fremhever ekspertutvalget at for å lykkes i forsknings- og innovasjonssamarbeidet 
med EU er det ”behov for et forutsigbart insentiv som premierer deltakelse i europeiske 
programmer”.  

Universitetsdirektøren har forholdt seg til denne debatten og redegjorde i brev av 05.03.2015 
til fakultetene, Universitetsmuseet og instituttene om ”Toppfinansiering av 
forskningsprosjekter”. I brevet konkretiserer universitetsledelsen blant annet ønsket om å 
bidra med toppfinansiering knyttet til all EU-aktivitet som foregår ved UiB:

Midlene skal brukes som egenfinansiering knyttet til det aktuelle EU-prosjektet. 
Toppfinansieringens størrelse vil fra og med 2015 totalt utgjøre 10 % beregnet av 
bidraget fra EU. Midlene gis som et årlig kontantbidrag basert på den regnskapsførte 
aktiviteten (kostnadene) som er finansiert av EU.

For ERC-prosjekter vil universitetsledelsen gi sterkere incentiver; toppfinansieringen for disse 
vil utgjøre 25 % beregnet av bidraget fra EU. Dette vil også gjelde for de ERC-prosjektene 
der søknad er sendt i 2014 eller tidligere.   
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Ledelse og teambygging

Horisont 2020 stiller nye krav også til UiB. Ambisjoner om økt økonomisk inntjening i den 
størrelsesorden Regjeringen forventer, vil bli krevende. Det innebærer ikke minst et aktivt 
påtrykk fra ledelsen på alle nivåer for å styrke aktiviteten mot Horisont 2020. H2020 må 
forankres som en tydelig og ønsket finansieringskilde for UiBs forskere, på linje med Norges 
forskningsråd. Fakulteter og instituttledelse, sentra og tverrfaglige satsinger må identifisere 
og prioritere aktuelle EU-programmer og linke dem til relevante forskere og miljøer med 
henblikk på oppfølging og kompetansebygging. Fakultetene må ha fortløpende 
oppmerksomhet på H2020 både i planer og dialoger mot ledelse og underliggende enheter. 
En særlig oppmerksomhet må vises talentfulle yngre forskere og deres utvikling og 
karrierebygging, enten de kommer fra UiB selv eller hentes utenfra. På alle nivåer bør 
miljøene lære av UiB-forskere som har vært aktive i FP7.

Fakultetene bør også vurdere om det kan være aktuelt å knytte til seg utenlandske forskere 
når det gjelder ERC Starting og Consolidator grants. Og (om det er ønskelig) – som et 
pilotprosjekt –: å stille som betingelse for tilsetting i postdoktorstilling at man søker ERC.

Flere og bedre søknader. Støtteapparatet

Organisasjonsutviklingsprosjektet ved UiB har i delrapportene OU-2 og OU-3 påpekt at UiB, 
for å styrke den eksternfinansierte forskningsaktiviteten, bør bygge ned administrative 
grenser i det sentraladministrative støtteapparatet og ” i stedet utvikle et sentraladministrativt 
støtteapparat som arbeider integrert for å utvikle konkurransedyktige søknader”. 

Det anbefales at det etableres et sentralt BOA-team som organiseres i en matrise med 
ressurser fra ulike berørte avdelinger i sentraladministrasjonen med sikte på å tilby 
profesjonelle tjenester i alle prosjektets faser. En av de sentrale oppgavene for et slikt team 
vil måtte være å bygge opp kompetanse og nettverk i den fasen der programmer planlegges 
og premisser legges.

Det må også utvikles en informasjonsstrategi for målrettet distribusjon av informasjon til 
søkermiljøene; likeledes diskusjoner med fakultetene om posisjoneringsmidler for store 
prosjekter. Like viktig er det å utvikle informasjonsstrategier for de enkelte prosjekter og 
forskningsmiljøer. Ikke minst resultatene fra SFI-prosessen høsten 2014 viser betydningen 
av at de problemstillinger man ønsker å arbeide med, er kjent og forankret som viktige 
spørsmål i samfunn og næringsliv.

Universitetsdirektørens kommentarer

UiB kom med i EU-forskningen allerede i 1994 og var frem til 2005 den største mottaker av 
EU-midler av de norske universitetene. 

Mange vil mene at det er for krevende å innfri Regjeringens ambisjon om at 2 % av de 
konkurranseutsatte midlene i Horisont 2020 skal tilfalle norske aktører. Det er utvilsomt 
krevende; men til sammenligning kan det nevnes at det danske Uddannelses- og 
Forskningsministeriet i en pressemelding 22. april 2015 kunne opplyse at danske 
interessenter allerede hadde hentet hjem godt 1,1 milliarder danske kroner, eller nesten 300 
forsknings- og innovasjonsprosjekter. Det svarer til 2,3 % av det samlede budsjett. Den 
danske regjerings målsetting er å hente hjem 2,5 % av midlene i den samlede 
programperioden fra 2014-2020.

Det bør også være innen rekkevidde for norsk forskning, og for UiB spesielt, å øke 
virkningsgraden av innsatsen overfor EUs forskningsprogrammer slik de er nedfelt i H2020.
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Det er en sentral målsetting for UiB å øke deltakelsen i EU-finansiert og EU-koordinert 
forskning. Selv om UiB har rimelig tilfredsstillende resultater så langt, er det nødvendig å 
påpeke at utviklingen mot større prosjekter og konsortier, og økende grad av samarbeid med 
offentlig forvaltning og næringsliv, vil øke kravene også til UiB. Institusjonen kan ikke slå seg 
til ro med de resultater som så langt er oppnådd. Ikke minst gjelder dette dersom UiB skal 
kunne delta i flere koordineringsprosjekter. Universitetsdirektøren ser det som ønskelig at 
også UiB-forskere kan påta seg koordinering av større prosjekter i H2020.

Den administrative bistand må omfatte hele prosessen, ikke bare enkelte faser av et 
eksternfinansiert forskningsprosjekt.

Organisasjonsutviklingsprosjektet ved UiB har påpekt at det er et ”behov for å øke 
forståelsen for og kompetansen på ordningene og utviklingstrekkene i European Research 
Area (ERA) i hele UiBs organisasjon, forsknings-administrativt så vel som vitenskapelig”. 

Universitetsdirektøren deler dette synspunktet, og vil i den sammenheng peke på den 
rektoroppnevnte Task Force som fungerte frem til juni 2014, som et særlig viktig tiltak for å 
øke oppmerksomheten rundt H2020 ved UiB. Særlig nyttig var det å inkludere forskere med 
erfaring med tidligere rammeprogram til å motivere sine fagfeller til å søke til H2020. Dette 
tiltaket var en punktinnsats, begrenset til selve oppstarten av programmet, men spørsmålet 
kan stilles om det er grunnlag for på nytt å sette sammen en gruppe av erfarne forskere som 
kan gi innspill til en institusjonell strategi for H2020, med sikte på implementering i fakultet og 
fagmiljø.

Universitetsdirektøren har lagt til rette for at fakultetene kan fordele belønningsmidler til de 
som lykkes i EU-forskningen etter egne fordelingsnøkler, der en andel mottatte RBO-midler 
fordeles direkte til de prosjekter som oppnår kontrakt i H2020, mens hovedtyngden fordeles 
til fakultetene.

I Forskningsutvalgets møte om saken, 7. mai 2015, ble det anbefalt at man la forholdene 
spesielt til rette for forskere som påtar seg å koordinere store H2020-prosjekter, og særlig da 
prosjekter som går på tvers av fakultetene. Større prosjekter er gjerne tverrfaglige; og det vil 
selvsagt være en fordel, men ikke et vilkår, om de samsvarer med UiBs satsningsområder.

Incentiver er viktige, særlig for koordinatorer som har en langt mer krevende oppgave enn 
partnere, men som samtidig gis tilgang til omfattende og stimulerende nettverk. I denne 
sammenheng er det viktig at fakultetene også vurderer tiltak i forbindelse med avslutning av 
prosjekter. Det kan det pekes på en ordning, en såkalt exit-strategi, som bl.a. er under 
innføring med Det medisinsk-odontologiske fakultet, der koordinatoren får et særskilt tilskudd 
fra fakultetet for å opprettholde det faglige nettverket etter avslutning av prosjektetet.

Incentivene bør være transparente, forutsigbare og varige. Når man normerer incentiver, må 
man være oppmerksom på at de også kan ha negative effekter: De kan gi store svingninger i 
lokale små økonomier kan og gi urimelige forskjeller mellom miljøer.  

Også den faglige støtten bør økes: I Forskningsutvalgets møte 7. mai ble det vist til 
prosessene ved SV-fakultetet rundt SFF-søknader, hvor kolleger leste hverandres søknader 
og man har lokale fagfellevurderinger. Dette er en arbeidsmåte som bør vurderes innført ved 
hele universitetet også for H2020-søknader.

Så langt har flere av de mest vellykkede prosjektene hatt en stor andel medarbeidere som 
ikke har vært fast ansatt ved institusjonen. Både for den enkelte medarbeider og for UiB er 
dette utilfredsstillende. 
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Tendensen mot tildelinger til prosjekter med et større antall partnere og et medfølgende 
større budsjett er en av de sentrale utfordringene i H2020. Økt kompleksitet og behov for 
større kompetanse og kapasitet i søknads- og driftsfasene understrekes bl.a. av behovet for 
og ønsket om å ha partnere også innen industri og næringsliv. Institutter og fakulteter har i 
dag ulik kapasitet og kompetanse knytte både til søknadsarbeid og drift av eksternt 
finansierte prosjekter. På denne bakgrunn vil det være riktig å legge til rette for en 
gjennomgang av organiseringen av eksterne prosjekter ved UiB, også med henblikk på 
personalsiden. En slik gjennomgang må ta utgangspunkt i relevante vurderinger og forslag til 
tiltak som har kommet frem i Organisasjonsutviklingsprosjektet. Dette er en imidlertid en 
større sak som institusjonen må komme tilbake til ved en senere anledning. 

Relasjonene til eksterne partnere, særlig næringslivet, må styrkes. Skal målsettingen lykkes i 
årene som kommer, må båndene styrkes gjennom et systematisk arbeid. Klyngene vil bli en 
viktig arena for dette arbeidet. 

Universitetsdirektøren er kjent med at det i Forskningsutvalgets møte 7. mai ble pekt på en 
del uheldige konkurransesituasjoner mellom UiB og UNI og (særlig) Helseforetakene. Det vil 
på et senere tidspunkt være behov for å gjennomgå UiBs relasjon til begge disse 
organisasjonene med hensyn til blant annet H2020-satsingen.

UiBs deltagelse i H2020 er i god gjenge. De første erfaringer fra søknadsprosessene og 
tildelingene viser oppmuntrende resultater. Universitetsdirektøren vil oppsummere det videre 
arbeidet i H2020 med følgende tiltakspunkter:

1. UiBs overordnede mål og strategier bør konkretiseres og operasjonaliseres med
utgangspunkt i de enkelte fakulteter og forskningsenheters utfordringer og muligheter.

2. Det må utarbeides en handlingsplan for H2020-satsingen ved UiB. Planen bør
utarbeides med utgangspunkt i Kunnskapsdepartementets ”Strategi for forsknings- og
innovasjonssamarbeidet med EU”.

3. Ytterligere tiltak for koordinatorer av H2020-prosjekter bør vurderes.
4. Alle fakulteter bør vurdere exit-strategier ved avslutningen av større prosjekter.

Universitetsdirektøren fremmer på denne bakgrunn følgende forslag til vedtak:

Universitetsstyret tar saken til orientering.

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

11.05.2015/Oddmund Søilen/Jan Petter Myklebust/Arne Sivert Svindland/Bjørn Einar Aas/Heidi A. 
Espedal 
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Oppnevning av medlemmer i Skikkethetsnemnda for perioden 1.8.2015-
31.7.2018

Bakgrunn
Universitets- og høyskoleloven § 4-10 (3) forutsetter at institusjonen har en 
skikkethetsnemnd som skal foreta en særskilt skikkethetsvurdering av studenter i nærmere 
angitte utdanninger. Kunnskapsdepartementet har regulert nemnda i forskrift: 
https://lovdata.no/dokument/SF/forskrift/2006-06-30-859            

Universitetsstyret har tidligere behandlet oppnevning av medlemmer i Skikkethetsnemnda i 
sak 73/06 og 84/09. Funksjonsperioden for nemnda løper ut 31.7.2015. 

Forskriften stiller spesifikke krav til sammensetning av nemnda. Tabellen viser hvilke krav 
dette er og forslag til sammensetning:

En faglig leder for avdeling eller 
fakultet for lærerutdanningen eller 
helse- eller sosialfagutdanningene, 
eller tilsvarende funksjon

Det psykologiske fakultet Visedekan Kariane Westrheim

En faglig studieleder for 
lærerutdanningen eller helse- eller 
sosialfagutdanningene, eller 
tilsvarende funksjon

Det medisinsk-odontologiske 
fakultet

Professor Morten Eirik Berge, leder 
for Programutvalg for odontologiske 
fag

To representanter fra praksisfeltet

To faglærere Det medisinsk-odontologiske 
fakultet

Professor II Jan Henrik Rosland,
Klinisk institutt 2. Underviser i 
kirurgi

To studentrepresentanter Oppnevnes etter forslag fra 
Studentparlamentet

Ekstern jurist Anette Birkeland

Dato: 12.05.2015

Arkivsaksnr: 2015/5555

Universitetsstyret

58/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:
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Universitetsstyret skal også oppnevne en institusjonsansvarlig, jf. forskriften § 7. Professor 
Berit Rokne foreslås som institusjonsansvarlig.

Universitetsdirektøren sine kommentarer

Etter forskriften oppnevnes medlemmene for tre år, likevel slik at studentene oppnevnes for 
ett år. Det foreslås at rektor gis fullmakt til å oppnevne de resterende medlemmene. 

I tillegg til institusjonsansvarlig og skikkethetsnemnd på sentralt nivå, foretas det løpende 
skikkethetsvurdering på fakultetsnivå. Det medisinsk-odontologiske fakultet og Det 
psykologiske fakultet har regler for saksgang og kontaktpersoner for løpende 
skikkethetsvurdering gjennom hele studiet av studenter innenfor de aktuelle utdanningene. 

vedtak:

1. Professor Berit Rokne gjenoppnevnes som institusjonsansvarlig. Som medlemmer i
utvalget oppnevnes: Kariane Westrheim, Morten Eirik Berge, Jan Henrik Rosland,
Anette Birkeland

2. Rektor gis fullmakt til å oppnevne de resterende medlemmene.

3. Funksjonstiden er til 31.7.2018, likevel slik at studentrepresentantene er oppnevnt til
31.7.2016.

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

12.05.2015/Silje Nerheim
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Endring i statuttene for Christieprisen

Bakgrunn

Statuttene for Christieprisen ble vedtatt av universitetsstyret 11. februar 2010 og endret ved 
beslutningsnotat 26.9.2011. Statuttene har følgende ordlyd:

«§1 Universitetet i Bergen deler årlig ut Christieprisen. Mottakeren kunngjøres i forbindelse 
med Christiekonferansen hvert år. 

§2 Prisen består av et pengebeløp som utgjør kr. 250 000, et kunstverk og et diplom.

§3 Formålet med Christieprisen er å vise verdien av samhandling mellom universitetet og
omverden og hvordan forskning og utdanning bidrar til nyskaping innenfor kultur-, nærings 
og samfunnsliv. 

§4 Mottakere skal gjennom sitt arbeid ha bidratt til å fremme eller synliggjøre universitetets
sentrale rolle i samfunnsutviklingen. Prisen kan internt ved universitetet utdeles til både 
enkeltpersoner og fagmiljø. Eksternt kan prisen deles ut til enkeltpersoner, grupper, 
institusjoner, bedrifter eller organisasjoner innenfor forskning, kultur, nærings- og 
samfunnsliv. 

§5 Prismottakere utpekes på grunnlag av nominasjon fra organisasjoner, bedrifter, fagmiljøer
eller enkeltpersoner. Medlemmer av juryen kan ikke nominere kandidater. Det skal leveres 
en utfyllende skriftlig begrunnelse for hver kandidat, og det er disse begrunnelsene som skal 
være grunnlaget for juryens vurderinger. Nominasjonsprosessen er konfidensiell. 

§6 En jury oppnevnes av Universitetsstyret. Kontor for samfunnskontakt ivaretar
sekretariatsfunksjonen for juryen.»

Juryen for Christieprisen ønsker at statuttene endres ved at det tas inn to presiseringer og ett 
tillegg, slik:

I § 3 og §4 byttes «universitetet» ut med «Universitetet i Bergen»: 

«§3 Formålet med Christieprisen er å vise verdien av samhandling mellom Universitetet i 
Bergen og omverden og hvordan forskning og utdanning bidrar til nyskaping innenfor kultur-, 
nærings og samfunnsliv.

Dato: 08.05.2015

Arkivsaksnr: 2015/5435

Universitetsstyret

59/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:
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§4 Mottakere skal gjennom sitt arbeid ha bidratt til å fremme eller synliggjøre Universitetet i
Bergens sentrale rolle i samfunnsutviklingen…»

I § 5 foreslås et tillegg før siste setning: 

«Prismottakere utpekes på grunnlag av nominasjon fra organisasjoner, bedrifter, fagmiljøer 
eller enkeltpersoner. Medlemmer av juryen kan ikke nominere kandidater. Det skal leveres 
en utfyllende skriftlig begrunnelse for hver kandidat, og det er disse begrunnelsene som skal 
være grunnlaget for juryens vurderinger. Nominasjoner kan stå i 3 år. Det må presiseres fra 
forslagsstiller dersom nominasjonen ikke skal være gyldig i 3 år. Nominasjonsprosessen er 
konfidensiell.»

Universitetsdirektøren sine kommentarer
Det foreslås at juryens forslag til endringer tas til følge

vedtak:
Universitetsstyret vedtar de foreslåtte endringene i statuttene for Christieprisen

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

08.05.2015/Silje Christine Nerheim
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Valg til universitetsstyret - valgprotokoller for B og D

Bakgrunn
Årlig skal det velges ett medlem til universitetsstyret for gruppe B, som er midlertidig tilsatte i 
forsknings- og undervisningsstillinger, og to medlemmer fra gruppe D, studentene. 
Valgperioden går fra 1. august til 31. juli. Opplegg for valget ble behandlet i sak 115/14. Med 
dette fremlegges valgprotokoller for gjennomførte valg for neste valgperiode.

Valgavvikling
Det ble holdt valg for begge gruppe for perioden 1.8.2015 til 31.7.2016.
Valgprotokollene er vedlagt.

Det skal normalt være fire kandidater fra gruppe B til valget. Innen forslagsfristen var det 
kommet ett forslag til kandidater. Forslagsfristen ble utvidet med knappe tre uker, og 
ytterligere fire forslag kom inn. 

I gruppe B er stipendiat Synnøve Fluge, Sosiologisk institutt, valgt som medlem.

Som varamedlemmer er valgt:
1. Stipendiat Kathrine Sivertsen Åsrud, Institutt for biomedisin
2. Stipendiat Espen Dragstmo, Det juridiske fakultet
3. Stipendiat Trude Bukve, Institutt for lingvistiske, litterære og estetiske studier

Valgdeltakelsen var 21,3 %. I 2014 og 2013 var deltakelsen 21,9 % og 33,4 %.

Det sentrale valgstyret har etter § 3-1 i valgreglementet ansvaret for valgavviklingen for valg 
av rektor og prorektor og for valg av representanter til universitetsstyret, men Studentenes 
valgstyre har tradisjonelt stått for valg av sine styrerepresentanter. 

Valget av representanter for gruppe D til universitetsstyret foregikk som to samtidige 
preferansevalg, ett for hvert kjønn. 

I gruppe D er student Thea Sofie Jåsund Grastveit og Magnus Brekke Nygaard valgt som 
medlemmer.

Som kvinnelig varamedlem er valgt:
1. Marie Nellevine Kalvehagen

Dato: 04.05.2015

Arkivsaksnr: 2013/2640

Universitetsstyret

60/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:
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2. Kimberly Martine Kleftås

Som mannlige varamedlemmer er valgt:
1. Lars Arne Nilssen
2. Hallstein Aadland

Det ble avgitt 2263 stemmer av 13766 stemmeberettigede i valget av den kvinnelige 
kandidaten. Av disse var 673 blanke stemmer. Dette gir en valgdeltakelse 16.44 %. Det ble 
avgitt 2152 stemmer av 13766 stemmeberettigede i valget av den mannlige kandidaten. Av 
disse var 685 blanke stemmer. Dette gir en valgdeltakelse 15.63 %. 

I 2014 var deltagelsen i valget av den kvinnelige kandidaten på 12,73 % og 12,52 % i valget 
av den mannlige kandidaten. I 2013 var deltakelsen i valget av den kvinnelige kandidaten på 
15,40 % og 14,51 % i valget av den mannlige kandidaten. 

Universitetsdirektørens kommentarer
Valgene er gjennomført elektronisk med bruk av valgsystemet som eies av Universitetet i 
Oslo. UiB har en avtale om kjøp av tjenester fra UiO til bruk av dette systemet. Systemet er 
nå godt innarbeidet ved UiB og fungerer veldig godt.

Med dette fremmes følgende forslag til

Vedtak:

Universitetsstyret tar resultatet av valgene til etterretning

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

Vedlegg:
1. Valgprotokoll for gruppe B
2. Valgprotokoll for gruppe D

04.05.2015 / Marianne Seim
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U N I V E R S I T E T E T I  B E R G E N

Orientering om utpeking av viserektor for tverrfaglig virksomhet og 
store satsinger

Bakgrunn
I styresak 44/13 ble det orientert om valg av Dag Rune Olsen som rektor og Anne Lise 
Fimreite som prorektor for perioden 1.8.2013-31.7.2017. I samme sak ble det orientert om at 
Oddrun Samdal er utpekt som viserektor for utdanning og Anne Christine Johannessen som 
viserektor for internasjonalisering.

I utkast til strategi 2016-2022 fremheves det blant annet at UiB skal oppnå sine faglige 
ambisjoner «ved å etablere nye måter å organisere og lede faglig samarbeid som krysser 
fag- og fakultetsgrenser. Slik skal vi oppnå tverrfaglige og tverrfakultære forskningsmiljøer i 
verdensklasse.»

Faglige nyvinninger finner gjerne sted i krysningsfelt mellom ulike disipliner, ofte i møter med 
de store samfunnsmessige utfordringene. Det er imidlertid strukturelle utfordringer med å 
satse tverrfaglig innen universitetets fakultetsstruktur. Dette kommer tydelig fram i 
evalueringen av universitetets to tradisjonelle, tverrfaglige hovedsatsinger, 
utviklingsforskning og marine forskning. De to evalueringsrapportene konkluderer begge med 
at forskningen og utdanningsprogrammene holder høy internasjonal standard og at enkelte 
miljøer er i verdensklasse. Samtidig påpeker panelene at det mangler en overordnet 
organisering og at strukturen har vært kompleks og til dels uoversiktlig. 

Arbeidet med organiseringen av tverrfaglig virksomhet skal følges opp gjennom en rekke 
ulike tiltak. På dette grunnlag ønsker rektoratet å styrke universitetsledelsen med en 
viserektor for tverrfaglig virksomhet og store satsinger. Robert Bjerknes er utpekt som ny 
viserektor for dette området. Arbeidsoppgavene i denne rollen vil bli sett i sammenheng med 
porteføljen til prorektor og viserektor for internasjonalisering.

vedtak:
Styret tar sak om utpeking av viserektor for tverrfaglig virksomhet og store satsinger til 
orientering

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

13.05.2015/Tore Tungodden

Dato: 13.05.2015

Arkivsaksnr: 2015/5605

Universitetsstyret

61/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:
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Fullmakts- og referatsaker

a) En oversikt over kandidater som har fått tildelt doktorgrad ved universitetet i perioden
15.4.-15.5.2015 følger:

Fornavn Etternavn Type
grad

Tittel Kreerings-
dato

Sak nr.

Sigrid 
Samset

Mygland Ph.d. "Gender and Material Culture. 
Women in Medieval Bergen. A 
Contextual Analysis of Gender-
Related Artefacts from Bryggen in 
Bergen, 1170–1476".

15.4.2015 2007/636

Mads 
Angelhus 

Langnes Dr.philos. "Utskiftingsrett og gardsskipnad. 
Innmarksutskiftingar, tun og 
teigblanding i tre ulike landslutar".

15.4.2015 2010/6718

Dunja Blažević Ph.d. "Jakten på et fagfelt: den 
skandinaviske kvinne- og 
kjønnshistoriens fremvekst i 
skjæringsfeltet mellom 
historieforskning og kvinne- og 
kjønnsforskning".

21.4.2015 2010/12937

Carla 
Teresa 

Parra 
Escartín

Ph.d. "German Nominal Compounds 
and their Translations into 
Spanish: A Natural Language 
Processing Approach".

21.4.2015 2013/1193

Kristian 
Anton

Simonsen Ph.d. "The 2009 influenza pandemic in 
primary care. Clinical 
manifestations, attitudes and 
utilisation of services".

21.4.2015 2011/10294

Thomas 
Werner

Lindner Ph.d. "Epidemiology, treatment and 
outcome of out-of-hospital cardiac 
arrest".

21.4.2015 2008/12086

Randi 
Julie

Tangvik Ph.d. "Nutritional risk in a university 
hospital: Challenges and 
consequences in clinical 
practice".

21.4.2015 2010/1584

Ingeborg Brønstad Ph.d. "Genetics of autoimmune 
Addison’s disease and congenital 
adrenal hyperplasia".

21.4.2015 2010/11465

Dato: 05.05.2015

Arkivsaksnr: 2014/1638

Universitetsstyret

62/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:
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Fornavn Etternavn Type
grad

Tittel Kreerings-
dato

Sak nr.

Julian 
Vedeler

Johnsen Ph.d. "Work and families: four essays in 
applied microeconomics".

28.4.2015 2010/11999

Festus Boamah Ph.d. "Biofuels and land politics: 
Connecting the disconnects in the 
debate about livelihood impacts 
of jatropha biofuel land deals in 
Ghana".

4.5.2015 2011/4947

Svein 
Isungset

Støve Ph.d. "Functional analysis of Nα-
acetyltrans feranse 10 (NAA10) 
variants identified in patients with 
genetic disorders".

15.5.2015 2012/5410

b) Brev av 4.5.2015
Studieleder Julie A. Tønsaker Watkins er oppnevnt som medlem og førsteamanuensis
Hans-Jakob Ågotnes som varamedlem til styret for stiftelsen Vestnorsk kulturakademi.
Begge har arbeidssted ved Institutt for arkeologi, historie, kultur- og religionsvitenskap.
(2007/2257)

c) Brev av 8.5.2015
Funksjonsperioden for styremedlemmene i På Høyden er forlenget frem til 31.12.2015.
I styret sitter:
Professor Stein Kuhnle, Institutt for sammenliknende politikk
Professor Hans Petter Sejrup, Institutt for geovitenskap
Professor Siri Skjold Lexau, Institutt for lingvistiske, litterære og estetiske studier
Rådgiver Marion Solheim, Det medisinsk-odontologiske fakultet
Advokat Pål W. Lorentzen
(2011/6503)

vedtak:
Universitetsstyret tar saken til orientering.

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

18.05.2015/Mona Viksøy
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Diverse referater m.v.

A. Vedlagt følger:

1. Protokoll fra møte i Forskningsutvalget 5.2. og 19.3.2015
2. Protokoll fra møte i Utdanningsutvalget 11.3.2015
3. Referat fra møte i Arbeidsmiljøutvalget 15.2.2015
4. Protokoll fra møte i Studentparlamentet 23.3.2015

B. Styreprotokoller/-referater som kan leses på nett:

1. Møter i fakultetsstyrene:
Styremøte ved Det humanistiske fakultet 24.3.2015
http://www.uib.no/hf/84672/sakslister-og-protokollar-2015
Styremøte ved Det juridiske fakultet 17.3.2015
http://www.uib.no/jur/85666/m%c3%b8teinnkallinger-og-protokoller-2015
Styremøte ved Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet 26.3.2015
http://www.uib.no/matnat/87373/protokoller-fakultetsstyret-2015
Styremøte ved Det medisinsk-odontologiske fakultet 22.4.2015
http://www.uib.no/mofa/67914/protokoller-fra-fakultetsstyret#
Styremøte ved Det samfunnsvitenskapelige fakultet 17.2.2015
http://www.uib.no/svf/39039/sakslister-og-protokoller#2015

2. Styremøte i SIB 29.1.2015
http://www.sib.no/no/om-sib/styret/styresaker/2015/protokoller/styremote-1-2015/view

vedtak:
Universitetsstyret tar referatene til orientering.

Kjell Bernstrøm
universitetsdirektør

12.5.2015/Mona Viksøy

Dato: 05.05.2015

Arkivsaksnr: 2014/1562

Universitetsstyret

63/15

28.05.2015

Styre:
Styresak:
Møtedato:
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Universitetets forskningsutvalg
Møte 5. februar
1230-1500
Seminarrom A-B
Muséplass 1, Underetasjen 

Protokoll-utkast

Til stede: Anne Lise Fimreite, Anne Christine Johannessen, Einar Thomassen, Robert Bjerknes, Jarl Giske, 
Nils Gunnar Songstad, Inger Hilde Nordhus, Henrik von Achen, Sigbjørn Løland Torpe, Susann Strømsvåg. 
Sindre Dueland.

Fra Forskningsadministrativ avdeling: Heidi A. Espedal, Bjørn Einar Aas, Hans-Egil Offerdal, Arne Svindland

I. Godkjenning av innkalling og saksliste
Sakslisten ble godkjent.

II. Protokoll fra møte 11. desember
Protokollen ble godkjent

III. SAKER

FU 2/15 Evaluering av marin forskning ved UiB

Saksforelegg og evalueringsrapport var utsendt med sakslisten.
Viserektor Anne Christine Johannessen innledet. For marin forskning og 
utviklingsforskning har evalueringspanelene pekt på høy faglig kvalitet. 
Hovedinnvendingen er at organiseringen, for begge områder, er uoversiktlig, 
tildels forvirrende. Johannessen understreket at Forskningsutvalget var invitert til 
å diskutere og å gi innspill som knyttet seg til panelenes faglige evaluering. 

Forskningsutvalget sluttet seg til oppfatningen om at de evaluerte områdene har 
god forskning men svak organisering. Det ble understreket at det motsatte 
utgangspunkt ville vært mye verre, - god organisering, men svak forskning. 

Flere av utvalgets medlemmer kjente seg igjen i vurderingene og de mange 
positive tilbakemeldinger som var gitt av evalueringspanelene, særlig ønsket om 
tettere tverrfaglig samarbeid både innad og mellom fakultetene, selv om dette 
byr på åpenbare utfordringer. På enkelte områder vil tverrfaglige 
utdanningsprogrammer kunne styrke rekrutteringen av studenter.

I forbindelse med evalueringen av utviklingsforskning ble det bemerket at 
virksomheten i enkelte fagfelt, bla. internasjonal helse, var underkommunisert. 
Det ble påpekt at Kvoteprogrammet har vært av stor betydning for utvikling av 
forståelsen av problematikker som særlig angår land i sør, for utvikling av policy 
og for å knytte kontakter med samarbeidsinstitusjoner. Det var uheldig at 
bibliometrianalysen ikke omfattet naturvitenskapene.
Et åpent seminar der lederne i evalueringspanelene vil delta, blir holdt 25. mars.

FU 3/15 Evaluering av utviklingsforskning ved UiB
Saksforelegg og evalueringsrapport var utsendt med sakslisten. Det vises forøvrig
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til referat ovenfor under FU- 2/15

FU 4/15 Utkast til Strategi
Prorektor Anne Lise Fimreite orienterte og påpekte at utkastet til strategi som 
legges frem for Universitetsstyret ikke er en strategi for forskning, men en 
strategi som skal sikre at studenter og forskere får et best mulig grunnlag for 
fremragende arbeid. 
Utkastet til strategi, slik det ble lagt frem for Universitetsstyret, ble ettersendt 
utvalgets medlemmer og varamedlemmer til orientering.

FU 5/15 Oppnevning av fagutvalg for Akademia-avtalen
Saksforelegg var utsendt med sakslisten. Vedtak fra styringsgruppemøte 4. 
februar 2015 ble omdelt møtet.
Utvalget gjorde følgende vedtak:

1. Forskningsutvalget slutter seg til ønsket om å opprette et rådgivende utvalg for
evaluering og rangering av prosjektsøknader til Akademiaavtalen, og ber
fakultetene oppnevne en representant i tråd med foreslåtte retningslinjer for
sammensetning.

2. Prorektor får fullmakt til, i samråd med Forskningsadministrativ avdeling, å
fastsette endelig regler for sammensetning av utvalget i tråd med merknader som
fremkom i møtet.

IV. Orienteringer

a.
Status for UiBs deltakelse i Horisont 2020.
Vedlegg var utsendt med sakslisten.

b.
Saksbehandlerseminar for forskerutdanningen 27.01
Vedlegg

Eventuelt

Ingen saker
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Universitetets forskningsutvalg
Møte 19.3.2015
1230-1500
Seminarrom A-B
Muséplass 1, Underetasjen 

Protokoll-utkast

Til stede: Anne Lise Fimreite, Einar Thomassen, Robert Bjerknes, Harald Walderhaug, Svein Olaf Dahl, 
Berte-Elen R. Konow, Robert Murison, Sigbjørn Løland Torpe, Susann Strømsvåg. 

Fra Forskningsadministrativ avdeling: Heidi A. Espedal, Bjørn Einar Aas, Anne Beate Maurseth

V. Godkjenning av innkalling og saksliste
Sakslisten ble godkjent.

VI. Protokoll fra møte 5. februar
Protokollen ble godkjent

VII. SAKER

FU 6/15 Veilederopplæring i forskerutdanningen
Saksforelegg samt vedlegg (1,2) var utsendt med sakslisten. Utvalget gjorde 
følgende vedtak :

1) Forskningsutvalget anbefaler en utredning av hvordan UPED 622 kan
ivareta de generelle sidene ved forskningsveiledningen og om kurset
eventuelt bør gjøres obligatorisk for nyansatte.

2) Forskningsutvalget anmoder alle fakultetene om å legge til rette for
veilederopplæring som ivaretar de fagspesifikke behov. En slik
tilrettelegging må ha et omfang av minimum et dagsseminar eller
tilsvarende og må tilbys alle nye veiledere, gjerne i kombinasjon med en
mentorordning for nye veiledere. Utover dette må fakultetene stå fritt
til å organisere dette tilbudet slik de mener det er best, men at
oppleggene blir rapportert inn til Forskningsadministrativ avdeling for at 
institusjonen til enhver tid skal kunne ha oversikt over
veilederopplæringstilbudet, som en del av forskerutdanningsmeldingen.

3) Forskningsutvalget ber om at veilederopplæring, lokalt og sentralt, blir
tatt med som en egen del i den nye handlingsplanen for
forskerutdanning.

FU 7/15 Utlysning av SFF IV fra Forskningsrådet og UiBs tidsplan
Fremdriftsplan var utsendt med sakslisten og ble tatt til orientering.
Arbeidet med SFF er i prosess ved fakultetene og det stimuleres til nye søknader. 
Totalt ved UiB er det på nåværende tidspunkt identifisert 15-20 skisser.

VIII. Orienteringer

a.
Uttelling for undervisning på Bergen sommerforskerskole
Prorektor orienterte muntlig om at saken ble lagt frem for dekanene. Det er i dag ulik
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praksis, og anmodning om å gi uttelling ble gjentatt .

b. Oppnevning av fagutvalg for Akademia-avtalen.
Vedlegg var utsendt med sakslisten. Forskningsadministrativ avdeling ga følgende
juridiske vurdering :
Vedrørende Akademiaavtalen og studentrepresentantskap
Forskningsadministrativ avdeling har fått spørsmål om universitetet er pliktig til å
oppnevne studentrepresentant for råd oppnevnt under Akademiaavtalen iht til ny
søknadsprosess som skal implementeres. Etter Forskningsadministrativ avdelings
vurdering er det ikke grunnlag for studentrepresentantskap i utvalget som skal vurdere
søknader i steg 2 under akademiaavtalen.
Dette er begrunnet ut fra universitets- og høyskolelovens § 4-4. Utvalget som oppnevnes
er ikke et kollegialt organ som har beslutningsmyndighet slik det fremgår av vilkårene.
Viser også til at rådgivende utvalg for styringsgruppen ikke er et saksområde som berører
studentene. Se også samme paragrafs annet ledd.
Fra universitets- og høyskolelovens § 4-4 Studentenes representasjon i institusjonens
organer
(1) Studentene skal ha minst 20 prosent av medlemmene i alle kollegiale organ som
tildeles beslutningsmyndighet. Der dette ikke utgjør mer enn ett medlem, skal
studentene ha rett til å møte med ytterligere en student med tale- og forslagsrett.
(2) Bestemmelsen i første ledd kan fravikes dersom det delegerende organ enstemmig
bestemmer noe annet.

Spørsmål om inhabilitet for medlem oppnevnt fra institutt for geovitenskap
På spørsmål om instituttleder ved institutt for geovitenskap, Gunn Mangerud vil være
inhabil til representere MN-fakultetet i det rådgivende utvalget som skal vurdere
søknader under Akademiaavtalen. Instituttlederen ønskes oppnevnt av dekan ved samme
fakultet. Problemstillingen kommer særlig på spissen på søknader som stammer fra
institutt for geovitenskap.
Ut fra det jeg er forelagt vurderer jeg det slik at Gunn Mangerud ikke automatisk vil være
inhabil til å vurdere søknader fra institutt for geovitenskap i dette rådet. Det må et
ytterligere særlig forhold til for at hun skal anses inhabil til å delta i behandlingen av slike
søknader. Dette kan f.eks. være at hun selv deltar i søknaden, har tilrettelagt
søknaden/spisset denne med tanke på tildeling under akademiaavtalen eller at hun har
en særinteresse i søknaden. At tildelte midler fra akademiaavtalen (indirekte) vil komme
institutt for geovitenskap til gode er etter min mening ikke tilstrekkelig
særinteresse/særlig forhold som skal føre til inhabilitet. Det må noe ytterligere til. Det er
også et delmoment at det rådgivende utvalget ikke har beslutningsmyndighet for
tildelinger under avtalen. Det viktigste moment her er uansett åpenhet knyttet til
prosessen og interessene. Skulle Gunn Mangerud i et konkret tvilstilfelle vurdere seg selv
som inhabil må enten styringsgruppen eller fakultet oppnevne setterepresentant som
kan tre inn i rådet.

c. EUA uttalelse om å flytte midler fra H2020 til European Funding for Strategic
Investments (EFSI)
Vedlegg var utsendt med sakslisten
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d. EUA Uttalelse om Transatlantic Trade and Investment Partnership (TTIP) og 
Vedlegg var utsendt med sakslisten

e. Fellesgrader ved UiB. Orientering om arbeidet med avtalemaler og rutinebeskrivelser.
Seniorrådgiver Anne Beate Maurseth orienterte. Avtalemaler og rutinebeskrivelser var nå 
ferdigbehandlet i en administrativ arbeidsgruppe. Disse behandles i et møte med 
forskningskoordinatorene og senere i et større infomøte. 

Eventuelt 

Ingen saker
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UNIVERSITETET I BERGEN,
UNIVERSITETETS
UTDANNINGSUTVALG

Protokoll  -møte i Utdanningsutvalget – Møte 2 2015

Tidspunkt: 11. mars 2015, Kl. 09.15–12.00
Møtested:      Museplass 1, kollegierommet

Tilstede: 
Viserektor for Utdanning: Oddrun Samdal
Pro- og visedekaner: Kariane T. Westrheim (PSY), Knut Hidle (SV), Claus Huitfeldt, Harald 
Walderhaug (MN) kom kl. 10.00. 

Vara: Kristin Walter (settevara  MOF), Christine Stolz Olsvik (settevara JUS), Eli Neshavn 
Høie settevara MN fram til kl. 10.00).

Studentrepresentanter: Susann Strømsvåg, Anders Sætra, Jin Sigve Mæland

Fra administrasjonen: Christen Soleim, Tove Steinsland

Forslag til dagsorden
I Godkjenning av innkalling og dagsorden
Innkalling og dagsorden ble godkjent med følgende endringer: sak 18 ble tatt før sak 17. 
Følgende saker ble varslet under sak 20/15- Eventuelt: *Status litteraturlister, * Fakultetenes 
pedagogisk tilbud til seminarledere, og * Studentenes aksjon for større bredde i 
undervisnings- og vurderingsformer.  

II  Godkjent protokoll fra forrige møte: Framlagt protokoll var godkjent før møtet.

III Diverse tilbakemeldinger fra utvalgsleder
- 6. mars: SHOT undersøkelsen ble lagt fram. I forbindelse med årets undersøkelse ble 

særlig økningen i psykiske symptomplager blant studentene trukket frem.
- UU-møtet 15. april er viet utdanningsmeldingen og planlegging av tema for UU-

seminaret. Herunder læringsutbyttebeskrivelser, mentorordninger, praksis i 
utdanningene.  

Sak 13/15 Vinner av undervisningspris fra Olav Thon stiftelsen for 2015, 
Edvin Schei orienterte om undervisningsopplegget rundt kurset «pasientkontakt» som har 
ført til at han har blitt tildelt Olav Thon stiftelsens undervisningspris for 2015. Gjennom kurset 
har han laget et opplegg der ferske medisinerstudenter får opplæring i pasientkontakt i 
pasientenes hjem.

I en pressemelding fra Olav Thon stiftelsen, begrunnes tildelingen slik: Edvin Schei har vært 
en pioner i å introdusere praksis og profesjonsutøvelse tidlig og som en integrert del av 
medisinstudiet ved Universitetet i Bergen. Han har bidratt til utviklingen av et 
førstesemesterkurs i «Pasientkontakt» og til utviklingen av en ny mentorordning med 
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profesjonsgrupper hvor yngre studenter veiledes gjennom hele studietiden av eldre, mer 
erfarne studenter.

Det kom følgende innspill: 
 Det er viktig å ha gode rammer og incitamenter for å fremme god undervisning. Det

vil framover bli satt fokus på tiltak for å fremme god undervisningsaktivitet. 

Sak 14/15 Oppfølging av Handlingsplan for etter- og videreutdanning: Evaluering og
videreutvikling av Faglig-pedagogisk dag
Universitetsstyret vedtok i møtet i februar ny handlingsplan for etter- og videreutdanning for 
perioden 2015-2017. Faglig-pedagogisk dag er det største etterutdanningstilbudet som UiB 
tilbyr til lærere. I tråd med den vedtatte satsingen på skolen og videreutvikling av 
etterutdanningstilbudet ved UiB, er det ønskelig å se nærmere på potensialet som ligger i 
videreutvikling av Faglig-pedagogisk dag. Det gjøres gjennom å sette ned en arbeidsgruppe 
som skal ha dette som fokus.

Vedtak:
Utdanningsutvalget nedsetter en arbeidsgruppe som skal komme med forslag til 
videreutvikling av Faglig-pedagogisk dag. Kontor for etter- og videreutdanning gis fullmakt til 
å sette sammen gruppen, som skal representere både administrativ- og vitenskapelig
kompetanse ved fakultetene samt interne og eksterne samarbeidspartnere som for eksempel 
Universitetsmuseet, UiB Alumni, Forskningsdagene i Bergen, Hordaland fylkeskommune, 
Bergen kommune og Utdanningsforbundet. 

Utdanningsutvalget ber arbeidsgruppen se nærmere på hvordan Faglig-pedagogisk dag kan 
organiseres og videreutvikles innenfor de eksisterende rammene for arrangementet, og ber 
om rapport til Utdanningsutvalget innen 1. juni 2015

Sak 15/15 NOKUT tilsyn 2013-2014
Oddrun Samdal orienterte. NOKUT har de siste årene gjennomført to store tilsyn ved UiB.
Det siste av disse to var mastertilsynet som startet i 2013. Sistnevnte er et landsomfattende
tilsyn med mastergrader under historiske og filologiske fag. I tillegg startet NOKUT i februar i
år arbeid med å vurdere læringsutbyttebeskrivelser for en rekke fagområder. Sistnevnte 
understreker at det er svært viktig å ha et fortsatt stort fokus på kvaliteten i
læringsutbyttebeskrivelser framover.

Vedtak:
- Studieadministrativ avdeling gis fullmakt til å utarbeide en tilpasset versjon av 

NOKUTs mal for egenrapport, for bruk ved innmelding av nye studietilbud med 
virkning for kommende porteføljesak i Universitetsstyret høsten 2015.

- Studieadministrativ avdeling får i oppdrag å innhente oversikt over fagmiljø tilknyttet 
de enkelte studieprogrammene, samt studieprogrammenes 
læringsutbyttebeskrivelser, innen fristen for utdanningsmeldingen i 2016.

- Utdanningsutvalget tar Prosedyrer ved NOKUT-tilsyn til etterretning.

Sak 16/15 SFU-ordningen - ny søknadsrunde i 2016
Vigdis Vandvik orienterte om bioCEEDs arbeid fram mot SFU-status, og om de erfaringene
de har gjort seg i løpet av denne prosessen. Noen viktige momenter:
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 bioCEED sin SFU-status var basert på en bottom-up prosess. Senterstatus var
ønsket av de ansatte.

 Arbeidet mot en SFU-status må starte i god tid før utlysingen blir kunngjort.
 Det er viktig å få andres blikk på utlysingen og søknadsteksten. Det er også viktig å

være klar over at SFU er mer vidtfavnende enn en SFF.
 Både ansatte, ledelse og studenter må være godt orientert og forberedt til

institusjonsbesøkene.
 De sentrene som fikk SFU-status er svært ulike. Det er derfor viktig å se på alle SFU-

prosjektene når nye prosjekter skal planlegges. Det anbefales å gå på NOKUTs
nettsider der alle søknadene om SFU ligger tilgjengelige.

 For bioCEED sin del pekte den sakkyndige komiteen på følgende som særlig positivt:
o Senterets visjoner,
o at prosjektet var forankret i toppledelsen og
o at studentene hadde vært med i hele prosessen.

Anja Hegen orienterte om FA sitt arbeid med tilrettelegging for aktuelle søkerkandidater.
Blant tiltakene er informasjonsseminar for søkere, og kontakt med potensielle søkere tidlig i
prosessen. FA hjelper også til i søknadsprosessen, og økonomiadministrasjonen hjelper til i  
budsjettarbeidet. 

Det kom følgende innspill: 
 Det er viktig å involvere uped-miljøet eller personer/grupper som forsker på læring i

prosjektene og i søknadsarbeidet. I tillegg er det viktig å bruke fagavdelingen og
administrasjonen i de delene av søknadsarbeidet som de kan best.

 Det bør tilbys sentral administrativ støtte fra SA i søknadsarbeidet.
 UB bidrar gjerne i søknadsprosessen.
 Det er viktig å ha rom for kvalitetssikring av søknaden. Det må derfor sørges for at det

er satt av nok tid til å rette opp søknaden etter at tilbakemeldinger er mottatt.

Fakultetene ble anbefalt å ta opp temaet internt ved fakultetene.

Sak 17/15 Studiebarometeret – status og endringer
Resultatene fra NOKUTs spørreundersøkelse Studiebarometeret, ble presentert i februar i 
år. Undersøkelsen omhandler norske studenters opplevelse av kvalitet i de 
studieprogrammene de går på. Studiebarometeret skal gjennomføres årlig, og ble i år 
presentert for andre gang.

Det er utarbeidet fakultetsvise rapporter som er sendt fakultetene. I oversendelsen ble 
fakultetene bedt om å vurdere hvilke programmer det er knyttet særlige utfordringer til, og 
hvordan dette best kan følges opp videre internt.  

Det kom følgende innspill:
 En del av studieprogrammene har få studenter og/eller lav svarprosent. Dette gjør det

vanskelig å sammenligne med tilsvarende studier ved andre utdanningsinstitusjoner.
 I forbindelse med utsending av spørreskjema for inneværende års undersøkelse, er

det viktig at hele institusjonen mobiliserer og går aktivt inn for å få økt svarprosent.
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 Funnene i studiebarometeret bør sees i sammenheng med andre kilder, for eksempel
evalueringer.

 Tallene tyder på at studentene er lite fornøyde med tilbakemeldinger.

Oppfølging: Rådataene fra undersøkelsen sendes ut til fakultetene.

Sak 18/15 Kjønnsfordeling på profesjonsstudier
Susann Strømsvåg orienterte om temaet kjønnsfordeling på profesjonsstudier sett fra 
studentenes ståsted. Studentparlamentet mener det er viktig å ha en balanse når det gjelder 
kjønnsfordelingen i studiene, og særlig når det gjelder profesjonsstudiene. 
Studentparlamentet i Bergen har imidlertid ikke konkretisert forslag til tiltak for å oppnå dette. 
En prøvevotering viste at parlamentet var delt i synet på kvotering.

NSO har konkretisert tiltak for å oppnå bedre kjønnsbalanse. Det skilles mellom tre 
kategorier. En fordeling på 40/60 % regnes som akseptabelt. Tiltak bør imidlertid vurderes 
ved moderat ubalanse (25 % - 40 %). Dersom ubalansen er på 25 % eller mer, går NSO inn 
for at institusjonen skal lage en tiltaksplan der ulike alternativer til en bedre balanse blir 
vurdert. 

Marius Prytz leder arbeidsgruppen som er satt ned av Likestillingskomiteen. Komiteen har 
fått i oppgave å se på kjønnsbalansen i profesjonsstudiene, og å foreslå tiltak for en jevnere 
balanse i rekruttering til profesjonsfagene. Arbeidsgruppen har hatt ett møte.

Arbeidsgruppen har fått i oppgave å vurdere tiltak som kan bidra til jevnere kjønnsfordeling. 
Aktuelle tiltak kan være innføring av ordning med kjønnspoeng samt holdningsskapende 
kampanjer. 

Det er skjev kjønnsrepresentasjon på alle fakultetene med unntak av ved MN-fakultetet. Ved 
MN-fakultetet er det likevel en kjønnsubalanse mellom institutter. 

Det kom følgende innspill: 
 Skjev kjønnsfordeling er et nasjonalt fenomen, og bør sees i en nasjonal kontekst.

Det er derfor viktig at komiteen bidrar til å løfte problemstillingen opp i de nasjonale 
fagrådene/ profesjonsrådene. 

 Arbeidsgruppen ble anbefalt å sende epost til fakultetene med spørsmål som de
ønsker innspill fra fakultetene om. 

Sak 19/15 Praksis i utdanningene 
Jin Sigve Mæland orienterte. Studentparlamentet vedtok en resolusjon om praksis i 
utdanningene i januar 2015. I resolusjonen heter det blant annet at flere bør få mulighet til å 
gjennomføre praksis, at praksisrelaterte emner bør styrkes og at det bør stimuleres til 
fremvekst av flere organisasjoner av typen «jussformidlingen». 

Det kom følgende innspill:
 UHR har på oppdrag fra departementet, satt i gang et praksisprosjekt som skal se på

praksis i utdanningene i helsefagene. Det er satt ned flere arbeidsgrupper som skal 
vurdere praksisen i de ulike faggruppene i helsefagene. Innstillingene leveres innen 
15. september.

Det var enighet om å sette ned en arbeidsgruppe for å se på hvordan praksis kan styrkes i 
utdanningene ved UiB. Viserektor får fullmakt til å beslutte sammensetning og mandat for 
gruppen.
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Sak 20/15 Eventuelt
Litteraturlister
I forkant av møtet ble det sendt ut en oversikt over status når det gjelder offentliggjøring av 
litteraturliste ved fakultetene. Oversikten kan tyde på at ikke alle fakultetene er i rute når det 
gjelder overholdelse av gjeldende frister. Fakultetene ble bedt om å oversende tall for 
oppdaterte litteraturlister til SA, med en orientering om hvordan eventuelle avvik følges opp 
internt ved fakultetet.

Opplæring av seminarledere
Det ble stilt spørsmål ved hvilken pedagogisk og faglig opplæring av seminarledere som blir 
gitt ved fakultetene. Fakultetene ble bedt om å oversende informasjon om dette til SA, 

Studentaksjon for større variasjon i undervisnings- og vurderingsformer
Anders Sætra orienterte om Studentenes aksjon for å fremme større variasjoner i 
undervisnings- og vurderingsformer ved UiB. Aksjonen startet 11. mars, og består av brev til
alle undervisere ved UiB, plakater og medieoppslag. SA videresender til UU-medlemmene 
materiellet som er utarbeidet til aksjonen.
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Referat AMU 
Dato: 18.02.15 Sted: Kollegierommet, Muséplass 1 

Fra / Til 13.00-15.00 Referent: Runa Jakhelln 

Innkalt av: AMU ved UiB 

Møteleder: Kjell Bernstrøm (t.o.m. sak 1/15), Else Jerdal 

Deltakere: Til stede: 

Arbeidsgiverrepresentanter: Even Berge, Kjell Bernstrøm, Dag Rune Olsen, Janicke 
Stople, Asbjørn Strandbakken 
Arbeidstakerrepresentanter: Siv Lise Bedringaas, Randi Heimvik, Toril Ivarsøy, Else 
Jerdal, Jørgen Melve 
Bedriftshelsetjenesten: Bente-Lise Lillebø, Roar Nese  
Observatør og andre: Kari Fuglseth (sak 2/15), Bente Hordvik (sak 7/15) 
Sekretær: Runa Jakhelln 
Meldt frafall: Tommy Aarethun 

Sakliste 

I Innkalling og sakliste ble godkjent. 
II Referat ble godkjent.  

1/15 Konstituering av AMU 2015 

Vedtak: 

I 2015 blir AMU ledet av arbeidstakersiden ved universitetets 
hovedverneombud Else Jerdal. Leder av AMU leder arbeidsutvalgets 
arbeid. 

2/15 Orientering om organisasjonsutviklingsprosjektet ved UiB 

Prosjektleder Kari Fuglseth, universitetsdirektørens kontor, orienterte 
om status for organisasjonsutviklingsprosjektet. Styringsgruppen har 
behandlet delprosjektene OU-4–6 i fase 1 og skal behandle OU-1–3 den 
19.02.15. Arbeidsgruppene i fase 2; OU-7–10, skal levere sine 
anbefalinger i slutten av februar. Kommunikasjonsplanen følges.

Kommentarer fra AMU: 

Prosjektet er godt lagt opp, med åpenhet og medvirkning i prosessen. 
Vedtak: 

Arbeidsmiljøutvalget tar saken til orientering, med de merknader som 
fremkom i møtet. 

3/15 Verneombud for funksjonsperioden 2015 - 2016  

Kommentarer fra AMU: 

Valget er gjennomført på en tilfredsstillende måte. Oversikten over 
verneombud fordelt på stillingskategori og kjønn er nyttig. 
Vedtak:  

AMU tar saken til orientering. 
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4/15 Årsrapport 2014 - Arbeidsmiljøutvalget ved UiB 

Vedtak: 

AMU vedtar årsrapporten fra Arbeidsmiljøutvalget 2014. 

5/15 Bedriftshelsetjenester: Årsrapport 2014 og Årsplan 2015 

Kommentarer fra AMU: 
BHTs medvirkning i byggesaker og planlegging av nye arbeidsplasser 
bør omtales tydeligere i neste årsrapport. 
Vedtak:  

Arbeidsmiljøutvalget tar Årsrapport 2014 og Årsplan 2015 
Bedriftshelsetjenester til etterretning 

6/15 Rapport HMS-opplæring 2014 og plan for HMS-opplæring 2015

Vedtak: 

AMU tar rapport og plan for HMS-opplæring til etterretning. 

7/15 Aktivitets- og resultatmål for IA-arbeidet  

Vedtak: 

AMU tar saken til etterretning og ber om at arbeidsgiver, tillitsvalgte og 
verneombud arbeider sammen for å nå aktivitets- og resultatmål for IA-
arbeidet ved UiB. 

8/15 Avtrekkskap UiB 

Kommentarer fra AMU: 

UiB har ansvar for å legge til rette for at virksomheten vår er i tråd med 
gjeldende regelverk. 
Vedtak: 

Eiendomsavdelingen og HMS-seksjon får i felleskap ansvar for å legge 
en plan for å sikre at alle avtrekksskap ved UiB er i forskriftsmessig 
stand i løpet av 2015. AMU ber om status for arbeidet i neste AMU-
møte. 

9/15 Arbeidsinstruks for samtidig arbeid med cytostatika (cellegift) og 

ioniserende stråling  

Vedtak:

Arbeidsmiljøutvalget tar saken til orientering. 

10/15 Spesialventilasjon - ansvar og grensesnitt  

Kommentarer fra AMU: 

Presiseringen som skal sendes alle enheter med utstyr for 
spesialventilasjon, klargjør ansvar og grensesnitt mellom byggutstyr og 
brukerutstyr på en god måte.  
Vedtak: 

Arbeidsmiljøutvalget tar saken til orientering. 

11/15 Aktuelle byggesaker ved UiB 

Vedtak: 

Arbeidsmiljøutvalget tar saken til orientering. 
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12/15 HMS-avvik 

I tidsrommet 14.11.14 - 28.01.15 er det i det manuelle avvikssystemet 
mottatt og registrert 17 avvik, 15 ulykker og ingen nestenulykker. Det 
er meldt 16 avvik i det elektroniske meldesystemet som nå er tatt i bruk 
ved hele Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet.  Det er ikke 
meldt om alvorlige personskader i perioden. 
Vedtak: 

AMU tar oppsummeringen til orientering. 
 

13/15 Orienteringer fra: 

    HMS-seksjonen 

 Pilotprosjekt HMS-avvik er tatt i bruk ved hele Det matematisk-
naturvitenskapelige fakultet, evaluering er igangsatt. Systemet vil 
implementeres sekvensielt i hele organisasjonen i 2015.  

 UiB har gjennomført erfaringsmøter vedr. krisehåndteringsverktøyet 
KunnskapsCIM med Håkonsvern og Helse Førde. Sentral ledelse, 
IT-avdelingen og Kommunikasjonsavdelingen skal ta verktøyet 
først i bruk.  

Universitetets hovedverneombud 

 UHVO vil i vår ha oppmerksomhet på nyvalgte verneombud og 
hovedverneombud.  

 UHVO deltar i Miljøfyrtårngruppen og Arbeidsgruppe som arbeider 
med å tilrettelegge for tiltak som stimulerer til fysisk aktivitet. 

    Eiendomsavdelingen 

Ingen saker. 
Personal- og organisasjonsavdelingen 

 Sekvensiell utrulling av Arbeidsmiljø- og klimaundersøkelser 
(ARK) er godt i gang.  

 Avdelingen arbeider med mellomlederopplæring og OU-prosjektet. 
 Universitetsdirektøren 

 Universitetsdirektøren har fått sine mål for 2015 i 
universitetsstyremøte 12.02.15. OU-prosjektet og implementering 
av dette blir viktig i 2015.  

 

Sak 14/15  Eventuelt  

   Ingen saker meldt. 
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PROTOKOLL fra 
Studentparlamentet ved UiBs møte 07/14-15 
den 23. mars 2015 kl.17:00 avholdt i Tivoli, Det Akademiske Kvarter 

SP 87/14-15   
Opprop, godkjenning av innkalling og dagsorden. Saker til eventuelt. 
Vedtakssak 

Følgende stemmeberettigede var til stede:  
Blå liste: Eivind Storm-Olsen, Mia Milde 
HF-listen: Pål Halle Johnsen, Marius Prytz, Elise Petersen 
Liberal liste: Ingrid Handeland 
Det eneste Reelle Alternativ: Tord Bjørnevik, Eirik Reikerås, Bård Emil Danielsen 
Radikale studentar: Audun Syltevik, Albert Andersen Øydvin 
Sosialdemokratisk liste: Lars Arne Nilssen, Jonas Sletten, Anders Sætra, Håvard Øritsland Eggestøl, 
Grønn Liste: Ida Salthe Johannessen, Svein-Martin Stenseth, Erlend Grønvold 
Det humanistiske fakultet: Vegard Asbjørnsen 
Det juridiske fakultet: Lars Sandaaker 
Det matematisk-naturvitenskapelige fakultet: Linn Merethe Olsen  
Det medisinsk-odontologiske fakultet: Anna Ovedie Ellevset 
Det psykologiske fakultet: Helene Kaland 
Det samfunnsvitenskapelige fakultet: Sofie Brattebø 

Studentparlamentet var vedtaksdyktig med 24 stemmeberettigede til stede. 

VEDTAK: Møtet ble satt. 

Følgende andre var til stede:  
Arbeidsutvalget: Tommy Mo Aarethun, Magnus Nygaard, Susann Strømsvåg, 
Kontrollkomiteen: Anja Myrtveit 
Ordstyrer: Sindre Dueland 
Protokollfører: Tommy Mo Aarethun  
Øvrige: Andreas Olsbø, Pernille Våge 

VEDTAK: Innkalling godkjent. 

Ingen saker til eventuelt 

VEDTAK: Dagsorden ble godkjent. 

SP 88/14-15  
Godkjenning av protokoll for SP 06/14-15 
Vedtakssak 

VEDTAK: Protokoll godkjent. 

SP 89/14-15 
Orienteringer 
Orienteringssak 
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Det ble åpnet for korte muntlige utdypninger og spørsmål til de enkelte orienteringene. 

Johanne Vaagland ankom møtet. 

SP 90/14-15 
Politisk dokument om styring og ledelse i UH-sektoren 
Diskusjonssak innmeldt av Arbeidsutvalget 

Susann innledet i saken. Saken ble drøftet. 

SP 91/14-15  
Endring av styringsdokumenter 
Vedtakssak innmeldt av Arbeidsutvalget 

Magnus orienterte kort og svarte spørsmål. Det ble åpnet for debatt. 

FORSLAG til vedtak: Studentparlamentet vedtar forslag 1 
Arbeidsutvalgets innstilling: Vedtas 

UTFALL: Vedtatt 

FORSLAG til vedtak: Studentparlamentet vedtar forslag 2 
Arbeidsutvalgets innstilling: Vedtas 

UTFALL: Vedtatt 

FORSLAG til vedtak: Studentparlamentet vedtar forslag 3 
Arbeidsutvalgets innstilling: Vedtas 

UTFALL: Ikke vedtatt 

Øvrige innkomne forslag til endringer av styringsdokumentet: 

FORSLAG fra Magnus Nygaard: Stryke forslaget om endring av § 12, tredje ledd i Statuttene. 
UTFALL: Vedtatt 

FORSLAG til voteringsorden fra Ingrid Handeland: Votere over endring av § 24 i Valgreglement for 
seg selv.  
UTFALL: Vedtatt  

FORSLAG til ny formulering andre setning, første ledd § 24: (…) Listen skal inneholde minimum fem 
navn og maksimum dobbelt så mange forskjellige navn som det skal velges (…). 
Arbeidsutvalgets innstilling: Vedtas 
UTFALL: Vedtatt 

TILLEGGSFORSLAG fra Magnus Nygaard til endring av § 5 i Forretningsorden: (…)føres av 
organisasjonskonsulent(… )  
UTFALL: Vedtatt 
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Votering over helheten i de ulike styringsdokumentene inkludert endringene vedtatt over. Hvert 
enkelt styringsdokument ble votert over i blokk. 

UTFALL: Statutter vedtatt. 

UTFALL: Valgreglement vedtatt 

UTFALL: Forretningsorden vedtatt 

UTFALL: Reglement vedtatt 

Peter Hatlebakk (Sos.dem) ankom møtet. 
Bård Emil Danielsen (DERA) forlot møtet og ble erstatta av Leila Feratovic (DERA). 

SP 92/14-15  
Resolusjon om støtte til studenter i Hviterussland 
Vedtakssak innmeldt av Internasjonal Komité, SP-UiB 

Ingrid Handeland og Johanne Vaagland presenterte saken og svarte på spørsmål. Det ble åpnet for 
debatt.  

FORSLAG til vedtak: Studentparlamentet vedtar «Resolusjon om støtte til studenter i Hviterussland» 
med eventuelle endringer som fremkommer i møtet. 

Arbeidsutvalgets innstilling: Vedtas 

UTFALL: Vedtatt 

SP 93/14-15  
Resolusjon: Eksamensfri 18. mai 
Vedtakssak innmeldt av DERA 

Tord Lauvland Bjørnevik presenterte saken og svarte på spørsmål. Susann redegjorde for 
innstillingen og Magnus for sin dissens.  Det ble åpnet for debatt. 

FORSLAG til vedtak: Studentparlamentet vedtar resolusjonen «Eksamensfri 18.mai» med eventuelle 
endringer som fremkommer i møtet.  
Arbeidsutvalgets innstilling: Vedtas ikke 
DISSENS: Magnus Nygaard 

UTFALL: Vedtatt 

SP 94/14-15 
Eventuelt 
Vedtaks-, orienterings-, eller diskusjonssak 

Ingen saker var meldt til eventuelt 
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SP 95/14-15 
Møtekritikk 
Diskusjonssak 

Møtekritikk ble avholdt og diskusjonen ble tatt til orientering. 

Møtet ble hevet kl. 18.10 
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